
 معرفی متهم  
گرانی جدید خودرو

  کمبود 35درصدی بازار خودرو باعث  افزایش جدید قیمت  اتومبیل 
در این روزها شده است

  1/4میلیون اتومبیل در ســال می خواهیم، ولی توان داخلی تولید 
900هزار خودرو است

تنظیم مقررات فضای مجازی پس از 8ماه دوباره به صحن علنی مجلس برگشت
طرح صیانت، نقطه سر خط

 منزل گرفتن  
در دامنه آتشفشان

گرانی اینترنت 
موبایل با حذف 

بسته های به صرفه 

 تشكيل ابرحباب 
در بازار مسکن

موتور برقی اشتراکی
 هم رسید

 شهرداری تهران با راه اندازی سرویس  اجاره آنلاین 
 موتورسیکلت و دوچرخه های برقی، قصد دارد تا سهم استفاده 
از حمل ونقل عمومی پاک را افزایش دهد

تمدید  حکومت 
ماسک بر صورت ها 

سیاست های 
کلان نظام  گرفتار 
کم تحرکی مجریان

شهید آوینی و پرسش درباره 
ماهیت سینما

2 اپراتور مسلط موبایل کشور، 
 تعدادی از بسته های پرطرفدار 
و به صرفه خود  را حذف کردند

نسبت قیمت مسکن به درآمد 
اجاره، در یك دهه اخیر2/2برابر 

رشد کرده است

 تا حذف کامل کرونا در دنیا 
باید از ماسك استفاده کرد

واکاوی دلایل تحقق نیافتن 
 برنامه های کلان کشور 

در سال های گذشته
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یادداشت
ایوبفصاحت؛مدیرعامل سازمان مدیریت میادین شهرداری تهران

 بحث خشکســالی، نتیجه عدم حکمرانی درست در 
حوزه آب در این ســال ها بوده که امروز آثار آن را در 
تبدیل به یك بحران، به صورت عینی مشــاهده می کنیم. مسائل اجتماعی قبل از 
اینکه به بحران تبدیل شوند، در مسیری با شیب ملایم قرار می گیرند اما امروز مسئله 
خشکســالی از این مرحله فراتر رفته و تبدیل به یك بحران شده است. روستاهای 
کشور که روزگاری نه چندان دور، تولیدکننده غذای تمام مردم ایران بودند، امروز 
بعضا در تولید غذای خود هم مانده اند و حتی برای طبخ نان نیز نیازمند آرد هستند. 
این موضوع، طبیعتاً نشــان می دهد که موضوع آب در کشورمان به مرحله بحران 

رسیده است.
امروزه در اکثر کشورها تا مرز 20درصد از آب های تجدیدپذیر مصرف می شود چرا 
که اگر بیشتر از این میزان به مصرف برسد، آن کشــور وارد مرحله بحران خواهد 
شد. این در شرایطی است که ما هم اکنون 80تا 85درصد منابع آب های زیرزمینی 
کشورمان را مصرف کرده ایم و کشوری که بیشترین میزان مصرف را بعد از ما داشته 
است، یك کشور آفریقایی اســت که حدود 40درصد از آب های زیرزمینی خود را 
مصرف کرده و همین فاصله عمیق، عمق بحران آب در کشورمان را نشان می دهد.

در دهه گذشته، برخی برنامه های نسبتاً قابل قبول برای کاهش و کنترل بحران آب 
در کشورمان شروع شده است، هر چند قطعاً نمی تواند پاسخگوی فشاری باشد که 
در سال ها و دهه های گذشــته به منابع آب زیرزمینی کشور وارد شده است. البته 
در این میان، اثر اقلیم و تغییرات اقلیمی در تشدید این بحران بزرگ را نباید از نظر 

دور داشت.
مقابله جدی با بحران آب، نیازمند تجدیدنظر جدی در بحث حکمرانی در حوزه آب 
است. به این منظور، تهیه و تدوین برنامه جامع 5یا 10ساله مشخص و مورد اجماع 
و تأیید همه وزارتخانه ها و دســتگاه های مســئول مورد نیاز هست چرا که اجرای 
فوری آن با تمام توان از اهمیت و ضرورت ویژه ای برخوردار است. در غیراین صورت 
در آینده نزدیك دچار فاجعه ای غیرقابل بازگشــت خواهیم شد که یکی از آثار و 

پیامدهای آن، مهاجرت های ناشی از خشکسالی است.
درگذشته، زمانی که خشکسالی اتفاق می افتاد و آب کم می شد و چاه ها، چشمه ها 
و قنات ها خشك می شدند، مردمان کشور ما به طبیعت دست نمی زدند و زمین را 
آنقدر نمی شکافتند تا نهایتاً به آب برسند بلکه با طبیعت، مدارا و مهربانی می کردند 
و سختی بی آبی را تحمل می کردند. درصورتی که در 4دهه گذشته، چنان فشاری 
به طبیعت وارد شده است که اگر ادامه داشــته باشد و فکری به حال آن نکنیم، در 
چند ده سال و چه بســا چند ســال آینده روی ابعاد و زوایای مختلف زندگی ما و 

فرزندانمان، تأثیرات غیرقابل جبرانی بر  جای خواهد گذاشت.
وضعیت منابع آبی کشور به شدت نیاز به توجه ویژه دارد، چرا که هم اکنون، وضعیت 
فراتر از بحرانی است که در سطح رسانه ها مطرح می شود. وقتی شاهد فرونشست 
زمین در اراضی زراعی و غیرزراعی هســتیم پس از مرز بحران عبور کرده ایم. البته 
با وجود این، بحــران آب قطعاً راه حــل دارد و با اصلاح کلــی حکمرانی در حوزه 
آب، می توانیــم آن را در چند دهه آینده جبران کنیم. بــرای نمونه؛ ضرورت دارد 
بهره برداری از محیط زیست و همه عرصه های طبیعی را به توازن برسانیم و شاهد 

بهره مندی متوازن از طبیعت باشیم.
امروز پایداری تولید گندم در کشورمان که در گذشته ای نه چندان دور شاهد آن 
بودیم، پایین آمده است. در طول این سال ها با وجود پیشــرفت علم و استفاده از 

گونه ها و واریته های مرغوب و بهره گیــری از اصلاحگرهای 
داخلی، روند پایداری تولید این محصول اســتراتژیك، دچار 

خدشه شده است که به آسیب در منابع تولید، آسیب در منابع آب، آسیب در منابع 
خاک و حتی آسیب در شرایط آب و هوایی یعنی منابع پایه تولید بازمی گردد.

برایبحرانآب
چهفکریکردهایم؟
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وفات بانوي گرامي اسلام حضرت خدیجه کبري سلام الله علیها را تسلیت مي گوییم

 متن کامل را با  اسکن  کی آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

علت خاموشی پله های برقی
مهدی قربانی، معــاون هماهنگی امور مناطق ســازمان 
زیباســازی، با عذرخواهــی به خاطر وضعیت نامناســب 
پل های هوایی به علت کمبود قطعات گفت: شهرداری 
برای حفظ سلامت مردم تا رفع عیب و ایمن سازی ، پله های  
برقی را خاموش کرده است. در مجموع ۱۰درصد از پله های 

برقی پل های هوایی شهر تهران در دسترس هستند.

دیدنی های این شهر را از دست ندهید
سرپل ذهاب یکی از شهرستان های استان کرمانشاه 
است. این شهرســتان جاذبه های گردشگری ویژه ای 
دارد کــه بازدیــد از آنها را نبایــد از دســت داد. طاق گرا 
یــا طــاق شــیرین، زیــچ منیــژه، نقش برجســته های 
آنوبانی نی، سراب گرم، آبشار پیران و مقبره بابایادگار 

ازجمله اماکن دیدنی سرپل ذهاب هستند.

فیش خود را هم منتشر می کنیم
حسین حسین زاده، نماینده لارستان در رابطه با بررسی 
طرح شفافیت در مجلس به همشــهری آنلاین گفت: 
قطعا شــفافیت در بیــن جامعه و افــکار عمومــی تأثیر 
مثبتی خواهد داشت. ما مشــکلی نداریم که مردم در 
جریان موضع گیری  های ما قرار بگیرند؛ حتی با نشــان 

دادن فیش حقوقی  هم مشکلی نداریم.

خوشایند ترین بو چیست؟
خوشــایندترین رایحه طی یک بررســی، رایحه شیرین و 
آجیلی »وانیلین«، ترکیب اصلی عصاره وانیل بوده است 
و در رده بعدی بوی ماده »اتیل بوتیرات« قرار دارد که یک 
بوی میوه ای شبیه آناناس و هلو دارد. رایحه فلورال و تند 
ترکیب شیمیایی »لینالول« که در بیش از ۲۰۰گیاه ازجمله 
استوقودوس یافت می شود، در رده سوم قرار دارد.

هیدورژن می تواند یک سوخت پاک نباشد
هیدروژن یکی از ســلاح های کلیدی بشــریت در جنگ 
علیه انتشــار دی اکســیدکربن خواهد بــود، امــا باید با 
احتیاط با آن رفتار کرد. گزارش های جدید نشان می دهد 
کــه چگونــه انتشــار هیــدروژن فــراری می توانــد به طور 
غیرمستقیم اثرات گرمایشی ۱۱برابر بدتر از CO2 ایجاد 

کند. جزئیات گزارش را در همشهری آنلاین بخوانید.

شهر

گردشگری

مجلس

عطر

دانش

سالهاازجنگگذشــتهاماتنخستهاشهنوزمیزبان
جراحتهاییاستکهشبوروزآزارشمیدهند.
بعدازعملیاتوالفجر8شیمیاییشداماخودش
نمیدانست.سرفههایخشــکوتاولهاینقش
بســتهرویبدنشراحملبرحساســیتفصلی
گذاشتاماوقتیبهپزشکمراجعهکردمتوجه
شــدبراثرجابهجاکردنبیمارانشیمیاییو
تماسباملحفههاییکهآنهاراحملکرده
بودندشیمیاییشدهاست.اوازسال64
تاامروزبادردراهمیرود،بادردمینشیند
وبادردزندگیمیکنــدبیآنکهگلهای

داشتهباشد...

گفت وگو با ایران ترابی که روزی امدادگر جنگ بوده است
عارضهشیمیایی؛یادگارپرستاریدرجبهه

22

آزادی، زننده 2گل آلومینیوم مقابل پرسپولیس :
آقایحییمرابهفوتبالایرانمعرفیکرد

18

محمدرضــاآزادیمهاجــمآلومینیــوماراکیکشــب
فوقالعــادهرادرورزشــگاهآزادیســپریکــرد.
اودرشــبیکهپرســپولیسیکیازتلخترینشکستهای
چندســالاخیرراتجربهکــرد،2گلبــرایآلومینیومبه

ثمررســاندونقشمهمیدرپیروزیتیمشداشت.
آزادیحتیمیتوانســتعملکردخوبخودش
رابــاگلکردنپنالتیتکمیــلکندولیضربه
اینبازیکنتوســطاحمدگوهریدروازهبان
پرســپولیسمهارشــد.آزادیدرخصوص
بــردبهیادماندنیتیمشبرابرپرســپولیس
بهسؤالاتهمشــهریورزشــیپاسخداده

است.

ویژه های  امروز

ادامهدر
صفحه3

3

۲ نشانه مهم مستعد بیابان زا بودن

داده نما
لاله غزالی/گرافیك: مهدی سلامی

5عامل

3 راهكار

3 نشانه بیابان زایی

%88

  مساحت ایران 
طبق اطلس مناطق بیابانی تحت 

تاثیر بیان زایی قرار دارد.

17 استان
کشور پدیده بیابان و بیابان زایی را 

تجربه می کنند.

کشور ما  یک درصد خشکی های جهان 
را در اختیار دارد اما ۲.۲درصد  از مجموع 

کل بیابان های جهان در ایران است.

كانون گردوغبار فعال به آمار 
بیابان های كشور در یك دهه اخیر 

افزوده شده است.

1.000.000 هكتار

 ۳۲
میلیون هکتار 

بیابان در 
سراسر ایران 
وجود دارد .

75 
 میلیون هکتار 

در معرض 
فرسایش آبی 

است.

100 
 میلیون هکتار 
از اراضی کشور 

در معرض 
تخریب است.

  ۲5
میلیون هکتار 

در معرض 
فرسایش بادی 

است.

%1 %۲.۲

  وابستگی شدید دامداران به مرتع و سدسازی بدون توجه به مدیریت آب
  افزایش وسعت بیابان های كشور به دلیل عدم رویش كافی پوشش گیاهی

  اعمال سیاست های نادرست در زمینه مدیریت منابع آب و كشاورزی
  از چرخه خارج شدن دشت های بزرگ و تولیدی به دلیل گسترش سدسازی

  تبدیل مناطق دارای جریانات سطحی با كاهش سطح آب

  بیابان زایی نوعی تخریب زمین است كه درپی آن زمین خشك می شود.
  چنین منطقه ای معمولا آب، گیاه و حیات وحش خود را از دست می دهد.
  بیابان زایی و كاهش بافت جنگلی مستقیما سبب تولید ریزگرد می شود.

خطر 
بيابانی  شدن 
در كمين ايران

مدیریت
مبتنیبرمشارکت
جوامعمحلیبا

کاربریهایمتجانسمانند
اکوتوریسمبیابانی،پرورش
شترونیروگاههایبادی

وخورشیدی

استفاده
ازظرفیت

اشتغالزاییدر
بیابانهابرایجلوگیریاز
بهرهبرداریهایبیشازحد
کهبهبیابانزاییمنجر

میشوند.

کاهشچرایدامدرمراتعحساس
وکمپوششوفرهنگسازیدر

جهتکاهشفشاربراراضیحساس
وکمبارشودارایاقلیمخشکو
شکنندهدرمیانآحادجامعه
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حساب و کتاب تصادفات نوروزی در جاده های سیستان و بلوچستان
جادههایقاتل

۴58تصادف 
 نوروزی  سهم  استان 

سیستان و بلوچستان 
است.

15میلیارد تومان  
ساخت هر کیلومتر بزرگراه در این 

استان اعتبار  می خواهد.

18برابر 
 تصادفات فوتی در این استان 
بیشتر از میانگین کشور است.

۲0 سال 
است توسعه 
زیرساخت 
 بزرگراهی
 در این استان 
آغاز شده است.

سلام خدا بر خدیجه کبری س



سه شنبه 23  فروردین 21401
 شماره  8473

تقریبا همان تعداد نمایندگانی که 
 6مردادمــاه1400رأی بــه اصلمجلس

هشتاد و پنجی شدن طرح صیانت از 
کاربران در فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های 
اجتماعی داده بودند، 8ماه بعد رأی خود را پس گرفتند 
و طرح را به صحن علنی برگرداندند. روز دوشــنبه در 
جریان جلســه غیرعلنی مجلس، طــرح نظام تنظیم 
مقررات خدمات فضای مجازی موسوم به طرح صیانت 
مورد بحث و بررسی نمایندگان مجلس قرار گرفت و در 
نهایت 120نماینده به بازگشت این طرح به صحن علنی 
مجلس و بررسی آن در این صحن رأی مثبت دادند. بنا 
بر توضیحات علیرضا سلیمی، نماینده محلات و عضو 
هیأت رئیســه مجلس »109نماینــده مجلس هم به 
بازگشت طرح صیانت به صحن علنی مجلس رأی ندادند 
که معنای آن بررسی این طرح در کمیسیون مشترک 
بود.« درنهایت این طرح پرحاشیه با مطالبات عمومی از 
کمیسیون مشترک پس گرفته شد و به گفته سلیمی 
»صحن علنی مجلس به زودی بررسی طرح صیانت از 

فضای مجازی را آغاز خواهد کرد.«

اعتراض کمیسیون مشترک
تصمیم روز دوشنبه نمایندگان مجلس، نامه اعتراضی 
کمیسیون مشــترک بررســی کننده طرح خطاب به 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس را به همراه داشت. 
در این نامه با انتقاد از بازگشت طرح، درخواست شده 
تا حداقل نسخه نهایی و اصلاح شده طرح که از سوی 
کمیسیون مشترک و کارگروه ویژه تدوین شده برای 
تصمیم گیری در صحــن محل بحث باشــد. اعضای 
کمیســیون امید دارند طرح صیانت بــا عنوان جدید 
طرح تنظیم مقررات فضای مجازی با احتمال بیشتری 
در صحن علنی به تصویب نمایندگان برســد، چراکه 
طرح اولیه با منتقدان تیز و تندی که داشت از شانس 
کمتری برای تصویب نهایی برخوردار است. در بند آخر 

اعضای کمیسیون مشترک به طور مشخص درخواست 
شده تا »دستور فرمایید معاونت محترم قوانین نسبت 
به بارگذاری مصوبه کمیســیون مشــترک برای ثبت 
پیشنهادات نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی 
اقدام نمایند تا کارگروه مشترک طرح نسبت به بررسی 
جزئیات و تصویب به موقع آن برابــر آیین نامه داخلی 

مجلس اقدام نماید.«
در بخش های ابتدایی تر این نامه نیز با استناد به برگزاری 
برخی جلســات در حضور رئیس و نایب رئیس مجلس 
و جلســات متعدد با مرکز پژوهش های مجلس آمده 
» تهیه نسخه جدید توســط کارگروه مشترک نه تنها 

وجاهت دارد بلکه با توجه به تصمیم جلسه 1400/9/1 
و مصوبه جلسه 1400/9/9 کمیسیون، به عنوان تکلیف 
قانونی معین گردیــده« و اینکه »اگر بنا بود نســخه 
جدید مورد اســتفاده قرار نگیرد، آیــا این همه صرف 
وقت برای تهیه نسخه جدید که بسیار پخته تر بوده و 
به اقرار اکثر صاحب نظران، عمده ایرادات وارد شــده 
 به نســخه قبلی در آن مرتفع گردیده اســت، توجیه

 منطقــی دارد؟« تصمیــم روزهای آینــده مجلس 
روایت های متعارض و متناقض درخصوص سرنوشت 
طرح را نیز شفاف تر خواهد کرد. در نتیجه نشست روز 
دوشــنبه مجلس طرح صیانت از کمیسیون مشترک 

گرفته شده و  به کمیسیون دیگری واگذار خواهد شد. 
در تیرماه 1400پیش نویس غیررسمی طرح کمیسیون 
فرهنگی مجلس بــرای »صیانت از فضــای مجازی« 
توسط برخی اعضای این کمیسیون مطرح شد و بعد در 
مردادماه به کمیسیون مشترکی به صورت اصل هشتاد 
و پنجی )قانون اساسی( واگذار شــد. درنهایت نیز در 
تاریخ سوم اسفندماه سال گذشته کلیات طرح با رأی 
موافق 19عضو از 20نفر اعضای کمیســیون مشترک 
با عنوان طرح نظام تنظیم مقــررات و خدمات فضای 
مجازی به تصویب رسید که بار دیگر به خانه اول خود 

بازگشته است.  

 طرح صیانت، نقطه سر خط
تنظیم مقررات فضای مجازی پس از 8 ماه دوباره به صحن علنی مجلس برگشت

تناقض گویی های آمریکا درباره مذاکرات احیای توافق   سیاست
هسته ای در وین در شرایطی ادامه دارد که مقام های ایران خارجی

تأکید می کنند مذاکره کنندگان کشورمان خطوط قرمز 
ترسیم شده را به دقت مدنظر دارند و اکنون زمان تصمیم گیری واشنگتن 
فرارسیده اســت؛ موضوعی که تاکنون با اقدام روشــنی ازسوی مقام های 

آمریکایی همراه نشده است.
به گزارش همشهری، برهمین اســاس هم بود که سخنگوی کاخ سفید در 
گفت وگو با شبکه فاکس نیوز، با بیان اینکه مذاکرات وین ادامه دارد، گفت 
که »ما همچنان درحال مذاکره بر سر موضوع های باقیمانده برای رسیدن به 
توافق هستیم.«  جن ساکی با تکرار ادعاهای بی اساس واشنگتن علیه ماهیت 
صلح آمیز برنامه هسته ای کشورمان عنوان کرد: رئیس جمهور بایدن تنها 
توافقی را خواهد پذیرفت که یک توافق خوب باشد، اما ما اکنون تجربه خروج 
دونالد ترامپ از برجام را داریم. آنچه شاهد آن بودیم، عدم شفافیت است. ایران 
در برنامه هسته ای اش پیشرفت قابل توجهی کرده است. وی همچنین مدعی 

شد که »ایران پیشرفت زیادی در مسیر برنامه های هسته ای خود داشته است 
و این به نفع ما نیست.« سخنگوی کاخ سفید درباره درخواست ایران از آمریکا 
مبنی بر ارائه تضمین کتبی درخصوص عدم خروج مجدد از توافق هسته ای 
نیز ادامه داد: فکر می کنم اگر به توافقی برسیم که رئیس جمهور بایدن آن را 
در راستای منافع ملی مان بداند، به طور قطع به آنچه باید در کنگره انجام شود، 
رسیدگی خواهیم کرد. البته هنوز به آن نقطه نرسیده ایم. موضوع های نهایی 
باقی مانده است که درحال مذاکره برسر آنها هستیم و بیش از یک مورد است.

صدای نمایندگان ملت شنیده شده است
همزمان با تکرار ادعاهای واشنگتن، سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان 
تأکید کرد که با راهبری شورای عالی امنیت ملی و اجرای وزارت امورخارجه، 
در مذاکرات وین خطوط قرمز مشخص شــده تاکنون نعل به نعل رعایت 
شده است. سعید خطیب زاده در این ارتباط به نامه اخیر نمایندگان مجلس 
به رئیس جمهور درباره مذاکرات وین و تأکیدشان مبنی بر اینکه خط قرمزها 

و شروط آنها باید در مذاکرات وین لحاظ شود، اشاره و عنوان کرد که صدای 
نمایندگان ملت در پی ماه هایی که مذاکرات انجام شــده، همواره شنیده 
شده است. وی دراین باره ادامه داد: البته هنوز متنی نهایی نشده که درباره آن 
صحبت کنیم و روشن است که با راهبری شورای عالی امنیت ملی و اجرای 
وزارت خارجه تاکنون خطوط قرمز مشخص شده نعل به نعل رعایت شده و 
اگر مواردی نیز به نتیجه نرسیده، دلیل اصلی آن عدم پاسخگویی طرف مقابل 
در چارچوب تعیینی است. خطیب زاده گفت که »اگر قرار بود خطوط قرمز را 
رد کنیم، توافق چند ماه قبل به دست می آمد؛ ما با پافشاری بر خطوط قرمز 
خود مذاکرات را جلو می بردیم.« وی بر این نکته هم تأکید کرد که مذاکرات 
وین هنوز به نقطه ای نرسیده که طرف آمریکایی نشان دهد اراده قطعی برای 
بازگشت به تعهداتش ذیل برجام و قطعنامه 2231شورای امنیت سازمان 
ملل   دارد؛ »متأسفانه آمریکا تلاش می کند و انرژی و وقت خود را مصروف این 

کرده که اجزا و بخش هایی از فشار حداکثری خود را حفظ کند.«
خطیب زاده به این موضوع هم اشــاره کرد که آنچه برای جمهوری اسلامی 
ایران اهمیــت دارد، انتفاع اقتصادی و قطعی مردم از رفع تحریم هاســت؛ 
»سدهایی را طرف آمریکایی در این زمینه ایجاد کرده که منافع مردم ایران 
از برجام به حداقل برســد و ما با آگاهی کامل این موارد را به طرف مقابل 

اعلام کردیم.«

شرط بازگشت به وین
وی با تأکید بر اینکه ما در راه تحقق منافع مردم ایران و پیشبرد خطوط قرمز 
خود در این زمینه تحت تأثیر کمپین ها و کارزارهای رسانه ای و اظهارات ضد و 
نقیض قرار نمی گیریم، تصریح کرد: منافع قطعی ملت ایران چراغ راهنمای 
ماست و نمی دانیم که آیا به توافق می رسیم یا نه؛ چراکه آمریکا هنوز اراده 
لازم را برای رسیدن به توافق نشان نداده است. ما متعهدیم که به یک »توافق 

خوب« برسیم و اگر این چنین شود، حتما عازم وین خواهیم شد.
سخنگوی وزارت امورخارجه همچنین با بیان اینکه برجام زنده است و در 
اتاق اورژانس و احیاست و نمی دانیم چه سرنوشتی برای آن متصور است، 
افزود: قطعنامه 2231شورای امنیت سازمان ملل متحد در ارتباط با برجام 
یک قطعنامه الزام آور بین المللی است، اما آمریکایی ها درحالی که عضو دائم 

شورای امنیت هستند، این قطعنامه را مدام نقض می کنند.

آمریکا آماده پاسخ دادن به ایران نیست
خطیب زاده همچنین درباره اظهارات متفاوت مقام های آمریکایی درباره 
خروج نام سپاه پاسداران از فهرست تحریم ها خاطرنشان کرد: تأکید داریم 
که همه اجزای فشار حداکثری و عناصر آن باید برداشته شود تا مردم ایران 

بتوانند به صورت کامل از منافع برجام برخوردار شوند. 
آنچه میان ما و آمریکا باقی مانده بیش از یک موضوع اســت و محوریت آن 
این است که باید همه اجزای فشــار حداکثری برداشته و انتفاع ملت ایران 
از برجام محقق شود. وی با بیان اینکه در مذاکرات وین در چارچوب منافع 
قطعی ملت ایران عمل می کنیم، افزود: میان ما، 1+4 و اتحادیه اروپا به عنوان 
هماهنگ کننده برجام، نکته ای باقی نمانده است و آنچه هست، مربوط به 
تصمیمات سیاسی واشنگتن است و باید واشنگتن تصمیم های سیاسی خود 
را اتخاذ کند. خطیب زاده با بیان اینکه ما ابتکارات آخر خود را فرستاده ایم 
و به محض اینکه ایران و 1+4پاسخ مناسب خود را دریافت کنند، عازم وین 
خواهیم شد، ادامه داد: در نقطه ای نیستیم که حس کنیم آمریکا آماده دادن 

پاسخ به ایران نیست. 

 دیپلماسی در خدمت آزادسازی
 منابع ارزی کشور

 قرار است در سفر هفته جاری یک مقام بلندپایه منطقه ای
به تهران، سازوکار آزادسازی ۷میلیارد دلار از ارزهای مسدودی 

ایران نهایی شود

براساس اخبار تأیید شده، با ســفر یک مقام بلندپایه منطقه ای به 
تهران در هفته جاری، که هنوز نامی از وی برده نشــده، قرار است 
۷میلیارد دلار از ارزهای مسدودی کشورمان آزاد شود؛ موضوعی که 
در نشست خبری دیروز سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان نیز 

مورد تأیید قرار گرفت.
به گزارش همشهری، براساس اعلام سعید خطیب  زاده، با توجه به 
توافق های صورت گرفته در این زمینه، تــا پایان هفته جاری، یک 
هیأت ارشد برای تحقق این موضوع به تهران سفر می کند و آنگونه 
که از شــرایط برمی آید، چارچوب لازم برای رفع مسدودی بخش 
قابل توجهی از منابع ارزی مسدودشده کشور، مشخص و مورد توافق 
قرار گرفته است. گفته می شــود یکی از اصلی ترین اهداف سفر این 
مقام بلندپایه منطقه  ای به تهران، نهایی کردن سازوکاری است که 
براساس آن، ۷میلیارد دلار از ارزهای مسدودی ایران آزاد می شود. 
پیش از این برخی منابع خبری اعلام کرده بودند این میزان ارزهای 
مسدود شده ایران، براساس توافق امضا  شده، به صورت انتقال بانکی، 
به حساب های ایران واریز خواهد شد. براساس توافق صورت گرفته 
با برخی کشــورهای طرف قرارداد ایران، چارچوب لازم برای رفع 
مســدودی بخش قابل توجهی از منابع ارزی مسدودشــده کشور، 
مشــخص و مورد توافق قرار گرفته است. براســاس این چارچوب، 
وجوه مسدودی باید در یک بازه زمانی مشخص طی چند هفته، در 
حساب های ایران وصول شود. گفته می شود چارچوب این مسیر برای 
رفع مسدودی منابع ارزی، مشابه چارچوب توافق شده با انگلیس است 
که در آن قالب رقمی در حدود 4۷0میلیون یورو در حســاب های 
ایران وصول شــد. با توجه به این موضوع، میزان منابع ارزی که با 
اجرای موافقتنامه اخیر آزادسازی خواهد شد، ۷میلیارد دلار برآورد 
شده است که به حساب های ایران واریز می شود؛ موضوعی که آن را 
می توان نشانه هایی از باز شدن تدریجی محدودیت های بانکی علیه 
ایران به حساب آورد، به نحوی که حتی پس از برجام نیز چنین نقل و 

انتقال بانکی سابقه نداشته است.

وصول مطالبات؛ وظیفه دولت
ازسوی دیگر ســخنگوی دولت نیز معتقد است وصول مطالبات از 

کشورهای دیگر یکی از وظایف دولت و حقوق ملت است. 
علی بهادری جهرمــی در این باره در صفحه توییتر خود نوشــت: 
»وصول مطالبات و تسویه بدهی کشورهای دیگر به دولت ایران، یکی 
از وظایف دولت و حقوق ملت است. اقدام هایی که اخیرا و در شرایط 
تحریم برای آزادســازی منابع ارزی و دریافت مطالبات سال های 

گذشته در برخی کشورها صورت گرفته، در این چارچوب است.«
همه اینها  درحالی است که پیش از این هم برخی نمایندگان مجلس 
از تلاش  ها و اقدام هــای صورت گرفته ازســوی وزارت امورخارجه 
کشورمان با هدف آزادسازی منابع بلوکه شده ایران در برخی کشورها، 
ازجمله کره جنوبی خبر داده بودند؛ تلاش هایی که در ماه های اخیر 
به صورت ویژه ای ازسوی مقام های دولت سیزدهم پیگیری شده است. 
در چنین شرایطی آزادسازی منابع مسدود شده ایران در کشورهای 
دیگر ازجمله اولویت هایی بود که با آغاز به کار دولت ســیزدهم، در 
دستورکار مسئولان مربوطه و به ویژه دســتگاه دیپلماسی کشور 
قرار گرفت و اکنون به نظر می رســد تاحــدود زیادی نتیجه بخش 
بوده است، چراکه طی ماه های گذشته شــاهد آزادسازی بخشی از 
این منابع بوده ایم؛ فرایندی که قرار است ادامه یابد و گفته می شود 
 در روزهای آینــده بخش مهم دیگری از منابع مسدود شــده ایران 

آزاد خواهد شد. 
براســاس آنچه مسئولان مختلف کشــور در مقاطع مختلف اعلام  
کرده اند، ایران در کشورهایی ازجمله عراق، کره جنوبی و ژاپن دارای 
منابع مسدود شده  است که رایزنی ها برای آزادسازی آنها به صورت 
پیگیرانه ازسوی دیپلمات ها و مقام های مختلف کشورمان ادامه دارد؛ 
پیگیری هایی که تاکنون در چند مقطع نتیجه بخش بوده و ایران به 

بخشی از دارایی های خود دست پیدا کرده است. 

محمد دهقان
معاون حقوقی رئیس جمهور

تعارض منافع با فساد تفاوت دارد، ممکن 
اســت مواردی درخصوص تعــارض منافع 
وجود داشته باشد که منجر به فساد شود 
و همچنین ممکن است مواردی از تعارض 
منافع وجود داشته باشد، اما هیچ کدام به 

فساد منتهی نشود. / ایسنا

محمدمهدی زاهدی
نماینده مجلس

سران ســه قوه، به ویژه ریاســت  جمهوری، 
برای ســاماندهی و شناســه دار کردن اتباع 
بیگانه، تصمیم گیری عاجل و فوری انجام 
دهند. حداقل دوسوم این اتباع به صورت 
غیرقانونــی وارد کشــور شــده اند و فاقــد 
مــدارک شناســایی و مجــوز ورود به کشــور 

هستند. /ایرنا

مهدی صفری
معاون وزیر امورخارجه

 وزارت امورخارجه آمادگی کامل دارد تا 
در کمک به شرکت های دانش بنیان، 
در زمینه صادرات محصولات و خدمات 
این شرکت ها و رفع نیازمندی های آنها 
اقدام کند. توانمندسازی شرکت های 
دانش بنیــان، بــا توجه بــه اهمیت این 
حوزه و تأکیدهای مقام معظم رهبری، 
یکی از اولویت هایی است که در وزارت 
امور خارجه و به ویژه ســفرای جمهوری 
اســامی در ســایر کشــورها پیگیــری 

می شود./ ایسنا 

   آیت الله فیض به لقاء الله پیوست
آیت الله محمد فیض سرابی، نماینده آذربایجان شرقی 
در مجلس خبرگان رهبری، پس از یک دوره بیماری، 
صبح دیروز در  94ســالگی دعوت حق را لبیک گفت. 
به گزارش ایرنا، آیت الله فیض در شــهریورماه130۷، 
در »زرنق« از توابع سراب در خانواده ای متدین به دنیا 
آمــد. آن مرحوم از شــاگردان حضرت امــام)ره( و از 
اســتادان حوزه علمیه قم بود و ریاست شعب مختلف 
 دیوان عالی کشور، عضویت در هیأت نظارت بر اجرای

فرمان امام )ره( در اســتان آذربایجان شرقی، عضویت 
در هیأت نظارت بر احکام صادره دادگاه های انقلاب در 
سال 13۵9 و ریاست شعبه حل اختلاف 3نفره دیوان 
عالی کشور و رئیس شعبه 8 دادگاه عالی انقلاب در قم 

را نیز برعهده داشته  است.

   تلاش برای اخلال در روابط تهران - کابل 
سفیر جمهوری اســلامی ایران در کابل با بیان اینکه 
بدرفتاری با مهاجران افغانســتان سیاست جمهوری 
اسلامی ایران نیست، گفت: هدف از این اقدام ها مختل 

کردن روابط کابل و تهران است. 
به گــزارش ایرنــا، بهــادر امینیــان در گفت وگــو با 
»طلوع نیوز« این کشــور گفت: فیلم ها و شایعات آزار 
و اذیــت مهاجران افغــان در ایــران زیرنظر گروهک 
تروریستی منافقان منتشر می شــود. افرادی وابسته 
به این ســازمان، به گونه ای سیســتماتیک ســرگرم 
تولید اینگونه ویدئوها هســتند. هدف از این اقدام ها 
مختل کردن روابط کابل و تهران اســت. وی بر آشتی 
ملی در افغانســتان تأکید کرد و گفت: با این کار جلو 

مهاجرت های گسترده گرفته می شود.

نقل قول خبر

دیپلماسی

اخبار کوتاه

گزارش

غلامرضا منتظری، نایب رئیس کمیسیون فرهنگی 

مجلس و نماینده عضو کمیســیون مشترک طرح گفت وگو
صیانت، از تصمیم نمایندگان مجلس برای بازگشت 
طــرح صیانت بــه صحــن و انصــراف از اصل 
هشتادوپنجی شدن آن استقبال کرد. پرسش و پاسخ کوتاه ما درباره 

سرنوشت این طرح را می خوانید.

کم وکیف بازگشت طرح به صحن چگونه خواهد بود؟
طرح باید به صورت رسمی در صحن مطرح شود، چون آنچه اتفاق افتاد استمزاج 
بود و مجلس هنوز به صورت رسمی برگشت به صحنش را اعلام نکرده است؛ ولی 

حاصل جمع بندی این بود که طرح به صحن علنی برگردد.
چه زمانی برایش تصمیم گیری می شود؟

برای این موضوع باید هیأت رئیســه تصمیم گیری کند ولــی قطعا با همین 
استمزاجی که شکل گرفت به صحن برمی گردد.

طرح باید در کمیسیون جدید بررسی شود؟
هنوز جزئیاتش را اعلام نکرده اند ولی در همین حد بازگشت به صحن برایش 

تصمیم گیری شده است.
یعنی اعضای کمیسیون مشترک دوباره برایش 

تصمیم گیــری می کنند با این تفاوت کــه در صحن باید 
رای گیری شود؟

این بستگی به رأی هیأت رئیسه مجلس دارد که به چه شکلی ادامه 
پیدا کند. قاعدتا وقتی به صحن برمی گردد دیگر مثل گذشــته 

کمیســیون نمی خواهــد؛ در صحن دربــاره اش اظهارنظر 
می شود. اعضای کمیته تخصصی این طرح باید درخصوص 
آن پیگیری جدی داشته باشــند. احتمالا تا هفته آینده 

وضعیت روشن می شود.
آخرین نســخه طرح همانی بود که 

اواخر سال1400رسانه ای شد؟

آخرین نسخه طرح عنوان تنظیم گیری دارد. نسخه اول عنوان صیانت داشت. 
طرح تنظیم گیری خیلی تغییر کرد.  نظــر مرکز پژوهش ها، نظر وزیر و بخش 
خصوصی و فعالان فضای مجازی گرفته شــد و حاصلش طرح پایانی شد که 
کلیاتش در کمیسیون ویژه مطرح شد، سپس متوقف شد و با تصمیم استمزاجی 

به صحن  برگشت خورد.
 نگرانی هــای افــکار عمومــی هــم در اصــلاح 

طرح لحاظ شد؟
باید صحن تصمیم بگیرد که کدام طرح ملاک قرار بگیرد. طرح صیانت با 
طرح فعلی خیلی تفاوت دارد. باید تصمیم بگیرند که کدام طرح مبنا قرار 

بگیرد تا بتوان درباره اش قضاوت کرد.
نظر خودتان درباره فرایند این طرح 

چه بوده است؟
اکثریت مجلس تصویب کردند و مــا هم از تصمیم 

اکثریت مجلس راضی هستیم.
نظر شخصی خودتان چه بود؟

نظر من تصمیم مجلس بود. 

منابع مسدود شده ایران
در این میان بررســی ها نشان می  دهد ایران 
حدود 8میلیارد دلار در عراق پول بلوکه شده 
دارد که به دلیل شدت یافتن تحریم ها، امکان 
بازگشت به کشــور ندارد و در ماه های اخیر 
پیگیری ها و مذاکرات مســتمری برای آزادســازی این منابع 
انجام شده  و دستگاه دیپلماسی کشور این موضوع را در اولویت 

پیگیری های خود قرار داده است. 
برای پی بردن به میزان اهمیت آزادسازی این منابع کافی است به 
این نکته توجه داشته باشیم که بنا به اذعان برخی اقتصاددان ها، 
دلارهای بلوکه شده در عراق معادل ساخت 4بندر به ابعاد بوسان 
کره جنوبی است. رایزنی ها با عراق برای دسترسی و استفاده از 
منابع ارزی مسدود شده ایران در این کشورکه در دولت سیزدهم 
به صورت پیگیرانه ای دنبال شد، در نخستین روزهای بهمن ماه 
سال گذشته نتیجه بخش بود و براساس توافق های صورت گرفته، 
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران با ارسال نامه ای به برخی 
معاونان وزارت صمت و جهادکشاورزی، از آزادسازی منابع ارزی 
ایران در بانک عراق خبرداد و خواســتار معرفی اقلام وارداتی 
ضروری  شد. به دنبال این نامه، سرپرســت دفتر صنایع غذا و 
داروی وزارت صمت نیز با ارسال نامه ای به همه انجمن های صنایع 
غذایی، دارویی و بهداشتی با اشاره به ظرفیت های ایجاد شده برای 
اســتفاده از منابع ارزی ایران در بانک tbi عراق، از آنها خواست 

اقلام پیشنهادی وارداتی خود را با قید فوریت اعلام کنند. 
علاوه بر اینها، گفته می شــود ایران در ترکیــه و ژاپن هم پول 
بلوکه شــده دارد که اگرچه رقم دقیق آنها به صورت رســمی 
اعلام نشده، اما از نخستین روزهای آغاز به کار دولت سیزدهم، 
پیگیری ها برای آزادسازی این منابع ادامه داشته است. برهمین 
اساس هم بود که پیش از این رئیس کمیته مشترک بازرگانی ایران 
و ژاپن از پیگیری های رئیس جمهور کشورمان برای آزادسازی 

منابع ارزی ایران در این کشور خبر داده بود. 

 پیگیری حقابه های مرزی
در دستورکار دستگاه دیپلماسی

وزیرامورخارجه با اشــاره به تشــکیل کمیته مشترک بین 
وزارتخانه های خارجه، کشور و نیرو برای پیگیری تخصصی 
موضوع های مرتبط با رودخانه های مرزی و سدســازی در 
برخی کشورهای همســایه، گفت: در طول فعالیت دولت 
ســیزدهم دیدارهای دوجانبه ای با مقام های کشــورهای 
 ترکیه، عراق و افغانســتان جهــت پیگیــری حقابه های

 مرزی داشتیم. 
به گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان پیرامون اقدام هایی 
که وزارت امورخارجه دولت سیزدهم در حوزه دیپلماسی آب 
انجام داده است، اظهارکرد: در وزارت امورخارجه کمیته ای را 
تشکیل داده ایم که تاکنون 2یا 3جلسه آن برگزار شده است، 

با وزیر نیرو نیز هماهنگی هایی داشته ایم.
وی دراین باره ادامه داد: در مدتی که مســئولیت دســتگاه 
دیپلماســی را برعهده گرفتــم، به صورت دوجانبــه با وزیر 
خارجه ترکیه دربــاره ســدهایی کــه روی رودخانه ارس 
زده شــده و می تواند تأثیرگذار باشــد، گفت وگــو کردیم، 
 همچنین با طــرف عراقی نیز گفت وگوهایــی دراین زمینه

انجام شده اســت.  رئیس دســتگاه دیپلماسی 
کشــورمان اضافه کرد: دراین مدت با هیأت 
حاکمه موقت فعلی افغانستان هم گفت وگو 
کرده ایم. همچنین از ترکیه نیز هیأتی در پایان 
سال گذشــته به ایران آمد و کمیته مشترکی 

برای پیگیــری موضوع هــای مربوطه 
طراحی کرده ایم، اقدام مشــابهی 

را در موضوع افغانســتان انجام 
داده ایم و بایــد آن را  دنبال 

کنیم تا به نتیجه برسیم.

مکث

 نماینده عضو کمیسیون صیانت:

نظر من همان تصمیم مجلس بود

مذاکرات هسته ای، تنها مسئله سیاست خارجی کشور نیست
رئیس جمهور در نشست هم اندیشی با جمعی از مدیران و اصحاب رســانه گفت: مکرر اعلام کرده ایم که راهبرد ما در مذاکرات هسته ای، راهبرد 
اعلامی ازسوی مقام معظم رهبری اســت. گاهی عده ای طوری وانمود می کنند که مسئله مذاکرات هسته ای، تنها مسئله عرصه سیاست خارجی 
کشور است، اما این از نظر ما نادرست است. ازنظر دولت مذاکرات هســته ای یکی از مسائل سیاست خارجی کشور است؛ نه همه مسئله سیاست 
خارجی. سیدابراهیم رئیسی گفت: دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی ازسوی دولت به عنوان مرجع اطلاع رسانی و ارتباط با اصحاب رسانه و نخبگان 
در حوزه مذاکرات هسته ای تعیین شده و اصحاب رسانه به صورت مستمر طی جلسه ها و نشست هایی با مسئولان مربوطه در دبیرخانه، در جریان 
روند پیشرفت مذاکرات قرار می گیرند. وی در بخش دیگری از صحبت های خود، رویکرد محوری دولت مردمی را تلاش برای اجرای عدالت دانست 
و عنوان کرد: اجرای عدالت خواست مردم، تکلیف قانونی دولت، تأکید مقام معظم رهبری و یکی از عقب ماندگی های جدی در نظام جمهوری اسلامی 
است. تلاش دولت این است که در همه عرصه ها ازجمله نظام مالیاتی، نظام بانکی، مقررات و شیوه جذب افراد، نحوه استفاده و به کارگیری افراد، 

نظام پرداخت حقوق و زمینه های دیگر عدالت اجرا شود.

مکث

سخنگوی وزارت امورخارجه: صدای نمایندگان ملت در پی ماه هایی که مذاکرات انجام شده  
همواره شنیده شده است

رعایتخطوطقرمزنظامدرمذاکراتهستهای

ت
ه مل

خان
س: 

عک
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 سال هاســت که آژیر خطر آلودگی هوا در تهران 
به صدا درآمده و در مواقع بحرانی که غبار و دود 
عرصه را بر ریه و دیده اهالی پایتخت تنگ می کند، 
راهکار و برنامــه ای بهتــر از تعطیلی های گاه و 
بیگاه شــهر برای علاج این مشکل اندیشه نشده 
است. کارشناســان بارها تأکید کرده اند که این 
قبیل اقدامــات در نهایت حکم مســکن را دارد 
و باید به دنبال راه و روشــی اصولــی و زیربنایی 
برای مشــکل آلودگی هوای تهران بود. در کنار 
توســعه حمل ونقل عمومی، توجه به حمل ونقل 
پاک و ســالم نیز یکی از ضروریات امروز تهران 
است؛ موضوعی که مدتی می شــود در بسیاری 
از شــهرهای اروپایی نیز مدنظر گرفته شــده و 

دوچرخه ها، اسکوترها و موتورسیکلت های برقی 
روز به روز، سهم بیشــتری از ترددهای شهری را 
تصاحب می کنند. وسیله های محبوبی که یک تیر 
و دونشان هستند؛ چراکه هم به خاطر پاک بودن، 
تأثیر بســزایی در کاهش آلودگی هوا دارند و هم 

گره از ترافیک شهر باز می کنند.
 در همیــن راســتا به تازگی اپلیکیشــنی به نام 
»زی رو« )zeero( که اپلیکیشــنی برای اجاره 
آنلاین موتور و دوچرخه های برقی به شمار می آید، 
به صورت پایلوت و آزمایشــی در محدوده اراضی 

عباس آباد شروع به فعالیت کرده است.
سرپرست معاونت توســعه حمل ونقل پاک و 
آموزش ســازمان حمل ونقل شهرداری تهران 
دربــاره فعالیــت موتورهای برقی اشــتراکی 
هوشــمند یا همــان »زی رو« به همشــهری 
می گوید: »شــرکت های زیادی تمایل داشتند 
تا در بحث موتورهای برقی اشتراکی هوشمند 

نسل 3یا نسل 4ورود کنند، اما بسیاری از آنها 
در حد ایده بود و حتی فاقد سرمایه اولیه و بستر 
و زیرساخت های لازم بودند؛ تا جایی که موفق 
به ایجاد سیستم کارگاهی هم نشدند. فقط یک 
شرکت شــرایط لازم را دارا بود که این شرکت 
هم صرفا مجوز دوره آزمایشی و اولیه را دریافت 
کرده است تا هم توانایی های خودش و هم رفتار 
و بازخورد شهروندان را نســبت به موتورهای 
برقی مورد ارزیابی قرار دهد.« یعقوب آزاده دل 
می افزاید: »البته تا همین مرحله هم گام بزرگی 
در راستای گسترش و ترویج حمل ونقل پاک در 
شهر تهران برداشته شده است. این موتورها در 
یک ایستگاه کنار هم قرار گرفته اند و شهروندان 
با نصب اپلیکیشــنی به نــام »زی رو« پس از 
تکمیل و تأیید فرایند ثبت نــام و احراز هویت 
می توانند از این وســایل نقلیه استفاده کنند 
که سیستمی شبیه به دوچرخه های اشتراکی 

تهــران دارد. طبق هماهنگی کــه با مجموعه 
اراضی عباس آباد صورت گرفته اســت، اکنون 
امکان اســتفاده از موتورهای برقی اشــتراکی 
»زی رو« تنهــا در این محــدوده وجود دارد و 
قرار است طرح به مدت 2ماه اجرا شود و از این 
طریق دسترسی ایستگاه متروی شهید حقانی 
به کتابخانه، باغ کتاب و دیگر مجموعه های واقع 
در اراضی عباس آباد فراهم شده است.« به گفته 
آزاده دل، نخستین ایســتگاه در کنار بوستان 
طالقانی، روبه روی ایستگاه مترو قرار دارد. البته 
ایســتگاه های دیگری نیز در مسیر و محدوده 
اراضــی عباس آباد وجــود دارد و شــهروندان 
چه به صورت تفریحی و گردشــی و چه کاری 
می توانند از این موتورهای برقی استفاده کنند. 
در زمانی که موتور در رزرو شخص است، هزینه 
کمتری نســبت به زمانی که از موتور استفاده 

می کند از او دریافت می شود.

موتور برقی اشتراکی هم رسید
شهرداری تهران با راه اندازی سرویس اجاره آنلاین موتورسیکلت و دوچرخه های برقی »زی رو« قصد دارد تا سهم استفاده از 

حمل ونقل عمومی پاک را افزایش دهد

مهدیاسماعیلپورگزارش
روزنامه نگار

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری تهران وضعیت 
جذب 116آتش نشان را تشریح کرد

ورودآتشنشانانتازهنفس
تاپاییزامسال

اکنونحدود5هزارو253نیرویعملیاتیدرسازمان
آتشنشانیحضوردارند.درحالیکهبهگفتهسخنگوی
پارلمانشــهری،پایتختبایدبیشاز6هزارنیروی
آتشنشانداشتهباشــد.علیرضانادعلیدریکیاز
جلساتشــورایشــهرتهرانبهاینموضوعاشاره
کردوگفتکهبهطورمتوسطواســتانداردبایدهر
ایستگاه45نیرویعملیاتیداشتهباشد،امابهدلیل
کمبودنیروامروزدرایستگاههایآتشنشانیتهران
31نیرویعملیاتیحضــوردارد.همینکمبودنیرو
درســازمانآتشنشانیسببشــدتاشورایشهر
تهرانطیمصوبهایبهشهرداریتهرانمجوزجذب
116نیرویجدید)100مردو16زن(رابدهد؛مجوزیکه
بهدلیلاپیدمیکروناباتأخیردراواسطسالعملیاتی
شدوروزگذشــتهمهدیداوری،مدیرعاملسازمان
آتشنشانیشهرداریتهراندرگفتوگوباهمشهری
ازطیشدنمراحلنهاییجذب116نیرویتازهنفس
اینسازمانخبردادوگفتکهنیروهاپاییزامسالوارد
ایستگاههامیشوندودرعملیاتهاشرکتمیکنند.

ادامهگفتوگوبااینمقاممسئولرابخوانید.

چهتعــدادمتقاضیشــرکتدرآزمون
استخدامیسازمانبودند؟

فرم استخدام اسفند سال 99روی سایت سازمان قرار گرفت 
و حدود 6136 )373زن و 5763مرد( متقاضی شرکت در 
آزمون بودند که به دلیل اپیدمی کرونا آزمون با تأخیر تیرماه 
سال گذشته برگزار شد و 1137نفر )هزار مرد و 137زن( 

پذیرفته شدند.
شرایطخاصیبرایمتقاضیانتعیینشده

بود؟
به هرحال سلامت جسم و روان در جذب نیروهای آتش نشان 
اهمیت دارد و ازاین رو برخورداری از سلامت کامل جسمانی 
و روانی و آمادگی جسمانی بالا شــرط خاص بود. داشتن 
کارت پایــان خدمت بــرای آقایان، عدم وجــود هرگونه 
ممنوعیت استخدامی در دســتگاه های اجرایی، نداشتن 

پیشینه کیفری و... شرایط دیگر استخدام بودند.
درآزمونعملیچهتعدادگزینششدند؟

پس از مرحله علمی، پذیرفته شدگان )6136نفر( در آزمون 
عملی شرکت و در 6بخش انعطاف پذیری بدن، قدرت دست، 
پلانک ثابت )حرکت تعادلی(، بارفیکس، حرکات ترکیبی 
و دوی 16٠٠ متر با هم رقابت کردند و در پایان آزمون هم 

348نفر به مرحله بعد که گزینش است، راه یافتند.
آزمونگزینشچهزمانیبرگزارمیشود؟

علاوه بر آزمون گزینش، تست روان شناختی و سلامت 
هم انجام خواهد شد که پیش بینی می کنیم این مرحله 
اواخر فروردین شروع شــود که حداقل 45روز به طول 
می انجامــد و در پایان 116نیروی آتش نشــان انتخاب 
و راهی مرکز آموزش بین المللی آتش نشــانی کشــور 
می شــوند. در این مرکز آتش نشــانان نحوه حضور در 
حوادث مختلف را در یک محیط کاملًا شبیه سازی شده 
تمرین می کنند و می آموزند در حوادث متفاوت چگونه 
در کمترین زمان بهترین تصمیم را برای عملیات امداد 
و نجات اتخــاذ کنند. این آزمون هم حــدود 3ماه زمان 
می برد و اگر همه  چیز طبق برنامه پیش برود 116نیروی 
جدید پاییز وارد ایستگاه ها می شــوند و آماده عملیات 

خواهند بود.
شنیدههاحاکیازآناستکه16زنآتشنشان
ستادیخواهندبودودرعملیاتشرکتنمیکنند.این

موضوعصحتدارد؟
البته که صحت ندارد. 16نیروی 
زن همچون داوطلبان مرد در 
تمام مراحل و آزمون ها شرکت 
کرده اند و قطعــاً در عملیات ها 

حضور خواهند داشــت 
و فقط در مقایســه با 
مردان ساعت شیفت 

آنها کمتر خواهد بود.

برایبحرانآبچهفکریکردهایم؟
وقتی این منابع آسیب می بینند، طبیعی  ادامهاز

اســت که از پایداری تولیــد محصولی صفحهاول
همچون گندم کاســته می شــود. فراموش نکنیم که برای 

پایداری در تولید، باید به فکر منابع مؤثر در تولید باشیم.
استان تهران از نظر آمایش سرزمین در شرایط خوبی به سر 
نمی برد، چرا که سند آمایش سرزمین این استان در اواخر 
سال 1399آماده شده و این تأخیر نشان می دهد که ما در 
حکمرانی حوزه آب، توجهی به سرزمین و منابع سرزمینی 
ازجمله منابع آبی نکرده ایم. این ســند که با تأخیر فراوان 
آماده شده اســت، باید در بستر زمان و با اســتفاده از علم 
و فناوری به یک سند دقیق تبدیل شــود. بیلان آبی ما در 
دشت ها و حوزه های آبی نباید منفی باشد و اگر به نقطه ای 
رسیده ایم که بیلان آبی ما منفی شد، به لحاظ علمی اجازه 
ادامه برداشت بی رویه از حوزه های آبی و دشت ها را نداریم 
بلکه از طریق آمایش ســرزمین باید برای آماده سازی آنها 

اقدام کنیم.
آمایش سرزمین، مذاکرات با کشورهای همسایه و دیپلماسی 
آب توسط وزارتخانه های مسئول، تنوع بخشی در روش های 
تولید غذا که در دنیا نیز به شــدت مــورد توجه قرار گرفته 
اســت، احیای مراتع و پوشــش گیاهی که سررشته آن در 
حوضه های آبخیزداری اســت و توجه به حوزه بیولوژیک 
مراتع از موضوعات مهمی هســتند که به منظــور مقابله با 
بحران آب و حفظ و تقویت منابع آبی کشــور می بایست از 
سوی مجموعه حاکمیت و تمام دستگاه های دست اندرکار 

به صورت دقیق و ویژه مورد توجه قرار گیرند.

زهرا شمس احسان 
عضو کمیسیون فرهنگی اجتماعی 

شورا
 بوستان ولایت با مســاحت 266هکتار 
یکــی از فرصت هــای بی نظیــر بســط 
عدالــت اجتماعــی و کاهــش فاصلــه 
شــمال-جنوب شــهر تهــران اســت کــه 
می توانــد تبدیل به قطــب فعالیت های 
بــرای  تفریحــی  تجــاری،  خدماتــی 

شهروندان شود. 

مهدی قربانی
معاون هماهنگی امور مناطق 
سازمان زیباسازی شهر تهران

۱۱۵هــزار مترمربــع  از  بیــش  تاکنــون   
رنگ آمیزی در 7منطقه تهران انجام شده که 
طی روزهای آتی متراژ رنگ آمیزی ها افزایش 
می یابد. در بخش حذف زوائد و پیرایش هم 
در 3مــاه اخیر محورهــای متعددی بررســی 
و در نهایت ۱۵محور شناســایی شــدند و در 

طول کار محورها افزایش یافته  اند.

مهدی امیری 
مدیرکل آموزش های شهروندی 

شهرداری تهران 
 هفتمیــن جشــنواره ملــی اســباب بازی در 
مرکز آفرینش های فرهنگی و هنری کانون 
پــرورش فکــری کــودک و نوجوان)خیابــان 
حجاب( تا 28فروردین دایر است و فرهنگ 
آپارتمان نشــینی، آداب شــهروندی و... 
بــا اســتفاده از اســباب بازی بــه کــودکان و 

نوجوانان آموزش داده می شود.

تخریبپمپبنزینمتروک
در راستای ایمن ســازی  نقاط بی دفاع شهری و 
اجرای آراي ماده 1٠٠، شهرداری منطقه9اقدام 
به تخریب و ایمن ســازی  پمپ بنزیــن واقع در 
بزرگــراه آیــت الله ســعیدی کرد. بــه گزارش 
همشــهری، محمدجواد خســروی، شــهردار 
منطقه با اعــلام این خبر گفت: متأســفانه این 
ملــک تبدیل به مکانــی برای تجمــع معتادان 
متجاهر و بروز انواع آســیب های اجتماعی شده 
بود، لذا پیرو درخواست های شــهروندان اقدام 
لازم برای ساماندهی این ملک از طرف شهرداری 

منطقه9صورت گرفت. 

ایجاد10باغدرپایتخت
تاپایانامسال

رئیس کمیسیون  سلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای شــهر تهران گفت: توسعه فضای 
سبز یکی از سیاســت های کلی ماست و امسال 
شاهد ایجاد حداقل 1٠باغ در شهر تهران خواهیم 
بود که به مجموعه بوستانی شهر اضافه خواهد شد. 
به گزارش پایگاه خبری شهر، مهدی پیرهادی با 
اشــاره به اولویت های کمیسیون خدمات شهری 
شورای اسلامی شهر تهران در سال 14٠1 گفت: 
یکی از مباحثی که در سال 14٠1 با جدیت پیگیری 
خواهیم کرد، توســعه فضای سبز و تملک باغاتی 
است که می تواند به عنوان مجموعه های بوستانی 

مورد استفاده مردم قرار بگیرد.

نقل قول خبر

عکس خبر

یادداشت

 خبر

زینبزینالزاده؛خبرنگارگپ

حال و هوای شهر تهران در هفته دوم ماه مبارک رمضان 
نسبت به هفته نخست، بیشتر تغییر کرده و در جای جای  
پایتخت برنامه های مذهبی، فرهنگی و هنری به مناسبت 

این ماه در حال برگزاری است. 
یکی از اصلی ترین نقاطی که در طول ماه مبارک، از ساعات 
عصرگاهی  تا پس از افطار میزبان تعداد زیادی از شهروندان 

می شود، میدان امام حسین)ع( است. در این میدان 
ترتیل خوانی قرآن کریم و مراسم افطاری ساده هر روز 

برگزار می شود.  از دیگر برنامه های مهم این هفته ، فردا در 
مرکز همایش های برج میلاد، همایش »یادمان فرهنگی 
و اجتماعی حضرت خدیجه )س(« و »خدیجه مادر امت« 
برگزار می شود.  در این همایش به تبیین شخصیت و سیره 
زندگی ام المومنین همزمان با سالروز وفات این شخصیت 

بزرگ اسلام پرداخته خواهد شد.

 هزینه استفاده از »زی رو« 
چقدر است؟

 سرعت »زی  رو« 
چقدر است؟

جزئیاتی دیگر

200هزار تومان به عنوان ودیعه هنگام عضویت در 
اپلیکیشن »زی رو« از کاربر اخذ می شود که درصورت خروج 
از اپلیکیشن و عدم تمایل به استفاده مجدد از سرویس »زی  
رو« ظرف مدت 72ساعت برگشت و عودت داده می شود. 

این مبلغ برای مرحله پایلوت تعیین شده و پس از فعال شدن 
»زی رو« در شهر تهران مبلغ ودیعه برای جبران بخشی از 

جریمه و خسارت احتمالی افزایش پیدا می کند.

هزینه استفاده از موتورهای برقی دقیقه ای 2هزار تومان و 
دوچرخه های برقی دقیقه ای ۱000تومان است.

 با خرید بسته های تخفیفی هزینه استفاده از »زی  رو« به 
میزان قابل توجهی کاهش پیدا می کند. 

با نصب اپلیکیشن»زی رو« و 
عضویت در آن، قفل موتور باز شده و 

وسیله نقلیه روشن می شود.

کلاه کاسکت هم در جعبه 
پشت موتور قرار داده شده 
که در جعبه نیز به صورت 

هوشمند باز می شود.

امکان دانلود اپلیکیشن »زی رو« از 
مارکت های دیجیتال بازار و مایکت 

وجود دارد و به زودی امکان دانلود در 
پلی استور گوگل هم فراهم خواهد شد.

محدودیت سنی استفاده از زی رو 
بین ۱8تا 80سال است. )ملاک 
داشتن توان جسمی و توانایی 
کنترل وسیله نقلیه است.(

محدودیت وزنی استفاده 
از »زی  رو« وزن کمتر از 

۱20کیلوگرم است.

برای استفاده از موتورهای برقی 
داشتن گواهینامه معتبر موتور 

لازم است. درصورت توقف توسط 
پلیس، کاربر ملزم به ارائه گواهینامه 

به پلیس است.

وسیله نقلیه و راکب موتور 
و دوچرخه های برقی بیمه 

هستند.

این رزرو به این صورت است که شخص 
دیگری نتواند موتور را بردارد و شخص 

بعد از پیاده شدن و انجام کار مورد نظرش 
مثل خرید از باغ کتاب، دوباره سوار 
همان موتور می شود و برمی گردد.

30موتورسیکلت برقی 
فعلا در مرحله پایلوت به 
شهروندان خدمات ارائه 

می کنند.

کاربر پس از رسیدن به مقصد 
دوباره موتور را به وسیله 

اپلیکیشن قفل و در همان 
محدوده رها می کند و می رود.

موتور های برقی مورد 
استفاده از شرکت های 
ایرانی خریداری شده اند.

80تا 90دوچرخه برقی نیز 
به زودی در دسترس کاربران 

»زی  رو« قرار می گیرد.

سرعت موتور و دوچرخه های برقی بین 
40تا ۵0کیلومتر در ساعت است.

ساعت فعالیت » زی رو « در ماه مبارک رمضان از ساعت 
2بعدازظهر تا ۱0شب است.

شارژ وسیله نقلیه توسط تیم عملیات و پشتیبانی »زی رو« 
صورت خواهد گرفت. 

میزان شارژ موتورها در اپلیکیشن مشخص شده و هنگام روشن 
کردن وسیله نقلیه نیز نمایش داده می شود. 

این موتور ها دارای 3سبک سرعت 
هستند که به میزان مهارت و تقاضای 

کاربر بستگی دارد.

در روزهای عادی ساعت استفاده از »زی رو«9صبح تا 9شب 
تعیین شده است.

درصورتی که شارژ موتورها کامل باشد، مسافتی بین 70تا 
80کیلومتر را طی می کنند.

با توجه به مسافتی که قرار است طی شود، می توان از راهنمایی و 
مشاوره کارشناسان »زی رو« بهره  برد.

چطور از »زی رو« استفاده کنیم؟ 
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 مناسبات بازار مسکن و اجاره در بدترین شرایط ممکن 

مسکن
قرار دارد و با رسیدن شاخص حباب سنج بازار مسکن به 
حوالی 35، عملا باید شــرایط بازار را اضطراری عنوان 
کرد؛ چراکه بی توجهی به حباب قیمتی مســکن به منزله چراغ سبز به 

جهش شدید قیمت اجاره است.
به گزارش همشهری، نسبت قیمت مسکن به درآمد اجاره بها )P/R( که 
به نام شاخص حباب سنج مسکن نیز شناخته می شود، رابطه میان ارزش 
سرمایه گذاری در مسکن و درآمد حاصل از اجاره آن را نشان می دهد. در 
4دهه اخیر به طور میانگین اجاره سالانه یک مسکن معادل یک سیزدهم 
ارزش آن بوده، این شاخص در اوایل دهه90 به حوالی 16 رسیده است؛ 
اما این شاخص در پایان سال1399 از 36هم گذشته و در سال1400 هم 

با خوش بینانه ترین سناریوها نمی تواند کمتر از 33 باشد.

مسکن؛ بازار نظرکرده
شاید از نظر متولیان حوزه مســکن، با اعطای وام ودیعه به مستأجران 
کم درآمد و مانور روی شــعار راه اندازی اجاره داری حرفه ای یا ساخت 
مسکن دولتی، بازار اجاره مشکل حادی نخواهد داشت؛ اما واقعیت نهفته 
در این آمارها این است که قیمت مسکن در مقابل قدرت خرید جامعه 
و درآمدی که در بازار اجاره قابل کسب است به شدت حبابی شده و اگر 
وزارت راه و شهرسازی و معاونت مسکن و ساختمان این وزارتخانه قادر 
به جلوگیری از تخلیه تورم انباشته مســکن در بازار اجاره نباشد، عملا 
بازار اجاره با سونامی ویرانگر تورمی مواجه خواهد شد. در شرایط فعلی، 
آمارهای رســمی روایت دردناکی از تغییر قیمت در بازار مسکن دارند. 
براساس اطلاعات مرکز آمار ایران، میانگین قیمت مسکن در کل مناطق 

شهری ایران از ابتدای سال1391 تا آخر سال1399 بالغ بر 920درصد 
رشد کرده و این بازار دچار یک ابرحباب شده است. البته از نظر ذینفعان 
صنعت ساختمان و بازار مسکن، این تورم شدید، جزئی از واقعیت اقتصاد 
و ناشی از جهش نرخ ارز، رشد تورم مصرف کننده و افزایش هزینه های 
تولید باشد؛ اما واقعیت این است که رشد بازار قیمت مسکن بیش از آنکه 
نتیجه رشد نرخ ارز، تورم و... باشد، مرهون بی تفاوتی بلندمدت متولیان 
و مسئولانی است که در عین بی اعتقادی به سازوکار بازار و اقتصاد آزاد، 
در بازار مسکن به شدت معتقد به آزادی و قیمت گذاری واقعی هستند 
و لااقل با بی عملی در مقابل آشفتگی بازار مسکن، مزاحم رشد این بازار 

نظرکرده نشده اند.

تورم اجاره در نقطه جوش
بررسی اطلاعات رســمی مرکز آمار ایران قیمت مسکن و اجاره بهای 
مسکونی در مناطق شهری نشان می دهد نسبت قیمت مسکن به درآمد 
اجاره از حوالی 16مرتبه در ابتدای دهه90 به محدوده بالای 35مرتبه 

در پایان این دهه رسیده است. 
این اتفاق از منظر اقتصاد دستوری ایران که به شدت متکی به سرکوب 
دستمزد و درآمد است، نشانه شکل گیری یک حباب قیمتی بسیار بزرگ 
در بازار مسکن بوده و تخلیه این حباب قیمتی جز با شفاف و قانونمند 
کردن مناسبات حوزه املاک و خارج کردن مسکن )به عنوان دومین نیاز 
اولیه بشر برای ادامه حیات( از شــمول کالاهای سرمایه ای امکان پذیر 
نیست. البته از نگاه معتقدان به اقتصاد آزاد و ذینفعان بازار مسکن، بالا 
رفتن نسبت P/R در بازار مســکن به جای اینکه نشانه حباب قیمتی 
بازار مسکن باشد، نشــانه حباب منفی بازار اجاره است و برای اصلاح 

آن باید قیمت اجاره به طور میانگین 300درصد دیگر افزایش پیدا کند 
تا نسبت قیمت مســکن به درآمد اجاره اصلاح شود؛ زیرا آمارها نشان 
می دهد از سال1391 تا پایان سال1399، میانگین تورم مسکن شهری 
ایران معادل 920درصد بوده درحالی که تورم بازار اجاره در همین بازه 
زمانی از 365درصد فراتر نرفته اســت. آنچه می تواند در مقابل ادعای 
عقب ماندگی تورم بازار اجاره مطرح کرد این است که براساس اطلاعات 
مرکز آمار ایران، در همین بازه زمانی رشد درآمد خانوارهای شهری ایران 
330درصد بوده و عملا رشد اجاره بهای پرداختی از مستأجران فراتر از 

مقدار اضافه شده به درآمد آنها بوده است. 
در این وضعیت و با توجــه به وجود خانه های خالــی، قیمت اجاره در 
مکانیسم عرضه و تقاضای بازار و در نرخ های حداکثری تعیین شده و عملا 
امکانی برای افزایش بیشتر آن وجود نداشته است. با این تفاسیر، تورم 
بازار اجاره به نقطه جوش رسیده و جایی برای واکنش به زیاده خواهی 
برخی بازیگران بازار مسکن ندارد؛ اما اگر بی تفاوتی متولیان مسکن به 
تحولات بازار اجاره بیش از این ادامه پیدا کند، این بازار می تواند دچار 
تحولات ناخوشــایندی نظیر کوچ اجباری طبقه متوسط به محله هاي 
پایین تر درنهایت اخراج خانوارهای کم درآمد از محله هاي پایین به بافت 

حاشیه ای و اقامتگاه های غیررسمی شود.
این تحولات در دوره های متوالی وجود داشته و اسکان حدود یک چهارم 
جمعیت کشــور در بافت های حاشیه ای و ســکونتگاه های غیررسمی 
نیز نشانه بی تفاوتی متولیان امر در دوره های متوالی بوده اما در دولت 
سیزدهم که با شعار حل ریشه ای مشکل مسکن وارد میدان شده، انتظار 
می رود پیش از هر اقدامی، نسبت به وضعیت بازار اجاره واکنش نشان 

دهد و تمهیداتی برای اصلاح آن بیندیشد.

تشکیل ابرحباب در بازار مسکن
نسبت قیمت مسکن به درآمد اجاره، به عنوان حباب سنج بازار املاک، در یک دهه اخیر 2/2برابر رشد کرده است

نسبت قیمت مسکن به اجاره به بالاترین رقم در تاریخ رسید

50 درصد ظرفیت سدها خالی است
هنوز تا آغاز فصل تابستان 70روز 

اینفو
مانده اما خبر مهم این اســت که 
نیمی از ظرفیت سدهای مهم برای 
تامین آب آشامیدنی و کشــاورزی خالی است و 
درصد پرشــدگی ســدها در بهترین وضعیت به 
51درصد هم نرسیده است. نیمه خالی لیوان سدها 
نشان از خطر کم آبی در تابستان داغ پیش رو دارد. 
وزارت نیرو می گوید: میزان کل ورودی ســدها از 
ابتدای سال آبی تاکنون 19.5۸میلیارد مترمکعب 
بوده که این عدد در مقایســه با سال گذشته که 
عددی معادل 20.6میلیارد مترمکعب بوده 5درصد 

کاهش یافته اســت. البته کل خروجی سدهای 
کشور از ابتدای سال آبی تاکنون 13.15میلیارد 
مترمکعب بوده که نســبت به ســال گذشته که 
عددی معادل 1۸.46میلیارد مترمکعب ثبت شده 
29درصد کاهش یافته اســت. بــا جمع و تفریق 
کردن ورودی و خروجی آب سدها، الان حجم آب 
موجود در مخازن سدها به 25.7میلیارد مترمکعب 
رسیده که نسبت به پارسال 13درصد نزول را نشان 

می دهد.
مدیر دفتــر بهره برداری و نگهداری تاسیســات 
آبی و برقابی شــرکت آب  منطقه ای تهران با بیان 

اینکه ســدهای تهران با 265میلیون مترمکعب 
کســری مواجه اند، گفت: باتوجه به اینکه امسال 
هم درگیر شرایط خشکســالی هستیم طبیعتا 
برداشــت از منابع آب زیرزمینی برای تامین آب 
شرب بیشتر خواهد بود. محمد شهریاری افزود: 
در حوزه عملکرد استان تهران از ابتدای سال آبی 
1401-1400تاکنــون 155میلی متر بارندگی 
داشته ایم که این میزان در مقایسه با 20۸میلی متر 
متوســط بلندمدت 53ســاله، 25درصد کاهش 
داشته است. وی یادآور شد: از ابتدای فروردین ماه 
تاکنون فقط 5.1میلی متر نزولات جوی در استان 

داشته ایم درحالی که نسبت به متوسط بلندمدت 
در این بازه زمانی که میزان بارندگی 24میلی متر 

بوده کاهش 7۸درصدی را شاهدیم.
او درباره روند برداشــت از آب های زیرزمینی در 
سال جاری گفت: در شــرایط نرمال آب و هوایی 
نسبت برداشت از منابع آب سطحی و زیرزمینی 
برای مصرف شرب در تهران 70به 30است، اما در 
شرایط خشکسالی و کمبود آب سطحی این نسبت 
تغییر می کند، بعضا ســال هایی را داریم که این 
نسبت به 60درصد آب سطحی و 40درصد منابع 

آب زیرزمینی رسیده است.

رونمایی از مصادیق جدید قاچاق ارز
معاملات فردایی ارز غیرقانونی شد

با ابلاغ قانون جدید، امکان ضبط دلارهای خانگی 
به عنوان کالای قاچاق فراهم شد

خریداران و فروشــندگان ارز خارج از چارچوب قانونی و حتی 
معامله گران فردایی ارز نقره داغ می شوند و مراقب باشید که اگر 
دلاری در خانه دارید و آن را ثبت نکنید، ممکن است به عنوان 

کالای قاچاق ضبط و به عنوان قاچاقچی ارز شناخته شوید.
رئیس مجلــس قانون جدید مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز را به 
رئیس جمهور ابلاغ کرد. براســاس ویرایش آخر این قانون که 
10بهمن سال گذشته به تصویب مجلس رسید، شرایط جدیدی 
برای معاملات ارز، ورود و خروج آن به کشــور و همچنین رفع 
تعهد ارزی صادرکنندگان پیش بینی و اعلام شده است. طبق 
این قانون، از این پس ورود ارز به کشــور با خروج ارز از کشور، 
بدون رعایت ضوابط اعلام شــده شــورای پول و اعتبار قاچاق 
قلمداد خواهد شد. به این ترتیب انجام معامله ارزی در کشور، 
تحت هر عنوان نظیر خرید، فروش، حواله، معاوضه یا صلح، مگر 
آنکه حداقل یکی از طرفین معامله، صرافی مجاز، بانک یا مؤسسه 
مالی و اعتباری دارای مجوز از بانک مرکزی باشد، به عنوان قاچاق 
شناخته می شود و معاملاتی که با مجوز بانک مرکزی و در حدود 
ضوابط تعیین شده این بانک توسط اشخاصی نظیر واردکنندگان 
و صادرکنندگان و معامله گــران در بورس های کالایی صورت 

می گیرد، قانونی خواهد بود.

معاملات فردایی ممنوع
براساس قانون مصوب مجلس، معاملات فردایی ارز غیرقانونی 
و در حکم قاچاق خواهد بود زیرا هرگونه معامله ارز در صرافی یا 
غیرآن که تحویل ارز و مابه ازای آن به روز یا روزهای آینده موکول 
شده ولی به تحویل ارز منجر نمی شود یا از ابتدا قصد تحویل ارز 
وجود نداشته است و قصد طرفین تنها تسویه تفاوت قیمت ارز 
باشــد، جزو مصادیق قاچاق ارز خواهد بود. همچنین هرگونه 
انجام کارگزاری خدمات ارزی در داخل ایران برای اشــخاص 
خارج از کشور بدون مجوز انجام عملیات صرافی از بانک مرکزی 

غیرقانونی و قاچاق است.

دلارهای خود را اعلام کنید
با اجرای ویرایش جدید قانون مقابله با قاچاق کالا و ارز نگهداری 
ارز بدون ثبت و اعلام آن در منزل هم غیرقانونی است زیرا این 
قانون می گوید: ثبت نشدن معاملات ارزی در سامانه ارزی یا ثبت 
ناقص یا خلاف واقع اطلاعات مربوط به معاملات در سامانه توسط 
صرافی یا بانک دارای مجوز از بانک مرکــزی و همچنین ارائه 
ندادن صورتحساب خرید معتبر با ارائه صورتحساب خرید خلاف 
واقع یا دارای اطلاعات ناقص به مشتری توسط صرافی، بانک هم 
قاچاق محسوب می شود. این گزارش می افزاید: از ابتدای امسال 
عرضه، حمل یا نگهداری ارز فاقد صورتحســاب خرید معتبر یا 
فاقد مجوز ورود توسط اشخاصی غیراز صرافی، بانک یا مؤسسه 
مالی اعتباری دارای مجوز از بانک مرکــزی غیرقانونی و جزو 
مصادیق قاچاق به حساب می آید البته ورود ارز به کشور تا سقف 
تعیینی توسط بانک مرکزی از شمول این بند خارج است. قانون 
به صراحت می گوید: مالکان ارز درخصوص ارزهایی که قبل از 
لازم الاجرا شدن این قانون در اختیار داشته اند و مازاد بر میزان 
معافیت ارز قابل حمل و نگهداری اعلام شده بانک مرکزی و فاقد 
صورتحساب معتبر است، مکلفند ظرف سه ماه نسبت به ثبت 

اطلاعات در سامانه اقدام کنند.

مجازات صادرکنندگان متخلف
ویرایــش جدید قانــون مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز برای 
صادرکنندگانی که رفع تعهد ارزی انجام نداده باشند، جرائمی 
ازجمله جریمه نقدی، محرومیت یک تا 10 ســاله از فعالیت 
بازرگانی، ابطــال کارت بازرگانی و حبس تعزیری تعیین کرده 
اســت. همچنین همه صادرکنندگان کالا به خارج از کشــور 
موظفند ارز مندرج در پروانه گمرکی یا معادل ارزی آن به سایر 
ارزها را به بانک مرکزی بفروشند و یا با تأیید بانک مرکزی نسبت 
به فروش آن به سایر اشــخاص اقدام یا برای تأمین ارز واردات 

کالای خود یا بازپرداخت بدهی تسهیلات ارزی استفاده کنند.
این گزارش می افزاید: درصورت ایفا نشدن تعهد ظرف سه ماه 
از زمان ابلاغ حکم قطعی، معادل ارزش تعهد براساس بالاترین 
نرخ اعلامی بانک مرکزی در زمان صدور حکم، به جریمه نقدی 
مرتکب افزوده می شود و تخلف از اجرای قانون در مواردی که 
ارزش موضوع تخلف بیشتر از 3میلیون یورو یا معادل آن به سایر 
ارزها باشد، مشمول عناوین سازمان یافته و حرفه ای قاچاق کالا 

و ارز قرار می گیرد.

جریمه سنگین در راه است
این قانون می گوید: درخصوص رفع نشدن تعهد ارزی موضوع 
ماده )10( قانون تعزیرات حکومتی درصورتی که تا مبلغ 100 
میلیارد ریال براساس بالاترین نرخ اعلامی بانک مرکزی در زمان 
دریافت ارز باشد، مرتکب علاوه بر اعاده ارز به میزان رفع تعهد 
نشده و محرومیت از فعالیت بازرگانی از 6ماه تا یکسال، به جریمه 
نقدی معادل 2برابر کسری یا رفع نشدن تعهد براساس بالاترین 

نرخ اعلامی بانک مرکزی از زمان دریافت ارز، محکوم می شود.
همچنیــن درصورتی که مبلــغ عدم رفع تعهــد ارزی معادل 
100میلیارد ریال یا بیش از آن براســاس بالاترین نرخ اعلامی 
بانک مرکزی در زمان دریافت ارز باشد، مرتکب علاوه بر اعاده ارز 
به میزان رفع تعهد نشده و محرومیت از فعالیت بازرگانی از یک 
تا 10سال، به حبس تعزیری درجه 5موضوع ماده)19( قانون 
مجازات اسلامی و جزای نقدی به میزان معادل دوبرابر کسری 
یا عدم رفع تعهد براساس بالاترین نرخ اعلامی بانک مرکزی از 

زمان دریافت ارز، محکوم می شود.
درصورتی که رفع تعهد ارزی و یا هرگونه اقدام به این منظور، با 
استفاده از اسناد جعلی یا خلاف واقع باشد و یا از طریق بیش بود 
ارزش اظهاری کالا و یا بیش اظهــاری در تعداد یا مقدار کالا به 
گمرک و یا مغایرت در کالای اظهار شــده با مکشوفه با کالای 
موضوع تعهد باشد، مرتکب علاوه بر اعاده ارز به میزان رفع تعهد 
نشده و ابطال دائم کارت بازرگانی، به حبس تعزیری درجه چهار 
موضوع ماده )19( قانون مجازات اسلامی و جزای نقدی به میزان 
معادل 3برابر کســری یا عدم رفع تعهد براساس بالاترین نرخ 
اعلامی بانک مرکزی از زمان دریافت ارز، محکوم می شود. این 
گزارش می افزاید: اعمال محدودیت های رفع نشدن تعهد ارزی 
تا ابتدای سال بعد از زمانی که ارزش سالانه صادرات غیرنفتی 
طبق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، به بیش از 1.۸ برابر 

ارزش سالانه واردات کشور برسد، قابل اجراست.

همیاری برقی
آرش کردی، مدیرعامل توانیر درخصوص 
وضعیت مصرف برق در تابســتان امسال 
گفت: براساس برآوردها نیاز مصرف برق 
در تابســتان امســال به 70هزار مگاوات 
خواهد رسید که این میزان نســبت به پیک)اوج( مصرف سال 
گذشته 4.46درصد رشد دارد. او با اشاره به روند رشد نیاز مصرف 
برق در تابستان های چندسال گذشــته افزود: درحالی که نیاز 
مصرف برق در ســال139۸ به 60هزار و ۸25مگاوات رسیده 
بود، این میزان در سال1399 با رشــدی نزدیک به 5درصد به 
63هزارو۸54مگاوات و در سال1400 به 67هزارو12مگاوات 

افزایش یافت.
آنچه را که برای عبور از بحران بی برقی ضرورت دارد، می توان در 
2سطح ارزیابی کرد؛ نخست استمرار سرمایه گذاری برای ایجاد 
ظرفیت های جدید و دوم برنامه جامع برای مدیریت مصرف برق. 
واقعیت این است که سرمایه گذاری در صنعت برق نباید به ایجاد 
ظرفیت های جدید با سرمایه های دولتی محدود شود زیرا احیای 
وضعیت عرضه برق با اصلاح فرایند اقتصادی حاکم بر صنعت برق 
ممکن است و سرمایه گذاران اگر به این قطعیت برسند که بازده 
مناسبی نصیب شان می شود، انگیزه سرمایه گذاری پیدا می کنند. 
از سوی دیگر درصورت اصلاح اقتصاد برق، انگیزه سرمایه گذاری 
در بخش مصــرف و بهینه ســازی آن تقویت می شــود. البته 
درصورت بازشدن مسیر ورود سرمایه های خارجی یک فرصت 
تاریخی برای افزایش سهم انرژی های تجدید پذیر ایجاد خواهد 
شــد زیرا ایران دارای یکی از بالاترین ظرفیت های بالقوه برای 
تولید برق با استفاده از منابع تجدیدپذیر است. نگاه بلندمدت و 
پرهیز از کوتاه اندیشی می تواند صنعت برق را به صنعتی پایدار 
تبدیل سازد مشروط به اینکه همیاری ملی به نفع این صنعت 
حاکم شود. از این منظر ضرورت ملی ایجاب می کند که شرکت 
توانیر خود را متناســب با نیازهای آینده و فرصت های مغفول 
مانده نوسازی کند و از سوی دیگر مقامات ارشد وزارت نیرو هم 
می توانند در برنامه هفتم توسعه، دولت و مجلس را مجاب کنند 
تا چالش ها را جدی تر ببینند و فرصت ها را غنیمت بشــمارند؛ 
چراکه اگر اکنون از فرصت هاي موجــود براي افزایش تولید و 
بهینه سازي مصرف اقدامي نشود، در میانه تابستان نمي توان با 
اقداماتي مانند تعدیل روشنایی معابر، جمع آوری دستگاه هاي 
استخراج رمزارز، الزام به کاهش مصرف برق ادارات و برنامه ریزي 

براي نصب کنتورهای هوشمند مانع از خاموشي شد.

این طرح بازنده است
  خبر: احمد مرادی، نائب رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس از تصویب طرح تشکیل شرکت ملی صنایع 
پالایش و پتروشیمی خبر داد و گفت: جزئیات این 
طرح در نشست های آینده این کمیسیون بررسی 
می شود. استفاده بهتر از ظرفیت پتروشیمی ها در 
دریافت خوراک از پالایشــگاه ها و حذف تشریفات 
زائد هم ســو با حمایت از بخش خصوصی، 2 علت 

اصلی تصویب این طرح اعلام شده است.
 نقد: تجربه ثابت کرده هرگاه تصمیمی در نهاد 
قانونگذار بدون درنظر گرفتن نظر کارشناسان اتخاذ 
شود، نتیجه آن به هم ریختگی در اجرا و اختلال در 
فرایندهاست؛ جالب اینکه وزارت نفت هم با این طرح 
مجلس مخالف است و گفته این طرح نه تنها مشکلی 
را حل نمی کند، بلکه ساختارها را به هم می ریزد. این 
شیوه قانونگذاری البته به دوره فعلی مجلس محدود 
نیست و مسبوق به ســابقه اســت. این روند نشان 
می دهد اصلاح ساختار در اقتصاد آن هم در صنعت 
تخصصی نفت جای خود را به ادغام های بی حاصل 
داده است. ملموس ترین تجربه را می توان در ادغام 
وزارتخانه ها جست وجو کرد که در سالیان گذشته به 
دفعات و با رویاي اصلاح امور و چابک  سازي دولت 
انجام شد اما تقریبا در هیچ موردي، نه تنها نتوانست 
تصویرســازي  هاي ارائه  دهندگان طرح را برآورده 
کند؛ بلکه دستگاه و ســازمان ادغام شده را از انجام 
امورات خود به کیفیت قبل از ادغام هم عاجز کرد. 
حالا سؤال این است که برایند این ادغام ها چه بوده 
که برخی قانونگذاران را به ادغام 2بنگاه در صنعت 
نفت ترغیب کرده است. دوغ و نوشابه را قاطی کردن 
به معنای تولید یک نوشیدنی بهتر نخواهد بود بلکه 
مزاج مصرف کنندگان را به هم می ریــزد. اگر واقعا 
نمایندگان بر تصمیم خود اصرار دارند، چه بهتر که 
شرکت ملی نفت و گاز را در هم ادغام کنند و همین 
تجربه را در دیگر بخش ها نیز جاری سازند. به واقع با 
این نگرش داشتن یک بانک دولتی هم بهتر از چند 

بانک دولتی است.

چهره روز

نقد  خبر

گزارش

 درصد کاهش آب پشت سدها 
نسبت به سال گذشته

 درصد افزایش آب پشت سدها 
نسبت به سال گذشته

 سدهای 
38تهران

درصد

 سد شیرین دره 
25خراسان شمالی

درصد

 سد دوستی 
خراسان رضوی

36
درصد

 سد
18 15خرداد

درصد

سد چاه نیمه 1و2
55سیستان و بلوچستان

درصد

 سد گلپایگان
قمرود

30
درصد

 سد سفیدرود
41گیلان

درصد

 سد چاه نیمه 3
13سیستان و بلوچستان

درصد

 سد نیمه 4
سیستان و بلوچستان

85
درصد

سد رئیسعلی دلواری 
10بوشهر

درصد

 سد کمال صالح
مرکزی

23
درصد

 سدهای 
خوزستان

10
درصد

 سد کوثر 
کهگیلویه و بویراحمد

3
درصد

سد سلمان فارسی 
11فارس

درصد

سدهای حوزه 
2دریاچه ارومیه

درصد

سد یامچی 
اردبیل

4
درصد

 سد 
2زاینده رود

درصد

سد ملاصدرا 
فارس

4
درصد

سد استقلال 
هرمزگان

92
درصد

سد شمیل و 
293نیان هرمزگان

درصد
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با اینکه انتظار می رفــت فصل بهار با باران ها و 
هوای خنکش، وضعیت جوی نســبتا مناسبی 
برای مردم همراه داشــته باشد، اما این روزها 
آلودگی  هوای شهر امان مردم را بریده است؛ 
آن هم درحالی که علاوه بر تشــدید علائم در 
بیماری های قلبی و تنفسی برخی موارد دیگر 
ازجمله خارش، ســوزش، آبریزش و افزایش 
حساسیت های ناحیه چشــم و بینی، حلق و 
گلو هم این روزها افزایش پیدا کرده اســت؛ 
نکته ای که به گفته متخصصان، ناشی از همزمانی 
آلودگی های اخیر به دلیل ورود گردوغبارها به 
کشور با گرده افشــانی های فصل بهار است که 
هم بیماری های آلرژیک را تشدید کرده و هم 

بیماری های تنفسی.

تشدید بیماری های تنفسی به 2دلیل 
محمد نجمی، رئیس اداره بیماری های تنفســی 
غیرواگیــر وزارت بهداشــت بــه تشــدید علائم 
بیماری ها به دلیل همزمانی گرده افشــانی گیاهان 
و آلودگی های اخیر اشــاره می کند و به همشهری 
می گوید: »هم اکنون زمان گرده افشــانی گیاهان 
است و با توجه به آلرژی زاهای محیطی که در هوا 
وجود دارند ما با تشدید بیماری در بیماران مبتلا 
به آسم مواجهیم. این بیماران معمولا در فصل بهار، 
اواخر تابستان و اوایل پاییز به همین دلیل با تشدید 
علائم مواجه و دچار مشکلاتی می شوند، اما اکنون 
علاوه بر این شــرایط بحث آلودگی هوا هم مطرح 
اســت که این دفعه در زمان غیرمعمول رخ داده و 
باعث تشــدید بروز علائم در بیماران مبتلا به آسم 
و بیماران مبتلا به انســداد مزمن ریه شده است.« 
او درباره اینکه آیا تشدید شــدن بیماری به دلیل 
همزمانی گرده افشــانی ها و آلودگی هوا خطرناک 
اســت یا با رفع آلودگی ها درمان پذیر خواهد بود، 
توضیح می دهد: »این شرایط بســتگی به میزان 
تماس و شــدت بیماری دارد و اینکــه آیا بیماری 

فرد کنترل شده اســت یا خیر. فرد مبتلا به آسم 
و انســداد ریه که تحت درمان قرار دارد اگر به نوع 
خفیف بیماری مبتلاســت در صورت قرار گرفتن 
در معرض آلودگی هــا با آســیب چندانی مواجه 
نمی شود، اما اگر بیماری فرد کنترل شده نباشد یا 
به فرم شدید بیماری مبتلا باشد، در این شرایط و 
حتی با وجود آلودگی های 24ساعته هم در معرض 
خطر قرار می گیرد و احتمال بستری وجود دارد.« 
او در پاسخ به این سؤال که برخی حشرات موجود 
هم می توانند همراه ایــن گردوغبار وارد بدن افراد 
شوند و شرایط خطرناکی را ایجاد کنند، می گوید: 
»اگر میزان این حشرات ریز در هوا زیاد باشد، مانند 
ذرات آلاینده در استنشــاق افــراد وارد بدن آنها 
می شــود، اما معمولا مژک های موجود در مجاری 
تنفســی این ذرات خارجی را جــذب و با حرکت 
خودشــان آنها را دفع می کنند. هر قدر اندازه این 
ذرات بزرگ تر باشد، امکان ورود به مجاری تنفسی 
کمتر اســت، معمولا این حشرات سایز بزرگ تری 
نسبت به ذرات آلاینده با قطر 2.5میکرون دارند و 
در همان بخش های ابتدایی تنفسی ما جذب و دفع 
می شوند.« او درباره افزایش یا تشدید بیماری در 
گروه های پرخطر هم می گوید: »این موضوعی است 
که از سوی اورژانس بررسی و به ما اعلام می شود. 
براساس اخبار اعلام شــده از سوی آنها در روزهای 
اخیر میزان مراجعات به اورژانس در 48ساعتی که 
آلودگی هوا در بیشترین شاخص کیفی خود قرار 
داشت، افزایش داشته اســت. هر زمان که میزان 
آلاینده ها در هوا افزایش پیدا می کند، این تشدید 
بیماری ها به سرعت رخ می دهد؛ به ویژه در مواردی 
که مردم اطــلاع کافی درباره میــزان آلودگی هوا 
ندارند، پس از چند ساعت شاهد بروز علائم تنفسی 
در آنها هستیم.« او درباره اینکه در مواجهه با این 
آلایندگی ها، بیماری های دیگر هم تشدید می شود، 
توضیح می دهد: »علائم در بیماران مبتلا به آسم 
و انســداد ریه عمدتا به صورت تنگی نفس، سرفه 
و خس خس ســینه بروز می کند. همین علائم در 
مواجهه با این آلاینده ها تشدید می شود.« به گفته 
این مسئول در وزارت بهداشــت، افزایش مصرف 
دارو در این بیماران به دلیل مواجهه با آلودگی هوا 

اگر به صورت خودســرانه صورت بگیرد، خطرناک 
است: »معمولا داروهای این بیماران برای کنترل 
بیماری است و اگر با توصیه پزشک میزان مصرف 
تغییر کند، جای نگرانی نیســت. ما در درمان این 
بیماری هــا کورتون استنشــاقی تجویز می کنیم، 
مردم تصور می کنند با افزایش مصرف آن با عوارضی 
مواجه می شوند، اما دوز استفاده شده در داروهای 
استنشاقی آنقدر زیاد نیست که در دوره کوتاه مدت 
فرد را با مشکل مواجه کند. جدی ترین توصیه ما به 
این افراد تغییر و افزایش دوز دارو زیرنظر پزشــک 

برای کنترل مجدد بیماری است.« 

ایجاد علائم بیماری های خاموش در کودکان 
هر چند کــه در 2ســال اخیر به دلیــل تعطیلی 
مــدارس و وضعیــت کرونــا کــودکان کمتر در 
محیط های خــارج از منزل حضور داشــتند، اما 
امسال با انجام واکسیناسیون و بازگشایی مدارس، 
محدودیت هایشان حذف شده است و حالا با وجود 
آلودگی  روزهای اخیر بیشتر در معرض آسیب قرار 
دارند. احمد طباطبایی، دبیر بــورد ریه اطفال در 
این باره به همشــهری می گوید: »فقط ریزگردها 
نیستند که در تشدید علائم تنفسی نقش دارند. در 
کنار آنها چیزهای دیگری هم هستند که با چشم 
دیده نمی شــوند و می توانند منجر به بروز علائم 

تنفسی در کودکان به ویژه مبتلایان به آسم شوند؛ 
البته هم اکنون گرده ریزی  درختان، گل ها و گیاهان 
در فضای باز هم بــه این آلودگی ها افزوده شــده 
است.« به گفته او در 2سال گذشته کودکان در اوج 
کرونا ماسک می زدند و از خانه بیرون نمی آمدند؛ به 
همین دلیل میزان عفونت ها و آلرژی های تنفسی 
بسیار کاهش پیدا کرد، اما امسال بازگشایی مدارس 
و ورود ریزگردها همزمان با گرده افشانی های فصل 
بهار مشکلات تنفسی را افزایش داده است: »البته 
هنوز با فرم های خیلی شدید و حملات تنگی نفس 
شدید مواجه نشده ایم، اما اگر تعداد حملات آسم 
زیاد شود به احتمال زیاد در برخی موارد با فرم های 
شدید هم مواجه می شویم. به همین دلیل توصیه 
ما به خانواده هــا رعایت توصیه های بهداشــتی و 
جلوگیری از تردد کــودکان در فضای باز به جز در 
موارد ضروری ازجمله رفتن به مدرسه است که در 
این صورت استفاده از ماســک لازم است.« او در 
پاسخ به این ســؤال که آیا این آلودگی ها می تواند 
منجر به بروز یک بیماری جدید در کودکان باشد 
یا خیر می گوید: »آلودگی می تواند به عنوان عامل 
شــعله ور شــدن برخی بیماری ها در افرادی که 
تاکنون مشکلی نداشــته اند، به شمار رود. ممکن 
است بیماری در فرد با سال ها تأخیر بروز پیدا کند، 

اما آلودگی عاملی باشد تا وی زودتر بیمار شود.«

تهران در محاصره آلودگی و آلرژی
 آلودگی هوا همزمان با گرده افشانی های فصل بهار باعث تشدید بیماری های قلبی و تنفسی

 و افزایش حساسیت های ناحیه چشم و بینی، حلق و گلو شده است

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

بیمه ها برای پوشش داروهای گران 
اعتبار می خواهند 

بازار دارو شرایط نســبتا بحرانی را در ســال گذشته پشت سر 
گذاشــت. 3پیک کرونا منجر به کمبود دارو شد و حذف چراغ 
خاموش ارز ترجیحی از برخی از اقــلام دارویی هم گرانی چند 
برابری آنها را رقم زد. حالا مهدی رضایی، معاون بیمه و خدمات 
سلامت سازمان بیمه سلامت ایران از این افزایش قیمت ها درباره 
560قلم دارو خبر می دهد که 100قلم آنها مشــمول بیمه هم 
نبوده اند. این در حالی اســت که از اواخر سال گذشته هم اخبار 
مربوط به حذف کامل ارز ترجیحی از کالاهای اساســی ازجمله 
دارو باز هم نگرانی های بیماران را برای افزایش دوباره قیمت ها در 

سال جاری چندین برابر کرد.

بودجه 3میلیاردی دارو در 1401
البته بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت تأکید کرده که امسال حدود 
3میلیارد دلار ارز به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برای 
تامین دارو اختصاص داده شده و کمبود دارو نخواهیم داشت اما 
این رقم هم یک میلیارد دلار کمتر از بودجه این حوزه در سال97 
است و با وجود گرانی های یکسال اخیر می تواند به چالشی جدی 
در تامین دارو بدل شود. مسئله ای که صدیف بدری، نایب رئیس 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی هم آن را تأیید می کند. 
او در تذکری شفاهی در جلســه علنی مجلس در این باره گفته: 
»دهک های پایین جامعه، بازنشســتگان و سالمندان به مراتب 
بیشتر از سایر اقشار در معرض بیماری هستند و بیشترین آسیب 
را از آشــفتگی بازار دارو می بینند. تولیدکنندگان داخلی هم با 
کمبود ارز برای واردات مواداولیه مواجه شدند و متأسفانه شاهد 
تداوم همین روند در سال جاری نیز هستیم. بسیاری از بیماران 
بی بضاعت هم هنگام تهیه نســخه، وقتی با قیمــت آن مواجه 
می شوند، از دریافت دارو منصرف می شــوند. به همین دلیل از 
رئیس جمهور می خواهیم در اسرع وقت به این موضوع ورود کرده 

و نسبت به ساماندهی آن اقدام کند.« 

پوشش بیمه  ای دارو برای 15درصد افزایش قیمت 
قرار نیست امسال دارو با قیمت بالا به دست بیماران برسد و مردم 
باید بتوانند متناسب با توانشان دارو خریداری کنند. مطلبی است 
که محمد هاشمی، سرپرست مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی به آن اشاره کرده اما 
محقق شــدن آن را منوط به ایفای نقش درست از سوی بیمه ها 
دانسته اســت: »بهترین راهکاری که در تمام دنیا برای این کار 
پیش بینی شده، بیمه ها هستند زیرا آنها با هزینه ای که از دولت یا 
بیمه شدگان دریافت می کنند این افزایش را پوشش می دهند. بر 
این اساس اگر بیمه ها همچون گذشته افزایش قیمت را پوشش 
دهند، هیچ فشاری به مردم نخواهد آمد.« به گفته هاشمی دارو به 
تنهایی نمی تواند قیمت ثابت داشته باشد، بلکه قیمت آن متاثر 
از قیمت مواداولیه، مواد بســته بندی، هزینه های تولید، سربار و 
مالی است: »تمامی این موارد افزایش قیمت داشته است و مگر 
می شود قیمت دارو را تغییر نداد؟ قیمت مواد بسته بندی به شدت 
افزایش پیدا کرده و قیمت مواداولیه دارویــی با وجود اینکه ارز 
دولتی دریافت کردند نیز به شــدت افزایش داشته است، جالب 
اســت قیمت را در محصول نهایی که ارز دولتی به آن تخصیص 
داده می شود، پایین نگه می داریم، اما در مواداولیه قیمت نهایی را 
با آنکه ارز دولتی می گیرند، با نرخ آزاد حساب می کنند. طبیعی 
است وقتی تمام مولفه های تأثیرگذار در قیمت دارو دچار تغییر 
می شوند، قیمت محصول نهایی نیز افزایش پیدا کند.« اما آنطور 
که به نظر می رسد در شرایط فعلی سازمان های بیمه گر توانایی 
گسترش پوشش بیمه ای داروها را ندارند. به گفته رضایی، معاون 
بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت ایران این افزایش 
پوشش بیمه ای نیازمند تخصیص اعتبارات مناسب است: »از آبان 
ماه سال گذشته مسئله گرانی داروها به اطلاع سازمان غذا و دارو 
رسید و قرار بود طبق تعهدات تنها 15درصد قیمت دارو افزایش 
پیدا کند، اما این میزان به بیش از 35تا40درصد رسید و ما برای 
پوشش افزایش قیمت بیش از 15درصد امکانات اعتباری نداریم.«  
به گفته رضایی برای کاهش مشکلات افزایش قیمت دارو، حضور 
سازمان های بیمه گر در کمیسیون قیمت گذاری دارو، شرط قبول 

پوشش بیمه ای در افزایش قیمت و تامین منابع لازم است.

افزایش قیمت دارو در 3ماه اول امسال رخ نمی دهد
با وجود این به گفته علی فاطمی، نایب رئیس انجمن داروسازان 
ایران افزایش قیمت دارو در 3ماه اول امســال نخواهد بود و قرار 
اســت پوشــش بیمه ای برای چتر حمایت از داروها، 90درصد 
افزایش داشته باشد. او با بیان اینکه هر سال با توجه به تورم جامعه، 
افزایش قیمت دارو هم طبیعی است، به ایرنا گفته »سازمان های 
بیمه گر هزینه برخی از داروها به ویژه بیماران خاص را 70درصد 
پرداخت می کنند که قرار اســت امســال این پوشش بیمه ای 
به 90درصد برســد و اگر افزایش قیمت دارو بعــد از 3ماه دیگر 
وجود داشــت، بیماران از جیب خود هزینه ای بابت این افزایش 
پرداخت نخواهند کرد.« فاطمی پوشش بیمه ای همگانی برای 
حدود 5میلیون نفر که زیر چتر حمایت هیچ بیمه ای نیســتند 
را از مهم ترین اولویت های کاری نظام ســلامت عنوان می کند و 
می افزاید: »تقویت سازمان های بیمه گر برای پرداخت درصد بالای 
هزینه داروی بیماران، می تواند دغدغه و نگرانی را از مردم بکاهد.«

حميدرضا جماعتي
دبير كميته علمی كشوری كرونا

در يكی دو هفته اخيــر، ميزان مراجعه های 
ســرپايی كرونا افزایش ۲۰ درصدی داشته 
و ممکــن اســت کــه در یکــی دو هفتــه 
آینــده، ميــزان بســتری و پــس از آن شــمار 
مرگ ها افزايش پيدا كند. هــر چند كه اين 
پیش بینی هــا هنــوز دقیــق نیســت و بایــد 
حدود ۲ هفته ديگر، روند بیماری و افزایش 
موارد سرپایی را پیگیری و رصد کنیم. / ايسنا

مسعود شکوهی
مدیرکل امور تربیتی آموزش و پرورش

برگــزاری کارگاه هــای آموزشــی دربــاره 
آســیب های فضــای مجــازی یکــی از 
برنامه های ماست. همچنین ارائه خدمات 
تخصصی روان شــناختی و حمایتــی برای 
دانش آموزان آسیب دیده از فضای مجازی 
در هســته های مشــاوره مناطــق و مراکــز 
مشاوره و روان شناختی به شکل حضوری 

و غیرحضوری مؤثر خواهد بود. )ایلنا(

مجوز در حوزه اشتغال، بهزیستی و... 
را وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی 

صادر کرده است.
800

مجوز از مجوزهــای صادر شــده، فقط 
در حــوزه مشــاغل خانگی صادر شــده 

است.
509

ســامانه  در  شــغلی  فرصــت 
»جست وجوی شغل« بارگذاری شده 
و افرادجویــای کار می تواننــد ثبت نــام 

کنند.

300000

میلیارد تومان برای کمیته امداد جهت 
اشــتغال دهک هــای پاییــن در بودجه 

درنظر گرفته شده است.
25000

راه اندازی 5 هزارطرح کارگاهی 
برکت در مناطق محروم

مرتضی نیازی، معاون بنیاد برکت در تشریح اقدامات 
جدید ایــن بنیاد در حــوزه اشــتغال زایی گفت: در 
ســال1401 به عنوان ســال »تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین« راه اندازی 5هزارطرح کارگاهی خرد و 
کوچک در مناطق محروم و روستایی کشور در دستور 
کار اســت که ازجمله اقدامات جدید بنیاد برکت در 
حوزه ایجاد اشــتغال به شــمار می رود. او ادامه داد: 
پیش بینی می کنیم در هر یــک از این کارگاه ها بین 
5 تا 10نفر به شکل مستقیم و غیرمستقیم مشغول 
به کار شوند و راه اندازی این 5هزارطرح کارگاهی خرد 
و کوچک، ایجاد اشتغال برای حداکثر 50هزار نفر را 
به دنبال خواهد داشت.  او درباره میزان سرمایه گذاری 
برای راه اندازی این طرح های کارگاهی خرد و کوچک 
گفت: حجم کل سرمایه گذاری برای ایجاد 5هزارطرح 
کارگاهی خرد و کوچک 25هزار میلیارد ریال است. 
امســال نیز 850مجری و تسهیل گر بنیاد در مناطق 
محروم و روستایی کشور اقدام به شناسایی متقاضیان 
اشتغال و معرفی شان برای دریافت تسهیلات می کنند.

نقل قول

عدد خبر

 خبر

سلامت

منبع: ایسنا

تعقیب آمبولانس جریمه دارد
معاون اجتماعی پلیس راهور از اجرای طرح کوچه نجات برای 
خودروهای امدادی خبر داد و گفت: سامانه ای در آمبولانس ها 
نصب می شود تا رانندگانی که پشت آنها حرکت کنند را رصد 
و به پلیس اعلام کند. سرهنگ عین الله جهانی معاون اجتماعی 
پلیس راهور با اشــاره به اینکه حرکت در پوشــش و یا تعقیب 

خودروهای امدادی ممنوع است، گفت: درست است که جریمه 
این کار 30هزار تومان است اما پیگیری های لازم برای برخورد 
با این رانندگان در دستور کار قرار دارد. او افزود: همانطور که روز 
گذشــته رئیس پلیس راهور تأکید کرده است خودروهایی که 
پشت خودروهای امدادی حرکت کنند اعمال قانون می شوند. 
جهانی گفت: سامانه ای طراحی شده تا آمبولانس ها این سامانه 
را عقب خودرو نصب کنند تا پلاک خودرویی که از پشــت این 

آمبولانس ها حرکت می کننــد را رصد کند. او  بــا بیان اینکه 
پیشنهاد می کنیم تا خودروهای آتش نشانی و سایر خودروهای 
امدادی از این سامانه اســتفاده کنند، گفت: پس از رصد پلاک 
این خودروها داده ها به پلیس اعلام و این خودروها اعمال قانون 
می شوند. او ادامه داد: تعقیب و حرکت پشت آمبولانس ها جدای 
از اینکه کار بد و اشتباهی اســت ممکن است باعث تصادفات 

زنجیره ای هم شود. 

افزایش انتقال بیماری ها در مواجهه با ریزگردها 
جعفر جندقی، رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشــت هم درباره تشدید برخی 
بیماری ها در مواجهه با آلاینده ها به همشهری می گوید: »در آلودگی ها، ریزگردها می توانند 
انتقال بیماری ها را بیشتر کنند؛ چراکه عوامل بیماری زا می توانند روی آنها بنشینند و افزایش 
بیماری را رقم بزنند. در این باره بیماری های تنفسی ازجمله آسم و برونشیت تشدید می شود 
و افراد آسیب پذیر مثل کودکان، زنان باردار و سالمندان بیشتر در معرض خطر قرار دارند.« 
به گفته او، اگر افراد در معرض حجم زیاد گردوغبار و ریزگردها قرار بگیرند، تشدید بیماری های 
قلبی و عروقی و افزایش سکته های قلبی و مغزی در آنها رخ می دهد و در افراد آسیب پذیر، 
سرگیجه و تاری دید، افزایش عفونت های حاد و مزمن در سیستم تنفسی ایجاد می شود. او 
ادامه می دهد: »در مواجهه با آلودگی هوا استفاده از ماسک های N95 برای جلوگیری از ورود 
ریزگردها ضرورت دارد. مردم باید از انجام فعالیت های ورزشــی در خارج از منزل و مصرف 
غذاهای چرب، فرآوری شده و فست فودها پرهیز کنند. بهترین توصیه استفاده از سبزیجات، 
میوه، شیر و آب است. در داخل خانه هم بهتر است هوای خانه را تا حد امکان آلوده نکنند و 
در این باره سرخ نکردن مواد غذایی، روشن نکردن شــمع و عدم استفاده از جارو می تواند 

مؤثر باشد.«
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جنایت هنگام پارک ماشین 
نتوانستم خشمم را کنترل کنم

متهم به قتل می گوید پشیمان است و هرگز 
قصد قتل نداشته است. او تصمیم گرفته بود 
روز 25فروردین ماه خودش را تسلیم پلیس کند اما پلیس 
پیش دستی کرد و 5روز زودتر او را به دام انداخت. گفت وگو 

با متهم را بخوانید.
پس از فرار می دانســتی که مقتول جانش را از 

دست داده است؟
آن لحظه خیلی عصبانی بــودم و فکر می کردم ضربه ای که 
به سر متوفی زدم همان لحظه جانش را گرفته است. امروز 
متوجه شدم او 2ماه در کما بوده است. ای کاش معجزه ای رخ 
می داد و او زنده می ماند چون من خیلی پشیمانم و به شدت 

عذاب وجدان دارم.
پس چرا فراری شدی؟

از قصاص می ترســیدم. می دانســتم مجازات قتل، مرگ 
است. هرچند عذاب وجدان لحظه ای رهایم نمی کرد و دلم 
می خواست هرچه زودتر خودم را معرفی کنم. چند روز قبل با 
خودم تصمیم گرفتم تا روز بیست و پنجم فروردین ماه راهی 
تهران شوم و خودم را تسلیم پلیس کنم. می خواستم کارهای 
عقب افتاده ام را انجام بدهم و بعد خودم را تســلیم کنم اما 

مخفیگاهم لو رفت و پلیس دستگیرم کرد.
چه شد که تبدیل به یک قاتل شدی؟

راستش ماجرای درگیری خیلی پیش پا افتاده بود. واقعا بر 
سر یک مسئله جزئی یک نفر کشته شد و من هم قاتل شدم. 
نتوانستم خشم خودم را کنترل کنم. وقتی مغازه دار با لحن 
بد به من تذکر داد عصبانی شدم. آن روز به همراه برادرم رفته 
بودیم جایی برای کار. کار من و برادرم کاشیکاری است. در 
حال پارک کردن ماشین بودم تا به سراغ پروژه جدید کاری 
بروم اما درگیری رخ داد و من ناخواسته تبدیل به قاتل شدم. 
من تا به حال پایم به کلانتری و دادســرا باز نشده بود و حالا 
در برابر اتهام جنایت قــرار گرفته ام و باید در زندان کابوس 

چوبه دار ببینم.

گفتوگو

تاریکی جاده امام رضا)ع( حدفاصل سیمان تا پاکدشت
باوجوددههابارپیگیریومطرحشدنباراهداریورسانهها
جادهامامرضا)ع(حدفاصلسهراهیســیمانتاپاکدشت
همچنانازنظرروشناییونظافتبســیارنامناسباست.
باتوجهبهاینکهجادهمذکوریکیازشاهراههایاصلیکشور
استودرایامنوروزوبهارهممسافرتهایزیادیازطریق
اینجادهصورتگرفتهومیگیردجاداردمسئولانفکری

برایبهبودوضعیتاینجادهپرترددبکنند.
مظفری از تهران 

توقف قطارهای مترو براساس زمانبندی نیست
مدتیاستکهبرخیازقطارهایمترودرخطوطمختلف،
طبقجدولوزمانتعیینواعلامشدهتوسطمانیتورهای
ایستگاهها،توقفنمیکنندواینمسئلههمموجبتأخیر

برایمسافرانمیشودوهمآنهاراکلافهکردهاست.
زرنگار از تهران

استفاده از مواد پلاستیکی را به حداقل برسانیم
دراینکهاستفادهازپلاستیکومحصولاتآنموجبراحتی
زندگیامروزماشدهاستتردیدینیست.مشکلایناست
کهمابهطوربیرویهونامناسبیازاینمحصولاتاستفاده
میکنیمدرحالیکهبهراحتیمیتوانیممحصولاتکاغذی
وپارچهایراجایگزینآنکنیم.بســیاریازکشورهابرای
استفادهازاینمحصولاتمحدودیتوحتیجریمهدرنظر
گرفتهاند.زمانآنرسیدهکهماهمدرکشورماناینراهکاررا
اجراییکنیمتابیشازاینبهمحیطزیستوسلامتانسانها

وحیواناتصدمهنزنیم.
کلهر از قزوین

در زمان هجوم ریزگردها خیابان ها و درختان آبپاشی شوند
ازمســئولانشــهریتقاضامیشــوددرمواقعآلودگیهوا
بهخصوصزمانیکهاینآلودگیباذراتخاکهمراهاســت،
نسبتبهآبپاشــیخیابانهاودرختانمخصوصادرمناطق
مرکزیوجنوبشهرکهبارندگیبسیارکماست،درچندنوبت
اقدامشودتارطوبتحاصلهازبخارآب،هواراقدریبهترکند.

قنبری از جوادیه تهران 

کیفیت میوه در تره بار میدان دوم مقدادخوب نیست
میدانترهبارواقــعدرخیابانپیروزیمیــداندوممقداد
میوههایبســیاربیکیفیتعرضهمیکنــد.وقتیبهدفتر
مراجعهواعتراضکردمکهچرامیوهکیفییاحداقلمتوسط
عرضهنمیشودبهجایاینکهبهحرفمنپیرمردگوشکنند
فردیهتاکرافرســتادندکهجلویهمسرمبهمنتوهین
کندکهالبتهمنچونگوشمسنگیناستدرستنشنیدم
وهمســرمحرفهایتوهینآمیزویراپاسخگفت.آیااین

رفتاردرشأنمیادینترهبارتهراناست؟
شهروند دلشکسته

مسئول نظارت بر قرعه کشی های فروشگاه های زنجیره ای 
کدام نهاد است؟

چهدستگاهیمســئولنظارتوراســتیآزماییبعضیاز
فروشگاههایزنجیرهایاستکهبرایبالابردنفروشخود
دستبهکارهایعجیبازجملهقرعهکشیهایغیرواقعی
برایمثلاخریدهایبالاییکصدهزارتومانمیزنند؟بماند
کهاغلبقیمتهایاینفروشــگاههابهرغــمتخفیفهای
نمایشی،اتیکتزیرآناجناسازقیمترویکالاوبازارهم

بیشتراست.
محمود بلیغیان از اصفهان

کارت ملی ایثار برای ایثارگران چه شد
چندماهقبلبراساساعلامصورتگرفته،مدارکایثارگری
8برگیراتحویلدادمتاکارتملیایثاردریافتکنم.اکنون
چندماهگذشــتهاســتنهخبریازکارتایثاراستونه

میدانیمازکجاپیگیرموضوعشویم.
 سلیمی از تهران

جاده نیمه کاره الیگودرز به داران 30ساله شد 
30ســالازآغازعملیاتاحداثجادهالیگودرزبهدارانو
الیگودرزبهخمینگذشتهوبخشهاییازاینجادهپرتردد
همچنانتکمیلنشدهاست.متأســفانهبهعلتجادههای
ارتباطیغیراستانداردونیمهکارهبودناینجاده،همیشه
شاهدتصادفهایوحشــتناکوکشــتهومجروحشدن
هموطنانعزیزهستیم.آیا30سال،زمانکمیبرایساخت
جادهاست؟واقعاچهکسیپاسخگویخانوادهعزیزانیاست

کهدراینجادهجانباختهاند؟
روشن از الیگودرز

چرا در تعطیلی تهران در موضوع ریزگردها تعلل کردند
درحالیکهاســتانهاییمثلخوزســتانبهدلیلموضوع
ریزگردهابهطورکاملتعطیلشدندشــهرچندمیلیونی
تهراندرآلودهترینروزســالباخطراتبسیار،فعالبودو
گویاهیچاتفاقینیفتادهاســت.تضاددرآرایمسئولانبه
قیمتجانشهروندانتماممیشودوبهتراستاینموارد

برطرفشود.
فهیمی از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبامردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

مرد جوان منجی فرزند یکساله اش شد
آتشسوزیدرمجتمعیمسکونیاعضایخانوادهای3نفره
راتایکقدمیمرگپیشبــرد.دراینحادثهپدرخانواده
زمانیکهمتوجهشدجانهمســروفرزندیکسالهاشدر
خطراســتباازخودگذشــتگیآنهارابهپشتباممنتقل

کردونجاتداد.
بهگزارشهمشهری،صبحدیروزبهآتشنشانیدزفولخبر
رســیدکهخانهایدرخیابانابوذردچارآتشسوزیشده
است.دقایقیازاینخبرمیگذشتکه2گروهازآتشنشانان
برایاطفایحریقراهیمحلحادثهشدند.ماجراازاینقرار
بودکهیکخودروکهدرپارکینگاینخانهقرارداشتبه
دلایلنامعلومیدچارآتشسوزیشــدهودودناشیازآن
همهخانهراگرفتهبود.آتشسوزیهرلحظهبیشترمیشد
وجانســاکنانخانهدرخطربود.دودبهتدریجواردخانه
شدهوتنفسرابرایساکنانآنجاکهزنوشوهریجوانو
کودکییکسالهبودندسختمیکرد.دراینشرایطبودکه
مردجوانبهسختیتوانستهمسروفرزندیکسالهاشرااز
میاندودبهپشتباممنتقلکردهوجانشانرانجاتدهد.
روحاللهبهشتیفرد،سرپرستآتشنشانیدزفولدراینباره
گفت:زمانیکهآتشنشانانبهمحلحادثهرسیدنداعضای
اینخانوادهبهپشتبامرفتهبودند.همزمانباتلاشبرای
خاموشکردنشعلههایآتشگروهیازهمکارانمتلاش
کردندتاآنهارانجاتدهنــدکهدرکوتاهترینزمانممکن
آتشمهاروکودکیکسالهازطبقهدوماینساختمانپایین
آوردهشد.اوادامهداد:بهعلتاستنشاقدودغلیظوتلاش
برایراهیابیبهپشتبام،اینخانواده3نفرهبهشدتمصدوم
شــدندکهپسازانجاماقداماتبالینیبهوســیلهعوامل
اورژانسبهبیمارســتانمنتقلشــدند.ویازشهروندان
خواســتدرصورتوقوعحادثهضمنحفظخونســردی،
باشــمارهگیریتلفن۱2۵آدرسدقیقمحلحادثهرابه
همکارانماندرستادفرماندهیعملیاتاطلاعدهندتابه

حادثهدیدگانخدمترسانیشود.

تلاش نافرجام پدر و مادر برای نجات 
فرزند 10ساله 

زنوشوهرجوانوقتیدیدندپسر۱0سالهشاندراستخرافتاده
وبامرگدستوپنجهنرممیکندبراینجاتاوبهاستخرپریدند
اماخودشانهمدرآستانهغرقشدنقرارگرفتندواینحادثهبا

مرگکودکخردسالپایانتلخیداشت.
بهگزارشهمشهری،اینحادثهتلخدرشهرستانفردوسواقع
دراستانخراسانجنوبیاتفاقافتاد.ماجراازاینقراربودکه
زنوشــوهریجوانهمراهباپسر۱0سالهشانبرایسرکشی
بهمحصولاتکشاورزیشــانبهمنطقهبیدسکانرفتهبودند.
اینمنطقهپرازمزارعوزمینهایکشــاورزیاستواعضای
اینخانوادهکهازمدتهاقبلدرآنجازمینکشاورزیداشتند
برایسرکشیبهآنجامیرفتند.آنروزهمآنهامشغولانجام
کارهایشــانبودندکهناگهانفرزندشــانبهنزدیکیاستخر
شهدایبیدسکانرفت.پسربچهدرحالعبورازکناراستخربود
کهناگهانپایشسرخوردودرآبافتاد.بهدنبالاینحادثهزن
وشوهرجوانکهجانفرزندشانرادرخطرمیدیدندداخلآب
پریدنداماتلاشهایشانبراینجاتپسربچهبهجایینرسید.

علیرضافولادی،فرماندهانتظامیشهرستانفردوسدراینباره
گفت:بعدازسقوطکودک۱0سالهدرحالبازیبهاستخرکه
هیچحصاریهمنداشت،پدرومادرشهمداخلاستخرپریدند
ولیبهعلتعدممهارتدرشنامتأسفانهپدرومادرهمگرفتارو

درآستانهغرقشدنبودند.
اوادامهداد:دراینشــرایطبودکهچندنفــرکهدرآنجابودند
توانستندبهوسیلهطناباینزنوشوهرراازمرگنجاتدهند
امادراینحادثهکودکغرقشــدوپیکربیجانشباطناباز

داخلاستخربیرونکشیدهشد.
اینحادثهتلخدرشرایطیاتفاقافتادکهآمارهایمنتشرشده
توسطسازماناورژانسکشــورازغرقشدن63نفردر20روز
اولامســالحکایتدارد.مجتبیخالدی،سخنگویسازمان
اورژانسکشوردراینبارهگفت:در20روزاولامسالمتأسفانه
63نفردردریاورودخانههایکشورجانباختندکهازاینتعداد
33درصددردریاو32درصدهــمدررودخانههاجانخودرااز
دستدادند.بهگفتهوی،کمترینسنجانباختگانیکسالو

٧ماهوبیشترینسننیز٧0سالبود.
سخنگویاورژانسکشورگفت:متأسفانهروندروبهرشدیرا
درفوتناشیازغرقشدگیشاهدهستیم.بهرغماینکهتصور
میشوددراستانهایشمالیبیشترشاهدغرقشدگیباشیم
امادراستانهایجنوبیوحاشیهدریایخلیجفارسشاهداین
مسئلههستیم.لازماستنکاتایمنیرعایتوشنادرمناطقی

کهموردتأییدسازمانهایذیصلاحاستانجامشود.

انهدام باند قاچاق اسلحه در ایلام 
سازماناطلاعاتفرماندهیانتظامیکشورطیاطلاعیهایاز

انهدامباندقاچاقسلاحدرایلامخبرداد.
بهگزارشهمشهری،بهنقلازپایگاهخبریپلیس،دراطلاعیه
ســازماناطلاعاتفرماندهیانتظامیآمدهاســت:»عوامل
سازماناطلاعاتانتظامیشهرســتاندهلراناستانایلامبا
تلاشگستردهاطلاعاتی،باندبزرگقاچاقسلاحومهماتدر
شهرستاندهلرانرامنهدمکردهوتعداد32قبضهسلاحشامل
26قبضهکلاش،4قبضهسیمینوف،یکقبضهمسلسلبرتا،یک
قبضهشکاری۵تیرازیکدستگاهخودرویپژوپارسدرحوالی

روستایچلیزی-دهلرانکشفوضبطکردند.«

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاهازحادثه

قاتل سریالي 8زوج جوان را به ضرب گلوله در خودروهایشان به قتل رساند 

قاتل فراری پیش از اینکه خودش را تسلیم کند دستگیر شد

خانوادهقربانیانیکقاتلســریالي
مخوفدرایتالیاکهرسانههابهاولقب
»هیولايفلورانس«دادهاند،خواستار
تحقیقاتجدیددربارهاینپروندهقدیميهستند.آنها
معتقدندکهدرجریانتحقیقاتپلیسدرسالهاي
گذشتهشواهدکلیدينادیدهگرفتهشدهوباراهاندازي
کارزاريباعنوانبيکفایتيپلیس،درتلاشهستند
کهاینپروندهقدیميراباردیگربرايشناسایيقاتل
ســریاليکه۱6زنومردرابهضــربگلولهبهقتل

رساندهبود،بهجریانبیندازند.
بهگزارشهمشــهريبهنقلازرســانههايایتالیا،
بینســالهای۱968و۱98۵میــلاديیکقاتل
زنجیرهایمعروفبههیــولایفلورانس،8زوجرادر
ناحیهتوسکانیدرایتالیابهقتلرساند.ایندرحالي
استکهاسراراینجنایاتهرگزفاشنشد.قاتلازیک
تپانچهبرتابرایقتل8زوجاستفادهکرد.اوزوجهاي
جوانيراانتخابميکردکهبــرايتفریحبهمناطق
خلوتاطرافشهررفتهبودندوداخلخودرويخود
بودند.جنایتهايهیولايفلورانساز2۱آگوســت
۱968پیداشــد.زمانيکهآنتونیولوبیانکو29ساله
وزنجوانيبهنامباربارادرداخــلخودرويآنتونیو
بهضربگلولهکشتهشدند.آنهادرحاليهدفگلوله
قرارگرفتندکهدختر6ســالهباربارادرصندليعقب
خوابیدهبود.بهدنبالاینجنایت،شوهرباربارابهعنوان
مظنوناصليدستگیرشــدودرحاليکهمدعيبود
بيگناهاســت،بهزندانافتاد.اوچندسالدرزندان
بودتااینکهزوجدیگریباهماناسلحهايکهآنتونیو
وبارباراباآنکشتهشدهبودند،درداخلماشینشانبه

قتلرسیدند.قربانیانجدیدپاسکوالهواستفانیانام
داشتندکهدر۱۵سپتامبر۱9٧4درداخلفیاتخود،
توسطقاتلغافلگیرشدهوبهضربگلولهتپانچهبرتا
کشتهشــدند.پسازآنقاتل96ضربهچاقوبهبدن
استفانیاواردکردهوبخشهایيازبدناورابریدهبود.
بهدنبالوقوعاینجنایت،معلومشدکهپلیسبایک
قاتلسریاليروبهروستکهجنایتنخستنیزتوسط
اورخدادهاســت.درحاليکهتحقیقاتادامهداشت،
در6ژوئن۱98۱،کارگرجوانیکانبارزمانيکهبه
همراهنامزدشدرماشینخودنشستهبودند،هدف
گلولهقرارگرفتندوکشتهشدند.اینبارهمقاتلپساز
جنایتباچاقوبهجانزنجوانافتادهوبخشهایياز
بدناورابریدهبود.استفانو24سالهونامزدشسوزانا،
قربانیانبعديهیولايفلورانسبودند.آنهانیزدقیقا
بهشــیوهقتلهايقبليدر23اکتبر۱98۱کشته
شدند.بازهمقاتلبخشهایيازبدنزنجوانرابریده

وباخودبردهبود.

وحشت در فلورانس 
همهجنایتهادرناحیهتوسکانيبهمرکزیتفلورانس
رخدادهبودوهمینباعثترسووحشتمردمشهر
شدهوهمهبهدنبالپاسخاینسوالبودندکههیولاي
فلورانسکیســت؟دراینمیانمامورانپلیسنیز
مظنونانزیاديدستگیرکردنداماپسازدستگیري
آنهاجنایتدیگريرخميدادومعلومميشدکهافراد
دستگیرشدهبيگناههســتند.در۱9ژوئن۱982،
جوانيبهنــامپائولوونامزدشآنتونــلادریکجاده
روستاییودرداخلماشینشانبهضربگلولهکشته

شــدند.پسازآنجنایاتهیولايفلورانستاسال
۱98۵ادامهیافتواودرآنســالیکزنفرانسوی
بهنامنادینراکهبرايتفریحبهایتالیاسفرکردهوبه
همراهمرديبهنامژانمیشل،دریککمپتفریحي
درداخلماشینبودند،بهقتلرساندوبعدجنایتهاي
هولناکاوبهطرزعجیبيپایانیافت.ازسويدیگر،
تحقیقاتپلیسنیــزبرايشناســایيقاتلمخوف
بهنتیجهنرســیدوهرچندآنهاموفقبهدستگیري
مظنونانيشدهبودند،اماهمهآنهاآزادشدند.حالاوبا
گذشتسالهاازاینپروندهقدیمي،بستگان3نفراز
قربانیانهیولايفلورانس،خواستارتحقیقاتجدیدی
درموردیکــیازتاریکترینمعماهایحلنشــده
ایتالیاشدهاند.آنهارســماازدادستانهایتوسکانی
خواستهاندتابهسرنخهایاحتمالیاینپروندهنگاهی
تازهکنند.وکیلاین3خانوادهبهخبرگزاریفرانسه

گفت:»ماباتحقیقاتجدیدبهدنبالحقیقتهستیم
ومتقاعدشدهایمکهعناصریدرتحقیقاتاینپرونده
قدیمیوجودداردکهبهاشتباهنادیدهگرفتهشدهاند.«
خانوادهقربانیانبهطورخاصدرخواســتکردهاند
کهتحقیقاتدربارهیکمظنونازسرگرفتهشود.او
کشاورزيبهنامپیتروپاچیانیبودکهدرسال۱994
وبااطلاعاتيکهفرديناشناسبرايپلیسفرستاد،
دستگیرشدو2سالبعدآزادشد.حالاخانوادهقربانیان
ميگویندکهاحتمــالااینفردبهتنهایــيقتلهارا
مرتکبنشدهوافراددیگرينیزاحتمالابااوهمدست
بودهانداماپلیسدراینخصوصتحقیقاتمفصلي
انجامندادهاستوبایدپروندهبازنگريشود.براساس
اینگزارش،جنایاتهیولايفلورانسدرســالهاي
گذشــتهالهامبخشکتابهایپرفروشوحتيیک
برنامهتلویزیونیبابازیآنتونیوباندراسنیزبودهاست.

مأمــورانپلیسمبــارزهبامــوادمخدردر
عملیاتيغافلگیرانه8٧کیلــوتریاککهبه
طرزماهرانهايدربارهندوانهجاسازيشده

بودراکشفکردند.
بهگزارشهمشــهري،ســرهنگجمشید
باقــری،رئیسپلیسمبارزهبــاموادمخدر

استانهمداندراینبارهگفت:باتلاشهای
اطلاعاتیپلیسمبارزهباموادمخدراستان
همداندربارهیکبانــدقاچاقوتوزیعمواد
مخدرازنوعتریاکمشــخصشد،اینباند
اقدامبهانتقالموادمخدرازاستانهایجنوبی

بهاستانهمدانمیکنند.

ويادامهداد:باتوجهبهاشرافاطلاعاتیایجاد
شدهدریکعملیاتضربتی،کارکنانپلیس
مبارزهباموادمخدراستانهمدانباهمکاری
انتظامیقم،خودرومتهمرادرشهرســتان
اسدآبادشناســاییودربازرسیازداخلبار
هندوانــه،8٧کیلوگرممــوادمخدرتریاک
کشفکردندویکمتهمدراینرابطهدستگیر
وباتشکیلپروندهتحویلمرجعقضاییشد.

كشف هندوانه هايي كه بوي ترياك مي داد 

 درخواست تحقيقات تازه 
در پرونده هيولاي فلورانس

بیمار روانی با خونسردی جان هم اتاقی خود را گرفت 
سقوط مرگبار به غار مخوف

پیکربیجانکوهنوردیکهبهغاریعمیقسقوط
کردهبودیکروزپسازحادثهدرعملیاتیسخت
وپیچیدهکشفشــد.بهگزارشهمشهری،این
کوهنوردروزیکشنبهبهتنهاییبهارتفاعاتکوه
شیرزشهرستانهرسینواقعدراستانکرمانشاه
رفتهبود.اومشــغولکوهنوردیبودکهبهدلایل
نامعلومیتعادلشراازدســتدادوداخلیکیاز
شــکافهایغارچاهکوهشیرزسقوطکرد.وقتی
کوهنوردجوانبهخانهبرنگشت،خانوادهاشماجرا
رابهآتشنشانیگزارشکردندوتلاشبراینجات
مردحادثهدیدهآغازشد.علیرضاقاسمی،مسئول
ایستگاهآتشنشانیشهرداریهرسینگفت:این
کوهنورددرغاریدرکوهشیرزتاعمقحدودی40
تا۵0متریسقوطکردهبودوعملیاترهاسازی
بهعلتعرضکموسختگذربودنغاربهکندی
پیشمیرفت. قاسمیادامهداد:عملیاتتوسط
تیمهایامدادونجاتهرســینونیزتیمواکنش
سریعهلالاحمراستانکرمانشــاهازهمانروز
آغازشدتااینکهدوشنبهامدادگرانتوانستندپیکر
بیجانکوهنوردهرســینیراازداخلغارخارج

کردهوبهخانوادهاشتحویلدهند.

»زنیدرکمالخونسردیمیایستدوزندیگریاز
پشتسرملحفهسفیدیبهدورگردنشمیاندازدو
جانشرامیگیرد.«ایناتفاقتکاندهندهدراتاق
شماره3یکیازبیمارستانهایروانیپایتخترخ

دادکه2بیماردرآنبستریبودند.
بهگزارشهمشــهری،حوالیســاعت۱2ظهر
یکشــنبهبهقاضیمحمدرضــاصاحبجمعی،
بازپرسویژهقتلتهرانخبررســیدکهجنایتی
دریکیازبیمارســتانهایروانــیپایتخترخ
دادهاســت.تیمجناییراهیمحلحادثهشدند
ودرآنجاباجسدزنیحدودا64سالهمواجهشدند
کهملحفهایبهدورگردنشپیچیدهشدهوبراثر
خفگیجانباختهبود.قاتلکسیجزهماتاقیاو
نبودکهحدود۵0سالداشت.هردویآنهابیمار
وبهدلیلمشکلاتروحیوروانیازروزچهاردهم
فروردینماهدرآنمرکزروانیبســتریوهماتاق
بودند.یکیازکارکنانآنجــادرتحقیقاتگفت:
دقایقیقبلیکیازبیمارانسراسیمهنزدمنآمدو
گفتدراتاقشماره3اتفاقوحشتناکیافتادهاست.
بیمارمیگفتیکیاززنانپارچهایبهدورگردن
زندیگریپیچاندهودرحالخفهکردناواست.

پسازآنکهاینجملهراشنیدمهراسانبهسمت
اتاقرفتموآنجابودکهمتوجهشــدمگفتههای
بیمارحقیقتدارد.امادیگرکارازکارگذشتهبودو
باحضورپزشکمعلومشدکهبیمار64سالهجانش

راازدستدادهاست.
بادســتوربازپرسجناییتهران،تصاویردوربین
مداربستهاتاقشماره3موردبازبینیقرارگرفت.
فیلمثبتشدهنشــانمیدادکهدرلحظهحادثه
ابتدامقتولدرحالنوشیدنیکلیوانآباستو
بعدلیوانرارویمیزقرارمیدهد.اووهماتاقیاش
)قاتل(درحالصحبتبایکدیگرهستندوپساز
دقایقیمقتولدرحالیکهرویتختنشســتهاز
جایشبلندشدهومیایستد.قاتلنیزبابرداشتن
ملحفهایازرویتخت،آنرادورگردنمقتولگره
میزندوازدوطرفمیکشــد.عجیبتراینکهدر
تماممدتمقتولخونسردمیایستدومقاومتی
نمیکند.قاتلنیزبیآنکهلحظــهایتردیدکند،
بهکارشادامهمیدهــد.درنهایتمقتولازنفس
میافتدوقاتلبهآرامیجسداورارویزمینقرار
میدهد.اینهمهاتفــاقعجیبوتکاندهندهای
بودکهروزیکشــنبه2۱فروردینماهرقمخورد.

قاضیجناییپسازبررسیفیلمبهتحقیقازقاتل
پرداختواوگفت:چندروزیمیشدکهبامقتول
هماتاقیبودم.روزحادثهسرگرمصحبتبایکدیگر
شدیمکهاوپیشــنهادعجیبیبهمنداد.اوروبه
منگفتکهتوشیطانهســتیوبعدهممدعی
شــدکهدلشمیخواهددرماهمبارکرمضانبه
بهشــتبرود.اوادامهدادکهاگرجانشرابگیرم
اومستقیمبهبهشتمیرود.چونشکنداردکه
منشیطانهستم.منهمکاریراانجامدادمکه
اوازمنخواستهبودوبرایهمینبودکهمقتولدر
آنلحظههیچمقاومتینکرد.باتکمیلتحقیقات،
جسدمقتولبهپزشکیقانونیانتقالیافتومتهم
بهقتلنیزبرایبررسیســلامتروانیدراختیار

متخصصانپزشکیقانونیقرارگرفت.

قتل عجيب در بيمارستان روانی 

مردیکهآبانســالگذشــته
درجریانیکدرگیریعجیبو
پیشپاافتادهمرتکبقتلشدهو

ازتهرانگریختهبودبهدامپلیسافتاد.
بهگزارشهمشهری،آبانســالگذشتهگزارش
یکدرگیریخونیــندرخیابانبنیهاشــمبه
پلیسپایتختاعلامشدووقتیمأمورانبهمحل
درگیریرسیدندمردیرادیدندکهازهوشرفتهو
رویزمینافتادهبود.آنطورکهشاهدانمیگفتند
درگیریمیانچندنفررخدادهبودوضاربراننده
پرایدیبودکهپسازدرگیریبههمراههمدستش
فراریشــدهبود.مردیکهازهــوشرفتهبود،به
بیمارستانانتقالیافتوبرادراودرتوضیحماجرای
درگیریگفت:دعوابرسریکمسئلهکاملاپیش
پاافتادهوعجیبشــروعشــد.ویادامهداد:من
مغازهدارهســتمومقابلمغازهایســتادهبودمکه
ضاربدرحالیکهسواربرپرایدشبود،قصدداشت
ماشینشراپارککند.اوبهسختیدرحالپارک
بودوناگهانبایکدستگاهموتورسیکلتبرخورد
کردوموتورواژگونشد.مناصلانمیدانستمکه
موتورمتعلقبهچهکسیاســتوفقطدرحدیک
جملهبهرانندهپرایدتذکردادمکهحواسشراجمع

کند.امااواهمیتندادواعتراضکردمکهموتوربرای
یکبندهخداییاستوچرابهزورمیخواهدآنجا
پارککند.همینآغازیکدعوایجنجالیشد.وی
گفت:رانندهپرایدعصبانیشدوبامرددیگریکه
همراهشبودازماشینپیادهوبامندرگیرشدند.
برادرمکــهدرمغازهامبودبههــواداریازمنوارد
درگیریشدکهناگهانرانندهپرایدبامیلهایکه
درماشینشبودضربهایبهســربرادرمزدوبعدبا
همدســتشفرارکرد.مردمصدومدربیمارستان
بودوپروندهایندرگیریدریکیازدادســراهای
تهراندرجریانبود.2مــاهبعدامامردمصدومکه
ازروزدرگیریبهکمارفتهبودجانشراازدســت
دادوپروندهبهدادسرایجناییتهرانفرستادهشد.
دراینشرایطتحقیقاتواردمرحلهتازهایشدهو
کارآگاهانجناییبرایبــهدامانداختنقاتلوارد
عملشدند.تلاشتیمجناییسرانجامنتیجهداد
وبهشناساییمخفیگاهقاتلمنجرشد.اوبهیکیاز
شهرهایغربیکشورگریختهوزندگیمخفیانهای
راآغازکردهبودکهروزشــنبهبیســتمفروردین
ماهپساز۵ماهفراربهدامپلیسافتادودســتگیر
شــد.متهمبهقتلپسازانتقالبهادارهآگاهیبه
درگیریمرگباراعترافکردوبادستورقاضیمیثم

حسینپوربازپرسشعبهچهارمدادسرایجنایی
تهرانبازداشتشدوبرایانجامتحقیقاتبیشتر

دراختیارمأمورانپلیسقرارگرفت.
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روزنامه گاردين ]انگليس[

رويارويی بر سر آينده فرانسه

نتخابــات  دور اول ا
ی  ر ســت جمهو یا ر
فرانســه بــه پایــان 
رسید؛ با نتیجه ای که 
نظرسنجی ها به درستی تشخیص داده 
بودند. امانوئل مکرون، رئیس جمهور 
کنونی فرانســه و مارین لوپن، نامزد 
راســت افراطی بــا اختلافــی ناچیز 
توانستند خود را به دور دوم برسانند. 
میزان آرای مکرون نسبت به آرای او 
در دور اول انتخابات2017 بالاتر است. 
مشخص اســت که تلاش های او در 
ساعات پایانی رای گیری نتیجه بخش 
بوده اســت. او در آخرین لحظات به 
رای دهندگان در مورد خطر روی کار 
آمدن راست های افراطی در فرانسه و 
همچنین از دست رفتن جایگاه فرانسه 
در صحنه دیپلماتیــک بین الملل در 
بحبوحــه جنگ اوکراین هشــداری 
جدی داد. گفته می شود فرانسوی ها 
در دور اول انتخابات با قلب شان رأی 
می دهند و در دور دوم با عقل شــان. 
شاید به دلیل وجود همین روحیه در 
فرانسوی ها باشد که بیشتر نامزد های 
حــذف شــده در دور اول، اکنون در 
تلاشند با هشدار نسبت به عواقب روی 
کار آمدن نامزد راست افراطی از ورود 
مارین لوپن بــه کاخ الیزه جلوگیری 
کنند. اگرچه براساس نظرسنجی ها، 
احتمال وقوع چنین رویدادی بسیار 
پایین خواهد بود؛ به ویژه اگر طرح های 
اقتصادی مکرون در نظر رای دهندگان 

قوی تر از لوپن باشد.

مکرون يا لوپن؟
انتخــاب میان رأی دادن بــه یکی از 
2نامزد باقی مانــده یا رأی ندادن و در 
خانه نشســتن، می تواند سرنوشــت 
این دور از انتخابات را متحول ســازد. 
در همین راســتا طــی 2هفته آینده 
»موج جمهوریخواهی« برای افزایش 
آرای مکرون به منظور متوقف کردن 
ورود جریان راســت افراطی به کاخ 
الیزه آغاز خواهد شــد. این عبارت در 
دورانی خلق شــد که راســت گرایی 
افراطی نقش کمی در سیاست فرانسه 
داشت، اما به مرور و با تلاش های لوپن 
برای اصــلاح وجهــه حزبش )حزب 
اجماع ملی(، این تفکر در سیاســت 
فرانســه برای خود جایگاهی یافت. 
اکنون جریان راست افراطی مانند دور 
پیشین انتخابات، رقیب اصلی مکرون 
میانه رو به شمار می رود؛ ازاین رو جلب 
اعتماد رای دهندگانی که نامزد مورد 
حمایتشــان در دور اول حذف شده و 
قانع کردن آنها برای مشارکت در دور 
دوم انتخابات،  می تواند برای دوطرف 

حیاتی باشد.
نظرسنجی ها نشان می دهد مکرون با 
کسب 52درصد از آرا در نهایت برنده 
دور دوم انتخابات فرانسه خواهد شد. 
با این همه طی روزهای آینده، لوپن 
و مکرون به تلاش خــود برای جذب 
بیشترین تعداد طرفداران نامزد های 
حذف شــده ادامــه خواهنــد داد. 
حیاتی ترین لحظات کارزار انتخاباتی 
2نامزد راه یافته به دور دوم انتخابات 

فرانسه، مناظره  ای است که به زودی 
میان مکرون 44ساله و لوپن 53ساله 

برگزار خواهد شد.
اکثــر نامزد هــای حذف شــده روز 
یکشــنبه تکلیــف بخش زیــادی از 
طرفــداران خود را با اعــلام حمایت 
غیرمستقیم از مکرون روشن کردند. 
ژان لوک ملانشــن، نامزد چپ ها، با 
فاصله ای بســیار کم رقابت را به لوپن 
واگذار کرده و خطــاب به هوادارانش 
گفت: »هیچ یک از ما نباید حتی یک 
رأی به نفع خانم لوپن بدهیم.« والری 
پکرس، نامزد طیف راســت میانه هم 
از طرفدارانش درخواســت کرده اگر 
می خواهند به کســی غیر از مکرون 
رأی بدهند، پیش از رأی دادن  خوب 
در مورد تصمیمشان فکر کنند. او به 
طرفدارانش گفت که تفکرات مارین 
لوپن، فرانسه را به ســمت آشفتگی 

سوق خواهد داد.
مؤسسه نظرسنجی هریس اینترکتیو 
در جدیدتریــن بررســی های خود 

دریافتــه کــه حــدود 34درصد از 
طرفــداران ملانشــن در دور دوم به 
مکــرون و 21درصد بــه لوپن رأی 
خواهنــد داد. همچنیــن از میــان 
طرفداران پکرس و هیدالگو به ترتیب 
46درصــد و 53درصد بــه مکرون و 
33درصــد و 16درصد هــم به لوپن 
رأی خواهند داد. تنها نامزدی که در 
این انتخابات از لوپــن حمایت کرده  
اریک زمور راستگراســت. 8درصد از 
طرفداران او از مکرون و 84درصد از 
آنها از لوپن طرفداری کرده اند. زمور 
روز یکشنبه از طرفدارانش درخواست 
کرد با وجود تمامــی تفاوت هایی که 
میان او و لوپن وجــود دارد، به لوپن 

رأی دهند.

اقتصاد، برگ برنده نامزدها
لوپن هم مانند مکرون نه تنها نسبت 
به دور اول سال2017 امتیاز بالاتری 
به دســت آورده، بلکه فاصلــه امتیاز 
او با مکــرون هم تاحــدودی کاهش 

یافتــه اســت. مکــرون در دور اول 
انتخابــات امســال 27.6درصد آرا 
و لوپــن 23.4درصد آرا را به دســت 
آورده اند. در دور قبــل هریک از این 
دو به ترتیــب 24 و 21درصد از آرا را 
کســب کرده بودند. نظرسنجی های 
پیش از آغاز انتخابات هم نشان می داد 
میزان گرایش رای دهندگان نســبت 
به لوپن درحال افزایش اســت. لوپن 
این موفقیت نسبی را مدیون بحران 
اقتصادی است که این روزها به نگرانی 
اصلی شهروندان فرانسوی تبدیل شده 
است؛ از این رو نوع رویکرد نامزدهای 
انتخاباتی بــه وضعیت کنونی اقتصاد 
فرانسه، می تواند تعیین کننده اصلی 
برنــده انتخابات ریاســت جمهوری 

باشد.
حمله روســیه به اوکراین در فرانسه 
تبعات اقتصادی بی شــماری داشته 
است؛  از افزایش بی سابقه قیمت غذا 
و انرژی گرفته تــا بالارفتن نرخ تورم 
تا 7.4درصد، کــه بالاترین نرخ تورم 

فرانســه طی 4دهه اخیر اســت؛ از 
این رو است که موضوع افزایش هزینه 
زندگی به تمرکز اصلــی کارزارهای 
انتخاباتی فرانســه تبدیل شده است. 
نظرسنجی ها نشــان می دهد کاهش 
قابل توجــه توان خرید در فرانســه، 
 پیش از موضوع مهاجــرت و امنیت، 
اصلی تریــن موضوعــی اســت که 
رای دهندگان به آن اهمیت می دهند.

در دورانی که مکرون درگیر رسیدگی 
به امور امنیت اروپا و مدیریت بحران 
اوکراین بود،  مارین لوپن از مشغولیت 
مکرون نهایت بهره را برد تا در کارزار 
انتخاباتی اش نگرانی طبقه متوســط 
فرانسه نســبت به وضعیت اقتصادی 
کشــور را به بــرگ برنــده ای برای 
افزایش محبوبیتــش تبدیل کند. او 
در سخنرانی هایش بی وقفه در مورد 
افزایش هزینه زندگی برای شهروندان 
طبقه متوسط و طبقه کارگر صحبت 
کرد. اکنــون بــا ورود بــه دور دوم 
انتخابات، طــرح خانم لوپن همچنان 
حول محور اقتصاد می چرخد: افزایش 
کمک هزینه زندگی برای خانواده های 
فقیر، افزایش 10درصــدی حداقل 
دســتمزد ماهانه، کاهش مالیات بر 
فروش ســوخت، نفــت،  گاز و برق از 
20درصد بــه 5.5درصــد و تعدیل 
بودجه فرانسه به واسطه حذف کردن 
میلیاردها یوروی مخارجی که صرف 
»خارجی ها« می شود. لوپن همچنین 
وعده داده که کارگران زیر 30سال را 
از پرداخت مالیات بر درآمد معاف کند 

و روند اشتغالزایی را  افزایش دهد.
مکرون پــس از اینکه از ســوی مردم 
متهم به بی توجهی به شرایط اقتصادی 
فرانسه شد،  وعده داد نخستین اقدامش 
در دور جدید کمک به بهبود استاندارد 
زندگی مردم فرانســه باشد. تا پیش از 
آغاز حمله روسیه به اوکراین، اقتصاد 
فرانسه با قدرت درحال بهبود یافتن از 
آسیب های ناشــی از همه گیری کرونا 
بود. اقتصاد با نرخ ثابت 7درصد درحال 
رشد بود و نرخ بیکاری به پایین ترین 
میزان خود طی 10ســال گذشــته 
رسیده بود، اما این روند در پی جنگ 
اوکراین مختلف شد و بالارفتن قیمت 
ســوخت و غذا و افزایش نــرخ تورم، 
نگرانی های اقتصادی فرانســوی ها را 
افزایش داد و بــه نگرانی های موجود 
طبقه متوســط نســبت به نابرابری 
توزیع ثروت دامــن زد. مکرون برای 
پاســخ دادن به این نگرانی هــا و در 
رقابت با طرح های لوپــن در ماه های 
اخیر اقدامات قابل توجهی انجام داده 
است. او میلیاردها یورو صرف جبران 
هزینه های در حــال افزایش زندگی 
خانواده های فرانسوی کرده 
اســت و همزمان به دنبال 
اجرای سیاست هایی است 
که به گفته او برای رقابتی نگه 
داشــتن اقتصاد فرانسه الزامی 
هستند. او همچنین وعده داده 
قیمت گاز و برق را ثابت نگه خواهد 
داشت و از تابستان سال جاری میزان 
حقوق بازنشســتگی را براساس نرخ 

تورم تعیین خواهد کرد. 
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گپ

عمران خان
نخست وزیر پیشین پاکستان

پاکســتان در ســال 1947به یک کشور 
مســتقل تبدیل شــد، اما امروز دوباره 
مبــارزه بــرای آزادی علیــه یــک توطئــه 
خارجی جهت تغییر رژیم آغاز می شود. 
همیشــه این مردم کشــور هســتند که 
از حاکمیــت و دمکراســی خــود دفــاع 

می کنند. )توییتر(

ژائو لیجیان
سخنگوی وزارت خارجه چین

آمریکا باید برای تسهیل دستیابی به 
صلح در اوکراین به جای سوءاستفاده 
از وضعیت کنونی دســت بــه اقدامی 
عملــی بزنــد. تشــدید تحریم هــا بــه 
بهبود شــرایط کمک نمی کند و باعث 
ایجــاد مشــکلات جدیــد می شــود.

)رویترز(

ملاقات صدراعظم اتريش با 
پوتین در مسکو 

صدراعظــم اتریش، دیــروز عصر در مســکو با 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه ملاقات و با 
او درباره راه های رسیدن به آتش بس در اوکراین 
مذاکره کرد. به گزارش گاردین، این نخســتین 
بار از زمان حمله روسیه به اوکراین است که یک 
رهبر اروپایــی با پوتین ملاقــات می کند. کارل 
نهامر شــنبه در کی یف با ولودمیر زلینســکی، 
رئیس جمهور اوکراین ملاقات کرده بود. روسیه، 
تمرکز خود بر جبهه های شرق اوکراین را بیشتر 
کرده است. زلینسکی هشدار داده که روس ها بعد 
از تسلط کامل در منطقه دونباس در شرق، دوباره 

برای فتح کی یف اقدام خواهند کرد.
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گاردين نوشته که در دور دوم انتخابات رياست جمهوری 
فرانســه، مکرون به عنــوان يک سیاســتمدار طرفدار 
اروپاگرايی در مقابل لوپن به عنــوان يک چهره ضداروپا، 

ضداسلام و ضدمهاجر قرار گرفته است. 

آغاز دوران جديد در پاکستان 
انتخاب شهباز شریف به نخست وزیري پاکستان، باعث 

تغییراتي در مناسبات داخلي و خارجي اسلام آباد خواهد شد 

یک هفته بحران سیاســی در پاکســتان، دیروز با انتخاب 
شهباز شریف به عنوان جانشین عمران خان به پایان رسید 
و نخست وزیر جدید از اتخاذ رویکرد تازه در مسائل داخلی و 

خارجی خبر داد.
به گزارش الجزیره، از هفته ها قبل گفته می شــد که شهباز 
شریف، رهبر اپوزیســیون، نامزد اصلی احزاب مخالف برای 
جانشینی اوست و دیروز هم او بعد از اتفاقات درون پارلمانی، 
به تنها نامزد باقی مانده برای احراز پســت نخســت وزیری 
تبدیل شد. حضور او در راس دولت در پاکستان، البته بدون 
پیامدهای داخلی نیســت و همین دیروز، نمایندگان حزب 
تحریک انصاف که شاه محمد قریشــی، وزیر خارجه دولت 
عمران خان را نامزد نخست وزیری کرده بود، در اعتراض به 
»تحمیل شهباز شــریف« به پارلمان برای نخست وزیری از 

پارلمان استعفا دادند.
انتصاب شهباز شریف ، یک چرخش در سیاست های داخلی 
و خارجی اسلام آباد به شــمار می رود و در آینده، مناسبات 
پاکستان با کشــورهای منطقه و قدرت های جهانی تغییر 
خواهد کرد. خود او در گفت وگویی گفته اســت که دوران 
جدیدی را شروع خواهد کرد و با بهبود اقتصاد کشور، شرایط 

زندگی مردم را تسهیل خواهد بخشید.

از نظر عقیدتی، عمــران خان رویکردی ضد غرب داشــته 
و از وقتی که موضوع جلســه رأی اعتماد مطرح شــد، آن 
را توطئه ای آمریکایی می دانســت. او می گفــت که روابط 
خارجی اش  به خصوص روابطش با روســیه، باعث افزایش 
خصومت آمریکا با او شــده اســت. او حتی با این بهانه که 
قدرت هــای خارجی، به دنبــال تغییر رژیم در پاکســتان 
هستند، در هفته گذشــته باعث انحلال پارلمان شد و بعد 
از آنکه رأی اعتماد نگرفت هم گفت که آمریکا پشــت پرده 
مسائل است. این رویکرد، در شرایطی که پاکستان به شدت 
به سرمایه گذاری ها و کمک های جهانی برای بهبود شرایط 
اقتصادی خود نیازمند است، از ســوی مخالفان او با انتقاد 
همراه بود. شــهباز شــریف که برادر جوان تر نواز شــریف، 
نخست وزیر پیشین پاکســتان اســت، در حالی جانشین 
عمران خان می شود که صراحتا گفته در شرایط فعلی، داشتن 
رابطه خوب با آمریکا برای پاکستان حیاتی است. او اخیرا در 
یک مصاحبه، با رویکرد ضدآمریکایی عمران خان مخالفت 
کرده و گفته که وابستگی اقتصادی پاکستان به آمریکا آنقدر 

زیاد است که نمی توان آن را نادیده گرفت.
شهباز شــریف، احتمالا رویکرد مثبت عمران خان در قبال 
چین را با جدیت بیشتری پیگیری کند. او سال ها استاندار 
استان پرجمعیت پنجاب بوده است و همه از دوران مسئولیت 
او در آن مقطع، به نیکی یاد می کنند. او رویکردی عملگرا و 
معطوف به نتیجه داشــت و در جذب سرمایه از چین بسیار 
فعال بود و پروژه های زیرســاختی بزرگــی را با کمک پکن 
به سرانجام رســاند. او در این دوران نگاه سیاسی نداشت و 

مقامات چینی هم بارها از همکاری او تمجید کرده اند.
یک چالش بــزرگ، نه فقــط برای شــهباز که بــرای هر 
نخست وزیر تازه ای در پاکستان، نحوه تعامل با هند، همسایه 
و رقیب قدرتمند این کشور است. این دو قدرت اتمی، 3 بار 
از زمان استقلال پاکســتان در سال 1947با هم وارد جنگ 
شده اند و به خصوص در مورد کشــمیر، با هم اختلاف نظر 
عمیقی دارند. او گفته اســت که خواستار صلح با هند است 
اما صلح با این کشــور تنها درصورتی حاصل خواهد شد که 
مسئله کشــمیر حل شود. هر دو کشــور بر کشمیر، ادعای 

قلمرویی دارند.
به گزارش گاردین، شــریف احتمالا در موضوع افغانستان 
هم تغییر رویکرد خواهد داد. طالبــان، که حالا قدرت را در 
افغانســتان به دســت گرفته، پیش تر متحد پاکستان بود و 
از حمایت ارتش قدرتمند این کشــور بهــره می برد. اما در 
سال های اخیر، طالبان بیشــتر به قطر نزدیک شده و حالا 
متحد اصلی این گروه، نه اســلام آباد که دوحه است. ارتش 
پاکستان که تعیین کننده سیاســت های دفاعی، خارجی و 
هسته ای پاکســتان است، در ســال های اخیر اختلاف نظر 
بیشتری با طالبان پیدا کرده است. به خصوص اینکه تعدادی 
از نیروهایش را در حملاتی که در نزدیکی مرز مشــترک دو 
کشور روی داده، از دست داده است. ارتش همچنین خواستار 
این است که طالبان بیشتر برای سرکوب گروه های افراطی 
تلاش کند. از آنجا که شهباز شریف، برخلاف عمران خان، 
رابطه گرم و خوبی با ارتش دارد، انتظار می رود رویکردش در 

مسئله افغانستان بیشتر منطبق با مواضع ارتش باشد.

دوئل دوم 
 بر سر
 الیزه

امانوئل مکرون و مارین لوپن 
همچون 5سال قبل، در دور دوم 
انتخابات ریاست جمهوری فرانسه 

رو در روی هم قرار گرفته اند

دوراهیتاریخیچپها
ژان لوک ملانشن، نامزد چپ افراطی در انتخابات رياست جمهوری فرانسه حدود 500هزار 
رأی کمتر از مارين لوپن، نامزد راست افراطی به دست آورد و همین يعنی چپ ها امسال هم 
جايی در دور دوم رقابت بر سر کرسی رياست جمهوری ندارند. چپ های فرانسه اکنون يا بايد 
در خانه بنشینند و با کابوس راه يافتن يک رئیس جمهور راست گرا به کاخ الیزه سر کنند يا پای 

هوادار ســرمايه داری رأی صندوق ها حاضر شوند و به يک رئیس جمهور 
يکشــنبه تا دقايق دهند. هر دو برای آنها تلخ اســت. آنها روز 
پايانی انتخابات هــم امیدوار بودند بتوانند 

جايگاه دوم را کســب کنند، اما ملانشن در 
نهايت آنها را ناامید کرد. ملانشن پس از 3دوره حضور 

در انتخابات، موفق نشد به دور دوم برود، اما با پشت سر 
گذاشتن ديگر جريان های چپ، يعنی سبزها، سوسیالیست ها و 

کمونیست ها، جايگاه خود را به عنوان رهبر چپ ها در فرانسه تثبیت کرده است.

مکث
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گرینویچ

پاشنه آشیل سیاست کوويدصفر

واشینگتن: چين با وجــود اینکه نخستين ميزبان 
كووید-19 بود و جمعيت ميلياردی اش فضای مناسبی 
برای تاخت و تاز این ویروس بود اما از ابتدا با پافشاری 
 روی سياست موسوم به »كوویدصفر« جلوی تاخت

 و تاز این ویروس افسارگسيخته را گرفت اكنون اما در 
شانگهای قوانين این سياست صدای برخی چينی ها 
و خارجی ها را درآورده اســت. برای نمونه به گزارش 
یورونيوز، در شــانگهای اجازه قرنطينه خانگی داده 
نمی شود و سختگيری های مسئولان تا به آنجاست 
كه حتی كودكان مبتلا به كووید را از والدینشان جدا 
می كنند. این ســختگيری ها در حالی است كه بنا بر 
گزارش های دولتی، از ابتدای مــاه مارس تا 9آوریل 
یعنی در مدتی بيش از یک ماه، حدود 180هزار نفر در 
این شهر به ویروس كرونا آلوده شده اند و 96درصد از 
مبتلایان نيز هيچ كدام از علائم ابتلا را نداشته اند و در 

همين دوره هيچ مرگی نيز گزارش نشده است.

عادلانه، هوشمند و... آخ جون

فرار خودروی خودران از پلیس
 

سانفرانسیسکو :  مأمور پليــس راهنمایی و رانندگی 
در آمریکا پــس از اینکه خودرویــی را به دليل خاموش 
بودن چراغ های جلویش متوقف كرد در ســمت راننده 
با صندلی خالی او روبه رو شــد و از آنجا كه متوجه شد با 
خودروی كروز خودران و بی سرنشين مواجه شده است 
برای چند لحظه گيج شد. به گزارش دیلی ميل، در فيلمی 
كه از این رفتار پليس و خودروی كروز ناوگان تاكسيرانی 
سانفرانسيسکو منتشر شده پس از اینکه مأمور چند متر از 
خودرو فاصله می گيرد خودروی خودران خيلی خودسر 
به راه خود ادامه می دهد، اما پس از ایستادن مأمور پليس 
این بار با روشن كردن فلاشــر هایش دوباره كنار خيابان 
توقف می كند. آنطور كه كارشــناس های فناوری تویيت 
كرده اند گویا چراغ هــای جلوی این خودرو در مســير 
ســوخته یا به هر دليل فنی از كار افتاده است. به همين 
دليل توسط پليس متوقف شــده است. در ماه فوریه بود 
كه واحد خودران شــركت »جنرال موتورز« موسوم به 
»كروز«، ناوگان تاكســی های عمومی خودران و بدون 
راننده خود را در سانفرانسيسکو راه اندازی كرد و تاكنون 
به نظر می رســد این ناوگان با هيچ مشکل قابل توجهی 

مواجه نشده است.

تاکسیدرمی 29میلیون  يورويی
 

والنسیا: پليس اســپانيا از كشــف مجموعــه ای از حيوانات 
تاكسيدرمی شده به ارزش 29ميليون یورو خبر داد كه شامل 
یک هــزار گونه جانوری می شــود. به گــزارش گاردین، این 
مجموعه كه در نوع خود ركوردی جهانی به شــمار می آید در 
محوطه ای 50هــزار مترمربعی و متعلق بــه یک مجموعه دار 
)كلکسيونر( كشف شــد. به گفته مقامات پليس در ميان این 
1000گونه جانوری 405گونه كمياب یا حفاظت شده و حتی 
منقرض شده وجود دارد. اینگونه های حفاظت شده در فهرست 
كنوانســيون مرتبط با تجارت بين المللــی گونه های در حال 
انقراض جانوران و گياهان وحشی قرار دارند و همين موضوع 
حساســيت در مورد این مجموعه را برای پليس بيشتر كرده 
اســت. برای نمونه اینگونه ها شــامل اوریکس اسکيميتار )از 
گونه های بزهای كوهی( و ببر بنگال بود كه اتحادیه بين المللی 
حفاظت از طبيعت یا IUCN آن را در سال2000 ميلادی در 
طبيعت منقرض شده اعلام كرد. تاكسيدرمی یا آكنده سازی 

فن نگهداری درازمدت پيکر جانوران برای نمایش آنهاست.

دنیای  رنگ  و  رخ... عکس : همشهری / منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

آدم بود...

ســينمایی  فيلــم  در  »سرب« ساخته مسعود 1
كيميایی، نوری برای خلاصی بــرادر بزرگ ترش كه بی گناه 
متهم به قتل شده، پی شــاهد می افتد و دانيال را كه می داند 
قاتل كيســت در انزلی پيدا می كند. نوری می خواهد او را به 
تهران برگرداند، امــا دانيال ابتدا زیربار نمــی رود و از نوری 
می پرســد خودش حاضر بود به خاطر نجات یک كليمی كه 
بی گناه دستگير شده خود را به خطر بيندازد و بياید شهادت 
بدهد؛ و نوری پاسخی قاطعانه می دهد: »یهودی و مسلمونی 
رو بذار كنار؛ آدم باش بچه! باید آدم باشی، همين! آدم باش، 
یهودی باش! آدم باش، مســلمون بــاش! آدم باش، هرچی 

ميخای باش!«

دست برقضا معلم عزیزمان كه ساليان سال، جبر و  مثلثات درس می داد و همين چند روز پيش رخ در 2
نقاب خاک كشــيد هم نوری نام داشــت؛ معلمی كه تقریبا 
محال است دانش  آموزانش در هر سن و سالی او را از یاد ببرند؛ 
نه به این خاطر كه آقای نوری چند دفتر وزیری داشت كه نمره 
همه شــاگردانش را از روز اول در آن نوشــته بود تا هميشه 
بچه هایی باشند كه به كشف نمره های پدران خود نایل شوند؛ 
نه به این خاطر كه وقتی تخته می نوشت سایز علائم انتگرال و 
حد و مشتق و اعدادش یکسان بود و انگار آنها را تایپ می كرد؛ 
نه به این خاطر كه گریزپایانی چون مــن كه به جبر روزگار 
همنشــين جبر و هندســه شــده بودند، مجذوب درس او 
می شدند؛ نه فقط به خاطر لحن داش مشتی و تهرونی اش، یا 
هيــکل چغرش كه حتــی در ميانســالی هنــوز ورزیدگی 
كشتی گيرانه اش از زیر كت و شلوار هميشگی بيرون می زد، یا 
راه رفتن خاص خودش، یا طنز كلامش درعين جدیت كه تو 
را در امپاس می گذاشت كه جدی بمانی یا بزنی زیر خنده و نه 
به خاطر اینکه 20هزار بيت شاهنامه را از بر بود و نه به خاطر 
همه ســجایایی كه داشــت و با خود برد؛ به نظرم او هيچ گاه 

فراموش  نمی شود چون به معنای واقعی كلام آدم بود.
كشتی گير بود و شيفته مردانگی آقاتختی؛ قصه زیرنگرفتن 
از كشــتی گير مصدوم روس در بازی های جهانی را اول بار از 
آقای نوری شنيدیم كه در كنار درس، هميشه از این خاطرات 
چيزی در جيب داشــت ولی با آن زور بازو، هيچ گاه نازک تر 
از گل به شــاگردانش نگفت، چه رسد به آنکه دستی به ستم 
بلند كرده باشد.درعين پایبندی به تشرع، ظاهرش را با روال 
مرسوم 4دهه پيش همگون نمی كرد؛ همانی را می پوشيد كه 
قبل از انقلاب هم به تن می كرد؛ با صورتی اصلاح شــده كه 
فقط سبيلی جوگندمی و كم پشت در آن خودنمایی می كرد. 
درسش را می داد و كاری به بازی های رایج هر دوره نداشت. 
آقای نوری هرچه بود خودش بود، ادا درنمی  آورد و فيلم بازی 
نمی كرد؛ و مجموع این خصایل، شمایلی از او ساخته بود كه 

نه اسطوره بود و نه قدیس، اما تا دلت بخواهد آدم بود.

ازنفوس می شود سرشــماری كرد كه می كنند، اما  نمی دانم چگونه می شــود آمار »آدم« ها را گرفت؛ 3
چندتا هستند و پراكندگی شــان در چه وضعی است؛ كدام 
صنف یا قوميت آدم بيشتری دارد و هزاران سؤال مشابه اینها. 
هيچ كدام را نمی دانم. حتی به نظرم نمی شــود خصلت هایی 

یکسان برای آدم بودن برشمرد؛ شاید به تعداد همه خلایق.
آدميزاد می تواند هرچه می خواهد باشــد، باشد؛ نکته همين 
اســت كه آدم باشــد؛ كه اگر باشــد به همانی می رسد كه 
قدیمی ترها دعایش می كردند؛ »عاقبت به خيری«. شــاید 
نتوان در زندگی معمول به راحتی آدم ها را شناخت اما بهترین 
بزنگاه همان موقعيت عاقبت است. غيراز این، اطمينان دارم 
كه خدا در زندگی هر كدام مان دســت كم یــک »آدم« را به 
رخ مان كشيده تا نتوانيم از زیر بار آدم بودن شانه خالی كنيم. 
می توانيم هرچه می خواهيم باشــيم اما بــه قول نوری فيلم 
سرب، باید آدم باشيم، همين؛ شــاید این مهم ترین وظيفه 

ما در زندگی باشد.

قاب شهر

یــــکی از اصــول خبرنــگاری یا دســت كم 
گزارش نویسی به ســبک هرم وارونه این بوده و 
هست كه تاریخچه موضوع را در انتهای گزارش 
یا خبر می آورند؛ اما موضوع »روز دندانپزشک« 
از آن دســت موضوع هایی اســت كه تاریخچه  
و وجه تســميه اش از خودش جالب تر اســت و 
از آنجا كه هــر قانونی اســتثنائی دارد با اجازه 
اســتادان فن، ابتدای این متن و موضوع اش را با 
تاریخچه اش آغاز می كنيــم. در ابتدا قابل توجه 
پســر های شــاكی از جای خالی »روز پسر« در 
تقویم ایرانــی و جهانی اینکه دندانپزشــک ها 
دست كم شــش یا به روایتی هفت روز جهانی و 
غيرجهانی دارند. نخستين روز این صنف گرامی 
كه تنها صنفی هستند كه اجازه می دهند دهان 
آدم باز شــود )به شــرط اینکه لام تا كام حرف 
نزند( نهم فوریه اســت. وجه تســميه آن هم به 
سال 249ميلادی بازمی گردد كه سنت آپولونيا 
دختر یکــی از مقام های اســکندریه آن زمان 
مســيحی مومنی بود و در شــورش های عليه 
مسيحيان از آنجا كه به هيچ قيمتی حاضر نشد 
به باورهای دینی اش پشت كند تمام دندان هایش 
 را كشيدند به همين دليل این روز را به نام »روز

Apolonia« و همچنين »روز دندان درد« و »روز 
جهانی دندانپزشــک« می شناسند. اما ماجرای 
روزهای دندانپزشــک به همين جا ختم نشــد. 
روز 6 مارس روز دندانپزشــک، تمام ماه فوریه 
روز بهداشــت دهان و دندان كــودكان و باز هم 
روز دندانپزشک، دوازدهم سپتامبر را هم انجمن 
دندانپزشــکی آمریکا و فدراســيون بين المللی 
دندانپزشک ها به این نام مزین كرد و نهم فوریه 
همچنين و خلاصه جامعه دندان ساز های ایرانی 
ســال های دور 24دی ماه و دندانپزشــک های 
سال های نزدیک بيســت و سوم فروردین یعنی 
امروز را روز دندانپزشــک ناميدند. از این مشت 
نمونه خروار تاریخچه روز دندانپزشک كه بگذریم 
می رســيم به اهميت كار این عزیزان. همين كه 
بدانيم به طور متوســط در دهان هر ایرانی 30تا 
40ساله 13دندان پوســيده و به تعبيری خراب 
وجود دارد و بيش از 55درصد افراد بالای 65سال 
هم دندان ندارند برای پی بردن به این مهم كافی 
است. آمار دندان های پوسيده در سطح جهان كه 
به طور حتم شامل مردم شاخ آفریقا، بوركينافاسو 
 و گينه بيســائو هــم می شــود فقــط 3دندان

پوسيده است.

جهان روز

آمارهای دندان گیر

تقويم عدد خبر

تولد آقای مترجم

»هوا را از من بگیر، خنده ات را نه« اين اسم به 
اندازه کافی غیرمنتظره بود تا آدم را بکشاند 
سمت کتاب. کتابی که شروع انتشارآن يک 
دوره شعرهای عاشقانه شاعران سرشناس 
دنیا با ترجمه »احمد پوری« بود و با نام هايی 
مثل پابلو نرودا، نزار قبانــی، لورکا، ناظم 
حکمت، آنا آخماتــووا و... ادامه پیدا کرد. 
البته چون دلیل ندارد احمد پوری هم عربی 
بداند، هم اسپانیايی، هم ترکی استانبولی، 
هم روســی، همه اين مجموعه ها از نسخه 
انگلیسی شان به فارسی برگردانده شده اند. 
احمد پوری متولــد 23فروردين1332 در 
تبريز است. بعد از دوره دبیرستان نخستین 
داستان هايش را در برخی از مجلات ادبی 
آن دوران منتشر می کند. بعد به قصد معلم 
شــدن تحصیلات خود را در »دانشسرای 
راهنمايی تحصیلی« ادامه می دهد و2 سال 
از عمرش را در روستاها و به عنوان يک معلم 
سپری می کند. ســال1356 به اسکاتلند 
می رود و از دانشگاه نیوکاسل فوق لیسانس 
زبان شناسی می گیرد. 2سال هم در آمريکا 
و اسکاتلند تدريس کرده است. نخستین 
رمان احمد پوری با عنوان »دو قدم اين ور 
خط« در سال13۸7 منتشــر و با استقبال 
خوب مخاطبان مواجه شد. برخی منتقدان 
اين رمان را فصلی تازه در ادبیات داستانی 

ايران می دانند.
پوری درباره ترجمه شعر می گويد: »بارها 
گفته ام شعرهايی هستند که قابل ترجمه  
نیستند و شــعرهايی هســتند که قابل 
ترجمه اند. اينکه ما قانــون کلی بدهیم و 
بگويیم شــعر قابل ترجمه نیست، من به 
اعتبار هزاران ديوان شعر ترجمه شده در 

دنیا اين را نفی می کنم.« 

حافظ

از من جدا مشو که توام نور ديده ای
آرام جان و مونس قلب رمیده ای

ممکن است در روزهایی كه خيابان های شلوغ پایتخت 
را به دنبال جای پارک بالا و پایين می كنيد، به خيابانی 
برخورده باشيد كه در ساعات پر ازدحام روز، در كمال 
تعجب چندتایی جای پارک داشــته و باعث شده تا 
آخ جون بلندی بگویيد و خوشحال و سریع خودرو را 
پارک كرده و به كارتان برسيد. اما بعد یک پيامک كوتاه 
در باب پرداخت »عوارض پارک حاشيه ای« غافلگيرتان 
كرده باشد. ماجرا این است كه شما فقط جای پارک را 
دیده اید و دیگر توجهی بــه آن تابلوی آبی رنگ كنار 
خيابان نکرده اید كه رویش نوشــته شده »مدیریت 
هوشــمند پارک«. قضيه این تابلوها هم این است كه 
طرح مدیریت هوشمند پارک به تازگی در برخی معابر 
شهر تهران در حال اجراست و هدف هم توزیع عادلانه 
فضای پارک، ســاماندهی ترافيکی معابر، جلوگيری 
از تخلفات ســاكن و پارک دوبــل و كاهش ترافيک 

خودروهای سرگردان خواهان جای پارک است. اگر به 
یاد داشته باشيد در سال های گذشته افرادی به عنوان 
پاركبان هزینه  پارک خودروها را دریافت می كردند كه 
بعد از مدتی فعاليت آنها متوقف و اعلام شد كه ادامه 
فعاليت این افراد تخلف است و به شهرداری ارتباطی 
ندارد. نخستين سيستم هوشــمند در این زمينه هم 
پيش از این پاركومتر بود كه پرداخت نقدی نداشت و 
شهروندان بدون اینکه با فردی سرو كار داشته باشند 
می توانستند از طریق كارت بليت اتوبوس و مترو و اخيرا 
با اپليکيشن »همراه من« یا سایت »تهران من« هزینه 
پاركومتر را پرداخت كنند. اما این سيستم هم چندان 
كارا نبود و به همين دليل شــهرداری تهران سيستم 
پارک هوشمند حاشــيه ای را برای شهر طراحی كرد 
كه مطابق با یکی از سيستم های نوین دنياست و حتی 
كلانشهرهای دیگر ایران مانند مشهد و تبریز از مشابه 
آن استفاده می كنند. در این سيستم جدید به محض 
اینکه راننده، خودروی خود را پارک می كند، اطلاعات 
خودرو هر نيم ساعت یک بار توسط خودروهای دارای 
دوربين پلاک خوان و یا توسط مأموران كنترل و نظارت 

مستقر در معابر، ضبط می شود و در نهایت هزینه پارک 
از كيف پول الکترونيک برداشته می شود. درصورتی 
كه حساب كيف پول الکترونيکی راننده خالی باشد، 
پيامکی ارسال می شــود با این محتوا كه راننده باید 
ظرف مدت اعلام شده در پيامک نسبت به شارژ كيف 
پول الکترونيکی و پرداخت عوارض پارک اقدام كند. 
این را هم اضافه كنيم كه هزینه پارک حاشيه ای طبق 
مصوبه شورای شهر تهران تا نيم ساعت اول رایگان و 
بعد از دو ساعت 1600تومان است. برای پارک بيش 
از 2ســاعت هم هزینه ها به صورت تصاعدی افزایش 
می یابد. همانطور كه گفتيم این طرح برای عدالت در 
دسترسی به جای پارک است و دیگر كسی نمی تواند 
از صبح خودروی خود را مقابل اداره، سازمان یا اماكن 
عمومی كه رفت وآمد زیادی در اطرافشان است پارک 
كند و تا شب برود دنبال كارش و بقيه كسانی كه نيم 
ساعت در آن اداره كار دارند ساعت ها دنبال جای پارک 
سرگردان شوند. به این ترتيب، هم این مشکل تا حد 
زیادی برطرف می شــود و هم ميزان تخلفاتی مانند 

پارک دوبله و سوبله كاهش پيدا می كند.

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متن کوتاهی که می بینید. ما منتظريم 
تا نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هايتان را 
برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید جايتان اينجا محفوظ 
است. متن يا طرح تان که آماده شــد يک تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا برای 

رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

علی عمادی
روزنامه نگار

دعای روز دهم ماه مبارك رمضان

لكَُمْأسَْتَجِبعُْونیاد

بسم الله الرحمن الرحیم
اللهمّ اجْعلنی فیهِ من المُتوکلین علیک واجْعلنی فیهِ من الفائزِینَ لدََیک 

واجْعلنی فیهِ من المُقَرّبینَ الیک بإحْسانِک یاغایه الطّالبِین.

به نام خداوند بخشنده مهربان
خدایا قرار بده مرا در این روز از متوكلان به درگاهت و مقرر كن در 
آن از كامروایان حضرتت و مقرر فرما در آن از مقربان درگاهت به 

احسانت  ای نهایت همت جویندگان.

خواب دیدم لئوناردو داوینچی... در حال اختراع 
قلاب جدید برای صيد قزل آلا در آمریکاســت. 
دیدم اول از همه با تخيلش كار می كرد، بعد رفت سراغ فلز و رنگ و گيره... 
رئيس رؤسایش را صدا زد بيایند. نگاه كردند و همه از هوش رفتند. او كه تنها 
در مقابل جسم مدهوش آنها ایستاده بود، قلاب را به دست گرفت و اسمی 
گذاشت روش. اسمش را گذاشت شام آخر. بعد رفت تا رئيس رؤسایش را به 
هوش بياورد. ظرف چند ماه آن قلاب صيد قزل آلا، غوغای قرن بيستم شد و 
دستاوردهای سطحی ای مثل هيروشيما و مهاتما گاندی دیگر به گردش هم 
نمی رسيدند. ميليون ها شام آخر در آمریکا به فروش رفت. واتيکان 10هزارتا 
سفارش داد، با اینکه هرگز قزل آلایی آنجا مشاهده نشده بود. سيل سپاس ها 
سرازیر شد. 34رئيس جمهور سابق ایالات متحده همه حرفشان این بود: 

شام آخر ختم روزگار است.

ریچارد براتیگان

صید قزل آلا در آمريکا
بوک  مارک

این دنيایی كه ما توشيم به درد كار نمی خوره، 
قبل از من و تو همه  چيزش اختراع شــده. اما 
دنيای قصه تو یه جوریه كه خودت باید خلقش كنی. اگه می خوای بگرده، 
به اراده تو باید دور خودش بگرده، وقتی می خوای آفتاب بشه، خورشيد 
باید بتابه، وقتی كه نمی خوای بذار بره پشت ابرا، وقتی می خوای آسمون 

بباره باید بارون بياد، اما وقتی نمی خوای فقط اراده كن، بند مياد! 

ناصر تقوایی

دیالوگ

کاغذ بی خط

آخر مصور

  منبع:  ايران کارتون / اثر جمال رحمتی
 جمع خوانــی قــرآن در میــدان امام حســین)ع( 

عکس: همشهری / محمد عباس نژاد

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار



 سیاست های کلان نظام
 گرفتار کم تحرکی مجریان 

 واکاوی دلایل تحقق نیافتن برنامه های کلان کشور
 در سال های گذشته

10

 گرانی اینترنت موبایل
 با حذف بسته های به صرفه

2 اپراتور مسلط موبایل کشور، تعدادی  از بسته های 
پرطرفدار خود را حذف کردند

11

 سال تولد اکوپارک 
در فرحزاد

دره فرحزاد از حضور معتادان پاکسازی شده و امسال فضای 
گردشگری و تفریحی می شود تا دوباره تبدیل به تفرجگاه شهر شود

12
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با اختلال دوقطبی 
بیشتر آشنا شویم

آنطور که بررسی ها نشان می دهد، شیوع اختلال 
دوقطبی حدود یك یا 2درصد اســت؛ البته قطعا 
نوع خفیف آن بیشــتر از این آمار است. درواقع ما 
با اختلال طیف دوقطبی روبه رو هستیم و خیلی از 
افراد به نوع خفیف این بیماری دچارند. این بیماری 
درصورتی که به موقع  درمان نشود، می تواند بسیار 
مخرب باشد. این بیماری به عنوان ششمین عامل 
ناتوان کننده در جهان شناخته شده است. اختلال 
دوقطبی ناشی از ضعف شخصیتی یا نامتعادل بودن 
نیست، بلکه یك بیماری است که قابل درمان است.

اختلال دوقطبی چه ویژگی هایی دارد؟
اختلال دوقطبی یا همان بیماری شیدایی، نوعی 
اختلال خلقی اســت که باعث نوسانات شدید در 
خلق و خو می شود. این نوسانات نه تنها روی خلق 
و خوی فرد، بلکه روی فکر، رفتار و عملکرد او تأثیر 
می گذارد. این بیماری به صورت دوره ای اســت؛ 
یعنی فرد در طول زندگــی خود تجربه این را دارد 
که دوره هایی حداقل یك هفته را در فاز افسردگی 
یا بالعکس در فاز شیدایی یا مانیا به سر می برد. در 
بین این دوره ها فرد دوره های ســالم هم دارد که 
ممکن است سال ها طول بکشد. البته فراز و نشیب 
در خلق و خو ممکن است به صورت طبیعی در هر 
انسانی وجود داشته باشد، اما در بیماری دوقطبی 
دامنه این تغییرات و نوسانات بسیار شدید است. 
این بیماری اکثرا در اواخر سن بلوغ و شروع جوانی 
خودش را نشان می دهد؛ هرچند ممکن است در 
سنین پایین تر هم وجود داشــته باشد، اما غالبا با 
استرس های دوران نوجوانی اشتباه گرفته می شود 

و تشخیص داده نمی شود.
بیماری دوقطبی 2نوع دارد؛ نوع یك که همان مانیا 
همراه یا بدون افسردگی است و نوع2 که هایپومانیا 
)حالت خفیفی از مانیا( به اضافه افسردگی است. در 
به وجود آمدن بیماری دوقطبی فاکتورهای زیادی 
مؤثرند ازجمله ژنتیك، ساختار و عملکرد مغز. علت 
بیماری دوقطبی بیشتر از هر بیماری روانپزشکی، 
ژنتیك است. این بیماری به علت شرایط استرس زا 
و تنش هــای زندگی به وجود نمی آیــد، بلکه این 
عوامل می توانند عاملی برای بروز بیماری نهفته در 
فرد باشــند. همینطور مصرف مواد مخدری مانند 
کوکائین و آمفتامین ها می توانــد جرقه ای برای 

شعله ورسازی این بیماری باشد.

بیماری چگونه تشخیص داده می شود؟
تشخیص بیماری دوقطبی در برخی موارد بسیار 
دشوار اســت؛ چراکه گاهی فرد بدون هیچ سابقه 
خانوادگی و تنها با یك افسردگی ساده به پزشك 
مراجعه می کند. در این حالــت درصورتی که به 
اشتباه افسردگی تك قطبی تشخیص داده شود و 
داروهای ضد افسردگی تجویز شود، فرد به اصطلاح 
سوئیچ می کند؛ یعنی یکباره وارد فاز مانیا و دچار 
حالتی از انرژی بیش از حد و سرخوشی می شود. 
در این حالت ممکن است خود فرد از وضعیت خود 
بسیار راضی باشد، اما اطرافیان بیمار با مشاهده این 
حالت باید سریعا به پزشك اطلاع دهند تا پزشك 
اقدام به قطع دارو و تجویز داروی جدید برای درمان 
بیماری دوقطبی کند. مهم ترین راه های تشخیص 
بیماری دوقطبی از طریق مصاحبه بالینی توسط 

روانپزشك و تست معتبر اختلال دوقطبی است.

چه عواملی بیماری را تشدید می کند؟
مهم ترین عوامل تشدیدکننده اختلال دوقطبی، 
دریافت نکردن درمان به موقع یا قطع داروهاست؛ 
زیرا در این صورت تعداد دوره ها در آینده بیشــتر 
و وخیم تر می شــود. این بیماری به صورت ژنتیك 
در فرد بیمار وجود دارد و عوامل بیرونی می تواند 
آن را شدیدتر کند. عواملی مثل شکست عشقی، 
استرس های شــدید، مصرف مواد مخدر، از دست 

دادن عزیزان و... .

چگونه درمان می شود؟
بهترین روش درمان بیماری دوقطبی استفاده از 
داروهای تثبیت کننده خلق است؛ داروهایی مانند 
 والپرات ســدیم، لیتیم، لاموتریزین، کاربامازپین

و... . داروها باتوجه به تشخیص پزشك و فازی که 
بیمار در آن قرار دارد، تجویز می شوند. البته ممکن 
است پزشك از ترکیب روان درمانی و دارودرمانی 
برای درمان استفاده کند. درصورت تجویز داروی 
لیتیوم پزشــك آزمایش خون تجویــز می کند و 
هر چند ماه یك بار ایــن آزمایش را تکرار می کند. 
درصورت داشتن هرگونه عوارض جانبی، مشکل 
را با پزشــك خود در میان بگذارید و بدون دستور 

پزشك هرگز داروی خود را قطع نکنید.

علائم بیماری دوقطبی در دوره مانیا:
  در دوره مانیــا فرد لزوما شــادی بیش از حد و 
سرخوشــی را تجربه نمی کند، بلکه ممکن است 
بسیار پرخاشگر و تحریك پذیر باشــد. این دوره 
درصورت درمان نشدن، ممکن اســت 2 یا ۳ماه 

ادامه داشته باشد.

نشانه های بیماری دوقطبی در دوره افسردگی:
  دوره افسردگی باید حداقل2هفته ادامه داشته 
باشد؛ به طوری که در بیشتر روزها و در بیشتر طول 
روز این حالت با بیماران همراه است. در این فاز باید 
فرد حداقل 5نشانه از نشانه های زیر را داشته باشد: 
خلق افســرده، اختلال خواب، کاهش یا افزایش 
وزن، از دســت دادن انرژی، احساس بی ارزشی و 
گناه، افکار خودکشــی و توهم. با توجه به دلایل 
یادشده شده خطر ورشکستگی، اعتیاد، خودکشی، 
تصادفات رانندگی، ازدواج یا طلاق های ناگهانی در 

این بیماران زیاد دیده می شود.
خبر خوب اینکه ایــن بیماری درصــورت انجام 
اقدامات درمانی درســت توسط روانپزشك حتی 
در مواردی که بیماری شــدید باشــد، به شدت 

کنترل پذیر است. 

ابوالفضل بهرادراهنما
عضو سازمان نظام پرستاری

تمدید حکومت ماسک بر صورت ها

21ماه از زمانی که اســتفاده از ماســك در کشور 
اجباری شد، می گذرد؛ نخســتین بار در اواسط تیر 
ســال 99 بود که معاون وقت وزیر بهداشت، اعلام 
کرد که از پانزدهم همان ماه، اســتفاده از ماسك در 
مکان های عمومی اجباری می شود و هر کس ماسك 
نزند، جریمه و از برخی خدمات محروم می شــود. 
همان موقع هم نهادهای مرتبط موظف شــدند تا 
ماســك ارزان تولید کنند و به دست مردم برسانند. 
همه جا پر شــد از ماسك فروشــی؛ در کوچه ها و 
خیابان ها و میدان های شــهر، در فروشــگاه ها و در 
بساط دستفروشــان. ماســك دیگر در سبد خرید 
مردم قرار گرفت. بیش از 2ســال است که ماسك، 
مثل مهری بر صورت مردم بســیاری از کشورهای 
دنیا، نشسته. هر چند که با فروکش کردن بیماری، 
درصد استفاده از آن هم کم شده و به استناد آمارهای 
اعلام شده از سوی وزارت بهداشــت در ایران به زیر 
50درصد رسیده، اما به نظر می رسد، در شرایط فعلی 
با سویه ها و زیرســویه های کرونا، نمی توان تاریخی 
برای پایان خرید و اســتفاده از ماســك اعلام کرد. 
متخصصان عفونی و اپیدمیولوژیست ها می گویند 
که تا زمانی که چرخه ویروس در جهان قطع نشود، 
تا وقتی که ویروس ریشه کن نشود، نمی توان ماسك  
را حذف کــرد. ویروس چه وقت حذف می شــود؟ 
نمی توان پیش بینی کرد اما فعلا زندگی ها زیر سایه 

ماسك ادامه دارد.

 میزان استفاده از ماسک کمتر هم می شود
بیش از 2سال است که مردم از ماسك های اجباری 
اســتفاده می  کنند؛ هر چند که ورود و خروج به هر 
پیك کرونا، آمارهای استفاده از ماسك را بالا و پایین 
می برد. آمارهای اعلام شده از سوی معاونت بهداشت 
وزارت بهداشت  هم بر این موضوع صحه می گذارد. 
به طوری که در 5ماه گذشــته، پیش از پیك ششم، 
میزان اســتفاده از ماســك پایین رفت و در آستانه 
پیك، آمارها کمی افزایش پیدا کرد. اما پس از خروج 
از پیك، بار دیگر میزان اســتفاده از ماسك کم شد. 
در آذر سال گذشته، زمانی که کشور در پیك کرونا 
قرار نداشت و جمعیت قابل توجهی هم واکسن زده 
بودند، میزان استفاده از ماسك، 49.94درصد بود. 
در دی که کشور وارد پیك ششم شده بود، این عدد 
روی 57.5۳درصد قرار گرفــت. در بهمن اما کمی 
کاهش پیدا کرد و به 55.۳8درصد رسید، در اسفند 
با خروج از پیك، به 56.۳9درصد رسید و در نهایت در 
فروردین امسال که میزان فوتی های کرونا کم شد و 
آمار ابتلا و بستری، وضعیت پایدارتری را تجربه کرد، 
میزان استفاده از ماســك، 48.6۳درصد اعلام شد؛ 
عددی که به گفته حمید ســوری، اپیدمیولوژیست 
و رئیس کارگروه پیشــگیری و بهداشت ستاد ملی 
مقابله با کرونا، از این هم کمتر می شود: »زمانی که 
در جامعه نســبت به موضوعی عادی انگاری شود، 
دیگر نمی توان جلوی آن را گرفت. اینگونه اقدامات 
به دیگران سرایت می کند و این رفتار برای دیگران 
هم الگو می شود. درحالی که مدیریت اپیدمی باید در 

این زمینه دخالت کند. ما برای مدیریت کرونا، برنامه 
جامعی نداریم، تنها اقدامی که انجام شــد، تشویق 
مردم به تزریق واکسن بود و سایر پروتکل ها رها شد.« 
به گفته او، استفاده از ماسك یکی از 5مداخله مهمی 
اســت که در مقابله با اپیدمی های تهدید کننده در 
تاریخ بشر مورد استفاده قرار گرفته و یکی از مؤثرترین 
روش ها برای پیشــگیری از ابتلا بــه بیماری های 
تنفسی یا بیماری هایی است که از طریق هوا منتقل 
می شوند، بنابراین در اثربخشی ماسك برای محافظت 
از افراد به ویژه بیماران، تردیدی وجود ندارد. البته که 
باید ماسك استاندارد باشــد و به صورت اصولی هم 

استفاده شود.

 استفاده از ماسک تا حذف کامل ویروس
این اپیدمیولوژیســت تأکید می کند تا زمان حذف 
اپیدمی و خاموشی کامل آن در جهان، باید از ماسك 
استفاده کرد: »آنطور که شرایط شیوع نشان می دهد، 
هم اکنون وقت کنار گذاشتن ماسك نیست و به نظر 
نمی رســد به این زودی ها هم چنین اتفاقی بیفتد؛ 
چراکه هنوز ویروس در جامعه در چرخش اســت و 
افراد از یکدیگر مبتلا می شــوند.« به گفته سوری، 
بررسی  ها نشــان می دهد، بیشتر افرادی که مبتلا و 
بستری می شوند، همان کسانی اند که پروتکل های 
بهداشتی را کمتر رعایت کرده اند و ماسك را جدی 
نگرفته  اند: »زنجیره انتقال ویــروس، 6حلقه دارد؛ 
یکی عامل بیماری زا، دوم  مخزن و منبعی که عامل 
بیماری زا را در خودش داشــته باشــد، سوم  درگاه 
خروجی ویروس که بدن انسان است، چهارم درگاه 
ورودی که باز هم در بدن است، پنجم  راه انتقال که 
همان ترشــحات و ریزقطره هایی اســت که در هوا 
منتقل می شود و ششم  فرد حساس یا بیمار. هم اکنون 
ما تمام این شرایط را داریم. در این وضعیت ماسك 
چطور می تواند کمك کند؟ ماسك درگاه خروجی و 
ورودی انتقال ویروس را مسدود می کند، بنابراین 2 
حلقه از زنجیره انتقال تحت کنترل قرار می گیرد.« 
او ادامه می دهد: »تا زمانی که این عوامل خطر وجود 
داشته باشند، باید از ماسك استفاده کرد. تلاش بشر 
این است که خطر ابتلا و مرگ را به حداقل برساند و 
چرخش ویروس را کم کند تا احتمال مواجهه افراد 
با فرد آلوده در جامعه کم شود. اما فعلا با این شرایط 
فاصله زیادی داریم.« به گفتــه او، هم اکنون برخی 
 کشورها مثل چین که قوانین بسیار شدیدی اعمال 
می کردند، با موارد جدیدی از ابتلا مواجه شــده اند. 
بنابراین هم اکنون نمی توان منتظر قطع زنجیره ماند.

ضرورت اطلاع رسانی دوباره
در ماه هــای ابتدایی شــیوع کرونــا، کمپین های 
زیــادی بــرای اســتفاده از ماســك راه انــدازی 
شــد، گروه هــای زیــادی در خانه هــا و کارگاه ها 
 شــروع بــه تولیــد ماســك رایــگان کردنــد و 
آن را در محله هــای مختلــف به ویــژه در مناطق 
کم برخوردار توزیع کردند، ماســك ها به شکل های 
مختلف در بســته های خرید مردم قرار می گرفت و 
افراد به طور جدی آن را مورد استفاده قرار می دادند. 
آن زمان کشور در پیك های دوم و سوم قرار داشت و 
کرونا بحرانی را رقم زده بود. حالا اما، به جز در آمارها، 
گزارش های میدانی هم حکایت از کاهش استقبال 

مردم از ماسك دارد و در بسیاری از موارد، ماسك ها 
به درســتی اســتفاده نمی شــود. رئیس کارگروه 
پیشگیری و بهداشت ســتاد ملی مقابله با کرونا در 
این وضعیت معتقد اســت که باید دوباره در زمینه 
استفاده از ماسك، اطلاع رسانی های گسترده شود: 
»نکته اینجاست که در کشور خیلی انعطاف پذیری 
در مدیریت اپیدمی وجود ندارد، یعنی مثلا اینطور 
نیست که اگر مداخله ای در شرایط فعلی، به صلاح 
نیست، کنار گذاشته شود و بعدا دوباره به کار گرفته 
شــود. بازگرداندن دوبــاره محدودیت ها در جامعه 
ما بسیار سخت اســت. نمونه آن را در سفرها شاهد 
بودیم، پس از آزاد گذاشتن سفرها، دیگر نمی توان 
محدودیت های تردد ایجاد کرد. درباره ماســك هم 
همینطور است. هم اکنون مردم بسیار کمتر از ماسك 
استفاده می کنند و سخت است دوباره آنها را به سمت 
اســتفاده از این پروتکل بهداشتی کشاند.« به گفته 
او، اپیدمی هایی مثل آنچه در حال رخ دادن اســت، 
نیاز به واکنش های ســریع دارد، اگر دیر اقدام شود، 
 احتمال بالا رفتن موارد ابتلا و مرگ و بســتری هم

 بالا می رود.
 به اعتقاد سوری، متولیان امر باید نسبت به رعایت 
پروتکل های بهداشتی کرونا ازجمله ماسك، اقدام 
جدی داشته باشــند: »تا زمانی که وزارت بهداشت 
احســاس نیاز به رعایت این پروتکل نداشته باشد، 
اتفاقی نمی افتد و مردم حساس نمی شوند. هم اکنون 
برای جلوگیری از تجمع ها چه اقدامی صورت گرفته 
که برای افزایش استفاده از ماسك اقدامی انجام شود؟ 
به نظر می رسد رعایت پروتکل های بهداشتی تبدیل 
به یك کار شخصی شده و الزامی برایش درنظر گرفته 
نمی شــود.« براســاس اعلام این اپیدمیولوژیست، 
استفاده از ماسك در سالی که گذشت مردم را از ابتلا 
به سایر بیماری های ویروسی هم در امان نگه داشت. 
به طوری که ســال گذشــته، موارد ابتلا به آنفلوآنزا 
خیلی بالا نبود، هر چند که در اپیدمی تشخیص این 

بیماری های ویروسی راحت نیست.

میزان خطر، رعایت پروتکل ها را تعیین می کند
شرایط هر منطقه و اطلاعاتی که به مردم می رسد، 
میزان رعایت پروتکل ها را رقم می زند. این نظر فرشید 
رضایی، متخصص بیماری های عفونی و مســئول 
دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشت در 
گفت وگو با همشهری است. به گفته او، ماسك زدن 
و رعایت پروتکل های بهداشــتی با توجه به میزان 
و سطح خطر شــیوع کرونا در هر منطقه، متفاوت 
اســت. بنابراین قرمز بودن یا زرد و نارنجی بودن هر 
شهری، نشان می دهد که چقدر باید در آن منطقه، 
پروتکل های بهداشتی جدی گرفته شود. او می گوید: 
»اگر افراد در مکانی قرار دارند که فضا باز است و کسی 
در اطرافشان نیست، نیازی به اســتفاده از ماسك 
ندارند، اما در مکانی مثل مترو و اتوبوس، حتما باید 
از ماسك استفاده شود. با توجه به وجود عوامل خطر، 
نمی توان گفت که مردم در فضای باز ماسك هایشان 
را بردارند، چرا که مثلا خیابان با اینکه مسقف نیست، 
اما به دلیل رفت وآمد افــراد و احتمال ورود به مغازه 
و بانك و...، افراد باید از ماســك استفاده کنند. اگر 
هم گفته می شــود در مکان باز نیازی به استفاده از 
ماسك نیست، منظور، فضای کوهستانی و باز بدون 

تجمع افراد اســت.« به گفته این مسئول در وزارت 
بهداشــت، با اینکه هم اکنون، وضعیت شیوع کرونا 
خیلی شدید نیست، اما آموزش ها درباره استفاده از 
ماسك همچنان برقرار است: »مردم همچنان باید 
توجه کنند، اگر به مکان هــای کم خطر می روند، از 
همان ماسك های ســه لایه پزشکی استفاده کنند، 
اگر در مکان های شــلوغ و پرجمعیت تردد دارند، از 
2ماسك استفاده کنند. بهتر است لایه پایینی پزشکی 
باشد و ماسك دوم پارچه ای.« رضایی می گوید کرونا 
فعلا در همه جای دنیا وجــود دارد، تا زمانی که این 
ویروس شناسایی می شود، باید هشدارها داده شود: 
»ماسك یك وسیله دفاعی در برابر ویروس است تا 
بیماری از طریق بینی وارد بدن نشــود یا از همان 

طریق کسی را آلوده نکند.«
آخرین آمار رعایت استفاده از ماسك به عنوان یکی 
از پروتکل های بهداشتی، 48.6۳درصد است و نشان 
می  دهد بالاترین میزان رعایت استفاده از ماسك در 
استان هرمزگان است و کمترین آن مربوط می شود 
به استان مازندران. دانشگاه ها هم بیشترین استفاده 
از ماسك و نانوایی ها کمترین میزان استفاده از ماسك 
را به نام خود ثبت کرده اند. با این حال، مسئول دفتر 
آموزش ارتقای ســلامت وزارت بهداشت می  گوید 
که ملاک اصلی برای رعایت پروتکل ها، کم خطر یا 
پرخطر بودن شهرهاست: »اگر مردم احساس کنند 
که خطر در نزدیکی آنهاســت و احتمال ابتلایشان 
در کوچــه و خیابان و بازار زیاد اســت، از ماســك 
استفاده می کنند، زمانی که آمار پایین آمد، اما این 
حساسیت کمتر می شود. میزان استفاده از ماسك 
 بستگی به اطلاعاتی دارد که به مردم در هر منطقه 

داده می شود.«

 تجمع ، از ماسک نزدن پرخطرتر است
به اعتقاد این مســئول در وزارت بهداشت، ماسك 
به تنهایی نمی تواند شرایط را برای افراد ایمن کند، 
بررسی ها نشان می دهد که تجمعات از ماسك نزدن 
هم خطرناک تر اســت: »افراد زمانی که در تجمع ها 

شــرکت می کنند، دیگر فقط ماسك زدن نمی تواند 
آنها را نجات دهد، چرا که آن شرایط، قدرت ماسك 
را کم می کند. در تجمع ها، مســئله تهویه، اهمیت 
بالاتری پیدا می کند. مثلا براساس آخرین بررسی ها، 
در نانوایی ها که میزان استفاده از ماسك پایین است، 
باید تهویه مکان را بالا برد. ما مواردی از ابتلا به کرونا 
را در فضای باز هم داریم، مثل مراســم ختم که در 
آرامگاه ها برگزار می شــود. آنجا هم فضا باز است اما 
انتقال صــورت می گیرد. در مورد ورزشــگاه ها هم 
همینطور اســت. زمانی که به هــر دلیلی نمی توان 
پروتکلــی را رعایــت کــرد، بایــد از پروتکل های 
 دیگر که نقش مهم تری می توانند داشــته باشند، 

استفاده کرد.« 

استفاده از ماسک پزشکی و پارچه ای در آلودگی
پایتخت نشینان، پیش از شیوع کرونا هم با ماسك 
آشنا بودند، در تابستان و زمستان که پدیده وارونگی 
هوا رخ می داد، تعداد استفاده کنندگان از ماسك در 
خیابان ها هم بالا می رفت. شیوع کرونا اما دیگر همه 
را به سمت ماسك ها کشاند و حالا در وضعیتی که بار 
دیگر تهران در کنار چندین کلانشهر دیگر، درگیر 
بحران گردوغبار شده  ، حالا ماسك چندین کاربرد 
دارد. هر چند که گفته می شود ماسك های سه لایه 
پزشکی، قدرتی برای جلوگیری از ورود ذرات معلق 
به دســتگاه تنفســی افراد را ندارند: »توصیه ما در 
دوران کرونا این بود که افراد از ماسك های سوپاپ دار 
استفاده نکنند، چرا که افراد با هر بازدم، نفس خود را 
بیرون می دهند و از طریق همین سوپاپ ها نفس شان 
خارج می شــود. اگر فرد مبتلا به کرونا باشد، از این 
طریق می تواند دیگران را مبتلا کند. به همین دلیل 
استفاده از همان ماسك های سه لایه  یا 2 ماسك روی 
هم توصیه شد. در وضعیت آلودگی هوا اما دیگر این 
روش پاسخگو نیست. افراد حساس باید از ماسك های 
فیلتردار استفاده کنند که مانع  ورود ذرات معلق به 
ریه هایشان می شود. اما اگر همین ماسك ها هم در 
دسترس نبود، یك ماسك پزشــکی و یك ماسك 
پارچه ای روی آن، می تواند مناســب باشد.« با این 
همه، رضایی معتقد است، هشدار نسبت به استفاده 
از هر پروتکلی باید به اندازه و به موقع باشد، اگر دائما 
آژیر کشیده شود، مردم دیگر آن را نمی شنوند. بهتر 
اســت، با توجه به شــرایط خطر، به مردم پیام های 

لازم داده شود.
قیمت ماســك در 2 سال گذشته نوســان زیادی 
نداشته است، مردم حالا تقریبا ماسك ها را به همان 
قیمت ماه های اول شیوع کرونا می خرند. ارزان ترین 
آن همان ماسك های معمولی سه لایه پزشکی است 
که هر بسته 50 عددی آن بین 45 تا 50 هزار تومان 
است. ماسك های سه بعدی اما قیمت بالاتری دارند، 
یك بســته 20 عددی آن بین ۳2 تا 45 هزار تومان 
است. قیمت کیفیت بالاتر این ماسك ها به 7۳ هزار 
تومان هم می رســد. قیمت ماســك های N95 که 
مخصوص آلودگی هواست اما بالاتر است؛ هر عدد از 
این ماسك 17 هزار تومان فروخته می شود.  در این 
میان ماســك های ضدآلودگی خارجی هم هستند 

که قیمت شان به بالای 100 هزار 
تومان می رسد که البته تقاضای 

کمتری هم دارند.

در آذر ســال گذشــته،میزان استفاده 
از ماسک، 49.94درصد بود. در دی 
که کشور وارد پیک ششــم شده بود، 
ایــن عــدد روی 57.53درصــد قــرار 
گرفــت. در بهمــن  بــه 55.38درصد 
رســید، در اســفند بــا خــروج از پیــک، 
بــه 56.39درصــد رســید و در نهایت 
میــزان  کــه  امســال  فروردیــن  در 
فوتی های کرونا کم شــد و آمار ابتلا و 
بستری، وضعیت پایدارتری را تجربه 
کــرد، میــزان اســتفاده از ماســک، 

48.63درصد اعلام شد

متخصصان می گویند تا زمان حذف کامل کرونا در دنیا و قطع شدن چرخه انتقال ویروس، باید از ماسك استفاده کرد؛ ماسك یکی از حلقه های قطع زنجیره کرونا به شمار می رود

نکته  ها

زمانی كــه در جــامــعــــه 
موضوعــی  بــه  نســبت 
عادی انگاری شود، دیگر 
نمی تــوان جلــوی آن را 
گرفت. اینگونه اقدامات 
ســــرایت  دیگــران  بــه 
می كنــد و ایــن رفــــتــــار 
بــرای دیگــران هــم الگــو 
می شــود. در حالی كــه 
مدیریت اپیدمی باید در 

این زمینه دخالت كند

رئیس کارگروه 
پیشگیری و بهداشت 

 ستاد ملی مقابله 
با کرونا:

اســتفاده از مـــــاســـك 
یـــكـــــی از 5 مــــداخـــله 
مهـــــمی اســـــت كــه در 
مقابلــه بــا اپیدمی هــای 
تهدیــد كننــده در تاریــخ 
بشر مورد اســتفاده قرار 
گرفته و یكی از موثرترین 
روش ها برای پیشگیری 
از ابتــلا بــه بیماری هــای 
تنفسی و یا بیماری هایی 
اســت كــه از طریــق هــوا 
منــــتــــــقل مــــی شــــوند، 
بنابرایــن در اثربخشــی 
ماســك بــرای محافظت 
از افراد به ویژه بیماران، 

تردیدی وجود ندارد

مردم اگــر بــه مكان های 
كــم خطــر می رونــد، از 
ماســك های  هـــــمــــــان 
سه لایه پزشكی استفاده 
كنند، اگــر در مكان های 
شــلوغ و پرجمعیت تردد 
از دو ماســك  دارنــد، 
بهتــر  كننــد.  اســتفاده 
است لایه پایینی پزشكی 
دوم  ماســك  و  باشــد 
پارچــه ای.  ماســك یــك 
وســیله دفاعــی در برابــر 
ویروس است تا بیماری 
از طریــق بینــی وارد بدن 
نشــود یا از همــان طریق 

كسی را آلوده نكند

در  زمانی كــه  افــراد 
شــركت  تجـــمــــع ها 
می كننــد، دیگــر فقــط 
ماسك زدن   نمی تواند 
آنها را نجــات دهد، چرا 
كــه آن شــرایط، قــدرت 
ماسك را كم می كند. در 
تجمع ها، مساله تهویه، 
اهمیــت بالاتــری پیــدا 
می كند. مثلا بر اساس 
آخریــن بررســی ها، در 
نانوایی هــا كــه میــزان 
استفاده از ماسك پایین 
است، باید تهویه مكان 
را بالا برد. ما موارد   ابتلا 
به كرونا را در فضای باز 
هم داریم، مثل مراسم 
ختــم كــه در آرامگاه ها 

برگزار می شود

متخصص بیماری های 
عفونی و مسوول 

دفتر آموزش و ارتقای 
سلامت وزارت 

بهداشت: 
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زهرا جعفر زادهگزارش
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 چشــم انداز، آرمان قابل دستیابی جامعه در یک 
زمان بلندمدت اســت که متناســب با ارزش ها 
و آرمان های یک نظام و مــردم تعیین و تدوین 
می شود؛ از این رو جامع نگری یکی از ویژگی های 
اساسی آن به شمار می رود که شامل مولفه های 
مختلفی اســت. در ایــن میان از آنجا که ســند 
چشــم انداز یا برنامه هــای توســعه محور یک 
سیاستگذاری کلان برای جامعه است، مؤلفه های 
سیاسی آن جایگاه برتری نسبت به دیگر مؤلفه ها 

پیدا می کند.

پیشینه سندهای توسعه در کشور
تدوین سندهای توســعه ای برای کشور تاریخی 
به مراتب طولانی تر از انقلاب اســلامی دارد. در 
بررسی تدوین این اســناد می توان رد نخستین 
ســند چشــم انداز ایران را در ســال1327 پیدا 
کرد؛ ســندی که با شعار توســعه عمرانی کشور 
و هدفگذاری 7ســاله تهیه شد. بودجه سنگینی 
نیز از سوی دولت وقت برای تحقق سیاست های 
تدوین شده در این ســند پیش بینی شد. گرچه 
هرگز آماری از مقدار تحقق برنامه های این سند 
ارائه نشد، اما سنت تدوین برنامه های بلندمدت 
برای 7سال بعد از آن در ســال1334 ادامه پیدا 
کرد که به نوعی ادامه ســند 7ســاله اول بود. در 
این ســال ها روند فعالیت های عمرانی کشــور 
شــتاب بیشــتری به خود گرفت، اما سال134۶ 
ســومین ســند با تغییری کوچک تدوین شد. 
تدوین کنندگان هدفگذاری اجــرای این برنامه 
را در بخش کشــاورزی متمرکز کرده و با 2سال 
کاهش در زمان اجرای آن، ســند ایــن برنامه را 
5ساله کردند. از آن سال به بعد، تدوین سندهای 
توسعه کشور به عنوان اسناد 5ساله معروف شد که 
تاکنون نیز ادامه دارد. سال1352 آخرین برنامه 
سند توسعه ای کشــور تا قبل از پیروزی انقلاب 
اسلامی تدوین شــد. این برنامه که طراحان آن 
رؤیای صنعتی شدن ایران را در آن مقطع زمانی و 
برای دورنمایی 20ساله در سر می پروراندند، عملا 
غیرواقعی بود. سال52 به دلیل برخی بحران های 
منطقه ای حاصــل از جنگ کشــور های عربی، 
قیمت نفت افزایش چشــمگیری داشت. همین 
مسئله دلیلی شد تا ایده هایی غیرعملی و رؤیایی 
در این برنامه گنجانده شود. با این حال، به دلیل 
اتکا و اعتماد بیش از اندازه به دلارهای حاصل از 
فروش نفت و از سوی دیگر با کاهش قیمت نفت 
تمام اهداف این سند در عمل محقق نشد. با وقوع 
انقلاب اســلامی، رویه  پیش بینی شده در سند 
چشم انداز 20ساله آن زمان نیز به محاق فراموشی 
سپرده شد و جنگ تحمیلی نیز این فرصت را که 
بتوان سند توسعه ای جدیدی برای کشور نگاشت 

از مسئولان گرفت.

تدوین سند چشم انداز 20ساله و مسیر آینده 
کشور

با پایان یافتن جنگ تحمیلــی و اجرای 2برنامه 
توسعه ای 5ســاله در کشــور، تدوین سندی با 
دربرگیری سیاســتگذاری های کلان کشور در 
حوزه های مختلف با رویکرد 20ســاله در دستور 
کار نظام قرار گرفت. بعد از مدت ها کارشناســی، 
سرانجام 13آبان ماه سال84، ســند چشم انداز 
20ساله جمهوری اســلامی ایران از سوی رهبر 
معظم انقلاب اسلامی به دســتگاه های مختلف 
برای اجرا ابلاغ شد. از دیدگاه طراحان، چشم انداز 
20ساله ایران تصویری از ایران آرمانی آینده است 
که هویت اســلامی و انقلابی آن مورد تأیید مقام 
معظم رهبری اســت و باید از حکومت دینی در 
اداره آن اســتفاده کرد تا به جامعه آرمانی رسید. 
چشم انداز مزبور عاملی اســت که باید هر یک از 
مؤلفه های اصلی جامعه را جهت داده و اهدافشان 
را تعیین کند. از ســوی دیگر، این سند مجموعه 
عوامل دخیل در پیشــبرد امــور در جامعه را به 
هم پیوند داده و از آنها نظامی ســازگار ســاخته 
اســت. از این منظر، چشــم انداز با ویژگی هایی 
ماننــد آینده نگری، ارزش گرایــی، واقع گرایی و 
جامع گرایی بایــد در افق 20ســاله دربردارنده 
موضوعات و مفاهیمی مانند وفاق ملی براساس 
نیازهای جامعه، پاسخگویی مؤلفه های مختلف و 
رفع ضعف ها و تهدیدها، قابل دستیابی در هر زمان 
و دارای بار بــالای کمیت پذیری و تعیین تصویر 

آینده کشور به شکل شفاف باشد.

اولین سند توسعه ای کشــور و اسنادی که 
عملیاتی نمی شوند 

گرچــه در برنامه ریزی ها و طراحی انجام شــده 
در سند چشم انداز 20ســاله، مقرر بود ایران در 
افق1404 در بســیاری از شــاخص ها به سرآمد 
منطقه تبدیل شــود، امــا رویکردهــای ناقص، 
متفاوت و بعضا برخلاف سیاست های تدوین شده 
در دوره های مختلف مدیریتی ســبب شد سند 

چشم اندازی که می توانســت ایران را روی ریل 
پیشرفت و توسعه قرار دهد آنگونه که باید اجرایی 
نشــود. وجود چنین نگرش ها و نقص در اجرای 
برنامه های پیش بینی شــده را می توان در همان 
سال های آغاز اجرای سند چشم انداز دید. علی اکبر 
نیکواقبال، اقتصاددان و اســتاد دانشــگاه درباره 
چرایی تحقق پیدا نکردن اهــداف و برنامه های 
توسعه ای کشــور می گوید: حدود 70سال است 
که در ایران برای پیشرفت برنامه ریزی می کنیم و 
پیشرفتی که برای آن برنامه ریزی  کرده ایم حاصل 
نمی شود. این نشان می دهد باید روش برنامه ریزی 
و کار خود را عوض کنیم. برنامه های توسعه فعلی 
شامل سرفصل هایی است که معمولا کمتر همتی 
برای اجرای آنها دیده می شود. برنامه باید شناخت 
دقیقی از وضعیت گذشــته، حال و آینده بدهد. 
باید بدانیم در چه وضعیتی قــرار داریم و به چه 
ســمتی حرکت می کنیم، ولی ما معمولا اینطور 
عمل نمی کنیم. آنچه این اســتاد دانشگاه از آن 
سخن به میان می آورد، نشــان می دهد سازوکار 
برنامه ریزی در تدوین اسناد توسعه کشور دقیق 
نیست. بی میلی برای اجرا یا برداشت های نادرست 
از بندها و ماموریت های پیش بینی شده در سند 
چشم انداز 20ساله، سابقه ای نزدیک به قدمت خود 
سند دارد. ســال85 غلامعلی حدادعادل، رئیس 
وقت مجلس شورای اسلامی از اقدامات مسئولان 
از اجرا نشدن بندهای سند چشم انداز توسعه انتقاد 
می کند و از مســئولان وقت می خواهد بر اجرای 
بندهای سند توجه و دقت بیشتری کنند. او گفته 
بود: مدیران ارشد کشور تصورات متفاوتی از نحوه 
تحقق اهداف چشم انداز 20ساله دارند و چنانچه 
هماهنگی لازم ایجاد نشود، تحقق این برنامه ها با 

مشکل مواجه خواهد شد.

مجریان بی اعتقاد به سند 
با وجــود برخی نقد های وارد شــده بــه نحوه 
طراحی ســند چشم انداز و نبود ســازوکارهای 
لازم برای اجرا شدن برخی بند  های آن، اما ریشه 
ناکامی های گذشــته در اجرای سند چشم انداز 
20ساله را باید در جای دیگری جست وجو کرد. 
غلامرضا مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به همشهری می گوید دلیل عمده 
عقب افتادگی از برنامه های سند چشم انداز ناشی 
از نوع نگاه مجریان و کسانی است که باید این سند 
را اجرا می کردند. کسانی که باید سند چشم انداز 
را اجرا می کردند به این سند باور نداشتند. بستری 
که چشم انداز 20ساله با آن معنا پیدا می کرد در 
نوع نگاه و اندیشه مجریان سیاست و اقتصاد کشور 
در دستگاه های اجرایی جایی نداشت. این مسئله 
در سیاست های ابلاغی رهبری هم مانند سیاست 
اقتصاد مقاومتی اتفاق افتاده است. به باور این عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، تفکر تئوکراسی 
میان مدیــران دوران بعد از جنــگ تحمیلی به 
شکل محسوســی مانع از اجرای سیاست های 
ابلاغی از ســوی رهبر معظم انقلاب شده است. 
عمده مدیران بعد از جنگ دنبال اجرای تفکرات 
خود بودند و علاقه ای به دنبال کردن سیاست ها و 

اسناد توسعه ای کشور آنگونه که ابلاغ شده بود، 
نداشــتند. مصباحی مقدم، نگرش های 

سیاسی و نبود تســلط بر مباحث 
اقتصادی برخی روســای جمهور 
را عامل دیگری برای عقب ماندن 
از اهداف سند چشم انداز 20ساله 
کشــور می داند و می گوید: غالب 
روسای جمهور ما نه اقتصاد خوانده 

بودند و نه اینکه مسلط بر مسائل اقتصادی کشور 
بودند. اغلب آنان با تفکری سیاسی و برای تحقق 
شــعارهایی که داده بودند به ریاست جمهوری 
رسیدند و می خواستند شعارهای انتخاباتی خود 
را عملی کنند. کسانی نیز به آنان مشاوره می دادند 
که اندیشــه های آنان با مبانی انقلاب اسلامی و 

روح حاکم بر سند چشم انداز همخوانی نداشت.

اصل44 معطل ماند؛ سند چشم انداز جلو نرفت 
با مطالعه سند چشم انداز 20ساله، یکی از مهم ترین 
فرازهای اجرایی این سند را می توان در سیاست های 
اجرایی اصل44 قانون اساســی دانست؛ موضوعی 
که احمد توکلی، رئیــس وقت مرکز پژوهش  های 
مجلس شورای اسلامی در سال 85درباره آن گفته 
بود: اجرای اصل44 کمک بزرگی به تحقق ســند 
چشم انداز می کند. روزمرگی از عیوب نحوه اداره 
کشور است و سند چشــم انداز می تواند این حالت 
را تغییر دهد. گرچه توکلی در آن دوره بر ضرورت 
نظارت مجلس بر روند اجرای سیاست های اصل44 
تأکید کرده بود، اما آنطور کــه مصباحی مقدم به 
همشهری می گوید، برآوردها نشان می دهد تنها 
10درصد از سیاست های اجرایی اصل44 اجرا شده 
است: اگر سیاست های اصل44 درست اجرا می شد، 
مقدار پیشرفت سند چشم انداز به مراتب از وضعیت 
فعلی بهتر بود. او در پاســخ به اینکه چرا با وجود 
نظارت  بر اجرای اسناد توسعه ای مانند اصل44 و 
سند چشم انداز، قالب این سیاست ها به اهدافی که 
باید دست پیدا نمی کند به موضوع قابل تاملی اشاره 
می کند و می گوید: اینکه گفته می شود نظارتی بر 
روند اجرای سیاست ها وجود ندارد درست نیست. 
مشکل این است که ناظران با وجود تأکید بر دقت 
در اجرای امور و تذکر به مسئولان، قادر به جلوگیری 
از انحراف در سیاست های دســتگاه های اجرایی 
نیستند. واقعیت این است که نظارت  های پیش بینی 
شــده قدرت و بازدارندگی کافــی را ندارند و این 

دســتگاه اجرایی 
اســت که هر 
اقدامــی را که 
مایل اســت، 
انجام می دهد.

 سیاست های کلان نظام
 گرفتار کم تحرکی مجریان 

واکاوی دلایل تحقق نیافتن برنامه های کلان کشور در سال های گذشته

درمسیرجبران16سالعقبماندگی
با گذشت حدود 16سال از ابلاغ سند چشم انداز 20ساله، بسیاری بر این باورند که امکان رسیدن 
کشور به اهدافی که در این سند پیش بینی شده در مدت 4سال ممکن نیست. گرچه با نگاه 
موضوعی به سیاست ها و برنامه های سند چشم انداز، فاصله معناداری تا تحقق اهداف وجود 
دارد، اما مجمع تشخیص مصلحت نظام در قالب کارگروهی ویژه ماموریت پیدا کرده است تا 
ارزیابی خود را از مقدار تحقق اهداف سند ارائه کند. مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در این باره می گوید: هنوز این کارگروه فعالیت خود را آغاز نکرده و به این دلیل 
نمی توان شاخص و سنجه  ای دقیق از مقدار عقب ماندگی این سند از اهداف آن به دست آورد. 
به نظر می رسد مسیر حرکت در جهت تحقق اهداف سند چشم انداز 20ساله تغییر کرده است، 
اما نباید انتظار داشت در 4ســال آینده، تمام کم کاری ها و نواقص 16سال گذشته را بتوان 

جبران کرد.

مکث

حدادعــادل،  غلامعلــی  ســال85 
رئیــس وقت مجلس شــورای اســلامی 
از اقدامــات مســئولان از اجــرا نشــدن 
بندهای سند چشم انداز توسعه انتقاد 
می کند و از مســئولان وقت می خواهد 
بر اجــرای بندهــای ســند توجــه و دقت 

بیشتری کنند

دلیل عمده عقب افتادگی از برنامه های 
ســند چشــم انداز ناشــی از نــوع نــگاه 
مجریان و کســانی اســت کــه بایــد این 
ســند را اجرا می کردند. کسانی که باید 
سند چشم انداز را اجرا می کردند به این 

سند باور نداشتند

حمیدرضا بوجاریانگزارش
روزنامه نگار

 بازخوانی سیلی میکونوس
 روی صورت اروپا

30سال قبل، رستوران میکونوس به پاتوقی برای مخالفان ایرانی 
مقیم آلمان و مکانی مناسب برای پخت وپز توطئه ای سنگین 
علیه کشورمان تبدیل شد؛ رستورانی که با قتل مرموز دبیرکل 
حزب منحله دمکرات کردســتان ایران و 3همکار دیگرش به 
شــهرت جهانی رســید، اما این قتل ها نتیجه ای جز رسوایی 
برای دولت آلمان و اتحادیه اروپا به دنبال نداشــت. در ضمیمه 
رأی دادگاه میکونوس، دولت جمهوری اسلامی ایران درحالی 
به صورت تلویحی متهم به مشارکت در رسوایی میکونوس شد 
که هیچ سند و مدرک  حقوقی محکمه پسندی در اختیار افکار 
عمومی جهان گذاشته نشد. ماجرا از این قرار بود که 10دقیقه 
قبل از ساعت 11شب 2۶شــهریور1371 عملیاتی تروریستی 
در رستوران میکونوس واقع در خیابان راگراستراسه در منطقه 
ویلمرسدورف برلین در آلمان انجام شد. مهاجمان مسلح با به 
رگبار بستن رستوران، نشست تعدادی از اعضای حزب منحله 
دمکرات کردستان ایران را خونین کردند و صادق شرفکندی، 
دبیرکل وقت حزب و 3نفر دیگر را به قتل رساندند و با این کار 
بستر توطئه بین المللی 5ساله علیه جمهوری اسلامی ایران را 
به وجود آوردند؛ توطئه ای که پس از نیم دهه بمباران تبلیغاتی 
سنگین رسانه های آمریکایی و اروپایی بدون کوچک ترین سند 
و ادله حقوقی قانع کننده و محکمه پسندی، نتوانست حیثیت 
جمهوری اســلامی ایران را لکه دار کند و تنها به نشخوارهای 
سیاسی ختم شــد؛ چراکه به دنبال این حادثه، دستگاه قضایی 
آلمان درگیر یکی از جنجالی تریــن پرونده های قضایی تاریخ 
خود شــد. این دادگاه روز پنجشــنبه 21فروردین137۶ طی 
حکمی قتل صادق شــرفکندی، رهبر حــزب منحله دمکرات 
کردســتان ایران و3همکارش را به ایــران و دولت جمهوری 
اســلامی نســبت داد. کاظم دارابی، شــهروند ایرانی و عباس 
رهائل، شــهروند لبنانی به عنوان 2متهم ردیف اول به حبس 
ابد و یوســف امین و محمد عطریس دیگر شــهروندان لبنانی 
به 11 و 5ســال و 3ماه زنــدان محکوم شــدند و متهم پنجم 
به نام عطاءالله ایاد، تبرئه شد. دادگاه آلمانی پرونده میکونوس 
در حکم غیردیپلماتیک خود، حجت الاســلام علی فلاحیان، 
وزیر وقت اطلاعات کشــورمان را متهم به دست داشتن در این 
توطئه کرد. با صدور رأی سیاســی دادگاه میکونوس، مقامات 
سیاسی و دیپلماتیک کشورمان اتهامات موهوم دستگاه قضایی 
آلمان را قویا رد کردند. حجت الاسلام اکبر هاشمی رفسنجانی، 
رئیس جمهور وقت کشورمان در مصاحبه با مجله اشپیگل آلمان، 
گفت: »ادعاهای مطرح شده در دادگاه برلین بی اساس است. ما با 
هر نوع تروریسم مخالفیم.« در پی هجمه سیاسی دیپلماتیک و 
رسانه های غرب علیه کشورمان، تظاهرات اعتراضی در شهرهای 
مختلف کشورمان شکل گرفت. معترضان داخلی اقدامات آمریکا، 
رژیم صهیونیستی و دستگاه قضایی آلمان را محکوم کردند. در 
تهران تظاهرات بزرگی مقابل سفارت آلمان در خیابان فردوسی 
برگزار شد. در تظاهرات بزرگ مشهد نیز هزاران نفر از معترضان 
رأی دادگاه میکونــوس را مردود دانســتند و از آن ابراز انزجار 
کردند. تظاهرکنندگان که خیابان های اطراف حرم امام رضا)ع( 
را پر کرده بودند، شعارهایی علیه آمریکا و رژیم صهیونیستی سر 
دادند و در پلاکاردهایی خواستار عذرخواهی مقامات آلمان از 

ملت و دولت کشورمان شدند.
موج اتهامات دادگاه آلمان علیه مقامات ارشــد کشــورمان، با 
عکس العمل شدید مسئولان سیاسی و دیپلماتیک کشورمان 
توأم شد. پس از اخراج دیپلمات های کشورمان از آلمان متقابلا 
4دیپلمات آلمانی از ایران اخراج شدند و وزارت خارجه کشورمان 
با احضار سفیر آلمان در تهران، حکم اخراج این 4دیپلمات را به 
او ابلاغ کرد. پس از اخراج دیپلمات های آلمانی، 12کشور عضو 
اتحادیه اروپا طی بیانیه ای   در همبستگی با دولت آلمان سفرای 
خود را از ایران فراخواندند و سفرای ایران در این کشورها به ایران 
برگشتند. رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از فرماندهان و 
پرســنل ارتش که در تاریخ 27فروردین137۶ برگزار شد، در 
واکنش به اقدامات دولت آلمان و اتحادیــه اروپا گفتند: »... در 
همین دادگاهی که در آلمان برای قضایای قهوه خانه ای تشکیل 
شد، آمدند مسائل را سرهم بندی کردند و به خیال خودشان به 
خیمه شــب بازی  پرداختند. این، برای ملت ایران عرصه خیلی 
خوبی شد و درس خیلی مهمی بود که بفهمند استکبار یعنی 
چه و دولت های مســتقل و به اصطلاح بزرگ عالم، در دنیا چه 
کاره اند...« ایشان همچنین در دیدار با کارگران و معلمان کشور 
که در 10اردیبهشــت ماه137۶ برگزار شد، گفتند: »به خیال 
خودشان، دولت ایران را می ترسانند و می گویند ما گفت وگوهای 
انتقادی را قطع می کنیم. به درک که قطع می کنید. اگر انتقادی 

هست، ما از شما انتقاد داریم.«
همچنین ایشان فرمودند: »... ما قضیه را بزرگوارانه، با سکوت 
برگزار کردیم و گذراندیم، اما حقیقت قضیه که جایی نمی رود. 
همه اروپا با هم همدست شدند تا سر قضیه دادگاه میکونوس که 
بنده گفته بودم »چون در این قضیه، آلمان اینگونه رفتار کرده 
است و سفرا رفتند، اگر سفرای دیگر می خواهند بیایند، بیایند، 
ولی سفیر آلمان، باید بعداً بیاید. حق ندارد با آنها برگردد.« این 
حرف را از بین ببرند، که سفیر آلمان، اگر شده با یک نفر دیگر با 

هم بیاید. دولت و ملت ایران ایستادند...«
بعد از اعلام مواضع قاطعانه جمهوری اســلامی ایران از سوی 
مقام معظم رهبــری، رهبران کشــورهای اروپایی در تصمیم 
خود تجدیدنظر و سفرای خود را بعد از 7ماه یکی بعد از دیگری 
روانه تهران کردند. فرودگاه مهرآباد روز جمعه 23آبان137۶ به 
محلی دیدنی برای بازگشت سفیران عبوس و ناراحت کشورهای 
اتحادیه اروپا به تهران بدل شد. رسانه های غرب بازگشت سفرای 
اروپایی به ایران را »بزرگ ترین شکست غرب« توصیف کردند. 
رادیو دولتی لندن در گزارشی، بازگشت سفیران اروپایی به تهران 
را پیروزی ایران عنوان کرد. رادیو رژیم صهیونیستی نیز اعتراف 
کرد که بازگشت سفیر آلمان بعد از بقیه سفرا، نشانه به کرسی 

نشستن خواسته های جمهوری اسلامی است.
رهبر انقلاب اســلامی 14ســال بعد در تاریخ 1۶مرداد13۹0 
با یادآوری شکســت حقارت بار غرب در ماجــرای میکونوس 
متذکر شدند: »سر قضیه  قهوه خانه  میکونوس دادگاه تشکیل 
دادند، مسئولین درجه  یک کشور را در آن دادگاه متهم کردند. 
دولت های اروپایی با آنها همدست شدند، همه شان سفرای خود 
را از تهران فراخوان کردند؛ اینها که یادمان نرفته است. خواستند 
سیلی بزنند البته سیلی سخت تری خوردند. از همین حسینیه 
- اشاره به مواضع قاطعانه خودشــان در سال137۶ - آنچنان 

سیلی ای خوردند که بعد تا مدت ها دنبال علاجش بودند.« 

 محمود عباس زاده مشکینی
  نماینده مجلس

 غــرب دنبــال افزایش فشــار به ایران اســت 
تا امتیاز بیشــتری بگیرد؛ درحالی که نظام، 
این کار را نخواهد کرد. ما دنبال توافق خوب 
هستیم؛ توافقی که اهداف و خواسته های 
آحاد ملت ایران را تامین کند. خطوط قرمز 
جمهوری اسلامی ایران براساس منافع ملی 
ما است؛ طبیعتا اگر امتیازی دهیم باید به 

همان میزان، امتیاز دریافت کنیم.

 مصطفی طاهری
 نماینده مجلس

تغییــرات در معــادلات قــدرت در جهــان و 
به بارنشســتن اســتقلال تاریخــی ایــران، 
حاصــل از انقــلاب اســلامی، فرصتــی برای 
بازتعریــف معــادلات بــه نفــع منافــع ملــی 
و حرکــت جهانــی اســلام اســت. در جهــان 
چندقطبی آتــی، قطب غرب به ســرکردگی 
آمریکا و قطب شرق به رهبری چین، درگیر 

نزاعی ماهوی و تمدنی خواهند بود. 

 سردار علی فدوی
 جانشین فرمانده کل سپاه

بــا گذشــت ۴۳ســال از پیــروزی انقلاب 
اسلامی، مظهر جبهه باطل یعنی آمریکا 
اعتــراف می کنــد کــه در برابــر انقــلاب 
اســلامی هیچ غلطی نتوانســته اســت 
بکند؛ و این نه در مرکز انقلاب اسلامی 
کــه در برابــر هیچ یــک از اقصی نقــاط 
دلــدادگان انقلاب اســلامی در دنیا هم 

نتوانسته است غلطی بکند.

 نشست مشترک دولت
و مجلس در هفته آینده 

ایسنا: یک عضــو هیأت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی از برگزاری نشست مشــترک دولت و 

مجلس در هفته آینده خبر داد.
علیرضا ســلیمی بــا اعــلام این خبــر افزود: 
هفتــه آینــده نشســت مشــترک دولــت 
و مجلــس بــه میزبانــی دولــت و در قالــب 
تشــکیل افطــاری  ضیافــت   برگــزاری 

خواهد شد.
به گفتــه وی، در این نشســت رئیس جمهور و 
رئیس مجلس، اعضای کابینه دولت و نمایندگان 
مجلس حضور دارند و درباره مسائل روز به بحث 
و تبادل نظر خواهند پرداخــت. رئیس جمهور 
 و رئیــس مجلس در این نشســت ســخنرانی 

خواهند کرد.
نشســت مشــترک نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی با هیات دولت، اولین نشست مشترک 
 دو قــوه در مــاه مبــارک رمضــان در دولت

سیزدهم است.
نمایندگان ابراز امیــدواری کرده اند با برگزاری 
دوره ای نشســت هــای مشــترک میــان دو 
قوه مجریــه و مقننه، زمینه افزایــش تعامل و 
اشــتراک نظر میان دولت و مجلــس فراهم و 
فرصت مناســبی برای رفع دغدغه ها  و چالش 
 های موجود در کشــور  و رفع مشــکلات مردم

فراهم  شود.

نقل قول خبر

حقوق بشر

 خبر

صفیه رضایی؛ روزنامه نگارگزارش 2

 دوگانگی غرب در مواجهه
 با بحران های انسانی

ایسنا: عماد آبشناس، کارشناس مسائل بین الملل در تحلیلی 
نسبت به رفتار دوگانه غرب در پی تحولات اوکراین ـ به رغم اینکه 
مردم فلسطین و یا بسیاری از کشورها سال ها مورد ظلم واقع 
شده اند و غرب واکنش چندانی به این امور نداشته است ـ گفت: 
متأسفانه شاهد شرایطی هستیم که در ابتدای جنگ اوکراین نیز 
مباحثی مانند رنگ پوست، چشم و یا نژاد مورد توجه رسانه های 
غربی قرار گرفت که حاکی از نژادپرستی و رفتار دوگانه در سطح 
بین المللی است. وی تصریح کرد: امروز مشاهده می کنیم حتی 
در مجامع بین المللی این شرایط دوگانه ادامه دارد درحالی که 
سال هاست مردم فلسطین کشته و شهید شــده اند و به آنان 
ظلم شده است؛ حتی در دوران معاصر نیز آمریکایی ها در عراق 
و افغانستان و بسیاری از نقاط دنیا ظلم کرده و زور گفته اند و چه 
فجایعی که ایجاد نکردند. انسانیت در هر کجای دنیا که باشد و از 
هر مذهبی، فرقی نمی کند؛ انسان ها حائز اهمیت هستند. وقتی 
درباره انسانیت صحبت می کنیم باید معیارمان یکی باشد ولی 
متأسفانه اکنون اینگونه شده که اگر احیانا در موضوعی به نفع 
آمریکا و غربی ها باشد، آن کشتار صحیح است و اگر به ضررشان 
باشد، صحیح نیست. تنها بحث مردم اوکراین نیست، آمریکایی ها 
حداکثر تلاش شان را می کنند تا آخرین فرد از اوکراین با روسیه 
بجنگد؛ حتی اگر تمام مردم کشته شوند هم مهم نیست. متأسفانه 
مجامع بین المللی امروزه دنباله رو آمریکا شده اند؛ حتی مشاهده 
می کنیم برای نخستین بار دبیر کل ســازمان ملل درباره یک 
جنگ موضع گیری می کند درحالی که تشــکیلات ســازمان 
ملل باید از موضع گیری پرهیز کند. ایــن اتفاقات، موجودیت 
سازمان ملل را زیر سؤال می برد.امروزه سازمان ملل به ابزاری 
برای سلطه گران و اعمال سلطه و زور تبدیل شده است و شرایط 

به گونه ای است که هر کسی باید حق خودش را به زور بگیرد.
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بسته هایی که پرکشیدند 
براساس آمار سازمان تنظیم مقررات از حدود ۱۰۲میلیون مشترک اینترنت پهن باند کشور 
بیشتر از ۹۱میلیون نفر مشترکان اینترنت پهن باند سیار هستند و تنها حدود ۱۱میلیون نفر 
مشترک اینترنت ثابت در کشور وجود دارد. به همین خاطر تغییر بسته های اینترنت همراه 
می تواند دسترسی میلیون ها نفر به شبکه ارتباط جهانی را مختل کند.هر چند  ممکن است 
شرکت های خدمات دهنده اینترنت سرویس های خود را براساس مصوبات گذشته تغییر داده 
باشند اما در نهایت برای مردم آنچه می ماند آن است که باید پول بیشتری برای همان سرویسی 
که در گذشته استفاده می کردند پرداخت کنند. هرچند ســهیل یحیی زاده، رئیس کمیته 
ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید کرده که باید دید شرکت ها براساس مصوبه۲۶۶ قیمت های 

خود را افزایش دادند یا خیر و صحت این مسئله بررسی شود.
اما یحیی زاده با اشاره به اینکه براساس مصوبه موجود در رابطه با اپراتورهای غالب، علاوه بر 
اینکه ملزم به رعایت سقف و کف هستند، باید بسته ها و تعرفه گذاری ها به تأیید سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی برسد، بیان کرد: »بنابراین اپراتورها مجاز نیستند نسبت به تغییر 
بسته های تعرفه حتی در بازه مربوطه راسا اقدام کنند.«این نگرانی از سوی کارشناسان وجود 
دارد که گران شدن اینترنت در کنار گرانی مایحتاج ضروری مردم در نهایت باعث حذف یا به 
حداقل رسیدن مصرف اینترنت در خانواده های ایرانی شود که می تواند باعث شکاف دیجیتال 

در کشور و ضربه به اقتصاد دیجیتال شود.

مکث

تنها چند روز پس از آنکــه اپراتورهای اینترنت 
ثابت به صورت میانگین قیمت سرویس های خود 
را با راهکار تغییر نام سرویس ۶۰درصد افزایش 
دادند اکنون نوبت به اپراتورهای موبایل رسیده 
که با ترفند حذف بســته های به صرفه اینترنت 

همراه، عملا گرانی شدید اینترنت را رقم بزنند.
براساس بررسی های همشهری، 2 اپراتور مسلط 
کشور)همراه اول و ایرانسل( در اقدامی هماهنگ 
با یکدیگر اقدام به حذف بسته های به صرفه برای 
مردم زده اند. بررسی  سایت های خرید بسته این 
2اپراتور تلفن همراه نشان می دهد که هم اکنون 
بیشترین مدت اعتبار بسته های اینترنت همراه 
۴ماه )۱2۰روز( است و همه بسته های بلندمدت 
گذشته ازجمله بســته های شش ماهه و یکساله 
که خریــد آنها اینترنت ارزانــی در اختیار مردم 
می گذاشت به طور کامل حذف شده اند. علاوه بر 
این بسته های پرطرفدار و به صرفه کوتاه مدت هم 
حذف و کاربران مجبور به استفاده از بسته های 

گران قیمت تری هستند.
به عنوان نمونه بسته پرطرفدار یک ماه اینترنت 
با ۱۰گیگابایت ترافیک از بسته های هر 2 اپراتور 
حذف شده و کاربران مجبور به خرید بسته های 
یک ماهه بــا حجم ترافیک پایین تری شــده اند. 
کاربران این 2اپراتور درحالی که پیش از این بسته 
یک ماهه با ۱۰گیگابایت ترافیک را می توانستند 
با قیمــت 2۹هزارو۵۰۰تومان بخرنــد اکنون 
در بهتریــن حالت باید بســته یک ماهه با حجم 
۷گیگابایت را بــا قیمــت 2۸هزارو2۰۰تومان 
بخرند! این مســئله در مورد این بســته افزایش 
قیمت هر گیگابایت اینترنت بیشتر از 3۶.۵درصد 

نشان می دهد.
پیش از این هم در تیرماه سال۱3۹۹ این 2 اپراتور 
دست به اقدامی مشــابه زده بودند که با شکایت 
دولت و درنظر گرفتن جریمه های سنگین برای 
آنها از سوی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی سرانجام بسته های به صرفه بار دیگر در 

دسترس قرار گرفتند.
در آن زمــان محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر 
وقت ارتباطات اعلام کرده بود که افزایش قیمت 
اینترنت موبایل با »تبانی« همراه اول و ایرانسل 
غیرقانونی است و این اپراتورها باید قیمت ها را به 

وضعیت گذشته بازگردانند.
 پــس از حــدود ۴۵روز کش و قوس ســرانجام
2 اپراتور مسلط کشور از اقدام مشترک شان برای 
گران کردن و حذف برخی بســته های اینترنت 
موبایل صرف نظر کرده و بســته های بلندمدت و 
به صرفه به اپلیکیشــن ها و کدهای ستاره مربع 

بازگشت.

گرانی اینترنت سیار بعد از ثابت
مقام های وزارت ارتباطات درباره حذف بسته های 
به صرفه اینترنت موبایل همان حرف های گفته 
شده درباره گرانی اینترنت ثابت را تکرار می کنند. 
یک منبع آگاه در این رابطه به همشهری می گوید 
سازمان تنظیم مقررات درباره بسته های اپراتورها 
درصورتی که در چارچوب قیمت گذاری مصوب 

سال های ۹۵ و ۹۶ باشد مداخله ای نمی کند.
هفتــه گذشــته خدمات دهنــدگان اینترنت 
ثابــت)ADSL( هــم به صــورت میانگیــن 
ســرویس های خود را ۶۰درصد گران کردند. 
پیش از اعتراض های کاربران سرانجام سازمان 
تنظیم مقررات به عنــوان متولی قیمت گذاری 
اینترنت به صدور اطلاعیــه پرداخت. هرچند 
ایــن ســازمان در اطلاعیه خــود تأکید کرده 
که هنوز هیــچ مصوبه جدیدی بــرای افزایش 
قیمت اینترنت تصویب نشده اما به طور ضمنی 
تأیید کرده که افزایش قیمت از ســوی برخی 
شرکت های خدمات دهنده اینترنت زیرنظر این 

سازمان بوده است.
رگولاتوری با اشــاره به افزایش تعرفه بسته های 
اینترنتی برخی اپراتورها نوشــته اســت: اخیرا 
افزایش قیمت اینترنت ثابت در برخی اپراتورها 
در دست بررســی اســت تا چنانچه در خارج از 
چارچوب قانونی )مصوبات ســال های ۹۵ و ۹۶( 
باشد، ســریعا نســبت به اصلاح آن اقدام شود و 

جریمه قانونی برای متخلفان اعمال شود.
در اطلاعیه رگولاتوری آمده است که اپراتورها در 
محدوده مشخصی امکان افزایش تعرفه را دارند. 
در این اطلاعیه آمده است:  لازم می دانیم توجه 
کاربران را به این نکته نیز جلب کنیم که براساس 
مقررات مصوب سال های گذشــته اپراتورها در 
محدوده مشــخصی مجاز به تعریف بسته های 
خدماتی بودند که به دلیل شــرایط رقابتی بعضا 
در سطح بسیار پایین تری اقدام به تعرفه گذاری 

می کردند و اکنون با افزایش چندبرابری هزینه ها، 
ادامه سرمایه گذاری و پاسخ به مصرف روزافزون 
مشترکان با چالش جدی مواجه شده است. قطعا 
ادامه روند، دسترسی مردم عزیزمان به خدمات 

با کیفیت و پایدار را دچار مشکل خواهد کرد.
بعد از گذشــت چندین روز از این اطلاعیه هنوز 
اقدامی درباره گران شدن اینترنت ثابت صورت 
نگرفته و وضعیت به منــوال روزهای قبل ادامه 

دارد.
روز گذشته پیگیری همشهری از سازمان تنظیم 
مقررات رادیویی برای گرفتن پاسخ درباره قانونی 
یا غیرقانونی بودن حذف بسته های اینترنت همراه 

از سوی اپراتورهای موبایل بی نتیجه باقی ماند.
افزایش هزینه های اینترنــت برای خانواده های 
ایرانی در حالی است که کیفیت و سرعت اینترنت 
همچنان به منوال گذشته اســت و مردم تغییر 

در کیفیت و ســرعت ارتباطات خود مشــاهده 
نکرده اند.

مخالفت مجلس با گران شدن اینترنت 
»ســیدمحمدرضا میرتــاج الدینــی« رئیــس 
فراکســیون راهبردی مجلس شورای اسلامی با 
تأکید بر اینکه مجلس با افزایش تعرفه اینترنت 
چه در حــوزه اینترنــت ثابت و چــه اینترنت 
سیار )موبایل( مخالف اســت گفت که افزایش 
تعرفه تنها درصورت افزایــش کیفیت خدمات 
و بهره مندی مشــترکان از تکنولوژی های برتر 

امکان پذیر است.
او در رابطه با مسائل مطرح شده مبنی بر افزایش 
تعرفه خدمات اینترنت از سوی اپراتورها، گفت: 
»نمایندگان مجلس شورای اسلامی با افزایش 
تعرفه  اینترنت به این شــکل مخالف هســتند 
و اگر قرار اســت افزایش تعرفه هــا مدنظر قرار 
گیرد باید این مســئله براساس افزایش کیفیت 
باشــد و مشــترکین بتوانند از تکنولوژی های 
برتر در حوزه اینترنت ثابــت و موبایل بهره مند 
شــوند.« همچنین ســهیل یحیی زاده، رئیس 
کمیته ارتباطات و فناوری اطلاعات فراکسیون 
راهبردی مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
اینکه در اسرع وقت و به صورت فوری جلسه ای 
از ســوی کمیته مذکور با حضــور اپراتورها و 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی جلسه ای 
را برگزار می کنیم، گفت: »نتایج این جلسه در 
اختیار نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار 

خواهد گرفت.«
او تأکید کرده که باید دید شــرکت ها براساس 
مصوبه 2۶۶قیمت های خــود را افزایش دادند یا 

خیر و صحت این مسئله بررسی شود.

گرانی اینترنت 
موبایل با حذف 

بسته های به صرفه
 2اپراتور مسلط موبایل کشور در اقدامی هماهنگ، تعدادی
 از بسته های پرطرفدار و به صرفه خود ازجمله بسته های 

۶ماهه و یکساله را حذف کردند

یک شرکت در کالیفرنیا، ایده ای جذاب را برای ارسال ماهواره های مختلف به مدار زمین مطرح کرده است
قلاب سنگ کردن ماهواره برای پرتاب به فضا

یکی از اساســی ترین و 
پرهزینه تریــن مراحل 
پرتاب ماهواره ها به فضا، 
حرکت از زمین و غلبه بر 
نیروی جاذبه اســت. دانشمندان راه های بســیاری را در این خصوص 
مطرح کرده اند و همواره کوشیده اند تا روش  های سنتی حمل ماهواره با 
موشک های چندمرحله ای را تغییر دهند. در این میان، یک ایده جذاب 
از یک شرکت خصوصی مستقر در کالیفرنیا نظر بسیاری از شرکت ها و 
سازمان های بزرگ فضانوردی ازجمله ناسا را به خود جلب کرده است. 
شرکت SpinLaunch )اسپین لانچ( در سال2۰۱۴ توسط جاناتان یانی 
تاسیس شد. دفتر مرکزی آن اکنون در لانگ بیچ کالیفرنیا واقع شده  و 

بین ۷۰ تا ۱۰۰نفر پرسنل دارد.
Spin�  ناســا برای آزمایش فناوری پرتاب فضایی خارق العاده شرکت
Launch )اســپین لانچ( ثبت نام کرده اســت که با اســتفاده از یک 
سانتریفیوژ الکتریکی به جای موشــک، پرتاب را به سرعت های مافوق 
صوت شتاب می دهد و آن را مانند یک دیسک فضایی به سمت آسمان 
پرتاب می کند. چنین عملکردی را خیلی ها با قلاب سنگ تجربه کرده اند.
به گزارش وب ســایت نیواطلس، ایده پشت اسپین لانچ به همان اندازه 
که نام شرکت مناسب است، خیره کننده به نظر می رسد. ایده پیچیدن 
و پرتاب ماهواره ها در بیشــتر مســیر به مدار، ذهن را درگیر می کند. 
اما در آزمایش اولیه، سیســتم پرتاب جنبشــی این شرکت، که از نظر 
ظاهری بسیار شبیه یک توربوشارژر است، به عنوان جایگزینی سازگار 
با محیط زیست و بالقوه مقرون به صرفه برای پرتاب موشک  های مرحله 

اول نویدبخش نشان داده است.

شامل همه نمی شود
باید به این مهم توجه داشته باشیم که این طرح، محدودیت های خاص 
خود را دارد و اساسا چنین چیزی شامل همه پرتاب ها نمی شود. در واقع 

هیچ کس پیشنهاد نمی کند فضانوردان در کپسولی بنشینند که ۱۰هزار 
جی فشــار را در انتهای بازوی فیبر کربنی طولانی تحمل می کند، زیرا 
با سرعت فوق العاده ای می چرخد، سپس آن را با بیش از ۶برابر سرعت 

صوت )۸۰۴۷کیلومتر در ساعت( به سمت آسمان رها می کند.
اما این شرکت می گوید که این روش برای پرتاب های کوچک تر با وزنی 
تا حدود 2۰۰کیلوگرم، حامل ماهواره های فوق العاده مقاوم که قادر به 
مقابله با نیروهای درگیر هستند، مناســب است. سیستم اسپین لانچ 
قسمت اول را انجام می دهد، آنها را در هوا پرتاب می کند، جایی که یک 
موشک مرحله دوم می تواند بر کار مسلط شــود و فشار نهایی را برای 

خروج از جو به آنها بدهد.
مزایای این روش، بسیار قانع کننده است. شرکت اسپین لانچ می گوید 

که حذف موشــک مرحله اول از پرتابگر حدود ۷۰درصد از سوخت و 
ساختارهای مورد نیاز یک پرتابگر سنتی را کاهش می دهد و می تواند 

با استفاده از یک چهارم سوخت و قیمت، یک دهم بار را وارد مدار کند.

علاقه ناسا
ناســا یکی از چندین مؤسسه و شرکتی محسوب می شــود که به این 
امکان علاقه مند است و اکنون قراردادی با اسپین لانچ امضا کرده تا یک 
محموله ناسا را برای این سیستم پرتاب جنبشی مناسب سازی و توسعه 
داده و تا پایان سال جاری میلادی در یک پرواز آزمایشی از نیومکزیکو 
به سمت آسمان پرتاب کند. این پرواز، مانند تمام پروازهای آزمایشی 
عادی اســپین لانچ یک پرتاب زیر مداری کندتر با ســرعت نزدیک به 
۱۶۰۰کیلومتر در ساعت خواهد بود. محموله به گونه ای طراحی خواهد 
شد که طیف وسیعی از اندازه گیری ها را انجام دهد که توسط هر دو گروه 
تجزیه و تحلیل خواهد شد. تمام اطلاعات غیراختصاصی به دست آمده 

از این آزمایش منتشر خواهد شد.

نخستین پرتاب حقیقی در سال۲۰۲5
این درحالی مطرح می شود که شرکت اسپین لانچ می گوید که در حال 
کار برای نخســتین پرتاب مداری خود در ســال2۰2۵ است. جاناتان 
یانی، بنیانگذار و مدیر اجرایی شرکت اسپین لانچ در این خصوص گفت: 
»شــرکت ما یک پرواز زیر مداری منحصربه فرد و خدمات آزمایشی با 
سرعت بالا ارائه می  کند و توافقنامه پرتاب اخیر با ناسا نقطه عطف کلیدی 
است، زیرا اسپین لانچ تمرکز را از توسعه فناوری به پیشنهادهای تجاری 
تغییر می دهد. آنچه به عنوان یک ایده نوآورانه برای دسترسی بیشتر به 
فضا آغاز شد، به یک رویکرد فنی بالغ و تغییردهنده بازی برای پرتاب 
تبدیل شده است. ما مشتاقانه منتظر اعلام شرکا و مشتریان بیشتری در 
آینده ای نزدیک هستیم و از علاقه و حمایت مستمر ناسا در اسپین لانچ 

بسیار قدردانی می کنیم.«

محمد کرباسیاینترنت
دبیرگروه دانش و فناوری

ساخت مغز متفکر برای بزرگ ترین 
رادیو تلسکوپ جهان

گروهی از دانشمندان انگلیسی قصد دارند نسخه اولیه مغز 
را برای کنترل بزرگ ترین رادیو تلسکوپ جهان بسازند. به 
گزارش بی بی ســی، ارائه کیلومترمربعــی )SKA( در ابتدا 
شامل ۱۹۷دیش و ۱3۰هزار آنتن در سراسر آفریقای جنوبی 
و استرالیا خواهد بود که همه آنها به یکدیگر پیوسته خواهند 

شد و با هماهنگی خاصی شروع به کار می کنند.
نرم افزار جدیدی که توســعه  یافته به منظور آزمایش روی 
زیرمجموعه کوچکی از زیرساخت توسعه  یافته تا قبل از اجرا 
شدن در سراسر شبکه ارائه کیلومترمربعی، امتحان خود را 

پس بدهد.

در خدمت ارائه کیلومترمربعی 
 RAL Space کریس پیرســان، رهبر گروه ستاره شناسی
 SKA مستقر در کمپ هارول در آکسفوردشایر گفت: ارائه
یک چالش محاسباتی بســیار بزرگ است. ما درباره چیزی 
 SKA حدود ۶۰۰میلیون گیگابایت خروج اطلاعات روزانه از
صحبت می کنیم که قرار اســت به طور سراســری به دست 
همه ستاره شناســان برســد؛ بنابراین در این بین، مشکل 

مقیاس پذیری، پردازش و انتقال داده داریم.
ارائــه کیلومترمربعی یکی از پروژه هــای علمی بزرگ قرن 
بیســت و یکم اســت و به مجموعه ای از تلسکوپ های نسل 
بعدی خواهد پیوست که در این دهه به صورت آنلاین عرضه 
می شوند. این شامل تلسکوپ فضایی جیمز وب و تلسکوپ 
فوق العاده بزرگ اروپایی )E�ELT( می شــود که یک آینه 

نوری اولیه به قطر 3۹متر خواهد داشت.

ارائه SKA یک پروژه رادیو تلســکوپ بین المللی است که 
برای ساخته شــدن در آفریقای جنوبی و استرالیا طراحی 
شده اســت. مجموع مســاحت این پروژه در زمان تکمیل 
آن حدود یک کیلومترمربع خواهد بود. ایده اولیه این ارائه 
در دهه۹۰ میلادی مطرح شــد و بعدا در اواخر سال2۰۱۰ 
توســعه یافت و طراحی شد. با تکمیل شــدن آن در اواخر 
سال2۰2۰ منطقه محاسباتی آن تقریبا به یک کیلومترمربع 
رســید. این ارائه روی فرکانس های گسترده ای کار خواهد 
کرد و به واســطه اندازه بزرگی که دارد، ۵۰برابر حساس تر 
از هر وســیله رادیویی دیگر عمل می کند. ایــن ارائه نیاز 
به موتورهای محاســباتی مرکزی با کارایی بســیار بالا و 
پیوندهای طولانی مدت با ظرفیتی بیشتر از ترافیک جهانی 
اینترنت دارد. اگر ساخت و نهایی کردن این تلسکوپ طبق 
برنامه پیش برود، باید بتواند آسمان را بیش از ۱۰هزار برابر 

سریع تر از قبل بررسی کند.

پاسخ به سؤالات پرتکرار کیهانی
وضوح و حساســیت ارائه کیلومترمربعی در طول موج های 
رادیویی کــه بــه حمایــت کامپیوتری شــگفت انگیزی 
وابسته است، ستاره شناســان را قادر می سازد پاسخ برخی 
از بنیادی تریــن ســؤالات را در زمینــه ستاره شناســی و 

کیهان شناسی پیدا کنند.
سؤالاتي از این دست که نخستین ستاره چطور در کهکشان 
درخشید؟ معنای دقیق انرژی تاریک - انرژی مرموزی که 
به نظر می رسد با سرعتی فزاینده کیهان را از هم جدا می کند 
- چیست؟ و حتی ابتدایی ترین سؤالی که همواره ذهن انسان 
را به خود مشغول کرده است؛ آیا ما در منظومه شمسی تنها 
هستیم؟ حساسیت بی سابقه SKA می تواند هرگونه انتقال 

فرازمینی را تشخیص دهد.

حامیان ساخت ارائه
ســازمان بین المللی حامی SKA چراغ سبز رسمی را سال 
گذشــته برای ســاخت این ارائه که از این قــرن نیز فراتر 
خواهد رفت، نشان داد. دولت انگلیس، از طریق کنسولگری 
امکانات علمی و فنــاوری )STFC(، هم اکنون بزرگ ترین 
مشارکت کننده سازمان SKA است و هم اکنون برای حمایت 
از آن متعهد است ۱۵درصد از هزینه کل ساخت و عملیات 

اولیه آن را از سال 2۰2۱ تا 2۰3۰ بپردازد.
به عنوان بخشی از این تعهد، کنســولگری امکانات علمی و 
فناوری، روز دوشــنبه ۱۵میلیون پوند برای تامین سرمایه 
توســعه نرم افزار ارائه پرداخت کرد. این پول برای حمایت 
عملیات تحقیقاتی و اجرایی در دانشــگاه های آکســفورد، 
کمبریج و منچستر و همچنین آزمایشگاه STFC در هارول، 

درسبری و ادینبرو هزینه می شود.

نحوه کار نرم افزار
این نرم افزار به تلســکوپ می گوید به کجای آســمان نگاه 
کند و هر جسمی که مشــاهده می کند را تشخیص داده و 
سیگنال های تلســکوپ را به داده های قابل استفاده که در 

کشفیات مورد استفاده قرار می گیرد، ترجمه کند.
به گفته پیرسان اگر این سیســتم فقط به یک دیش یا یک 
آنتن خلاصه می شد، کار ساده ای بود، اما سیستم باید به طور 
هماهنگ در هــزاران جزء مجزای ارائه کار کند. پیرســان 
گفت: ما از کوچک ترین سیستم کارمان را شروع می کنیم. 
نرم افزاری که تولید کرده ایــم، اول روی ۴دیش رادیویی در 
جنوب آفریقا کار خواهد کرد. درباره آنتن های کوچک مستقر 
در استرالیا باید بگوییم که روی ۶ایستگاه )از 2۵۶آنتن( در 

وهله اول کار می کنیم.
ســپس باید به روشی هوشــمندانه شــرایط را بسنجیم و 
اندازه گیری کنیــم. با افزایــش تعداد دیش هــا و آنتن ها 
نمی توانیم این کار را به صورت خطی انجام دهیم؛ در غیراین 
صورت ناممکن خواهد شد. انتظار می رود نخستین نسخه 
ابتدایی این مغز تا سال2۰2۴ کامل و به مرحله اجرایی برسد.

سورنا ستاری
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری

پارک های علم و فناوری برای فعالیت های 
شــرکت ها مجــوزی صــادر نکننــد، چــرا 
کــه موجــب ســرکوب کــردن فعالیــت 
آنهــا می شــوند. رؤســای دانشــگاه ها یــا 
می توانند پارکبان باشند و خود را محصور 
کنندیا در حوزه استانی خود تحول آفرینی 
کنند که در این صورت نیاز به مشــارکت 

بخش خصوصی دارند. 

مصطفی صفدری رنجبر
مشاور معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم
ســامانه پایــش، نــوآوری، فنــاوری و 
اشــتغال دانش بنیــان راه اندازی شــد. 
ایــن ســامانه بــا هــدف شبکه ســازی و 
بــه هم رســانی نقش آفرینــان مختلف 
اکوسیســتم نــوآوری در هــر اســتان بــا 
محوریت پارک های علم و فناوری اجرا 
خواهد شــد. پارک های علم و فناوری، 
دانشــگاه ها و پژوهشــگاه ها را بــه 

بنگاه ها وصل می کنند.

پاراگ آگراوال
مدیرعامل توییتر

ایلان ماسک از پیوستن به هیأت مدیره 
این شــرکت منصرف شده اســت. با این 
حــال او همچنــان به عنــوان بزرگ تریــن 
ســهامدار توییتر بــه فعالیت خــود ادامه 
می دهــد و از ایــن طریــق نظراتــش را بــه 
گوش مدیران این شرکت خواهد رساند. 
ایــلان بــه مــا اعــلام کــرد کــه دیگــر قصد 

پیوستن به هیأت مدیره را ندارد.

توســعه  ســامانه  آمــار  براســاس 
شــبکه مبتنــی بــر فیبــر نــوری اکنــون 
یــک میلیــون و ۴۱۶ هــزار و 892پورت 
فیبرنوری برای منازل و کســب وکارها 
نصب شده که یک میلیون و۱3۶هزار 
و 3۱2پــورت FTTH و 280هــزار و 
580پورت VDSL اســت. با این حال 
مجمــوع ســرویس گیرنده ها بــه عدد 

355هزار و 8۶0مورد می رسد.

۱۴۱۶۸۹۲

۴9پــارک علــم و فنــاوری، 3پردیــس 
فنــاوری، 22۴مرکــز رشــد، ۱0هــزار و 
۷00واحــد فنــاور در پارک هــا وجــود 
دارند که ۶500شــغل ایجاد کرده اند. 
همچنیــن 28پــارک اســتانی در قالب 
۶منطقه فناوری وجــود دارد و 5پارک 
دســتگاهی، یــک پــارک خصوصــی و 
3پارک وابســته به جهاد دانشــگاهی 

داریم.

۶500

گروهــی بین المللــی از اخترشناســان 
موفــق بــه کشــف یــک لیــزر قدرتمند 
مــوج رادیویی شــده اند کــه در فاصله 
5میلیــارد ســال نــوری از مــا قــرار 
دارد. ایــن لیــزر در گروهــی موســوم 
 )Megamaser( »بــه »مگامیزرهــا
قــرار گرفتــه و دورتریــن لیــزر فضایــی 
شناخته شــده در نــوع خود اســت که 
نــور آن پس از طــی مســافت 58هزار 
میلیــارد میلیــارد کیلومتــر بــه زمیــن 
رسیده اســت. از این تعداد 20۷ هزار 
و 3۴3 پورت FTTH و تعداد ۱۴8 هزار 
و 5۱۷ مورد پورت VDSL بوده است.

5
میلیارد

آثار هنری گردشگران 
فضایی NFT می شود

فضانوردانی که طی ماموریت AX�1 به ایســتگاه 
بین المللی فضایی ســفر کرده انــد، در مدت ۸روز 
 NFT اقامت خود مهارت هــای هنری خود را که به

تبدیل می شود، به نمایش خواهند گذاشت.
به گــزارش اســپیس، لوپــز الگریا، یکــی از این 
فضانوردان،  قطعه ای هنری از فضــا ایجاد می کند 
که نشــان دهنده تجربــه شــخصی او از اثر نمای 
کلی)overview effect( اســت. »اثر نمای کلی« 
که در میان فضانوردان شایع است زمانی رخ می دهد 
که فرد برای نخستین بار نمای کلی سیاره زمین را 
از منظر فضا تماشــا می کند. »پتی« یک اثر هنری 
 )patch(دیجیتال می سازد که نشان دهنده نشان
او در ماموریت AX�1 اســت. همچنیــن علاوه بر 
آثار هنری اعضای این ماموریت، »مایکل کاگان«، 
هنرمند مشهوری که برای نقاشی ها و مجسمه هایش 
از تصاویر نمادین اکتشافات فضایی استفاده می کند 
چند قطعه هنری منحصر به  فرد برای این ماموریت 

ساخته است.
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مشکل نخاله های ساختمانی
در سمت غرب دره فرحزاد آنچه دیده می شود نخاله های ساختمانی پراکنده ای است که روی خاک 
را پوشانده اند. به گفته اهالی در انتهای خیابان شهید زارع )نفت( بار ها کامیون ها و وانت های حمل 
نخاله، بار خود را خالی کرده  اند. اینجا در محدوده شهرداری منطقه 5قرار دارد و ایستگاه برف روبی 
منطقه هم در نزدیکی همین خیابان واقع شده است. »علی گیاهی« یکی از ساکنان فرحزاد می گوید: 
»بار ها تماس گرفتیم و ریختن نخاله ها را اطلاع دادیم، اما کاری که انجام می شود این است که یک 
دستگاه گریدر این نخاله ها را در همین محل پخش می کند. در نتیجه جا برای نخاله های جدید باز 
می شود.« اگر نخاله های ساختمانی یا زباله های دیگر به همین شیوه وارد دره شوند، خاک ارزشمند 

فضای سبز از دست می رود و احیای فرحزاد دشوارتر خواهد شد.
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علیرضا نادعلی 
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران

در پنجاه وهشتمین جلسه شورای شهر 
تهــران گــزارش پروژه هــای اولویــت دار 
گردشــگری  و  فرهنگــی  تاریخــی، 
شــهرری ارائــه می شــود. ایــن جلســه بــا 
ارائه گــزارش ســیداحمد علــوی، رئیس 
کمیتــه گردشــگری شــورا درخصــوص 
پروژه های اولویــت دار تاریخی، فرهنگی 

و گردشگری شهرری آغاز خواهد شد. 

مهدی عباسی
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی 

شورای شهر تهران
شــهرداری می تواند امتیــازات بلوکی که 
قرار اســت در مجاورت باغ گیاه شناسی 
ساخته شود را به عنوان جایگزین در جای 
دیگری در زمین های ارتش تعریف کند. 
برای این زمین قبل از سال۹۰ یک توافق 
اولیه انجام شــده کــه قبل از ابــلاغ طرح 
تفصیلی بــود، اما حالا بحــث صیانت از 

باغ گیاه شناسی به وجود آمده است.

بازرســان اســتاندارد در بازرســی از 
۶۰شــهربازی در ســطح اســتان تهــران 
نداشتــــن  بــه  علـــت  را  ۹شهــــربازی 
مجــوز اســتاندارد، پلمــب کردنــد و بــه 
۲شهربازی دیگر، اخطار دادند. عباس 
نــوری، مدیــرکل اســتاندارد تهــران در 
تجهیــزات  تعــداد  گفــت:  این بــاره 
غیراســتاندارد پلمب شــده ۳۶دســتگاه 
و تعــداد تجهیزاتی کــه اخطــار گرفتند، 

۳۰دستگاه بود. 

 ۹
شهربازی 

معاون خدمات شــهری و محیط زیست 
منطقه۲ از گسترده شدن ۳۶ فرش گل با 
کاشت گل های فصلی در بدنه بزرگراه ها 
و میادیــن این منطقه خبــر داد. علیرضا 
جعفــری گفــت: در طراحی فــرش گل از 
انواع گونه های گل هــای فصلی متنوع، 
مقــاوم و متناســب بــا شــرایط اقلیمــی 
استفاده شده اســت. در طرح استقبال 
از بهار علاوه بر کاشــت گل های بنفشه 
در بوستان ها، معابر و میادین، پیاز لاله 
نیز با رنگ ها و اشکال متنوع کاشته شد.

 ۳۶
فرش گل 

نقلقولخبر

عددخبر

درشهر

خانه هایی در شیب دره 
روستایفرحزادیکیازقدیمیترینمحلههایشمالپایتخت
اســتکهاکنونبامشکلاملاکبدونســندوتوسعهشهری
روبهرواست.بســیاریازاملاکدارایســندنیستندوهمین
باعثبروزمشکلاتفراوانشدهاســت.بیشترکوچههاییکه
بهسمتغربادامهدارندبهدرهختممیشوندودرانتهاشیب
تندیمیگیرند.نزدیکیکیازکوچههازمینخاکیوپارکینگ
بزرگخودروهایسواریاست.»جاوید«نگهباناینپارکینگ
است.پدرشاهلهراتافغانستاناست،اماخودشدرایرانبه
دنیاآمدهوهمینجابزرگشدهاست.اوگذرنامهدارد.میگوید
کهمعتادهاچندباربرایدزدیازشیبدرهبالاآمدهاند.راهحلرا
میداند.بایدنورچراغرابیندازدتویصورتشانودادبزندتابالاتر

نیایند.میپرسیم:
-اگربیایندبالاترچهکارمیکنی؟

اگرمعتادانبهنورچراغوفریاداعتنانکنندبایدبهسمتشانسنگ
پرتکنندتاواردخانههانشوند.اینطوریعقبمینشینند،ولی
معمولاکاربهاینجانمیکشد.میگویندمعتادهاییکهقدیمیاین
منطقهباشند،دزدینمیکنند.اینکارهامالمعتادهایغریبه
استکهازجاهایدیگرشهرمیآیند.زمانیاینجاموادفروشها
همرویصورتکسانیکهبهسمتدرهمیرفتندنورمیانداختند
واسمشانرامیپرسیدندتامطمئنشوندکهمشتریهستند.
شایعاتیازمســلحبودنموادفروشهاهمپخششدهبود.الان
خبریازآنتودهبزرگمعتادهاوموادفروشهانیست.چندبار

پلیسوشهرداریمعتادهاراجمعکردهاند.
آقامســعودراهمدرپارکینگمیبینیم.خــودشاهلاراکو
همسرشاهلفرحزاداست.ازکسانیکهآهنآلاتوآلومینیوم
میدزدند،شکایتدارد؛کســانیکهیکوانتکاملآلومینیوم
دزدیبارمیکننــدومیبرند.میگویداینکاررادرپوشــش
جمعآوریزبالهخشکانجاممیدهندتاکسیمتوجهنشود.در
سمتغربدرهچندوانتبزرگایستادهاند.میگویداینجابارها
راسواروپیادهمیکنند.پارکینگدرستدرلبهدرهقراردارد.آثار
ریزشساختمانهاییکهقبلااینجابودهاندبهچشممیخورد.
خاکحاشیهدرهدرهمهجامحکمنیستوچندبارپیشآمدهکه
حرکتکردهوساختمانیاباغیراخرابکردهاست،ولیخانهها
تالبهودرونشیبوحتینزدیککفدرههمساختهشدهاند.

آثارتخریبهاوباقیماندهدیوارهاهمهجادیدهمیشود.
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مثل خدیجه پیدا نخواهد شد
حضرت خدیجه، همسر پیامبر)ص( و نخستین زنی 
بود که اسلام آورد. ایشان در سال ۶8 قبل از هجرت 
به دنیا آمدند و 10رمضان سال سوم قبل از هجرت 
دیده از جهان فرو بستند. بسیاری از تاریخ نویسان 
بر این امر هم نظر هستند که خدیجه)س( عزیزترین 
زن نزد پیامبر اسلام بود. ایشان درباره این زن ستوده 
قَتْنِی  فرمودند: »خَدِیجَه وَ أیَنَ مِثْــلُ خَدِیجَه، صَدَّ
بنَِی النَّاسُ وَ وَازَرَتنِْی عَلیَ دِینِ الله وَ أعََانتَْنِی  حِینَ کذَّ
رَ خَدِیجَه  عَلیَهِ بمَِالهَِا إنَِّ الله عَزَّ وَ جَلَّ أمََرَنیِ أنَْ أُبشَِّ
دِ لَ صَخَبَ فیِهِ وَ  مُــرُّ ببَِیتٍ فـِـی الجَْنَّه مِنْ قَصَبِ الزُّ
لَ نصََب؛ خدیجه و مثل خدیجه پیدا نخواهد شــد. 
خدیجه در آن هنگام که مردم مرا تکذیب کردند، مرا 
تصدیق نمود و مرا با ثروت خود برای پیشرفت دین 
خدا یاری کرد. خدا به من دستور داد خدیجه را به 
قصر زمردی که در بهشت دارد و هیچ رنج و زحمتی 

در آن نیست، بشارت دهم.«
بحار الانوار، ج ۴۳، ص۱۳۱.

نگاه

جای خالی خان عمو 
خان عمو روی مبل وســط ســالن، جایی که همــه به او 
دید داشــتند و او هم به همه، می نشســت. لبه کلاه کپ 
فرانسوی اش را کمی بال می داد و آهسته آهسته سر صحبت 
را باز می کــرد؛ این تقریبــا روال همیشــگی مهمانی ها و 

دورهمی هایمان بود.
 خان عمــو از خاطراتــش می گفت،  از روزهــای کودکی تا 
جوانی اش با ۶خواهر و برادر دیگر، از روزهای عاشق شدنش، 
از یواشکی سوار ماشــین عروس و داماد شدن در روزهایی 
که کمتر کسی ماشین داشــت. از روزهایی که در بازار کنار 
پدرش کاسبی و مرام بازار یاد می گرفت، از سر به سر گذاشتن 
خواهرهای دم بختش، از روزهایی که معلم جوان خواهرش، 
عاشق او شده بود، از تجربه خارج رفتنش و اینکه چطور بدون 

آنکه زبان بداند با همه گپ می زده و می خندیده.
 خان عمو تقریبا همیشــه همین خاطرات را تعریف می کرد 
اما هربار با جزئیات بیشــتر؛  جزئیاتی که یا خودش به خاطر 
می آورد یا خواهرها و برادرها به یادش می انداختند. خاطرات 
خان عمو هیچ وقت برای هیچ کدام   مان تکراری نمی شــد، 
کلام شیرین و شوخی های دلچسب و فراز و فرودهای صدای 

خان عمو همیشه برایمان تازگی داشت.
خان عمو 80ساله قبراق و ســرحالی بود، بزرگ خاندان بود 
و حواســش جمع همه  چیز و همه کس. اما آهسته آهسته 
فراموش می کــرد. یک بار عروســش را با نوه اش اشــتباه 
می  گرفت، یک مرتبه برادرش را با پســرش. گاهی چندبار 
در چند دقیقه سراغ شــوهر خواهر مرحومش را می گرفت 
و گاهی روزها فراموش می کرد همســرش 10ســال قبل 
مرحوم شده؛ نگرانش بود که چرا دیر کرده: »خانم بدون من 
جایی نمی رود!« وقتی یادش می آمد که چند ســالی است 
تنها شده، چشــم هایش خیس بود. رفتن خانم را فراموش 
کرده بود اما خاطراتش را خوب به یاد داشــت،  می خندید و 
می گفت: »وقتی معلم خواهرم که یکطرفه عاشقم شده بود 
مرا با خانمم دید، هرروز به بهانه ای خواهرم را ازکلاس بیرون 

می انداخت.«
خان عمو کم حرف شده بود، شــاید مي ترسید نکند کسي 
را اشــتباه صدا بزند یا احوال مرحومي را بپرسد، اما بازهم 
وقتي دور هم جمع بودیم ، صندلي چرخدارش را کنار مبل 
وسط سالن مي گذاشتیم جایي که همه به او دید داشتند و 
او به همه ، لبه کلاه کپ فرانســوي اش را بــال مي داد، آرام 
 آرام از ۶0 ســال قبل مي گفت با تمام جزئیــات ، با همان

شوخ طبعي همیشگي اش. 
حال بعد از 5 سال هم کسي از آخرین روزهاي زندگي خان 
عمو چیزي نمي گوید ، فراموشي اش را همه فراموش کرده اند 
. نفسي عمیق مي کشم و بر چهره قاب گرفته خان عمو لبخند 
مي زنم ، همان بزرگِ   مهربان و شوخ طبعي که همه را کنار 

هم جمع مي کرد.

سلام خدانفس عمیق
 بر خدیجه کبری)س(

حضرت خدیجه )س(  در دوره زن ستیزی و جاهلیت عرب
 بانویی مورد احترام و تاجری خوشنام بود و بعد از ازدواج
 با رسول خدا)ص( ثروتش را در راه توسعه اسلام قرار داد

الهام مصدقی راد؛  روزنامه نگار

بانویی خوشنام در جامعه ای ضد زن 
جز خداوند عالم، همه مخلوقات براساس یک زوجیت 
بنا شده اند و صفت ویژه همه آنها در زوجیت آنهاست. 
درطول تاریخ زیاد نبوده اند زنــان و مردانی که هم کفو 
هم بوده اند؛ آدم و حوا،  ســاره و ابراهیم، علی و فاطمه، 
محمد)ص( و خدیجه از آن جمله اند. خدیجه به عنوان 
یک زن، همان است که محمد)ص( به عنوان یک مرد 
بود. او پناهگاه رسول خدا و طراح و بانویی ویژه بود که 
براساس روایاتی که بر درستی آنها تأکید بیشتری است، 
در زمان ازدواج با رسول خدا تقریبا هم سن ایشان بود، 
 برخی نقل ها سن ایشــان را بین 25تا 28سال تخمین 
زده اند. خدیجه که به »سیده نساء قریش« معروف بوده 
و کاروانش از معروف ترین کاروان های تاجران مکه بوده 
است مانند دیگر تاجران، ثروت انباشته نداشته است. 
گدایان و فقیران را هم شناسایی و تربیت می کرده و از 
توانایی های آنها برای شبکه وسیع تجاری اش بهره مند 
می شده است،  بســیاری از تاجران مسلمان که همراه 
رسول خدا هجرت کردند،  از کارگزاران این بانو بودند. 
ابوبکــر و عبدالرحمن عوف نیز ازجملــه کارگزاران او 
بوده انــد. او همزمان میان مردم با لقــب »طاهره« نیز 
شناخته می شده اســت؛ لقبی معادل قدیس،  معادل 
پاک. لقبی که مریم)س( مادر عیســی)ع( را هم به آن 
می شــناختند؛ بانویی پاکدامن که در جامعه جاهلیت 
ضد زن، خودش را به اثبات رسانده و با وجود ارتباطات 

وسیع و گسترده،  همچنان خوشنام بود.

پیامبر، حبیب خدیجه 
اهل بیت در ابتدا با وجود 3نفر شکل گرفت،  پیامبر اکرم)ص(، 
 خدیجه)س( و علی ابن ابیطالــب)ع(. میثاق نامه ای میان این 
ســه وجود دارد که تا جایی که در توانشــان باشد برای اسلام 
خدمت کرده و آن را جهانی کننــد. او نام »حبیب«  را به عنوان 
لقب پیامبر خدا بر سرزبان ها انداخت و ابراز محبت کرد. پیامبر 
را بسیار دوست داشت و پیامبر نیز او را، و درعین حال متواضع 
بود. خدیجه و دخترش فاطمه)س( نقش های اجتماعی داشتند 
اما پایگاهشان مشــخص بود و هردو در خانه هایشان به عنوان 
همســر و مادر، محفلی گرم ایجاد کرده بودند. رجبعلی، عضو 
علمی مدرسه دانشجویی قرآن و عترت می گوید » ام الیتام« از 
دیگر القاب حضرت خدیجه بوده است. او کودکان شیرخواری 
را در خانه خود و پیامبر بزرگ می کرد که هیچ گاه به درســتی 
معلوم نشد آنها فرزندان او و رسول اکرم هستند یا به سرپرستی 
پذیرفته شــده اند؛ ابهامی که نشــات گرفته از نــوع مدیریت 
خدیجه)س( است. خدیجه اهل مطالعه نیز بوده و با علمای زمان 
خود در ارتباط بوده است، » ورقه بن نوفل« عمو زاده خدیجه و از 
علمای بزرگ آن دوران بوده که قبل از ازدواج این بانو،  از رسول 
خدا به او خبر داده اســت. این حشر و نشــر از خدیجه بانویی 
باسواد و دارای خط و اهل مطالعه می سازد که بعد از ازدواجش 
با محمد)ص( و مبعوث شــدنش به عنوان پیامبر،  این امکانات 
در خدمت دین و رسول اکرم در آمدند. او خدا فهم بود و حتی 
پیش از بعثت رسول خدا،  موحد بوده است؛ مانند برخی از زنان 
و مردان آن زمان که تابع دین ابراهیم بوده و فطرتا به وحدانیت 

خداوند ایمان داشتند.

 چرا اطلاعات اندکی
 از حضرت خدیجه) س( در دسترس است ؟

خدیجه)س( از آنجا که بانویی سرشــناس و تاجری شناخته شده بود، 
خواستگاران بسیاری داشت و بسیاری از رجال بزرگ مشتاق ازدواج با 
او بودند،  هرچند بسیاری از این خواستگاران به خودشان اجازه نمی دادند 
از او خواســتگاری کنند اما افراد معروف و شناخته شده ای هم که از او 
تقاضای ازدواج کرده بودند با پاسخ منفی خدیجه روبه رو شده بودند. به 
همین دلیل ازدواج این بانو با پیامبر اکرم که آن زمان جوانی 25ساله بود 
که نه تنها مال التجاره ای نداشت بلکه خودش هم در دوره ای از زندگی اش 
برای خدیجه کار کرده بود،  مایه تعجب،  حسادت و البته نگرانی بود و از 
محبوبیت او کاست. قبیله بنی هاشم نیز شاید باور نمی کردند که خدیجه، 
 بانوی سرشناش قریش به محمد پاسخ مثبت بدهد. هرچند محمد)ص( در 
آن زمان هنوز به پیامبری مبعوث نشده بود اما بیشتر مردم او را به عنوان 
جوانی خاص و ویژه می شــناختند و حتی برخی نشانه های منجی را در 
او دیده بودند به همین دلیل ازدواج خدیجــه که تا آن زمان از احترام و 
جایگاه ویژه ای میان افراد برخوردار بود،  برای رجال بزرگ و شناخته شده 
گران تمام شد، مال و دارایی و شبکه وســیع تجاری این بانو،  در اختیار 
محمد،  جوانی از قبیله بنی هاشم قرار گرفت که خودش نشانه های منجی 
را داشت و در برابر ظلم سکوت نمی کرد. این اتفاق موجب شد نقالان و 
تاریخ نویسان،  شــخصیت و فعالیت های خدیجه)س( را در همان زمان 
حیات ایشان کمرنگ کرده و آن را در سایه نگه دارند و یا تنها بر ثروتش 
تأکید کنند تا وجوه شخصیتی او مورد توجه قرار نگیرد. بعد از آن نیز نقش 
زن در عرف جاهلیت آن زمان،  کمرنگ و بدون تأثیر جلوه داده شده است. 
از طرفی آنچه بیشتر افراد هم اکنون از این بانو می دانند،  ثروت و دارایی 
اوســت که این نتیجه تلاش همان افرادی است که سعی داشتند جنبه 
شخصیتی و مجاهدت ها،  اقدامات و فعالیت های او به عنوان بانوی پیامبر 

اکرم)ص( را در سایه نگه داشته و تنها ثروت او را برجسته کنند.

مکث

روشنا

به خدا دل نبندی، باخته ای 
دعای روز دهم 

 خدایا مرا در این ماه از توکل کنندگان و از رستگاران نزد 
خود و از مقربان درگاهت قرار بده، به احسانت، ای هدف 

جویندگان.
خداوند، تنها پشــتوانه ای است که زایل شــدنی نیست. تنها 
تکیه گاهی است که اطمینان بخش است.حال که چنین است، در 
مشکلات، چرا خدا را تکیه گاه نیروبخش دل و جانمان قرار ندهیم 
و چرا استمداد از او نجوییم؟ هرکه به غیرخدا دل بندد و تکیه کند 
باخته اســت، چرا که جز خدا همه  چیز نابود شدنی است و »تنها 
خداســت که می ماند!« چگونه می توان به خدا نزدیک شد؟خدا 
پاک است و آستانش آستانه طهارت است و ذاتش، منزه و مبرا از هر 
عیب و کاستی. او جمیل است و جمال را دوست می دارد. او کمال 
محض اســت و موجود متکامل را می پذیرد. انبیا که حجت های 
آشکار الهی اند، مبعوث برآنند که »بندگان« را به »مولی« نزدیک 
سازند.رسول خدا صلی الله علیه و آله را خدا فرمان می دهد تا شب ها 
به »تهجد« و شب زنده داری بپردازد، شاید به آن »مقام محمود« 
نایل آید! باید از شیطان دور شد تا به خدا نزدیک گشت. باید از گناه 
و رذایل فاصله گرفت تا فاصله با آفریدگار کم شود. باید با سجود و 

رکوع، انس با خدا داشت تا پذیرفته درگاه شد.      استاد جواد محدثی

خدیجه، نخستین بانویی بود که از دین اسلام اســتقبال کرد و به وحدانیت خداوند و رسالت 
پیامبرش، محمد)ص( ایمان آورد. بانوی اول اســلام دوشادوش همسرش، رسول اکرم)ص( برای 

توسعه اسلام مجاهدت و تلاش کرد. بانویی که از زنان شناخته شده و بسیار سرشناس جهان عرب در 
زمان خود بود و در دوره ای که جهالت، دختران را می کشت و زنان را به حساب نمی آورد، بعد از کشته شدن 

پدر و برادرانش در جنگ، مدیریت خانواده را به عهده گرفت و حتی بزرگان قوم  قریش،  از او حساب برده و محل 
مشورتشان بود؛ بانویی که کم کم فعالیت اقتصادی را آغاز کرد و با تیزهوشی و تدبیرش به یکی از تاجران سرشناس 

و مورد اعتماد تبدیل شد و در کنار آن،  پناهی برای یتیمان و فقیران و نیازمندان نیز بود. کاظم رجبعلی،  دانش آموخته 
در  دکتری تاریخ و پژوهشگر تاریخ اسلام که پژوهش گسترده ای درباره شخصیت و فعالیت های این بانوی بزرگوار داشته،

گفت وگو با همشهری به گوشه هایی از این شخصیت ارزشمند تاریخ اسلام اشاره می کند. بانویی که به دلایلی ابعاد شخصیتی 
و فعالیت هایش را باید از لابه لای روایات و برخی کتب تاریخی بیرون کشید.
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چالش میانکاله ادامه دارد 
باوجود دستور رئیس جمهور برای توقف احداث پتروشیمی میانکاله، پیمانکار تا ظهر دیروز مشغول بوته کنی و تخریب زیستگاه بود

مسئولان ســازمان حفاظت محیط زیست در پایتخت 
خبر از متوقف شدن پروژه احداث پتروشیمی میانکاله به 
دستور رئیس جمهور می دهند. اما فعالان محیط زیست و 
شاهدان عینی در محل به همشهری می گویند پیمانکار 
با اضافه کردن نیروی انسانی بیشــتر در حال تخریب 
مرتع، محوطه سازی و حصارکشــی در منطقه است و 
به نظر می رســد لابی هایی که در دولت قبل راه احداث 
پتروشــیمی در میانکاله را هموار کردنــد، حالا برای 

سرمایه گذار فرش قرمز پهن کرده اند.
مســعود عالیخانی، سرپرســت معاونت محیط زیست 
انسانی سازمان حفاظت محیط زیست روز یکشنبه اعلام 
کرد در نامه ای به مدیرعامل شرکت پتروشیمی امیرآباد 
مازندران، دستور توقف اجرای پروژه پتروشیمی میانکاله 
را اعلام کرده و صدور مجوز را منوط به انجام مطالعات 
تکمیلی و تأیید ســازمان حفاظت محیط زیست کرد. 
اما شــواهد امر نشــان می دهد که متولیان امر تا زمان 
نگارش این گزارش توجهی به نامه ســازمان حفاظت 
محیط زیســت و درخواســت این نهاد نظارتی نشــان 

نداده اند. 
حر منصوری، عضو تشکل مردمی »دیده بان میانکاله« 
در گفت وگو با همشهری و ارســال عکس های  آخرین 
وضعیت کارگاه احداث پتروشــیمی میانکاله  می گوید: 
تا ظهر دیروز حدود ۶۰ پرسنل فنی و کارگر در محوطه 
کارگاهی پالایشگاه میانکاله مشغول  کار بودند و فعالیت 
احداث پتروشیمی متوقف نشده است . فعالیت های روز 
گذشــته در بخش فنس کشــی، کندن زمین و کندن 

بوته های مرتعی و کاشت اکالیپتوس بود.
به گفته علی ســلاجقه، معــاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست، گاهی برخی نمایندگان 
مجلس بــرای حوزه انتخابیــه خود با اصــرار به دنبال 
کلنگ زنی پروژه هایی هستند که ارزیابی محیط زیستی 
ندارد. کلنگ زنی احداث پتروشیمی میانکاله که توسط 
وزیر کشور انجام شد نیز اگرچه از نظر سازمان حفاظت 
محیط زیســت اعتبار ندارد  ولی برای کارفرمای پروژه 
بخشی از »پیشرفت پروژه« است و براساس آن می تواند 

گزارش  متفاوت از وضعیت پروژه ارائه کند.

کدام اشتغال؟
رضا حاجی پور، رئیس مجمع نمایندگان استان مازندران 
دردفاع از احداث پتروشــیمی میانکاله به خبرگزاری 
فارس،  گفته است که سرمایه گذار قرار است نزدیک به 

۸۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام دهد که به 
جای مانع تراشی برای او باید فرش قرمز برایش پهن شود. 
غلامرضا شریعتی، نماینده بهشهر در مجلس نیز با اشاره 
به اینکه پتروشیمی میانکاله باعث کاهش نرخ بیکاری 
در شرق استان مازندران می شــود در دفاع از این پروژه 
که گفته می شــود ظرفیت تولید 4۰۰هزار تن در سال 
دارد گفته است: »این پروژه اشتغال مستقیم 4 هزار نفر 
و به کارگیری ۳۰ هزار نفر به صورت غیرمســتقیم را به 
همراه دارد.« این ادعا درحالی مطرح می شود که 7۰هزار 
نفر در صنعت پتروشیمی ایران مشغول به  کار هستند و 
به گفته کارشناسان، اشتغال زایی مستقیم یک مجتمع 
پتروشــیمی بزرگ حدود ۵۰۰ نفر است. بررسی های 
همشهری  مشخص کرده اســت که پتروشیمی جم با 
بیش از ۵۵میلیون تن تولید سالانه، تنها ۳9۰۰پرسنل 
دارد. حتی نگاهی به آمار صنعت ایالات متحده آمریکا نیز 
نشان می دهد که تا سال 2۰22بیش از 1۰هزار و 2۰۰نفر 

در صنعت پتروشیمی آمریکا فعالیت داشتند.
مجوزی که سال 99و در ماه های پایانی دولت دوازدهم 
برای احداث زیرساخت پتروشیمی در منطقه امیرآباد 
میانکاله صادر شد، به منظور تبدیل گاز طبیعی به پروپیلن 
با ظرفیت 4۰۰هزار تن در سال اســت. دولت پیشین 
همچنین مجوز ایجاد خطوط انتقال محصول نهایی را 

نیز صادر کرده است.

رؤیای تحقق آمایش سرزمین
پتروشیمی از آن دسته صنایعی است که اسناد بالادستی 

مانند سند آمایش سرزمین، توسعه آن را به منظور کاهش 
اثرات جانبی و بهره وری بالا فقط در مرز های آبی جنوب 
کشور پیش بینی کرده اند. اما به گفته مسئولان سازمان 
صنعت، معدن و تجارت از آنجا که اســتان های شمالی 
براســاس مصوبات پیشــین قابلیت راه اندازی صنایع 
بزرگ ندارند، جلساتی برگزار شده تا صنایع پتروشیمی 
که راندمان اقتصادی بالا دارنــد و قابلیت اجرا با رعایت 
نکات  محیط زیستی در آنها بالاست در استان مازندران 

راه اندازی شوند. 
حسینقلی قوانلو، رئیس اداره صمت مازندران به ایرنا گفته 
است که »صنایع استان های شمالی کوچک و متوسط 
هستند که بیشترشان را صنایع غذایی تشکیل می دهند 
و راندمان بالای مالی ندارند. اما پتروشیمی یک صنعت 
پرسود و اشتغال زاست. برهمین اساس برنامه ریزی شد 
تا مقدمات ساخت مجتمع پتروشیمی در مازندران انجام 
شــود. نمایندگان مجلس هم با وزیر نفت وقت )بیژن 
زنگنه( در این زمینه به تفاهم رســیدند و آقای زنگنه 
نیز پیرو این تفاهم، درخواستی به رئیس وقت سازمان 

حفاظت محیط زیست ارائه کرد.« 
به گفته مســئولان وزارت صمت، پیمانکار پروژه وعده 
اســتفاده از فناوری های نوین به منظــور جلوگیری از 
نشســت آلاینده ها را داده اســت. اما به گفته منتقدین ، 
تجربه نشان داده است بسیاری از موارد رعایت نمی شود. 
حمیدرضا میــرزاده از فعالان حوزه محیط زیســت به   
همشــهری می گوید: تمامی واحدهای پتروشیمی در 
کشــور درصدی آلایندگی دارند. مســئله این است که 

فرایند های فیلتراســیون، بالا بردن بهــره وری، تبدیل 
مواد خطرناک به مواد مفید و غیرآلاینده، بی خطر کردن 
مواد، همگی هزینه بر و وابسته به صنایع های تک است. 
به دلیل تحریم ها هیچ تضمینی وجود ندارد که کشــور 
تامین کننده این قطعات، محصولات خود را برای همیشه 
به ایران بفروشــد. بنابراین چطور می توان باور کرد که 
پتروشیمی آلاینده نباشــد. به گفته حمیدرضا میرزاده 
یکی از نویسندگان کارزار »نه به پتروشیمی در میانکاله« 
چه لزومی دارد که راه رسیدن به ثروت از صنعتی بگذرد 
که برای این قسمت از طبیعت ما ریسک بالا دارد؟ در این 
صورت اسناد آمایش ســرزمین چه می شود؟ آیا ریسک 
اقتصادی و محیط زیستی پتروشیمی در ۳ استان شمالی 
دیده شده است؟ هزینه های بالقوه ای که انتشار آلاینده ها 
برای اقتصاد روستایی و کشاورزی و دامپروری در منطقه 

دارد سنجیده شده یا فقط به درآمد نگاه شده است؟ 
به جای پتروشــیمی، چرا بر صنایع تبدیلی محصولات 
کشاورزی و صادرات آن سرمایه گذاری نمی شود؟ این 
صنایع با وجود کوچک بودن، افراد بیشــتری را شاغل 
می کند و درآمد آن مستقیم به جیب مردم محلی می رود. 
بنابراین راه توسعه فقط از صنعت پتروشیمی و نفت و گاز 
نمی گذرد. او به منویات مقام معظم رهبری در حفظ منابع 
طبیعی و محیط زیست اشاره می کند و می گوید: مقام 
معظم رهبری بارها در مــورد تغییر کاربری زمین های 
کشاورزی هشدار داده اند. اینکه 9۰هکتار از زمین های 
مرغوب کشــاورزی و دامپروری تبدیل به صنعت شود، 

هیچ فرقی با تبدیل جنگل به ویلا ندارد.

 وضعیت حاد 56میلیون هکتار 
مراتع کشور

هم اکنون ۵۶.2میلیون هکتار از وســعت مراتع کشــور در 
وضعیت کم تراکم و ضعیف قرار دارد که مدیریت در استفاده 

از مراتع و افزایش طرح های مرتعداری در اولویت است.
به گزارش همشهری، ترحم بهزاد، مدیرکل دفتر امور مراتع 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با اعلام این آمار گفت: 
براســاس آمار ۸4.۸میلیون هکتار از وسعت کشور را مراتع 
تشــکیل می دهد که ورود زودهنگام و خــروج دیرهنگام 
دام عشــایر و چرای بیش از حد، حضور دام مازاد در مراتع، 
خشکسالی، فرسایش خاک و ســیلاب از مهم ترین دلایل 
تخریب مراتع اســت که بــا مدیریت در اســتفاده از مراتع 
به خصوص جلوگیــری از ورود زودهنــگام دام در مراتع و 
جلوگیری از ورود دام مازاد می توان از تخریب بیشتر مراتع 
جلوگیری کرد. مدیرکل دفتر امور مراتع با اشــاره به اینکه 
حفظ و احیای مراتع و اجرای طرح های مرتعداری و ممیزی 
مراتع در اولویت برنامه های این ســازمان قرار دارد، گفت: 
7.2میلیون هکتار مراتع کشور متراکم و خوب، 21.4میلیون 
هکتار مراتع متوســط و نیمه متراکم و ۵۶.2هکتار میلیون 

هکتار مراتع کم تراکم و ضعیف است.
به گفته وی، براســاس آخرین آمار جمع بندی شده بیش از 
۸۰میلیون هکتار از مراتع کشور ممیزی شده است و اجرای 
ممیزی مراتع تا پایان نیمه نخســت امسال به اتمام خواهد 
رســید. بهزاد گفت: 79میلیون دام در مراتع کشــور وجود 
دارد درحالی که باید ۳۸میلیون واحد دامی به مدت 7 ماه از 
ظرفیت مراتع استفاده کنند که وضعیت دام موجود در مراتع 

2.2برابر مازاد است.
بهزاد با اشاره به اینکه کوچ و استفاده زودهنگام و دام مازاد در 
مراتع مهم ترین عوامل تخریب مراتع است، گفت: اسفندماه 
پارسال برای نخستین بار دستورالعمل مدیریت چرا، کنترل 
پروانه چرای دام و ساماندهی کوچ تدوین شد و به استانداران، 
مدیران سازمان جهادکشاورزی، مدیران منابع طبیعی و امور 
عشایر استان ها برای حفظ منابع آب، خاک، تقویت پوشش 
گیاهی، آمایش سرزمین و جلوگیری از تخریب سرزمین و 
چرای زودهنگام دام و کنترل افراد بدون پروانه چرا ارائه شده 
است.  وی افزود: زمان ورود و خروج دام، ظرفیت دام و مدت 
استفاده از مراتع به عنوان ۳ موضوع مهم در حوزه مدیریت 
چراي دام در مراتع اســت که برای اجرایی شــدن سیستم 
چرای متناوب و چرخشی در مراتع نیز با فرماندهی انتظامی 
ناجا، پلیس راهور، صداوسیما و دادستان کل کشور مکاتباتی 
انجام شده اســت. برای جلوگیری از کوچ زودهنگام عشایر 
نیز برنامه ریزی شده که زیرساخت ها و تمهیدات لازم برای 
توزیع نهاده، آب و خدمات رســانی به عشایر در استان های 
مبدا توسط سازمان امور عشایر و شرکت پشتیبانی امور دام با 
استفاده از ظرفیت تعاونی و تشکل های عشایری انجام شود.

احد وظیفه
رئیس مرکز ملی اقلیم سازمان 

هواشناسی 
خیزش گرد و خاکی که در هفته گذشته 
و جاری در ایــران رخ داد، چندان مرتبط 
بــا تغییــرات اقلیمی نبــود. تغییــر اقلیم 
موجــب بــروز و فراوانــی خشکســالی ها 
در ایــن نقطــه از کره زمین شــده اســت 
ولی تمام خشکسالی را نیز نمی توان به 

تغییرات اقلیمی مرتبط دانست. 

عبدالجلال ایری
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس

تخلف دستگاه های اجرایی در کنترل آلودگی 
هوا کاملا محرز اســت. مثــلا در قانون هوای 
پــاک وظایفــی بــرای وزارت نیــرو درخصوص 
تخصیص حقابه این موارد تعریف شــده اما 
مسئولان مربوطه عنوان می کنند که وظیفه 
وزارت نیــرو تنهــا ارائــه گــزارش بــه ســازمان 
محیط زیست و دســتگاه های اجرایی بوده و 

سایر دستگاه ها پاسخگو نیستند.

نقل قول خبر

اراضــی و منابــع طبیعــی تهــران رفــع 
تصرف شد. به گزارش ایرنا، دادستان 
عمومــی و انقــلاب تهــران گفــت: بــا 
هماهنگی نهادهای متولــی در مبارزه 
با زمین خواری تاکنون ۲۵۶۴هکتار از 
اراضی و منابــع طبیعی اســتان تهران 
به ارزش تقریبی ۴۰هزار و ۲۶۶میلیارد 
تومــان، رفــع تصــرف و بــه بیت المــال 

اعاده شد. 

2564
هکتار

عدد خبر

خبر روز

محیط 
زیست

زهرا رفیعی
روزنامه نگار
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اراضی ملی کرمانشاه سنددار شد. به 
گزارش همشهری، ان شاالله کولانی، 
مدیــرکل منابع طبیعــی و آبخیــزداری 
اســتان کرمانشــاه در این بــاره گفــت: 
هم اکنــون این اســتان، یــک میلیون و 
۶۲۴هزار هکتــار عرصه منابع طبیعی 
دارد کــه تاکنــون 1.۵میلیــون هکتــار 
آن در ســامانه کاداســتر ثبــت شــده و 

سنددار شده اند.
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پایان بازسازی روستاهای 
زلزله زده» اندیکا« تا خرداد

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خوزستان 
گفت: عملیات بازســازی ۹۸۰ واحد مســکونی 
آسیب دیده از زلزله در روستاهای اندیکا تا خرداد 
به پایان می رسد. به گزارش ایرنا، حسین جنتی 
اظهار کرد: عملیات دیوارچینی و ســقف حدود 
۵۰درصد از واحدهای مســکونی خسارت دیده 
از زلزله که بیش از ۴۰۰واحد را شــامل می شود 
در اندیکا به پایان رسیده است. وی با بیان اینکه 
۵۰تیم اجرایی با بیش از ۵۰دستگاه ماشین آلات 
سنگین توسط بنیاد مســکن مشغول بازسازی 
اندیکا هســتند، افزود: برای هر واحد مسکونی 
۲میلیارد و ۱۰۰میلیون ریال تسهیلات اختصاص 
یافته که حدود ۶۰۰میلیــون ریال آن بلاعوض 
اســت. مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
خوزســتان گفت: در خواست بازسازی یک هزار 
و ۹۵۰واحد مسکونی دیگر در شهرستان اندیکا 
از طریق استانداری خوزســتان به وزارت کشور 
ارسال شده که درصورت تصویب هیأت دولت، این 
واحدها نیز در دستور کار بازسازی قرار می گیرند. 
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خوزستان 
افزود: با توجه به اعتباراتی که بــه این اداره کل 
تخصیص یافته، عملیات بهسازی معابر روستایی 
نیز در برخی مناطق اندیکا همزمان با بازســازی 
آغاز شده است. ۱۳۰روستای شهرستان اندیکا در 
استان خوزستان با مرکزیت شهر قلعه خواجه بر 

اثر این زلزله دچار خسارت شده اند.

 خبر

 افزایش مراجعان کرونایی
در 5  استان

با گذشت ۳هفته از آغاز ســال جدید، کرونا همچنان به تاخت 
و تاز خود در اســتان ها ادامه می  دهد، با اینکه بعضی استان ها 
مانند البرز در شبانه روز گذشته هیچ فوت کرونایی را گزارش 
نکرده اند، اما در قزوین، مرکزی، خوزستان، خراسان رضوی و 
گیلان افزایش مراجعان کرونایی چشمگیر گزارش شده است. 
آماری که به نظر می  رسد با گذشــت حدود ۱۰روز از سفرهای 
نوروزی و بازشدن مدارس و دانشــگاه ها افزایش یافته است. با 
این حال دلایل این افزایش آمار فقط همین ها نیست. مسئولان 
علوم پزشکی استان ها همچنان سهل گیری شهروندان را عامل 

اصلی افزایش موارد بیماران کرونایی می  دانند.

زنگ خطر کرونا در خراسان رضوی
خراســان رضوی ازجمله استان هایی اســت که در شبانه روز 
گذشته مراجعان ســرپایی آن افزایش داشــته است. رئیس 
 کمیته رسانه و اطلاع رسانی قرارگاه مدیریت کرونا در دانشگاه

علوم پزشکی مشهد به همشــهری می گوید: تعداد مراجعان 
بیماران کرونایی به مراکز ۱۶ساعته خدمات سلامت در ۲روز 

گذشته از ۳۶۰ به ۴۹۵نفر افزایش یافته است.
محمد پهلوان با بیان اینکه روند کرونا در این اســتان پیش از 
فروردین کاهشــی بود، می افزاید: از ۱۳فروردین به بعد آمار 
مبتلایان کرونا در استان افزایش یافت . با اینکه اوج گیری کرونا 
در استان شدید نیست اما همین وضعیت هم زنگ خطر کرونا 

را در استان به صدا درآورده است.
وی با بیان اینکه بستری ها هم در اســتان افزایش پیدا کرده 
اســت، اظهار می کند: ۱۳فروردین در استان ۳۱۵نفر بستری 
کرونا داشتیم اما هم اکنون ۴۰۹بیمار در بیمارستان های استان  
بستری هســتند. به طور کلی روزانه حدود ۱۵۰ بیمار جدید 
کرونایی در بیمارستان های اســتان خراسان رضوی بستری 
می شوند که سهم دانشگاه علوم پزشــکی مشهد از این تعداد 

روزانه ۱۳۳ نفر است.

افزایش مراجعه سرپایی کرونا در خوزستان
در خوزســتان هم مراجعه با علائم کرونا افزایش یافته است. 
به گفته سیدمحمد محمدی، سرپرست دانشگاه علوم پزشکی 
آبادان مراجعه بیماران بــه مراکز درمانی آبادان، خرمشــهر 
و شــادگان در روزهای گذشته روند افزایشــی داشته است و 
بیشترین افراد مبتلا به کرونا در منطقه جنوب غرب خوزستان 
افراد بین ۲۰ تا ۴۰سال هســتند. او که از عادی انگاری شرایط 
کرونا در شهرهای آبادان، خرمشهر و شــادگان خبر می دهد 
معتقد اســت درصورت ادامه این روند باید برای ورود به پیک 

جدید کرونا آماده باشیم.

مرکزی و افزایش 30درصدی مراجعان
مراجعه بیماران سرپایی کرونا به مراکز درمانی استان مرکزی 
۳۰درصد افزایش یافته است. مدیر روابط عمومی علوم پزشکی 
اراک درباره وضعیت این استان به همشهری می گوید: افزایش 
مراجعــان کرونا در اســتان مرکزی بیش از هرچیز ناشــی از 
دیدوبازدیدهای نوروز و رعایت نکردن پروتکل ها ی بهداشتی در 
آن ایام است. یاسر قربانی با بیان اینکه نوعی مقاومت به دریافت 
دوز سوم واکسن هم در استان وجود دارد، اظهار می کند: این 
موضوع موجب پایین آمدن ایمنی بدن شهروندان شده و آن را 
به کرونا مبتلا کرده است. وی با بیان اینکه در شبانه روز گذشته 
۱۵بیمار جدید در استان بستری شده اند. ادامه می دهد: افزایش 
آمار در اســتان از هفته دوم فروردین آغاز شــد. در شبانه روز 
گذشته ۹۱نفر در استان به کرونا مبتلا شدند. وضعیت کرونا در 
استان بسیار شکننده است و خستگی مردم از رعایت پروتکل ها 

می تواند ما را وارد موج هفتم کند.

3.۴برابرشدن نرخ ابتلای کرونایی در قزوین 
ابتلا به کرونا در اســتان قزوین هم آمار نگران کننده ای به جا 
گذاشته است، به گفته معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
استان قزوین در ۲۴ســاعت اخیر ۱۷بیمار کرونایی جدید در 
آزمایشگاه های کووید استان شناســایی شدند که این آمار در 
مقایسه با روز قبل ۳.۴برابر شده است. جلال رحمانی با اشاره به 
کاهش ۱۵.۳درصدی نرخ روزانه بستری های کرونایی می گوید: 
در شبانه روز گذشته ۳۳نفر بیمار جدید مبتلا به کرونا با علائم 
حاد تنفسی در بیمارستان های استان قزوین بستری شده اند 

که این آمار در مقایسه با روز گذشته ۶نفر کاهش یافته است.

افزایش 16.12درصدی مبتلایان در رشت 
در گیلان هم خبرها حاکی از افزایش مبتلایان به کروناســت. 
به گفته فرماندار رشت فقط در این شهر تعداد مبتلایان روزانه 

افزایش ۱۶.۱۲درصدی نسبت به هفته گذشته داشته است.
امام پناهی با ناکافی دانستن پوشــش دوز سوم )۴۵.۳درصد( 
برای اطمینان از ایمنی در برابر سرایت ویروس کرونا، می گوید: 
اســتقبال از دوز ســوم کرونا در رشــت مانند دوزهای قبلی 
 نیست و این موضوع خطر شیوع دوباره همه گیری را به دنبال 

خواهد داشت.

    
در ۲۴ساعت گذشــته ۳۱۲۵بیمار جدید کووید ۱۹ در کشور 
شناسایی شده اند که ۳۴نفر نیز به دلیل این بیماری جان خود 
را از دســت دادند. از بیماران شناسایی شــده جدید ۴۳۳نفر 
در بیمارستان های سراسر کشور بســتری شده اند. هم اکنون 
۳۴شهرســتان در وضعیت قرمز، ۶۹شهرســتان در وضعیت 
نارنجی، ۲۹۱شهرســتان در وضعیت زرد و ۵۴شهرستان در 

وضعیت آبی قرار دارند.

عدد خبرحمیده پازوکی؛ خبرنگارپیگیری

بررســی نــرخ تــورم کل خانوارهــای کشــور 
و اصفهــان در ســال ۱۴۰۰ نشــان می دهــد 
کــه ایــن شــاخص اقتصــادی در اســتان به 
۴۰.۹درصد رســید که از میانگین کشوری 
۰.۷درصــد بالاتــر بــود. همچنیــن بررســی 
نرخ تورم نقطه ای کشور و استان اصفهان 
در اســفند ۱۴۰۰ به ترتیــب بــه عــدد ۳۴.۷ 
و ۳۵.۵درصــد رســید یعنــی خانوارهــای 
استان به طور میانگین ۳۵.۵درصد بیشتر 
از اســفند ۱۳۹۹ بــرای خرید یــک مجموعه 

کالاها و خدمات یکسان هزینه کردند.

 ۰.۷
درصد

اصفهان

گلستانعکس خبر

 گل رامیان
 از عمیق ترین چشمه های آب سرد جهان  

چشمه گل رامیان که با  عنوان دریاچه گل رامیان هم شناخته 
می شود، از جاذبه های طبیعی گلستان است و در سال 

۱۳۹۵ در فهرست آثار ملی و طبیعی کشور به ثبت رسیده. 
این چشمه، با عمق ۴۴متر از عمیق ترین چشمه های جهان 

محسوب می شود هرچند زمین شناسان و محققان امروزی بر 
این باورند که چشمه گل رامیان عمقی بالغ بر ۸۰متر دارد. 

استخر طبیعی دایره شکل این چشمه حدود ۵6۵۸مترمربع 
مساحت دارد. آب گل رامیان از کف چشمه تأمین می شود و از 
هیچ جایی آب وارد آن نمی شود. یک مجرای خروج آب نیز دارد 
که سرریز آن به رودخانه قره چای رامیان که یکی از شاخه های 
گرگانرود است، وارد می شود و شالیزارها و زمین های زراعی 

اطراف را نیز سیراب می کند. 

ساعت از نیمه شب گذشــته. رنگ زمین و آسمان به 
سیاهی درآمده و جز چند علامت رنگ و رو رفته سفید 
کف جاده، هیچ چیز پیدا نیست. هر چند دقیقه یک بار 
شوتی ها در کاروان های ســه یا چهارتایی با سرعت 
می آیند و در سیاهی محو می شــوند و تا رد  خاک و 

صدای عبورشان به پایان برسد، انگار اصلا نبوده اند.
راه، باریک و دوطرفه اســت. باید خودرو را به راست 
هدایت کرد و مراقب شــانه خاکی جاده هم بود تا دو 

ماشین به هم برخورد نکنند. 
سیاهی شب، مسیر باریک و دست اندازهای عجیب 
اجازه تردد ماشین با ســرعت بالا را نمی دهد، اما در 
همین ســرعت پایین )۴۰-۳۰ کیلومتر( هم امکان 
غافلگیری بالاســت؛ جاده بدون علائم راهنمایی و 
رانندگی تمام می شود و پیش رویمان فقط بلوک های 
سیمانی ردیف شده در عرض جاده می ماند. چاره ای 
نیست، باید پشت ســر شــوتی ها از بیابان پر خار و 

خاشاک اطراف عبور کنیم.
شهرهای طول مسیر در خاموشــی فرورفته اند، در 
مسیر رفت و برگشت به جز شوتی ها و افغانی کش ها 
ردی از زندگی نیســت، علائم راهنمایی و رانندگی 
و خطوط سفید ما را راهنمایی نمی کنند، راهداری، 
پلیس راه و هیچ علامتی برای اینکه اضطراب مان را 
بکاهد، نیست. انگار غریبه هایی هستیم که به سیاره 
دیگری پرتاب شده ایم؛ نگاه های پرسشگرمان به هم 
دوخته شــده ، آیا اینجا سیستان وبلوچستان مقصد 

گردشگری جدید و بهشت گمشده ایران است؟ 

تلفات 18برابری تصادفات جاده ای 
با وجود اینکــه محلی ها، جــاده کرمان-جیرفت- 
رودبار-بم پور را مســیر فرعی می داننــد و معتقدند 
مسیر اصلی تردد بین سیستان و بلوچستان و کرمان، 
بم پور، بزمان، ریگان-بم است،  اما قصه بقیه راه های 
سیستان وبلوچســتان به عنوان پهناورترین استان 
ایران به همین تلخی روایت می شود. حسین مدرس 
خیابانی، استاندار سیستان وبلوچستان از آمار اجرای 
طرح ویژه نوروز از ۲۵اسفند تا ۱۵فروردین یاد می کند 
که طبق آن، سیستان وبلوچستان با وجود کمترین 
تصادف در بین استان های کشــور، بالاترین فوت را 

داشته و در تصادف منجر به فوت، اول شد.
۴۵۸تصادف و ۸۲فوت از اجرای طرح نوروزی مربوط 
به سیستان و بلوچستان است؛ به ازای هر ۵.۵ تصادف 
یک نفر فــوت رخ داده در حالی که در کشــور این 
آمار به ازای هر ۹۰تصادف یک نفر فوت اســت. آمار 
سیستان وبلوچستان ۱۸برابر میانگین کشوری است.

سیستان و بلوچســتان را در اولویت اعتبار 
بگذارید

جنس جاده ها، ۲طرفه و کم عــرض بودن و مطلوب 
نبودن زیرســاخت های جاده ای موجب این تلفات 
می شود که مدیر کل راه و شهرسازی شمال  سیستان 
و بلوچســتان و نماینده وزیر راه و شهرسازی استان 
در این باره به همشهری می گوید: توسعه زیرساخت 
بزرگراهی از سال۷۵ در کشور آغاز شد،  اما متاسفانه 
این روند در سیستان وبلوچستان از سال۸۲ و با تاخیر 
۷ساله و تازه بعد از  مطرح شدن توسعه مکران و تاکید 
رهبری مورد توجه قــرار گرفت که البته در همه این 
ســال ها با اعتبارات حداقلی تقریبا هیچ کاری پیش 

نرفت. 
عطاالله اکبری می افزاید: در یکی، دو ســال گذشته 

وزارتخانه و مدیران ملی را راضی کردیم که تاثیر این 
استان بر اقتصاد و امنیت کشــور مهم ترین نکته ای 
است که باید در توســعه راه ها مورد توجه قرار گیرد 
و با پیگیــری این نیاز سیستان وبلوچســتان را روی 
میز مدیران ملی قرار دادیم. کافی اســت تنگه هرمز 
به دلایلی بسته شود و نتوانیم از بندرعباس کالا وارد 
کشور کنیم، آن وقت سیستان وبلوچستان می تواند 

اقتصاد کشور را نجات دهد. 
او ادامــه می دهد: حــالا از تصمیم گیران توســعه 
درخواست می کنیم اگر راه سیســتان و بلوچستان 
که امنیت کشور و اقتصاد کشور به آن پیوند خورده 
است،  برایشــان اهمیت دارد، راه های این استان را 
برای ۳-۴ســال به دور از مســائل سیاسی و به رسم 
دین و آیین در اولویت آمایش ســرزمینی بگذارند. 
ما نمی گوییم اســتان های دیگر راه نسازند، اما آیا در 
این شرایط لازم است یک استان ۵۰۰میلیارد تومان 
اعتبار بگیرد که بین ۲ شــهر کــم جمعیت بزرگراه 
بسازد؟ یا اولویت این اســت که ما کشور را به منطقه 
آزاد چابهار و اقیانوس وصل کنیم و کاری برای اقتصاد 

کشور بکنیم؟

ضرورت ساخت 2کریدور ملی
مدیرکل راه و شهرسازی شمال سیستان و بلوچستان 
اولویت فعلی استان را دوبانده کردن ۲کریدور اصلی 
چابهار-زاهدان-میلک-مشــهد )شــمال به جنوب 
به طــول ۱۲۰۰( و بم-زاهدان-میرجاوه )شــرق به 
غرب به طول ۳۰۰کیلومتر( می داند و می گوید: کل 
طول بزرگراه مورد نیاز برای این ۲کریدور اصلی که 
کریدورهای ملی و بین المللی هم محسوب می شوند 
بیش از ۱۴۰۰ کیلومتر است که از این عدد تاکنون 

۴۵۰کیلومتر تکمیل شده. 
اکبری هزینه ساخت هر کیلومتر بزرگراه در سیستان 
و بلوچستان را بین ۱۲ تا ۱۵میلیارد تومان می داند 
و می افزایــد: برای ســاخت هزار کیلومتــر بزرگراه 
باقی مانده ۱۳هزار میلیارد تومان نیاز است که ما همه 
این مبلغ را هم نمی خواهیم و چند سال آینده هر سال 

هزار میلیارد تومان هم به استان پرداخت شود حداقل 
بخش زیادی از کار به پیمانکاران واگذار خواهد شد و 
تا ۱۴۰۳ دو نقطه شمال و جنوب استان به هم متصل 

خواهد شد.
این مقام مسئول با اشاره به اولویت دولت یعنی مسکن 
تاکید می کند که این اولویت در سیستان وبلوچستان 
اول،  راه و بعد مسکن اســت و به همین منظور برای 
پیگیری اعتبار راه استان به سازمان برنامه و بودجه 
رفته؛ رفت وآمدهایی که اکبری تاکید می کند اگر در 
دوره وفور اعتبار و شــرایط اقتصادی ۲دهه گذشته 
صورت گرفته بود بخــش زیــادی از عقب ماندگی 

سیستان وبلوچستان را جبران می کرد. 

اعتباری که باز هم کافی نیست 
سیستان وبلوچستان امسال و سال گذشته رتبه اول در 
دریافت اعتبار حوزه راه را در کشور به خود اختصاص 
داده است،  اما با وجود این رتبه، کل اعتباری که شمال 
استان امسال بر اساس پیوست بودجه برای ایجاد راه 
دریافت کرده ۶۰۰میلیارد تومان اســت و حالا امید 
مسئولان راه و شهرســازی به ۲۰۰میلیارد تومان از 
محل توازن، ۲۰۰میلیارد تومان از محل مصوبه های 
سفر، ۲۰۰ میلیارد تومان از محل هدفمندی و رقمی 
از محل تهاتر نفت اســت تا بلکه اعتبار سال جاری 
بزرگراه های سیستان به ۱۵۰۰میلیارد تومان برسد. 

 اعتبار جنوب اســتان در حوزه راه وشهرســازی هم 
رقم مورد توجهی نیســت و به گفتــه مدیرکل راه و 
شهرسازی جنوب سیستان و بلوچستان )ایرانشهر( 
برای امسال در قانون بودجه فقط ۶۰۰میلیارد تومان 

برای راه های جنوب در نظر گرفته شده است. 
حمزه امیریان در ایــن باره به همشــهری توضیح 
می دهــد: در حوزه جنــوب سیستان وبلوچســتان 
۱۲هزار و ۴۲۵کیلومتر شبکه راه وجود دارد که هیچ 
بخشی از آن آزادراهی نیســت، فقط ۶۵کیلومتر آن 
بزرگراه و ۱۰۳۵کیلومتر راه اصلی و ۸۶۶۳کیلومتر 
هم راه  روستایی است. وی با بیان اینکه اولویت های 
شمال و جنوب سیستان وبلوچستان در صرف اعتبار 

متفاوت است، اظهار می کند: در جنوب استان اولویت 
راه دسترسی و پل های روی رودخانه هاست که ما در 
سال ۹۹ فقط بیش از ۶۰۰میلیارد تومان برای ساخت 

آن ها هزینه کردیم. 
مدیرکل راه و شهرسازی جنوب سیستان و بلوچستان 
)ایرانشــهر( البته توضیح می دهد که جنوب نیز در 
راستای اولویت های اســتان مبنی بر ایجاد باند دوم 
و شــبکه بزرگراهی به ۲کریدور شــمال-جنوب به 
)۳۴۵کیلومتر از کل کریدور در حوزه جنوب است( 
و کریدور ســاحلی )۳۱۲کیلومتر از ۱۸۵۰کیلومتر 
کریدور ساحلی کشور در حوزه سیستان وبلوچستان 

قرار دارد( توجه ویژه نشان داده. 
بر این اساس به گفته امیریان، هر یک از این ۲کریدور 
امســال بیش از ۶۰۰میلیارد تومــان اعتبار و جمعا 
۱۲۰۰میلیارد تومان اعتبار دریافت می کنند.  او نیاز 
بزرگراهی اصلی جنوب سیستان وبلوچســتان را در 
حال حاضر ۶۰۰کیلومتر اعــلام می کند و می گوید: 
برای این شــبکه بزرگراهی که به نوعــی نیاز اولیه 
سیستان وبلوچستان در حوزه راه محسوب می شود، 

بیش از ۶هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم.
یکی از مصوبه های خوب ســفر رئیس جمهوری به 
سیستان وبلوچســتان ۱۰هزار میلیارد تومان تهاتر 
نفت اســت که ۶هزار میلیارد تومــان آن با اولویت 
کریدور شــمال-جنوب اختصاص خواهــد یافت و 
 ۴هزار میلیــارد تومان دیگر بین بقیــه راه ها توزیع 

خواهد شد.
 

درخواست ردیف ملی 
معــاون هماهنگــی امــور عمرانــی اســتاندار 
سیستان وبلوچســتان هــم بــا مدیران شــمال و 
جنوب استان همراه اســت و روز گذشته )دوشنبه 
۲۲فروردیــن( به همراه اســتاندار و مدیــرکل راه 
 وشهرسازی شمال برای پیگیری اعتبار راه  به وزارت 
راه و شهرسازی و ســازمان برنامه و بودجه مراجعه 
کــرده.  منصور بیجار بــا تاکید بر اینکــه اعتبار راه 
سیســتان و بلوچستان در ۳-۲ ســال گذشته چند 
برابر شده به همشــهری می گوید: بیش از ۳۷درصد 
از منابع اعتباری اســتان مربوط به حوزه راه است، 
اما این رقم نمی تواند مشــکل زیرســاخت های این 
اســتان پهناور را حل کند و بایــد ردیف های ملی 
 برای رفــع محرومیت های سیستان وبلوچســتان

 تعریف شود.  وی تلفات بالای تصادف های جاده ای در 
سیستان وبلوچستان را نتیجه فقدان بزرگراه می داند 
و می افزاید: در همه شاخص های حوزه راه با میانگین 
کشوری فاصله داریم، فاصله شهرهای استان با هم و 
فاصله استان با سایر اســتان ها بسیار زیاد است و در 
نتیجه جاده های ناایمن و مسیر طولانی رانندگان را 
خسته می کند و حوادث مرگ بار را رقم می زند. این 
جاده ها جان بســیاری از عزیزان ما را گرفته است و 

به همین دلیل از رسانه ها می خواهیم به ما کمک و 
تلنگری به مدیران ملی بزنند.

    
سیستان وبلوچســتان هیچ آزادراهی ندارد، درصد 
نســبت بزرگراه به راه اصلی در این اســتان حدود 
۲۴درصد است درحالی که این رقم در برخی استان ها 
تا ۲۶۵درصد هم می رسد. متوسط راه روستایی هم 
در سیستان وبلوچستان ۳۲درصد است در حالی که 
این عدد در کشور ۴۹درصد میانگین برآورد می شود. 
 جان عزیزان مــان در این جاده ها از دســت می رود، 
جان عزیزان شــان را در مســیرهای کوتاه روستا به 
 روستا و شهر به شهر از دست می دهند، تا دیر نشده

 باید کاری کرد. 

جاده های قاتل

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 

2۸ هــزار و ۵۰۰  هکتــار از گندم زارهــای 
آذربایجــان غربــی دچــار ســرمازدگی شــده 
اســت. به گفتــه پرویــز وحــدت، سرپرســت 
معاونــت بهبــود تولیــدات گیاهــی ســازمان 
جهادکشــاورزی آذربایجــان غربی۳۸۱هــزار 
هکتــار از مزارع این اســتان زیرکشــت گندم 
اســت که ۹۱هزار هکتار کشــت آبــی و بیش 
از 2۹۰هزار هکتــار نیز به صورت کشــت دیم 
اســت. امســال ۱۱هــزار هکتــار از مــزارع آبی 
و ۱۷هــزار و ۵۰۰هکتــار از مــزارع گنــدم دیــم 
استان دچار خسارت سرمازدگی شده است.

285۰۰
هکتار

آذربایجان غربی

کــوچ بهــاره عشــایر اســتان از مناطــق 
قشــلاقی به مناطق ییلاقــی به تدریــج و با 
مدیریــت امــور عشــایر از 2۵فروردین ماه 

جاری آغاز می شود.
به گفتــه ســیدجواد هاشــمی مهر، معاون 
سیاســی، امنیتی و اجتماعــی اســتانداری 
کهگیلویه و بویراحمد چنانچه زمان تعیین 
شده کوچ و چرای دام عشایر در عرصه های 
مرتعی و گذرگاه هــا رعایت نشــود و یا دام 
خارج از ظرفیت وارد مراتع شوند، برگشت 

داده خواهند شد.
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 تجربه ای که تکرار نخواهد شد

سیستان و بلوچســتان استانی پر رمز 
و راز است؛ درســت مثل جاده هایش. 
دلایل بســیاری را می تــوان برای این 
مدعا برشمرد، از فاصله طولانی با سایر 
استان ها گرفته تا محرومیت در بسیاری 

از شاخص های کیفی و کمی. در چند سال اخیر به لطف منطقه آزاد چابهار و تبلیغات جاذبه های 
دیدنی این استان پهناور در فضای مجازی، اسم سیستان و بلوچستان بیشتر از گذشته بر سر 
زبان ها افتاده است تا وقتی نام این اســتان می آید فقط محرومیت در ذهن تداعی نشود. اما 
هنوز هم محرومیت در این استان موج می زند. نبود راه و جاده های مناسب یکی از دلایل اصلی 

این عقب  ماندگی است.
وقتی راه استاندارد نباشد، پیشرفت از کجا به دل اســتان نفوذ کند؟ جاده های سیستان و 
بلوچستان هر لحظه ممکن است رانندگان را به کام مرگ بکشانند و وجود راننده های قاچاق بر 
)شوتی( که آنها هم چاره ای جز این شــغل برای امرار معاش ندارند، رانندگی در جاده های 
غیراستاندارد استان را به مراتب مشکل تر کرده است. این موضوع را می توان مسئله ای جدی 
در پس زدن گردشگر هم دانست. آمار بالای مرگ ومیر در این جاده ها همواره تیتر اخبار است، 
اما تا زمانی که رانندگی در این جاده ها تجربه نشود، هیچ گاه نمی توان حق مطلب را بیان کرد. 
جاده های باریک و دو طرفه که برای رســیدن به جنوب استان، زمان طولانی 8-7ساعته را 
باید در آنها رانندگی کرد. جاده هایی بی نام و نشان که خیال تمام شدن هم ندارند. از کرمان تا 
چابهار فقط یک پمپ بنزین فعال در جاده وجود دارد که آن هم در حدود 150کیلومتری چابهار 
 است. در طول مسیر نه اثری از پمپ بنزین است و نه مجتمع های خدمات رفاهی. همه این موارد 
دست به دست هم داده است تا در طول مســیر طولانی اضطراب تمرکز رانندگان و آرامش 
مسافران را بر هم بزند و حتی عذاب آور باشــد. نبود نیروهای کمکی نهادهای مختلف هم 
همه  چیز را در حالتی از گنگی فرو برده است. سیستان و بلوچستان طبیعت بکر و نابی دارد که 
قطعا ارزش بارها رفتن و دیدن را دارد، اما نه تا زمانی که وضعیت جاده ها و زیرساخت های آن 

تا به این حد فاجعه باشد.
این توصیفات نظر تعداد زیادی از رانندگان و مسافرانی است که نوروز امسال برای گشت و گذار 
در این بهشت گمشده به سیستان وبلوچستان سفر کردند و با وجود همه زیبایی های تجربه 
شده و مردم مهمان نواز و نجیبی که خستگی جاده را از تن به در می کنند، حاضر نیستند یک بار 

دیگر تجربه سفر جاده ای به این استان را داشته باشند. 

مکث

   آمار فوت  نسبت به تصادفات نوروزی در 
سیستان وبلوچستان ۱۸برابر میانگین کشوری است

   اولویت فعلی سیستان وبلوچستان دوبانده کردن
 ۲کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب است

   ساخت هر کیلومتر بزرگراه در سیستان و بلوچستان
 به ۱۲ تا ۱۵میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

   توسعه زیرساخت بزرگراهی از سال۷۵ در کشور 
و سال ۸۲ در سیستان وبلوچستان آغاز شد
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در شرایطی که قیمت خودرو از ابتدای 

امسال تاکنون به سرعت در حال رشد صنعت
است دیروز معاون وزیر صنعت عامل 
گرانی خودرو را کمبود عرضه خودرو دانســت و برای 
نخستین بار فاش کرد بازار ایران سالانه به یک میلیون 
و 400هزار خودرو نیــاز دارد تا کفه عرضــه و تقاضا 

متعادل و قرعه کشی حذف شود.
به گزارش همشهری، سونامی رشــد قیمت خودرو از 
سال 1397آغاز شد. از آن زمان تاکنون قیمت خودرو 
به طور مداوم افزایش یافته و این رشــد هرگز متوقف 
نشده اســت. تازه ترین اطلاعات نشان می دهد قیمت 
خودرو های پرتیــراژ داخلی در فروردین امســال در 
مقایسه با فروردین 1400بین 20تا 67 درصد رشدکرده 
یعنی مصرف کننده ایرانی باید خودرو های داخلی را بین 
65تا 150میلیون تومان گران تر از پارسال خریداری 
کند. تحلیلگران نظرات مختلفی درباره دلایل افزایش 
قیمت خودرو دارند اما روزنامه همشهری بارها گزارش 

داده عامل اصلی گرانی خودرو کمبود تولید اســت که 
نمی تواند کفاف تقاضای بازار داخلی را بدهد این موضوع 
را دیروز معاون وزیر صنعت نیز برای نخستین بار تأیید 
کرد و دلیل افزایش قیمت خودرو را ناکافی بودن میزان 

تولید خودرو های داخلی دانست.

کمبود عرضه 
منوچهر منطقــی، معاون صنایــع حمل ونقل وزارت 
صنعت درباره دلایل افزایش قیمت خودرو گفت: وقتی 
در برابر تقاضا، عرضه کم است، به طور طبیعی قیمت بالا 
می رود و قیمت عرضه کارخانه با بازار، فاصله معناداری 
پیدا می کند. او بــا بیان اینکه افزایــش عرضه یکی از 
راهکارهای مؤثر برای کاهش قیمت خودرو است، تأکید 
کرد: محاسباتی انجام شد تا نشان دهد چقدر خودرو 
باید عرضه شــود تا به انجام قرعه کشی نیازی نباشد و 
براساس نتایج آن محاســبات، برنامه ریزی های لازم 
انجام شد. معاون وزیر صمت ادامه داد: این محاسبات 

نشان داد اگر یک میلیون و 400هزار دستگاه خودرو به 
بازار ایران عرضه شود به قرعه کشی نیازی نخواهد بود. 
به گفته او، تولید یک میلیون و 500هزار دستگاه خودرو 
برای امسال هدف گذاری شده است تا عرضه و تقاضا به 

هم نزدیک شود.
به گزارش همشــهری، هرچند برخی کارشناســان 
حتی میزان تقاضای واقعی بازار را نزدیک به 2میلیون 
دستگاه می دانند اما این برای نخستین بار است که یک 
مقام مسئول میزان تقاضای واقعی بازار خودرو را اعلام 
می کند. این رقم نشــان می دهد تیــراژ تولید داخلی 
خودرو فقط کفاف 65درصــد تقاضای بازار را می دهد 
و بازار خودرو با کمبود 35درصــدی یعنی 500هزار 

دستگاه در سال مواجه است.
طبق آمارهای موجود شرکت های خودرو ساز در سال 
گذشته 903هزار دســتگاه خودرو تولید کرده اند که 
این میزان دست کم 500هزار دستگاه کمتر از میزان 
تقاضای واقعی بــازار، مطابق گفته هــای معاون وزیر 

صنعت است. در چنین شرایطی برآورد می شود تیراژ 
تولید خودرو در سال جاری باید به شکل قابل توجهی 
افزایش یابد تا هم قیمت خــودرو افزایش نیابد و هم 
قرعه کشی خودرو حذف شود، اما آمار ها نشان می دهد 
که میزان تولید خودرو نه فقط روند رو به رشــدی را 
دنبال نمی کند بلکه تیراژ تولید خودرو در سال 1400در 
مقایسه با ســال 1399معادل 3.5درصد یعنی رقمی 
معادل 33هزار دستگاه کاهش یافته است.تیراژ تولید 
خودرو حتی در ماه گذشته)اسفند پارسال( 42درصد 
کمتر از ماه قبلش)بهمن پارسال( بوده است. این ارقام 
به معنای این است که احتمالا فعلا نباید منتظر کاهش 
قیمت خودرو و همینطور منتظر حذف قرعه کشــی 
در بازار خودرو باشــیم زیرا با ارقام فعلی چشــم انداز 
امیدبخشــی برای افزایش تولید و عرضه خودرو وجود 
ندارد.همه اینها در حالی است که وزیر صنعت و مدیران 
شرکت های خودرو سازی  امسال نیز مانند پارسال وعده 

داده اند که تولید خودرو افزایش یابد. 

معرفی متهم گرانی جدید خودرو
طبق اعلام مقامات وزارت صنعت بازار خودرو با کمبود 35درصدی مواجه است

قیمت گوشت قرمز بعد از ماه ها افزایش، حالا به گفته فروشندگان بین 10تا 15هزار تومان کاهش یافته است، مصرف کنندگان امیدوارند این روند کاهنده ادامه دار باشد 

اما و اگرهای تداوم کاهش قیمت گوشت
قیمت گوشــت قرمز که با وجود فراوانــی تولید دام، از 

گزارش
تابستان سال گذشــته روند افزایشی به خود گرفته بود 
سرانجام از هفته گذشته اندکی کاهش یافت تا بازار این 
کالای پروتئینی اندکــی آرامش را تجربه کند. به گزارش همشــهری، 
آمارهای تولید انبوه دام، در حدی بود که دولت صادرات دام را از پاییز سال 
گذشته آزاد کرد اما افزایش قیمت گوشت در بازار سیاست ها را تغییر داد و 
نه تنها صادرات را متوقف کرد بلکه واردات گوشت گرم نیز علاوه بر گوشت 
منجمد از واپسین روزهای اسفند ماه برای تنظیم بازار آغاز شد. با این حال 
نخســتین روزهای آرامش در بازار گوشت تا نیمه فروردین ماه به تأخیر 

افتاد.

آمار و ارقام تولید دام در زمستان 1400
گزارش مرکز آمار از میزان تولید دام ســبک در زمستان1400 حاکی از 
کاهش تدریجی تعداد دام ســبک از زمستان99 تا تابستان1400 است 
که این عامل افزایش تدریجی قیمت گوشــت از نیمه دوم سال گذشته 
را توجیه می کند. دامداری ها که با تولید 72میلیون و 140هزار راس دام 
سبک)مجموع گوسفند و بز( در زمستان 99، رکورد بیشترین تولید را در 
4سال اخیر داشته اند، تا یک سال بعد از آن نتوانستند به رکورد 70میلیون 
راس برسند. زمستان سال گذشته اما دوباره تولید افزایش یافت و با تولید 
بیش از 55.58میلیون راس گوســفند و بره و 18.31میلیون راس بز و 
بزغاله، مجموع تولیدشان در زمینه دام سبک به 74میلیون راس رسید. 
آمارها حاکی است میزان تولید دام سبک در پاییز98 در کمترین میزان 
بازه زمانی ســال97تا1400 بوده درحالی که ایران بهترین ســال آبی 
سال های اخیر خود را در سال 98-97تجربه کرد. زمستان سال گذشته 
همچنین تعداد زاد و ولد در دام های سبک با 17.3میلیون راس، نسبت 
به پاییز همان سال 3برابر و در مقایسه با تابستان 9برابر شد و از مجموع 
دام های سبک موجود در دامداری های کشــور، 4.368میلیون راس به 
مرحله پرواربندی رسید که یا باید سر از بازار داخلی در آورده و یا با توجه 
به آزاد بودن صادرات در این سه ماه، به کشورهای دیگر صادر شده باشند. 

در هر صورت افزایش چشمگیر تولید در این مدت به هر دلیل نتوانست تا 
نیمه فروردین امسال تغییراتی در جهت کاهش قیمت در بازار گوشت قرمز 
کشور ایجاد کند تا روزهای اخیر که اتحادیه های فروشندگان از کاهش 

نسبی قیمت گوشت در بازار خبر می دهند.

گوشت 10تا 15هزار تومان ارزان شد
دبیر اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی تهران که هفته گذشته در 
گفت وگو با همشهری از کاهش 10هزار تومانی قیمت گوشت در نخستین 
روزهای کاری امسال خبر داده بود حالا از کاهش بیشتر قیمت ها می گوید. 
به گفته علی اصغر ملکی، قیمت هر کیلوگرم گوشــت گوسفندی بعد از 
تعطیلات نــوروزی 10 تا 15هزار تومان کاهش یافتــه و مغازه دارها هر 
کیلوگرم شقه بدون دنبه ممتاز را بین 160 تا 165هزار تومان و هر کیلو 
شــقه با درجه کیفیت پایین تر را بین 155 تا 160هزار تومان خریداری 
می کنند. قیمت های اعلام شده این مقام صنفی با احتساب 10درصد سود 
خرده فروشی نشان می دهد کف قیمت هر کیلو گوشت قرمز)غیرممتاز( 
برای مصرف کننده، همچنــان از 170هزار تومان بالاتر اســت و حدود 
قیمت برای گوشت گوسفندی ممتاز بین 176تا 180.5هزار تومان در هر 
کیلوگرم است. ملکی در مصاحبه های اخیر خود وضع بازار گوشت را »آرام« 
توصیف کرده اما در ادامه معنای دقیق تر این آرامش را رکود ناشی از کاهش 
قدرت خرید دانسته است. به گفته رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی، بالا 
بودن قیمت ها و کاهش شدید توان خرید تقاضا برای گوشت قرمز را در 
شب عید و نوروز امســال بین 30 تا 35درصد نسبت به قبل کاهش داد. 
رقم اعلام شده در حالی است که پیش از این نیز آمارهایی مبنی بر به نصف 
رسیدن سرانه مصرف گوشت در خانوارهای ایرانی منتشر شده بود. ملکی 
همچنین در پیش بینی روزهای آینده بازار گفته با توجه به اینکه در ماه های 
اردیبهشت و خرداد بره های ترََکی)بره هایی که از مراتع تغذیه می شوند( 
وارد بازار می شوند و بازار معمولا اشباع می شود، نباید التهابی وجود داشته 
باشد. مشخص نیست تا چه حد می توان روی این پیش بینی رئیس اتحادیه 
فروشندگان گوشت گوسفندی حساب کرد زیرا در ماه های گذشته به رغم 

اظهارات تولیدکنندگان درباره فراوانی تولید و ماندن مازاد تولید روی دست 
دامداران، بازار گوشت رنگ آرامش ندید. درحالی که در اسفند سال گذشته 
در پی التهابات بازار، صادرات دام زنده متوقف و در روزهای پایانی ســال 
واردات گوشت گرم نیز آزاد شد. پیش ازآن نیز گوشت منجمد در برخی 
مراکز فروش مشخص با قیمت تنظیم بازار به فروش می رسد اما همه این 

اقدامات قیمت را در بازار گوشت پایین نیاورد.

گوشت گران تر از 150هزارتومان، گرانفروشی است
درحالی که قیمت هر کیلو گوشت گوســفندی درحال حاضر با وجود 
کاهش 15هزار تومانی به 180هزار تومان رســیده، رئیس شــورای 
تامین کنندگان دام قیمت ها بالاتر از 150هزار تومان را با توجه به مازاد 
تولید داخلی، گرانفروشی می داند. به گفته منصور پوریان، از هفته دوم 
فروردین قیمت دام و گوشت به سبب ازدیاد عرضه رو به کاهش گذاشته 
و با توجه به حجم انبوه دام روی دست دامدار، عرضه گوشت بالاتر از 150 
تا 160هزار تومان گرانفروشی است. او قیمت کنونی هر کیلو دام سبک 
را 67 تا 70هزار تومان و دام سنگین را 65 تا 68هزارتومان اعلام کرد، 
اما هر کیلو لاشه گوسفندی با توجه به حذف آلایش و پوست و غیره در 
عمده فروشی ها 137هزار تومان و هر کیلو لاشه گوساله 125هزار تومان 
به خرده فروشان تحویل داده می شــود. پوریان معتقد است براساس 
قیمت های گفته شده، نرخ منطقی هر کیلو گوشت گوسفندی در خرده 
فروشی ها 150 تا 160هزار تومان است. درحالی که بررسی ها از سطح 
بازار نشان می دهد که قیمت هر کیلو شقه گوسفندی170تا180 هزار 
تومان، سردست گوسفندی 200 تا 220هزار تومان، شقه گوساله 160 
تا 180هزار تومان، سردست گوساله 190 تا 210هزار تومان و چرخکرده 
170 تا 180هزار تومان است. فعالان بازار معتقدند با توجه به واردات 
10 هزار تن گوشت توسط پشتیبانی امور دام، کاهش مصرف در نیمه 
اول سال و مازاد دام با حجم انبوهی از گوشت روبه رو هستیم که البته 
با توجه به قدرت خرید بیشتر مصرف کنندگان ممکن است خریداری 

نداشته باشد.

حذف قرعه کشی منوط به افزایش تولید
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت درباره حذف قرعه کشی خودرو در سال جاری که قبلا 
وعده داده شده بود گفت: این موضوع در طول سال تحقق خواهد یافت و مربوط به ابتدای سال 
نیست، بلکه به مرور و با افزایش عرضه خودرو، تعادل در بازار عرضه و تقاضا به وجود خواهد 
آمد و هرچقدر به انتهای سال نزدیک تر شویم، تعداد بیشتری از خودروها از قرعه کشی حذف 

می شوند. 
منطقی با تأکید بر اینکه میزان عرضه و تقاضای خودرو باید به تعادل برســد تا شرایط حذف 
قرعه کشی فراهم شود توضیح داد: با افزایش عرضه، هرچقدر جلوتر برویم تعداد خودروهای 
بیشتری از شمول قرعه کشی حذف خواهند شد و پیش بینی می شود که حتی برخی خودروها 

نیز به صورت فروش اقساطی عرضه شوند.

مکث

رشد 40درصدی قیمت خودرو های داخلی
آمارها نشان می دهد قیمت خودروهای داخلی در فروردین امسال نسبت به فروردین پارسال به طور 
میانگین 40درصد رشد کرده یعنی سطح عمومی قیمت خودرو های داخلی به طور میانگین 105میلیون 
تومان افزایش یافته است.طبق این اطلاعات بیشترین رشد قیمت در فروردین امسال نسبت به پارسال 
مربوط به قیمت پژو پارس با موتور TU5است که قیمت آن در بازار 149میلیون تومان معادل 67درصد 
بیشتر از پارسال است. قیمت کوئیک آر متعلق به سایپا نیز بعد از پژو پارسال با بیشترین رشد مواجه 
شده و قیمت آن با 83میلیون تومان افزایش در یک سال گذشته به 220میلیون تومان در بازار رسیده 
است این یعنی   مصرف کننده ها امسال این خودرو را 61درصد گران تر از پارسال می خرند. کمترین 
قیمت نیز در این مدت مربوط به دنا پلاس اتومات بوده که قیمت آن جمعا 20درصد معادل 83میلیون 

تومان افزایش یافته و به 488میلیون تومان رسیده است.

مکث

تغییرات قیمت روغن های گیاهی
نرخنامه جدید ســازمان میادین میوه و تره بار نشان می دهد 
3نوع روغن گیاهی نســبت به ماه های گذشته ارزان تر شده اند 
و در عوض قیمت 4نوع روغن بالاتر رفته است که در میان آنها 
روغن بادام تلخ بیشترین رشد را داشته است. روغن آفتابگردان 
هم ازجمله روغن هایی اســت که رشد قیمت داشته اند. قیمت 
6نوع روغن بدون نوسان بوده و تغییری نداشته است. قیمت های 

عنوان شده مربوط به حجم های نیم لیتری است.

روغن تخمه 
آفتابگردان

55.000
58.000

65.000
65.000

88.000
88.000

220.000
205.000

140.000
158.000

135.000
135.000

قیمت در فروردین 1401قیمت در آبان 1400

نیم لیتری/ تومان

295.000
285.000

60.000
64.500

تکان دوباره قیمت  شیر
با وجود ثبات قیمت شیر بیشتر شرکت های تولیدی، 
مشاهدات میدانی نشــان می دهد دست کم 2نوع 
شــیر، از 2برند معروف در هفته های اخیر افزایش 
قیمت داشته اند. شــیر کم چرب میهن به تازگی 
از 11هزار تومان به 12هزار تومان رســیده و شیر 
کم چرب شرکت ماهشــام نیز که تا اوایل امسال 
13.100تومان به فروش می رسید حالا 13.900تومان 
قیمت خورده اســت. قیمت گــذاری محصولات 
غیرحمایتی را دولت به شرکت های تولیدی واگذار 

کرده است.

میادین

بازارها

چهره ها

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان
فروردین 1400 
فروردین 1401 

روزانه
فرادما، کم چرب

13.000
16.000

پاک
بدون لاکتوز، کم چرب

10.000
12.900

پاک
غنی شده، نیم چرب

7.500
12.000

میهن 
پرچرب، یک لیتری

15.000
18.000

کاله
فرادما، پرچرب

14.000
17.500

پگاه
کیسه ای، غنی شده

4.900
7.500

روزانه
سوپرشیر، کم چرب

17.500
21.000

عالیس 
پرچرب، یک لیتری

15.000
18.000

تالار شیشه ای

 روغن 
بذر کتان

روغن هسته 
انگور

 روغن 
مغز فندق

روغن هسته 
انار

 روغن 
مغز بادام

روغن پودر 
نارگیل

روغن دانه 
کنجد

فروردین 1400 
فروردین 1401 

فروردین 1400 
فروردین 1401 

فروردین 1400 
فروردین 1401 

فروردین 1400 
فروردین 1401 

فروردین 1400 
فروردین 1401 

فروردین 1400 
فروردین 1401 

فروردین 1400 
فروردین 1401 

درصد تغییرمقدار تغییرفروردین 1401فروردین 1400نام خودرو
22337214967پارس تیو فایو

1372208361کوئیک آر
1261967056تیبا 1

25638613051دنا معمولی
1362026649تیبا 2

1922808846سمند ال ایکس
2133109746پارس سال 

درصد تغییرمقدار تغییرفروردین 1401فروردین 1400نام خودرو
27539712244پژو 207دنده ای
2062948843پژو 206تیپ 2

68091023034هایما اس 7
2903829232پژو 207رینگ فولادی

3484237522دنا پلاس

4054888320دنا پلاس اتومات

فهرست تغییرات قیمت خودرو در فروردین امسال نسبت به فروردین پارسال- ارقام به میلیون تومان

  افزایش قیمت سیمان صحت ندارد
در پی انتشار اخباری مبنی بر افزایش قیمت سیمان، آهن  و میلگرد، 
دبیر انجمن صنفی صنعت سیمان این موضوع را رد کرد. عبدالرضا 
شیخان با اشاره به اینکه تمام معاملات در بورس کالا صورت می گیرد 
و در روزهای اخیر اثر و گزارشی از افزایش قیمت ها دیده نشده، تأکید 

کرد سیمان همچنان با قیمت پایه عرضه می شود.

  عرضه گسترده و کاهش قیمت گوجه 
رئیس اتحادیه مرکزی میوه و تره بار تهران با بیان اینکه کمبودی 
در تامین گوجه فرنگی مورد نیاز نداریم، از عرضه گسترده و کاهش 
قیمت آن در روزهای آینده خبر داد و گفت: قیمت هر کیلوگرم 
گوجه فرنگی برحســب درجه بندی بین 9 تا 17 هزار تومان در 
میدان مرکزی میوه و تره بار تهران به فروش می رســد. به گفته 
اسدالله کارگر آنچه اکنون در بازار با قیمت های 9 تا 12 هزار تومان 

به دست مردم می رسد، گوجه فرنگی بوته رس درجه 2و 3 است.

  توزیع خرمای مضافتی تنظیم بازار 
سرپرســت معاونت امور فنی و بازرگانی سازمان مرکزی تعاون 
روستایی ایران، از توزیع خرمای مضافتی طرح تنظیم بازار در ماه 
مبارک رمضان خبر داد و گفت: محصول خرما در جعبه های 650 
تا 800 گرمی با قیمت 31 تا 37 هزار تومان عرضه می شود. به گفته 
عباسعلی ارفع، محصول خرما در جعبه های 650 گرمی با قیمت 
31 هزار تومان، جعبه 700 گرمی با قیمت 35 هزار تومان و جعبه 

800 گرمی با قیمت 37 هزار تومان عرضه می شود.

  کمبود خرما نداریم
رئیس انجمن ملی خرمای ایران از تولید یک میلیون و 250 هزار 
تن خرما در سال گذشــته خبر داد. محسن رشیدفرخی گفت: 
تولیدات کمی بالاتر از حد متوسط اســت و در وضع خوبی قرار 
داریم. برای ماه رمضان هم هیچ کمبــودی در خرما نداریم و در 

سردخانه ها به میزان کافی وجود دارد.

1.481

1.480

1.479

1.478

1.477

1.476

1.475

1.474

1.473

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 5هزارو 
477واحد، معادل 0.37درصد رشد کرد و به یک 

میلیون و 479هزارو 591واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
400شرکت رشد و 198شرکت کاهش یافت. 

قیمت سهام 18شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز خرید و فروش در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی 4هزارو 
314میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 4هزارو 465میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 151میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار خارج کردند.

فروش حقوقی

فروش حقیقی

964

1097 خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

4465

4314

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضر در بــورس و فرابورس در 
مبــادلات روز گذشــته 0.40درصد، معــادل 28هــزار میلیارد 
تومان رشــدکرد و به 7018هزار میلیــارد تومان رســید. ارزش 
دلاری کل بــازار ســهام ایــران بــا توجه بــه قیمت روز گذشــته 
هردلار آمریکا دربازار تهران، که در محدوده 28هزار و 100تومان 
دادوستد شــد، هم اکنون معادل 249میلیارد و 750میلیون 

دلار است که 110میلیون دلار رشد نشان می دهد.

7040

7020

7000
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6960
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6920
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6860
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات دیروز 191هــزارو 223میلیارد تومــان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شــد که از این میزان 
5هــزارو 411میلیــارد تومان بــه معاملات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. 
بخش عمده معاملات دیروز مربوط به معاملات اوراق 

بدهی در عملیات بازار باز بین بانکی بود.

ارقام به درصدمعاملات خرد                      کل معاملات

جواد فلاح
 مدیر توسعه بازار فیزیکی بورس کالا

بــا پیگیری هــای انجــام شــده، معافیــت 
مالیاتــی گواهــی ســپرده کالایــی، همــه 
محصولات در بورس کالا را در بر گرفت و 
قرار بر این شده است که معاملات ثانویه 
گواهــی ســپرده کالایــی و خریــد و فروش 
آن برای کالا های مشــمول مالیات ارزش 
افزوده نیز معافیت مالیاتی داشته باشد. 
بنابرایــن تــا زمانی کــه مشــتری به منظور 
تحویــل و خــروج کالا بــه انبــار مراجعــه 

نکرده، معافیت وجود دارد.

حسین قربان زاده
رئیس سازمان خصوصی سازی 

آزادســازی ســهام دولتــی در وثیقــه 
درونــی  ســهام  اختصــاص  بانک هــا، 
خودروســازها)تودلی( بــه بازپرداخــت 
شــفافیت  و  اصلاحــات  تســهیلات، 
مالــی ایــن شــرکت ها و تجمیــع ســهام 
صنــدوق بازنشســتگی کشــوری، ســهام 
درونــی خودروســازها و ســهام دولتــی 
ایران خودرو و ســایپا برای عرضه، شــروط 
 واگــذاری ایران خــودرو و ســایپا بــه بخش 

خصوصی است.



 چه کار سختی
 انجام دادی آقا یحیی

سعید مروتییادداشت
روزنامهنگار

نه!اینتیــمبیروحیهوآشــفته،قهرمان
۵دورهاخیرلیگبرترنیســت.ازآنتیمفقط
نامشباقیمانده.اینپرسپولیسرؤیایینیمه
دومدهه۹۰نیســت.تیمیکهعادتبهباختن
نداشــتوهوادارانشتاهمینپریشبیادشان
نمیآمدآخرینبارکیدرآزادیطعمشکست
راچشــیدهاند.تیمیکهشــخصیتقهرمانی
داشــتودرســختترینروزهاودشوارترین
بزنگاههاهمکاررادرمیآورد،بهروزیافتادهکه
میبینید.اینتیمآشفتهوپراشتباهکهچنین
دستتطاولبهخویشــتنگشادهاست،لشگر
شکستخوردهایاستکههرروزبیشترازدیروز
ازگذشتهاشفاصلهمیگیرد.پرسپولیسیکه
سالهابهاستحکامخطدفاعیاشدلگرمبود،
ازتیمیکهدر۸بازیاخیرشتنهایکگلزده
بود،۳گلخوردوبهشکلتحقیرآمیزیازجام
حذفیکناررفتتامســیرقهرمانیواحتمالا
دبلکردنرابرایرقیبسنتیاشهموارکند؛
کهخونبهدلهوادارانــشکند.هوادارانیکه
پسازسالهاســربهآسمانساییدنحالاباید
باحسرتشاهدکلکســیوناشتباهاتفردیو
تاکتیکیتیممحبوبشــانباشند.هوادارانیکه
نگرانبازگشتبهدورانیهستندکههنوزبرانکو
نیامدهبودکهبرویرانههایتیمیکهفقطنامش
پرسپولیسبود،آنبنایباشکوهرابسازد؛بنای
باشکوهیکهیحییگلمحمدیوهمراهانش

آنرابهویرانهتبدیلکردند.
همهمیدانیمکهقبلازشروعفصل،تعلل
وزارتورزشدرتعیینمدیرعاملوهیأتمدیره
باشگاه)کهدرتقابلباسرعتعملدرخصوص
تعیینتکلیفمدیریترقیبســنتیمعنادار
بود(چهآسیبهاییبهپرسپولیسزد.میدانیم
کهتیمباچهبحرانهایمالیومدیریتیمواجه
بودوهمچنانهست.تیمیکهدرآستانهشروع
لیگهمهانرژیاشراصرفخریدننازهافبکی
کردهبودکهبعدازیکســالسکونشــینیدر
لیگنهچندانمعتبراتریش،قدمرنجهکردهو
بهوطنآمدهبود.درادامههمپرســپولیسکه
مثلهمهاینسالهاتعدادیازستارههایشرا
ازدســتدادهبود،تاتوانستبازیکنمتوسطو
ضعیفجذبکرد.وچــهدرآغازوچهدرمیانه
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رابازتابمیدهند.
اینپرســپولیسویران،محصولکارجمعی
استونمیشودسهممدیریترادرناکامیهایش
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بازیکنانباکیفیتخارجــیودرنهایتضعیف
عملکردندرتدارکوآمادهسازیتیم.مشکلاتی
دراینســطحبرایهیچکدامازتیمهایبالای
جدولوجودنداشــت.احتمالاهمهمینهادر
بههمخوردنتمرکزســرمربیتیمنقشآفرینی
کرد.اتفاقافــرقمربیمعمولیبــامربیبزرگ
درهمینبزنگاههامشــخصمیشــود.)زمان
برانکوهمهمهچیزگلوبلبلنبود(.درمواجهه
بامشکلاتیحییتاتوانســتغرزد،قهرکردو
اشــتباهاتفنیاشرابافرافکنیگــردنداورو
مدیریتانداخت.بهمروروتقریبابعدازهرناکامی،
صحبتازاستعفاوکنارهگیریبهمیانآمدجوری
کهداستاناستعفاهاییحییواردفرهنگطنز
ملتشد.البتهدرفضایهواداریحامیانشبیشتر
ازمنتقدانشبودند.حالاکهورقبرگشتهوکاسه

صبرافکارعمومیلبریز
شــده،خبریازاستعفا

نیست.بهنظرمیرسدبایدبهصادقانهبودنتمام
خداحافظیهایقبلیشککرد.
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والیبال صابر را  از دست می دهد؟
 کاظمی که برای تیم العربی قطر 

  بازی می کند  به جمع مصدومان
                                       تیم ملی اضافه شد
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 رئال مادرید باید در بازی امشب
 از برتری اش مقابل مدافع عنوان 

قهرمانی اروپا دفاع کند

آقایحیی مرا به فوتبال معرفی کردآیا بازگشتی در کار  است؟
آزادی، زننده 2گل آلومینیوم مقابل پرسپولیس      
گل هایش را به پدر و مادرش و  استقلالی ها تقدیم 

کرده  اما از دست فرهاد مجیدی ناراحت است

2019

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

برنامه بازی

بایرن مونیخ

ویارئال
23:30

رئال مادرید

چلسی
23:30

لیگ قهرمانان اروپا  - یک چهارم

چهارشنبه 24 فروردین 1401

لیورپول

بنفیکا
23:30

اتلتیکومادرید

منچسترسیتی
23:30

لیگ قهرمانان اروپا  - یک چهارم

بارسلونا

گلاسکو رنجرز

فرانکفورت

براگا

23:30

23:30

پنج شنبه 25 فروردین 1401

آتالانتا

لیون

لایپزیش

وستهام

21:15

23:30

لیگ اروپا - یک چهارم

جمعه 26 فروردین 1401

پنجشنبه  25 فروردین 1401

فولاد

آخال
21:45

التعاون عربستان

سپاهان
00:45

لیگ قهرمانان آسیا

ایران

قرقیزستان
18:30

فوتسال مقدماتی جام ملت های آسیا

کاپـیتان کشُی
دوباره پرسپولیس، دوباره جام حذفی، دوباره یحیی گل محمدی 
و باز سرنوشــت عجیب یکی از بهترین و بزرگ ترین بازیکنان 
تیم. بهار92 در روزهایی که یحیی برای نخســتین بار سرمربی 
پرسپولیس شده بود، به شــکلی عجیب و ناگهانی علیه مهدی 
مهدوی کیا غضب کرد. آن هم درحالی که کیا همان زمان از کیفیت 
کافی برای حضور در ترکیب اصلی یا بازی به عنوان یک ذخیره مؤثر 
برخوردار بود. یحیی اما به دلایلی که هیچ وقت هیچ کس نفهمید با 
او چپ افتاد و این بازیکن را مرتب از فهرست کلی تیم خط می زد. 
حتما یادتان هست فشارهای روانی روی مهدوی کیا آنقدر ادامه 
یافت که نهایتا اشک او در برنامه 90 درآمد. در نگاه اول حق یک 
مربی اســت که بازیکنی را نخواهد؛ حتی اگر آن ستاره، بهترین 
و محبوب ترین فوتبالیست تیم باشــد. با این حال نکته عجیب 

به مواضع قبلی یحیی برمی گشــت؛ جایی که او چند ماه پیش از 
سرمربیگری پرسپولیس زمانی که دســتیار مانوئل ژوزه بود در 
واکنش به شایعه خداحافظی مهدوی کیا در پایان فصل گفته بود: 
»اصلا چنین چیزی صحت ندارد. مهدوی کیا حالا حالاها می تواند به 
پرسپولیس کمک کند. حتی اگر خودش هم چنین تصمیمی گرفته 

باشد، من با او صحبت می کنم تا منصرف شود.«
با این اوصاف بلافاصله بعد از عزل ژوزه و سپرده شدن تیم به یحیی، 
موضع او 180درجه عوض شد و آن بلا را سر کیا آورد؛ رفتاری چنان 
تلخ و عجیب که گل محمدی تا سال ها بعد به خاطرش تحت فشار 
بود. اوج داستان کیا، عدم اســتفاده پررنگ از او در فینال جام 
حذفی برابر سپاهان بود. پرســپولیس در حالی آن مسابقه را در 
ضربات پنالتی باخت که مهدوی کیا فقط 5 دقیقه بازی کرد و از قضا 

در همان مدت هم چند ارسال خطرناک انجام داد. روشن بود که 
مسئله یحیی با کیا »فنی« نیست. حالا شبیه این شرایط برای جلال 
حسینی ایجاد شده است؛ بازیکنی که اگرچه پا به سن گذاشته، 
اما قطعا هنوز جزو بهترین مدافعان لیگ است و هر بار حضورش 
در زمین، ایمنی ســاختار دفاعی را بالا می برد. حالا هفته هاست 
که گل محمدی از حســینی در ترکیب اصلی استفاده نمی کند و 
حتی در بازی سرنوشت ساز و حذفی با آلومینیوم هم این بازیکن 
را نیمکت نشــین کرد. همزمانی این تصمیم با اشتباهات عجیب 
مدافعان پرسپولیس مخصوصا وحدت هنانوف باعث انتقادهای 
بســیار زیادی از یحیی گل محمدی شده است. حتی تماشاگران 
حاضر در آزادی هم بارها جلال را تشویق کردند؛ بازیکنی که کل 

نیمه دوم را گرم کرد، اما به زمین نیامد.

نوع برخورد يحيي با جلال حسينی، خيلی ها را ياد تراژدی حذف مهدوی کيا انداخته است

 ادامه
 در صفحه18
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آفرین به این بدنسازی

یحیی یک چیزی می دانست

باز خدا پدر تو را بیامرزد

تقریبا هیچ مســابقه ای نیســت که 
پرسپولیس برگزار کند و یک مصدوم 
روی دست این تیم نماند. در ماه های 
اخیر بازیكنان زیــادی در این تیم 
آسیب دیده اند. اگر از سیامک نعمتی 
که ظاهرا مشكل شخصی دارد بگذریم، 
نفراتی مثل کمال کامیابی نیا، امید عالیشاه، عیسی آل کثیر، وحید 
امیری و... مصدومیت های سنگین را پشت سر گذاشته اند. البته که 
آسیب دیدگی در فوتبال تا حدی طبیعی است، اما زمانی که این 
مسئله شدت پیدا می کند، تردیدهایی در مورد کیفیت بدنسازی یا 
خدمات پزشكی تیم به وجود می آید. این تردیدها )درست یا غلط( 
امروز در پرسپولیس هم ایجاد شده؛ تیمی که در دیدار حذفی با 
آلومینیوم اراک فرشاد فرجی را هم به دلیل مصدومیت از دست 
داد. مدافع سرخ ها چند هفته قادر به بازی نخواهد بود، هرچند 

پرسپولیس هم این چند هفته بازی ندارد.

چند ساعت پیش از بازی پرسپولیس 
با آلومینیــوم اراک در جام حذفی، 
خبر رســید یحیی گل محمدی 
صفحــه اش در اینســتاگرام را از 
دســترس خارج کرده. این کاری 
است که او معمولا بعد از پایان مسابقات 
پرسپولیس و در مواجهه با بحران ها انجام می دهد، اما این بار به 
پیشواز ماجرا رفت. برخی هواداران پس از شكست قرمزها با این 
موضوع شوخی کردند و گفتند انگار یحیی یک چیزی می دانسته 
که قبل از بازی صفحه اش را بسته اســت! در هر صورت قهر و 
آشتی های حقیقی و مجازی گل محمدی در این مدت حسابی 
سوژه بوده و حتی خود پرسپولیسی ها را هم کلافه کرده است. 
برخی عقیده دارند یكی از دلایل عدم تمرکز کافی تیم، همین 
حاشیه هاست. شاید اگر یحیی کلا فعالیت مجازی نداشت و با 

همه تمرکز کارش را انجام می داد، شرایط فرق می کرد.

در مسابقات این هفته لیگ پرتغال، 
پورتو در حالــی با یک گل ویتوریا 
گیمارش را شكست داد که مهدی 
طارمی شــب پر فــراز و فرودی 
داشت. ستاره ایرانی پورتو در این 
مسابقه از کســب وکار همیشگی اش 
استفاده کرد و 2 پنالتی گرفت. هر دو را هم خودش زد؛ یكی 
را گل کرد و دیگری را از دست داد. او بعد از پایان بازی به خاطر 
از دســت دادن پنالتی از هواداران عذرخواهی کرد که به نظر 
می رسد از فواید فرنگ نشینی باشــد، چون در ایران طارمی 
در شرایط مشابه »هیس« نشان می داد! در هر صورت خدا به 
طارمی خیر بدهد که حداقل یک خبر خوش از آن سوی مرزها 
به این طرف مخابره می کند. بقیه لژیونرها که یا خط می خورند، 
یا نیمكت نشین هستند یا تیم شان بدجوری می بازد. خلاصه 

وضع بدی است.

امید گل ثبت شــده در بازی پرسپولیس و 
آلومینیوم نشان می دهد تیم میهمان واقعا 
شایستگی پیروزی بر سرخپوشان را داشته 
اســت. طبق آمارهای متریــكا، امید گل 
آلومینیوم در بازی یكشنبه 2.43 و امید گل پرسپولیس 1.49بوده است. 
بنابراین هر دو تیم کمی بیشتر از امید گلی که خلق کردند، به گل رسیدند 
و البته آلومینیوم استحقاق برتری با یک گل را داشته است. تیم اراکی حتی 
در تعداد شوت و شوت های داخل چارچوب هم بر پرسپولیس برتری داشته 
است. این تیم در شوت ها 14-11 و در شوت داخل چارچوب 9-7 برتری 
داشته و همه اینها در حالی رخ داده که آلومینیوم فقط 37درصد مالكیت 
توپ داشته است! اما شاگردان یحیی با وجود مالكیت 63درصدی در همه 

آیتم های هجومی از حریف پایین تر بوده اند.

یكشنبه شــب در ترکیــب آلومینیــوم، 
حســین پورحمیدی با مهارهــای خوب 
خود کمک زیادی بــه پیروزی تیمش کرد. 
محمدرضا آزادی هم بــا زدن 2گل یک روز 
فراموش نشدنی را در ورزشگاه آزادی تجربه کرد. اما بهترین بازیكن زمین 
کسی نبود به جز محمد علی نژاد که هر بار آلومینیوم از حریف خود عقب 
افتاد، با پاس گل و گل این بازیكن به بازی برگشــت. علی نژاد ابتدا با یک 
توپ ربایی عالی، پاس گل اول را به آزادی داد و ســپس گل دوم را خودش 
به تنهایی و به زیبایی به ثمر رســاند. او 2پاس کلیدی و 2دریبل موفق هم 
داشت و در نهایت از متریكا نمره عالی 8.49 را دریافت کرد. آزادی با نمره 
8.37 دومین بازیكن برتر زمین بود و اگر موفق به گل کردن پنالتی و ثبت 

هت تریک می شد، قطعا بالاتر از علی نژاد می ایستاد.

نمایش پرسپولیسی ها در بازی با آلومینیوم 
آنقدر ضعیف بود که فقط 2بازیكن این 

تیم توانستند از متریكا نمره بالاتر از 
7 بگیرند. بهترین بازیكن پرسپولیس، 
زننده گل اول این تیم یعنی احسان پهلوان بود که نمره اش در سایت 

متریكا 7.32 بوده اســت. نمره پهلوان دقیقا مساوی با نمره حسین 
پورحمیدی است که با این نمره سومین بازیكن برتر آلومینیوم بوده است. 

مهدی ترابی هم با گل کردن پنالتی مشكوک پرسپولیس، نمره خودش را 
بالا کشیده و با نمره 7.06 دومین بازیكن برتر تیمش بوده است. او در این 
بازی حدود 25دقیقه بازوبند کاپیتانی پرسپولیس را هم به بازو بست که این 
اتفاق نخستین بار بود برایش رخ می داد. عالیشاه )6.91(، سرلک )6.91( و 

گوهری )6.67( نفرات بعدی پرسپولیس بودند.

نكته بازی

متریكاآماربازی

تیم با کار ساخته می شود، نه کلمات
برای حمید مطهری، بعد از وداع با یک جام دیگر

2.43

8.49

7.32

فوتبال ایران

یادداشت

سپاهان بی مساوی 
فولاد فقط مساوی

2 نماینده ایران که در نخســتین شــب از لیگ 
قهرمانان آســیا به یک برد و یک مساوی رسیده 
بودند، در شــب دوم متحمل یک مساوی و یک 
باخت شدند. فولاد که در بازی اول برتر از حریف 
بود و مساوی کرد، این بار شاهد برتری حریفش 
بود اما باز هم به نتیجه تســاوی رسید. آمارهای 
بازی فولاد و شباب الاهلی نشــان می دهد تیم 
جواد نكونام در مالكیت توپ، تعداد پاس، شوت 
داخل چارچــوب و مهم تر از همــه »امید گل« 
شاهد برتری حریف اماراتی اش بوده است. فولاد 
در 55درصد از زمان مسابقه توپ را به حریفش 
سپرد و شاهد برتری 3-یک شــباب الاهلی در 
شــوت های داخل چارچوب بود. اما تنها شوت 
داخل چارچوب فولاد تبدیل به گل شد و حریف 
هم از 3شوتش نصیبی بیشــتر از یک گل نبرد. 
امید گل فــولاد در ایــن میــدان 0.70بود اما 
امیــد گل حریف اماراتی از عدد یک گذشــت و 
به 1.04رســید. جالب اینكه در همین شرایط 
هم نماینــده ایران تا یک قدمی کســب 3امتیاز 
رفت ولــی درنهایــت گل تســاوی را در دقیقه 

1+90پذیرفت.
اگر فولاد با وجود برتری حریفش از این تیم امتیاز 
گرفت، در عوض سپاهان با وجود برابری در امید 
گل و شوت به دروازه نتوانســت از حریف قطری 
امتیاز بگیرد. امید گل سپاهان در بازی با الدوحیل 
1.06بود و امید گل قطری ها هــم از 1.04فراتر 
نرفت. تعداد شوت ها در این بازی 12-11به سود 
سپاهان و شــوت های داخل چارچوب یک-2به 
سود الدوحیل بود. یعنی آمارهای 2 تیم در شوت 
و امید گل در مجموع مساوی بود اما الدوحیل که 
پیش از این صابونش به تن سایر تیم های ایرانی هم 
خورده بود، سپاهان را نیز با تک گل گلزن آشنایش 
اولونگا مغلوب کرد. در این گروه پاختاکور هم بعد 
از باخت روز اول مقابل ســپاهان توانست در شب 
دوم التعاون را با یک گل شكست دهد تا هر 4تیم 

این گروه بعد از 2بازی 3امتیازی باشند.

 چه کار سختی
 انجام دادی آقا یحیی

   این تیم با تمام مشــكلاتش 
آنقدر ســرمایه داشت که بتواند 
قهرمانی ششم را هم جشــن بگیرد )و البته روی کاغذ 
هنوز هم این بخت را دارد(. اگر که گرفتار افكار عجیب 
و غریب یحیی و ناکارآمدی همراهانش نمی شد. تیمی 
که آمادگی بدنی اش از همه تیم ها بالاتر بود )یاد مارکو 
به خیر( حــالا از دقیقه70 به بعد نفــس کم می آورد و 
بازیكنانش مدام مصدوم می شــوند. مظاهر رحیم پور 
به عنــوان مربی بدنســاز پرســپولیس در این باره چه 
توضیحی دارد. بعد از نابــودی حامد لک که بعد از یک 
ســال به تنظیمات کارخانه بازگشــت و تزلزل احمد 
گوهری که تا همین پارسال جزو دروازه بان های خوب 
لیگ بود، می شود این پرســش را مطرح کرد که داوود 
فنایی در پرسپولیس دقیقا چه کاری را انجام می دهد. 
با این همه تصمیم گیری غلط تاکتیكی می توان حمید 
مطهری را حراف ترین دســتیار تاریــخ فوتبال ایران 

دانست.
  یادمان هست که با یحیی هم 2بار قهرمان لیگ شده 
و یک بار تا فینال آسیا رفته ایم. اتفاقا به همین خاطر انبوه 
اشتباهات و کاســتی های کادر فنی، از سوی هواداران 
تحمل شد. اما تا ابد نمی شــود به گذشته تكیه کرد و 
هر سرمایه ای را اگر مدام خرج کنی تمام می شود حتی 
اگر گنج قارون باشد. ســؤال کلیدی ای که یحیی 
و گروهش باید به آن پاســخ دهند این است: 
»چگونه توانســتید آن بنای باشــكوه را به 
چنین ویرانه ای تبدیــل کنید؟!« قبول 

کنید که کار ساده ای نبود.

ادامه از 
صفحه 17

آقایحیی مرا به فوتبال ایران معرفی کرد
 آزادی، زننده 2گل آلومینیوم مقابل پرسپولیس گل هایش را به پدر و مادرش 

و استقلالی ها تقدیم کرده  اما از دست فرهاد مجیدی ناراحت است

بهروز رسایلی| از این بدتر نمی شد. در شبی که بعد از مدت ها 
امکان حضور هواداران پرسپولیس در ورزشگاه آزادی فراهم 
شد و آنها با خرید بلیت های گران قیمت به تماشای تیم شان 
رفتند، ســرخ ها شبی کابوس وار ســاختند. شروع بازی با 
آلومینیوم اراک طوری بود که انگار پرســپولیس می خواهد 
دق دلی لیگ را ســر جام حذفی خالی کند. قرمزها با عطش 
فراوان حمله کردند و خیلی هم زود به گل رسیدند. با توجه به 
اینکه ساختار تاکتیکی تیم اراکی براساس دفاع- ضدحمله 
استوار است، گل زودهنگام بهترین اتفاق ممکن برابر این تیم 
بود و می توانست کار را تمام کند. همه اینها اما خوش خیالی 
محض بود، چون ساختار دفاعی قرمزها ویران است؛ مطلقا 
ویران. باورکردنی نیســت خط دفاعی که برابر بزرگان آسیا 
آنطور مقاومت می کرد، حالا مقابل هر حمله تیم حریف تا مرز 
فروپاشی پیش می  رود. در نتیجه آلومینیوم 3بار در آزادی 
به گل رسید و تازه یک پنالتی هم خراب کرد. به این ترتیب 
گل دوم قرمزها که از روی یک ضربه پنالتی مشکوک به ثمر 
رسیده بود، ارزش خودش را از دست داد و این تیم ناباورانه از 
جام حذفی کنار رفت. بعد از ناکامی در لیگ قهرمانان آسیا و 
سوپرجام، پرسپولیس فرصت یک قهرمانی دیگر را از دست 
داد و در لیگ هم وضع این تیم زیاد خوب نیست. در نتیجه 
عجیب نبود که بیشترین هجمه ها روی یحیی گل محمدی، از 
زمان حضورش در پرسپولیس شکل بگیرد. او حالا به شدت 

تحت فشار است، بیشتر از هر زمان دیگری.

  هزار سؤال بی جواب 
سیاهه انتقادات بحق و پرسش های بی جواب از کادرفنی پرسپولیس 
آنقدر طولانی است که حتی مرور فهرست وار آنها هم در حوصله این 
مطلب نیست. هواداران نقدهای پرشــماری از یحیی و شرکا دارند؛ 
ازجمله اینكه چرا در نزدیكی های پایان فصــل هنوز ترکیب اصلی 
تیمش را پیدا نكرده اســت. علی نعمتی چهارمین بازیكنی بود که 

این فصل از سوی یحیی در پست دفاع چپ تست شد. زوج قلب خط 
دفاعی به دفعات تغییر کرده است و این روند بی پایان به نظر می رسد. 
جلال حسینی بدون هیچ دلیل منطقی به نیمكت چسبیده و علیرضا 
ابراهیمی به عنوان یكی از عجیب ترین خریدهای تاریخ پرسپولیس 
همچنان مورد اعتمــاد قرار نمی گیرد. بازیكنــان خارجی عملكرد 
بحث برانگیزی دارند. وحدت هنانوف اشتباهات فردی ویرانگر انجام 
می دهد و از شــرزود تمیروف هم بعد از 5بــازی، هنوز چیزی دیده 
نشده است؛ مطلقا هیچ چیز. تیم از نظر بدنی ضعیف به نظر می رسد، 
به طوری که پرســپولیس از دقیقه65 از آلومینیوم عقب افتاد، اما تا 
پایان بازی تقریبــا هیچ موقعیت ممتازی بــرای گلزنی خلق نكرد. 
حتی از حیث روحی و روانی هم به نظر می رسد سرخ ها به اندازه کافی 
آماده نیستند. آنها آماده ایجاد تنش هستند و در قبال اتفاقات منفی 
مسابقه، قادر به ارائه واکنش درست و منطقی نیستند. این پرسپولیس 
از هر نظر شبیه تیم نیمه اول دهه80 یا نیمه اول دهه90 شده است؛ 
پرآشوب، سردرگم و بی نظم. طبیعتا مسئولیت بخش زیادی از اینها با 

کادرفنی و شخص یحیی گل محمدی است.

  قصد استعفا نداری؟
یحیی گل محمدی تا به حال بارها و بارها از پرســپولیس قهر کرده، 
استعفا داده یا تهدید به این کار کرده است. هر بار هم اغلب هواداران 
پرسپولیس با جدایی او مخالف بودند. با این حال، پس از شكست تلخ 
یكشنبه شب این بار خیلی از همان هواداران از کلیدواژه استعفا برای 
یحیی استفاده می کردند و از او می پرســیدند آیا قصد کناره گیری 
نــدارد؟ گل محمدی این بار اســتثنائا بهانه گیــری خاصی نكرده، 
مسئولیت شكست را پذیرفته و گفته قصد بازسازی پرسپولیس را دارد؛ 
اما آیا این کار ساده و ممكن خواهد بود؟ با این همه بازیكن معمولی 
که از سوی خود یحیی به پرسپولیس افزوده شده اند، بدون اعتماد به 
بازیكنان جوان و استعدادهای جدید، آیا بازسازی تیم ساده است؟ و 
آیا این ماموریت از عهده کادرفنی فعلی بر می آید؟ تردیدهای زیادی 

در این مورد وجود دارد.

همه علیه یکی
 شكست ناباورانه در جام حذفی، فشارها روی یحیی گل محمدی 

را به حداکثر رسانده است

پرسپولیس از 
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تیم نیمه 
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امیرحســین اعظمی| محمدرضا آزادی مهاجم 
آلومینیوم اراک یک شــب فوق العــاده را در 
ورزشــگاه آزادی ســپری کرد. او در شبی که 
پرسپولیس یکی از تلخ ترین شکست های چند 
سال اخیر را تجربه کرد، 2گل برای آلومینیوم 
به ثمر رســاند و نقش مهمی در پیروزی تیمش 
داشت. آزادی حتی می توانست عملکرد خوب 
خودش را با گل کــردن پنالتی تکمیل کند ولی 
ضربه این بازیکن توسط احمد گوهری دروازه بان 
پرسپولیس مهار شــد. آزادی درخصوص برد 
به یادماندنی تیمش برابر پرسپولیس به سؤالات 

همشهری ورزشی پاسخ داده است.

  آلومینیوم یــک نتیجه فوق العاده 
در ورزشــگاه آزادی گرفت. در مورد برد مقابل 

پرسپولیس چه صحبتی داری؟
می دانستیم بازی ســختی داریم ولی خیلی انگیزه 
داشتیم که برنده شــویم. جو بازی هم خوب بود و 
حضور هواداران 2 تیم هم بازی را جذاب تر کرده بود. 
خیلی خوشــحالم که در این بازی مهم به پیروزی 
رسیدیم و شایســتگی خودمان را نشــان دادیم. 
پرســپولیس هم تیم خوبی اســت و در لحظاتی از 
بازی به ما فشــار آورد ولی مــا در مجموع فوتبال 
خوبی را به نمایش گذاشتیم، خصوصا در نیمه دوم. 
البته این را هم بگویم که پنالتی پرسپولیس به هیچ 
عنوان درست نبود و تصمیمی که داور گرفت کار ما 

را سخت تر کرد.

 در مورد درخشش خودت صحبت 
کن. فکر می کردی 2گل بزنی؟

فقط خدا را شــكر می کنم و گل هایــم را به پدر 
و مادرم و همچنیــن هواداران اســتقلال تقدیم 

می کنم.

 بعد از بازی گفتی که دوست داری در 
فینال با استقلال روبه رو شوید. آیا با گفتن این 

جمله برای استقلال کری خواندی؟
خیر، من در استقلال حضور کوتاه مدتی داشتم و 
درنهایت جدا شدم. شرایط در آنجا آنطور که انتظار 
داشتم پیش نرفت و حالا دوست دارم در فینال با 
استقلال روبه رو شویم تا بتوانم خودم را نشان دهم.

 از فرهاد مجیدی ناراحتی؟
نمی توانم بگویم ناراحت نیستم چون در استقلال 

به من اعتماد نشد.

 به اســتقلال گل بزنی خوشحالی 
می کنی؟

خیر.

 نکته جالب در مورد تو این است که 
در تراکتور شاگرد یحیی گل محمدی بودی. او 
در سال96 تو را به تراکتور آورد، درست است؟

بله، من در تیم امید بودم کــه آقایحیی مرا به تیم 
بزرگسالان آورد. در واقع ایشان مرا به فوتبال ایران 

معرفی کرد و در پیشرفت من نقش مهمی داشت.

 چرا پنالتی را گل نکردی؟ به نظر خودت 
ضربه  را خوب زدی؟

بله، من خوب به توپ ضربه زدم و گلر هم واکنش خوبی 
از خودش نشان داد. فكر می کنم باید بیشتر به توپ زاویه 
می دادم ولی حیف شد که هت تریک نكردم. دوست داشتم 

سومین گل را هم بزنم ولی قسمت نشد.

 در مورد بازی بعدی 
با خلیج فارس ماهشهر چه صحبتی داری؟

آنها چند تیم لیگ برتری را حذف کرده اند و به هیچ 
عنوان نباید این تیم را دست کم بگیریم. این بازی ها 
خطرناک هستند و باید با تمرکز بالا فوتبال بازی کنیم 
تا از این مرحله هم عبور کــرده و درنهایت به فینال 
برســیم. ما تیم خیلی خوبی داریم و امیدوارم در این 

جام قهرمان شویم.

 گویا پرســپولیس در نیم فصل با تو 
مذاکره کرده بود. چرا درنهایت حضورت در این 

تیم منتفی شد؟
زیاد دوست ندارم در این خصوص صحبت کنم. من 
الان بازیكن آلومینیوم هستم و خوشحالم که در این 
تیم فوتبال بازی می کنم. امیدوارم در ادامه بازی های 
جام حذفی و لیگ برتر، بازیكــن مؤثری برای تیمم 

باشم.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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228-2461081315هوادار11

627-2451272127نساجی12
820-2448121725تراکتور13

1917-2438131029نفت مسجد سلیمان14
1416-2421012822فجر سپاسی15
2114-2428141435پدیده 16

شكست پرسپولیس برابر آلومینیوم اراک 
که با از دســت رفتن جام حذفی همراه 
بود، از زوایای متعدد قابل بررســی است 
و رسانه ها هم مشغول به این کار هستند. 
با این حال شــاید بتوان این موضوع را از 
یک جهت دیگر هم دید؛ اینكه جملات 
انگیزشی و قهرمانانه شاید به درد تیتر 
شدن در سایت ها و شبكه های اجتماعی 
بخورند، اما نقش اصلی را در آماده سازی 
یک مجموعه و تلاش برای پیشــرفت 
بازی نمی کننــد. یكی از ســوژه های 
دائمــی پرســپولیس در ایــن فصل، 
جملات قصار و گهرباری بوده که حمید 

مطهری به زبان می آورده است. دستیار یحیی گل محمدی 
آنقدر در این زمینه افراط کرد کــه نهایتا این جملات بار 
معكوس پیدا کردند؛ یعنی به جــای تحریک بازیكنان به 
ارائه نمایش های بهتر و جنگجویی بیشــتر، عامل شوخی 
رقبا با پرسپولیس شــدند. آخرین جمله مطهری هم که 
پیش از بازی با هوادار به زبان آورد این بود: »با آجرهایی که 
به سمت پرسپولیس پرتاب می شود، طبقه ششم ساختمان 
قهرمانی را می سازیم.« نهایتا اما پرسپولیس با توقف برابر 
هوادار شانس هایش را برای قهرمانی در لیگ کمتر از قبل 
دید و بعد هم که فاجعه باخــت خانگی به آلومینیوم اراک 
پیش آمد. نتیجــه می گیریم تیم را »کار« می ســازد، نه 
کلمات. این واژه های قشنگ در اثر زیاده روی در استفاده، 

بخش مهمی از تأثیرشان را از دست می دهند.
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جهان

وز چهره ر

برد 3-1 رئال مادرید در زمین چلســی باعث شد کمی از 
التهاب بازی امشب کاسته شــود اما چلسی مدافع عنوان 
قهرمانی اروپاست و با ستاره های گران قیمت خود و توماس 
توخل حرف هایی برای گفتن دارد. رئال مادرید با 3 پیروزی 
مهم پیاپی باخت در ال کلاسیکو را فراموش کرد. حالا 2 بازی 
مهم و حیاتی در پیش است؛ بازی امشــب با چلسی و اول 
هفته آینده با ســه ویا. چلســی هم در زمین ساوتهمپتون 
6 بر صفر پیروز شــد تا طعم تلخ 2 شکســت خانگی پرگل 
مقابل برنتفورد و رئال را از یاد ببرد. چلسی هرگز در برنابئو 
بازی نکرده. رئال و چلسی فصل قبل در مرحله نیمه نهایی 
با هم روبه رو شدند اما به خاطر بازسازی ورزشگاه سانتیاگو 
برنابئو در ورزشــگاه دوم یعنی دی استفانو بازی کردند که 
بازی یک-یک مساوی شد. تیم لندنی با تصمیم سرمربی 
آلمانی اش در برنابئو تمریــن نکرده و کنفرانس مطبوعاتی 
سرمربی هم در همان لندن برگزار شده تا احتمالا دستش 
برای بازی امشب رو نشــود. از بخش مدیریتی باشگاه هم 
خبر می رسد که پس گیری امتیاز و مالکیت باشگاه لندنی از 
آبراموویچ به دلیل دوستی او با ولادیمیر پوتین قطعی است 
اما خبر جدیدتر این است که شنیده می شود آبراموویچ که 
به حضور در فوتبال عادت کرده، می خواهد باشگاه والنسیا را 
بخرد. اگر این اتفاق بیفتد و دولت اسپانیا جلوی او را نگیرد، 
والنسیا بار دیگر به یکی از قطب های بزرگ فوتبال اسپانیا و 

حتی اروپا تبدیل می شود.

   در این قــرن تنها 3  بــار تیم های انگلیســی در زمین 
رئال مادرید موفق به پیروزی شــده اند؛ منچستر ســیتی، 

لیورپول و آرسنال. 7 تیم انگلیسی در این ورزشگاه باخته اند.
   رئال مادرید درحالی کــه در هفته های اخیر به خصوص 
توســط برخی ضدرئالی ها مورد انتقاد قرار گرفته از 9 بازی 
اخیــرش در 8بازی برنده شــده و فقط یکــی را باخته که 

ال کلاسیکو بوده؛ 21گل زده و 8 گل خورده.
   رئال این هفته به سیزدهمین پیروزی متوالی خود مقابل 
ختافه دست یافت که طولانی ترین برد متوالی رئال مادرید 
مقابل یک حریف است. رئال در 9داربی اخیر مقابل تیم های 
مادریدی پیروز شده و 8 بار دروازه خود را بسته نگه داشته 

است.
   رئال مادرید فصل قبل در همین مقطع تنها 76گل زده 
داشت و 39گل خورده بود. حالا این آمار با درخشش کریم 
بنزما بــه 93گل زده و با وجود جدایــی راموس به 37گل 

خورده رسیده است.
    رئال مادرید تا اینجای فصل، بعد از 45بازی؛ بیشترین 
 برد از فصــل14-2013 تاکنون، کمتریــن باخت از فصل

17-2016 تاکنون، بیشترین گل زده از فصل18-2017 و 
کمترین گل خورده از فصل16-2015 تاکنون.

    آنچلوتی در بازی با ختافه از 8بازیکن سیاهپوســت در 
ترکیب استفاده کرد که سابقه نداشته؛ آلابا، وینیسیوس، 
رودریگو، کاسمیرو، میلیتائو و کاماوینگا. این در حالی است 
که عده ای همواره بــه فلورنتینو پرس اتهــام زده اند که از 

بازیکنان سیاه خوشش نمی آید.
    وینیســیوس به رکورد 100 پیروزی با رئال رســیده؛ 
160بازی، 100 برد، 29 تساوی و 31 شکست. وینی در این 
فصل 42 بازی داشــته که 17 گل و 16 پاس گل به نام خود 

ثبت کرده است. او روی 33 گل تأثیر مستقیم داشته که از 
این حیث در میان 10 بازیکن برتر 5 لیگ بزرگ جای گرفته 
است. او زودتر از مارســلو، واران، ایگواین، راموس، ایسکو و 

بنزما به رکورد 100 پیروزی در رئال مادرید رسیده است.
    وینیســیوس برای دومین بار در دوران حرفه ای خود با 
رئال مادرید در 2 بازی متوالی 2 پاس گل داد )چلسی و ختافه(؛ 

اولین بار مقابل مایورکا و والنسیا در سپتامبر2021 بود.
   کاسمیرو دومین آمار بد خود از لحاظ بازی بدون گلزنی 

با رئال مادرید را شکست و پس از 45 بازی به ختافه گل زد.
  بیل که در بازی با ختافه از سوی هواداران رئال هو شد، 
در پایان فصل برنابئو را ترک می کند. او در 9 فصل در برنابئو 

257بازی داشته با 106 گل و 67 پاس گل.
   توخــل تأیید کــرد که لوکاکــو در بازی فــردا مقابل 
رئال مادرید حضور نخواهد داشت اما آسپلیکوئتا که کرونا 
مثبت شده بود، در آخرین لحظه تستش منفی شد و به این 
بازی رسید. در اردوی رئال میلیتائو محروم است و ماریانو، 

آزار و یوویچ مصدوم هستند.
   رئال مادرید در تمام 5 بازی حذفی که در لیگ قهرمانان 
اروپا حضور داشته و در بازی رفت 3 گل خارج از خانه به ثمر 

رسانده، به مرحله بعد صعود کرده است.
    سیمون مارسینیاک لهستانی به عنوان داور این دیدار 
انتخاب شده. او هیچ وقت برای چلســی قضاوت نکرده اما 
5بار بازی های رئال را ســوت زده است؛ 3-0 مقابل شریف 
)2021(، شکست 4-2مقابل اتلتیکو )سوپرکاپ 2018(، 
1-1 مقابل تاتنهام )2017(، 2-2 مقابل دورتموند )2016(، 

2-0 مقابل رم )2016(.

 آیا بازگشتی 
در کار خواهد بود؟

رئال مادرید باید در بازی امشب از برتری اش مقابل مدافع عنوان قهرمانی اروپا دفاع کند

 برای نخستین بار در تاریخ 3پنالتی علیه بارســا گرفته شد که یکی از آنها را  
تر اشتگن مهار کرد. بارسا برای پیروزی بر لوانته ته جدولی زجر زیادی کشید 
و شایسته شکستی پرگل بود اما درخشــش دروازه بان آلمانی این تیم را در 
کورس قهرمانی لالیگا نگه داشت. پیروزی 3 بر 2 بارسا در دقیقه92 و با گل 
لوک دی یونگ به دست آمد. کاتالان ها در ورزشگاه سیوداد والنسیا در 5دیدار 
قبلی تنها یک بار موفق به پیروزی شده بودند. بازی در این ورزشگاه خساراتی را 
هم به بارسلونا وارد کرده بود؛ فصل 18-2017 و در هفته سی و هفتم با تحمیل 
نخستین شکست فصل به بارسلونا و از دست رفتن رؤیای کسب عنوان نخستین 
قهرمانی بدون شکست در تاریخ لالیگا و فصل 21-2020 در هفته سی و ششم 
با تحمیل تساوی 3-3 و بر باد دادن شانس بارسلونا برای کسب عنوان قهرمانی.
حالا ژاوی 15بازی پیاپی در لالیگا را بدون شکســت ســپری کرده اما برای 
رسیدن به قهرمانی باید به معجزه اعتقاد داشته باشد. رئال مادرید در 7 بازی 
دیگر تا انتهای لیگ به ترتیب مقابل سه ویا،  اوساسونا، اسپانیول، اتلتیکومادرید، 
لوانته، کادیس و بتیس قرار می گیرد که دست کم 4دیدارش سخت است. بارسا 
8بازی در پیش دارد و اگر هر 2 تیم همه بازی های خود را ببرند، رئال در هفته36 
می تواند با پیروزی بر همین لوانته جشن قهرمانی زودهنگام بگیرد. آنها برای 
تثبیت قهرمانی لالیگا، از 7 بازی آینده )21 امتیاز باقی مانده( تنها به 13 امتیاز 
دیگر نیاز دارند. اگر بارسا در یک بازی بلغزد، آنگاه رئال می تواند با برتری در 
بازی هفته 35مقابل اتلتیکومادرید که 18 اردیبهشت برگزار می شود جشن 
قهرمانی بگیرد. سرمربی بارسا درباره شانس قهرمانی تیمش گفته: »خیلی 
سخت است، رئال مادرید هرگز نمی بازد، اگر در 2هفته آینده امتیازی از دست 

بدهد، ما شانس داریم.«
  دمبله باز هم پاس گل داد. او در 14بازی آخرش یک گل زده و 11پاس گل 
داده. این در حالی اســت که او تا پیش از آن تنها یــک گل در این فصل زده 
بود. عثمان با 13تأثیرگذاری روی گل های بارســا بهترین بازیکن این فصل 
بلوگرانا محسوب می شــود، بالاتر از ممفیس و آلبا و فران تورس هر کدام با 

12تأثیرگذاری.
   اوبامیانگ باز هم گل زد. او که در نیم فصل از آرسنال دور انداخته شد و رایگان 
به بارسلونا پیوست و نیمی از حقوقش را هم باشگاه لندنی می پردازد، در همین 
مدت کم شاهکار کرده و 10گل و یک پاس گل به نام خودش ثبت کرده است. او 
در نیم فصل اول با پیراهن آرسنال در 14 بازی تنها 4 گل و یک پاس گل داشت.

   بعد از لوئیس سوارس در فصل17-2016، لوک دی یونگ نخستین بازیکن 
بارساست که 5 گل با سر در یک فصل به ثمر رسانده است.

لالیگا داغ ماند
فرصت سوزی های لوانته، بارسا را در کورس 

قهرمانی نگه داشت فینال لیــگ برتر بین منچستر ســیتی و لیورپول مثل 
دیدار رفت 2-2 تمام شــد. هیچ مربــی دیگری بیش از 
کلوپ، گواردیولا را شکست نداده و برعکس، هیچ مربی 
دیگری به انــدازه گواردیولا موفق به پیــروزی بر کلوپ 
نشده بود و هرکدام 9پیروزی داشتند اما در این بازی برای 
پنجمین بار با هم مساوی کردند. با این تساوی فاصله 
یک امتیازی لیورپول با سیتی صدر جدولی 
حفظ شــد. در بازی های باقی مانده به نظر 
می رســد کار لیورپول برای پیروزی خیلی 
سخت تر از حریف باشد. قرمزها در ادامه فصل 
با تیم های منچستر یونایتد که دشمن است، 
اورتون )داربی(، نیوکاسل اوج گرفته، تاتنهام 
که برای ســهمیه می جنگد، استون ویلا که 
استیون جرارد لیورپولی را روی نیمکت دارد، 
ساوتهمپتون که یقه بزرگانی مثل سیتی را 
گرفته و ولوز که تیم چغری است قرار می گیرد. 
بازی های ســیتی به این شرح اســت؛ ولوز، 
برایتون، واتفورد، لیدز، نیوکاســل، وستهم 
و اســتون ویلا که غیر از ولوز که گربه ســیاه 
من سیتی اســت، ســایر دیدارها نباید زیاد 
سخت باشــد. لیورپول و من سیتی شنبه 
باز هم با هم بازی دارند؛ این بار در مرحله 
نیمه نهایی جام حذفی انگلیس. آن دیدار 

برنده خواهد داشت.
   دی بروینــه بــرای هفتمین بازی 
پیاپی با پیراهن منچسترسیتی موفق 
به گلزنی شــد؛ من یونایتد )2گل(، 
کریســتال پــالاس، ســاوتهمپتون 
)حذفــی(، برنلــی، اتلتیکــو مادرید 
)لیگ قهرمانــان( و لیورپــول؛ 6گل و 

یک پاس گل.
  کوین دی بروینــه در 4 بازی اخیر 
لیگ برتر انگلیس مقابل لیورپول موفق 

به ثبت 3 گل و 2 پاس گل شده.

   برای نخســتین بار در تاریخ تقابل هــای لیورپول و 
منچسترســیتی، هر دو تیم قبل از دقیقــه 15موفق به 

گلزنی شدند!
   با احتساب پاس گل دوم لیورپول، محمد صلاح حالا 
در 47 بازی لیگ برتری برابر Big Six، روی 35 گل تأثیر 

مستقیم داشته است؛ 26 گل، 9 پاس گل.
   سادیو مانه همزمان با تولد 30سالگی اش با زبان روزه 
برای لیورپول گل زد. کریستال پالاس با 13 گل و آرسنال 
و چلسی و استون ویلا و منچسترسیتی با 8 گل، حریفان 
مورد علاقه ســادیو مانه به حســاب می آیند. در اینجا 
بدنیست نگاهی هم به آمار مانه در دوران فوتبالش داشته 
باشیم؛ 441 بازی باشگاهی، 184 گل، 92 پاس گل و 88 

بازی ملی برای سنگال، 28 گل و 20 پاس گل.
   از شروع فصل 19-2018، ترنت الکساندر آرنولد بیش 
از هر بازیکن دیگری در لیگ برتر پاس گل )44( داده است. 
پاس گلش در بازی با ســیتی به دیوگو ژوتا به این معنی 
است که حالا او حداقل یک گل یا پاس گل را در برابر 19 تیم 

دیگر لیگ برتر ارسال کرده است.
   لیورپول برای اولین بار در کل این فصل لیگ برتر، بعد 
از اتمام نیمه اول عقب افتاد و یکشنبه دقیقا یک سال از 
آخرین باری که چنین اتفاقی برایشان افتاد می گذشت. 
آن بازی درنهایت منجر به پیروزی 2 بر یک مقابل استون 

ویلا در 10آوریل2021 شده بود.
   گواردیولا در پایان باز هم به همتای آلمانی اش احترام 
گذاشت؛ به این شکل: »به یورگن احترام زیادی می گذارم. 
او مرا به مربی بهتری تبدیل کرده است. ما رفیق نیستیم، 
با هم غــذا نخورده ایم، شــماره اش را دارم اما به او زنگ 
نمی زنم. احترام بین طرفین وجود دارد. شنبه آینده برای 
شکست دادنش تلاش خواهم کرد. ممکن است با توجه به 
نحوه پرس کردنشان، در بازی شنبه تغییراتی در ترکیب 
داشته باشیم. فکر می کنم با خراب کردن موقعیت هایمان 
و شکست ندادنشان، آنها را زنده گذاشتیم. من لیورپول را 
تحسین می کنم. لیورپول لذتی برای تماشاست. در اغلب 

اوقات آنها حریف هایشان را نابود می کنند.«

ترافیک در صدر
 میلان دوباره جام را دودستی 
به همشهری تقدیم می کند؟

وضعیت جدول سری آ در این فصل خیلی عجیب است. تا همین 
هفته گذشته اینتر از کورس قهرمانی خارج شده و یوونتوس داشت 
به صدر نزدیک می شد. حالا با برد اینتر، شکست ناپولی و تساوی 
میلان در این هفته و پیروزی هفته گذشــته اینتــر بر یووه همه 
معادلات دوباره به هم ریخته. اینتر با یک بازی کمتر نسبت به همه 
مدعیان و کسب 66امتیاز در فاصله 2 امتیازی میلان صدرنشین 
قرار دارد و پیروزی در دیدار عقب افتاده می تواند این تیم را به صدر 
برســاند. تفاضل گل آنها هم از همه بهتر است؛ مثبت 41 در برابر 
میلان با مثبت 27 و ناپولی  66امتیازی با مثبت 32گل. بازی های 
باقیمانده میلان همگی سخت است؛ ساسولو، آتالانتا، هلاس ورونا، 
فیورنتینا، لاتزیو و جنوا. 7بازی بعدی اینتر؛ اسپتزیا، رم، بولونیا، 
اودینزه، امپولی، کالیاری و سمپدوریا که تقریبا هیچ کدام سخت 
نیست. فراموش نکنیم پیولی با این بضاعت بازیکن و تیم خالی از 
ستاره تا همین جا هم شاهکار کرده که میلان را بالای جدول نگه 

داشته است.
  مانیان کــه فصل پیــش تیــم لیــل را در فرانســه بالاتر از 
پاری سن ژرمن قهرمان کرده بود، ششمین کلین شیت خود را هم 
ثبت کرد. او 52لمس توپ داشت درحالی که براهیم دیاس مهاجم 

تنها 19بار توپ را لمس کرد!
  در یک بازی سری آ، مایک مانیان به طور میانگین 5.9کیلومتر 
مسافت طی می کند که دومین رتبه برتر لیگ در این فصل است. 
پیترو تراسیانو، دروازه بان فیورنتینا )6.6کیلومتر( در جایگاه اول 

قرار دارد.  
  میلان از لحاظ مالکیت تــوپ هم مشــکل دارد و با میانگین 
55.1درصد و تنها 0.1درصد بیش از ساسولو پنجمین تیم لیگ 
است. ناپولی )58.7درصد(، اینتر )56.5درصد(، فیورنتینا و لاتزیو 

بالاتر از آنها هستند. یوونتوس دهم است!
  ناپولی هم 3 بر 2 به فیورنتینا باخت. ناپولی از 6فوریه نتوانسته 
دروازه خود را بســته نگه دارد. آخرین باری که ناپولی کلین شیت 
کرد، بازی برابر ونتزیا با نتیجه 2 بر صفــر بود. در این بازی باز هم 
پسر سیمئونه موفق به گلزنی برای فیورنتینا شد. او در این فصل 

8گل به 7تیم بالای جدول زده است.
  اگر جدول لیگ را براساس 20بازی آخر تنظیم کنیم، می بینیم 
یوونتوس با 44امتیاز و 2 امتیاز بیشتر از اینترمیلان در صدر قرار 
دارد و میلان با 36امتیاز سوم است. شاید اگر آلگری آن همه امتیاز 
در ابتدای فصل به خاطر شوک جدایی کریستیانو رونالدو از دست 

نمی داد، الان صدر جدول سیاه وسفید بود.
  یوونتوس با پیروزی بر کالیاری برای اولین بار از مه2021 موفق 

شد در 3 بازی متوالی خارج از خانه به پیروزی دست یابد.

ماشین پنالتی
 هیچ داوری نمی تواند

 پنالتی های طارمی را نگیرد

درحالی که همه لژیونرهای ما در تیم های خــود یا بازیکن ذخیره اند یا 
تیم شــان در انتهای جدول دســت وپا می زند، مهدی طارمی بار دیگر 
فرصت خودنمایی در ترکیب پورتو را یافت و در هفته بیست و نهم لیگ 
برتر پرتغال 2 پنالتی گرفت که هر دو را خــودش زد و البته یکی را هدر 
داد. پنالتی هدر رفته اش در پیروزی یک بر صفر مقابل ویتوریا نخستین 
پنالتی ای بود که او در لیگ برتر پرتغال خراب می کرد. طارمی 69دقیقه در 
زمین ماند. او پنالتی اول را در دقیقه36 و دومی را در دقیقه63 گرفته بود. 
بازیکن ایرانی از سوی لیگ پرتغال به عنوان مرد مسابقه )MVP( معرفی 
شد و پپه بازیکن پرتغالی جایزه شایستگی پورتو را دریافت کرد. سایت 

سوفا اسکور نمره 7.4 را به مهدی طارمی داد.
طارمی هنگام دریافت جایزه گفت: »خوشحالم که گلزنی کردم، اما یک 
پنالتی از دست دادم و از این بابت واقعا عذرخواهی می کنم. امیدوارم با 
گلزنی همچنان به تیم کمک کنم تا در ادامه بازی ها به قهرمانی برسیم.« 
پپه که از عذرخواهی او تعجب کرده بود، پاسخ داد: »واقعا طارمی بابت از 
دست دادن پنالتی عذرخواهی کرده؟ همانطور که یک گل حاصل کاری 
تیمی است، شما نباید )بابت از دست دادن پنالتی( عذرخواهی کنید. باهم 

پیروز می شویم و با هم شکست می خوریم.«
سرخیو کونسیسائو سرمربی پورتو درباره گفت وگو با طارمی قبل از زدن 
پنالتی دوم به نشریه »اوجوگو« پرتغال، گفت: »پیش من آمد تا سؤالی را 
مطرح کند. شما وقتی در چنین لحظاتی شک دارید درنهایت احساس 
ترس می کنید. به فابیو ویرا گفتم تو در این شرایط نمی توانی پنالتی بزنی. 

طارمی پنالتی را خواهد زد. اما طارمی رفت و پنالتی را از دست داد.«
مهدی در 27بازی این فصل برای پورتو 15بار موفق به گلزنی شده که 
از این لحاظ توانســته از رکورد 14گل لوییس دیاس عبور کند و به رده 
دوم جدول گلزنان لیگ برسد. لوییس دیاس از زمستان در لیورپول بازی 
می کند و دیگر عضو پورتو نیست. بعید است طارمی به رکورد 24گل زده 

داروین نونیس اروگوئه ای )در 24بازی( برسد.
پورتو با این پیروزی 79 امتیازی شــد و با 6 امتیاز اختلاف نســبت به 
اسپورتینگ دوم جدولی در صدر جدول قرار گرفت. پورتو درصورتی که 
در بازی بعدی به پیروزی برسد قهرمان لیگ پرتغال خواهد شد. پورتو با 
57بازی بدون شکست، رکورد لیگ پرتغال را شکسته و تنها 4مساوی به 

حریفان داد؛ 25برد، 72گل زده و 12گل خورده.

 زیردریایی ها 
در هالیوود

بایرن مونیخ در بازی رفــت در زمین ویارئال بعد از 25بازی 
متوالی سرانجام در یک بازی خارج از خانه شکست خورد 
و حالا نوبت جبران و صعود اســت تا لیورپول را در دیدار 
نیمه نهایی تنها نگذارد. ناگلزمان برای بازی امشب نیکولاس 
زوله )کرونا(، تولیسو، چوپوموتینگ و بونا سار را در اختیار 
ندارد اما لوکاس ارناندس که بازی شنبه مقابل آگزبورگ را 
به دلیل آسیب دیدگی ران از دســت داده بود با تیم تمرین 
کرده. اونای امری در بازی ابتــدای هفته مقابل بیلبائو که 
با تســاوی یک-یک به پایان رسید، به بازیکنان اصلی اش 
استراحت داده بود تا برای بازی امشب آماده باشند. بایرن 
به زور و با گل دیرهنگام لواندوفسکی آگزبورگ را شکست 
داد. زیردریایی های زرد )لقب ویارئال( آیا می توانند اف سی 
هالیوود )لقب بایرن( را هــم مثل گور خرهای تورین حذف 

کنند؟
   توماس مولر با پیروزی در بازی با آگزبورگ به ســومین 
بازیکن تاریخ بوندس لیگا تبدیل شد که به 300برد در این 
رقابت ها رسیده؛ بعد از مانوئل نویر )312( و اولیور کان )310(. 
او همچنین به نخستین بازیکنی تبدیل شد که این رکورد را با 

حضور در یک باشگاه به ثبت می رساند.
   کیمیش هم با پیروزی در بازی ایــن هفته به 150 برد در 
196بازی بوندس لیگا می رسد. او با بهترین رکورد از این حیث 
که در اختیار آرین روبن بود برابری خواهد کرد )دقیقا 150 برد 

در 196 بازی(.
    اسلاوکو وینچیچِ اسلوونیایي قضاوت دیدار امشب بایرن 
برابر ویارئال را برعهده دارد. او پیش تر هرگز دیداری را برای 

بایرن مونیخ قضاوت نکرده.
    پیــش از شکســت در بازی رفت، آخرین شکســت 
باواریایی ها در خانه رقبای اروپایی به شکســت 3بر صفر 
مقابل پاری سن ژرمن در هفته دوم لیگ قهرمانان اروپا فصل 

18-2017برمی گشت.
   در بازی با ویارئال روند گلزنی های بایرن مونیخ در 30 دیدار 
پیاپی لیگ قهرمانان اروپا متوقف شد. آنها پیش از این در 
30 بازی لیگ قهرمانان، 101 بار موفق به گلزنی شده بودند؛ 

متوسط 3.4گل در هر بازی.
   ویارئال بین همه تیم هــای حاضر در مرحله یک چهارم 
لیگ قهرمانان غریبه تر است. با مقایسه ظرفیت ورزشگاه 
برخی تیم های حاضر در این مرحله با جمعیت شهر ویارئال 
می توان به این مهم پی برد؛ سانتیاگو برنابئو )رئال(: 81044 
نفر، آلیانس آره نا )بایــرن(: 75024نفر، واندا متروپولیتانو 
)اتلتیکو(: 68456 نفر، دالوژ )بنفیکا(: 64642 نفر، اتحاد 
)منچسترسیتی(: 55097 نفر، آنفیلد )لیورپول(: 53394 

نفر و جمعیت شهر ویارئال: 50577 نفر.

فینال اول برنده نداشت
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منهای فوتبال

کوتاه تر از گزارش

ذوب آهن یک پیروزی تا فینال 
تیم ذوب آهن اصفهان هم به یک قدمی فینال لیگ برتر بسکتبال رسید. 
اصفهانی ها که در نیمه نهایی لیگ با نظم آوران سیرجان بازی می کنند، 
هم اکنون 2- صفر جلو افتاده اند. آنها که در بازی اول به پیروزی رســیده 
بودند، در بازی دوم هم 81-80 برنده شدند. اگر ذوب آهن امشب در بازی 
سوم به پیروزی برسد، می تواند در فینال بازی کند. در بازی دوم آرمان زنگنه 
با 20امتیاز و 12ریباند ستاره تیم اصفهانی بود. در این تیم سجاد مشایخی 
به دلیل آسیب دیدگی غایب بود. در دقایق پایانی بازی هم ارسلان کاظمی 
با مصدومیت زمین را ترک کرد. دیروز پیگیری ها برای مشــخص شدن 
وضعیت آنها به نتیجه نرسید و این احتمال وجود دارد که ذوب آهن بدون 
این دو بازیکن به میدان برود. در دیگر بازی این مرحله شهرداری گرگان با 2 
پیروزی از شیمیدر جلو بود و اگر بازی دیشب را می برد، فینالیست می شد. 

بازی ها بعد از افطار و در سالن بسکتبال ورزشگاه آزادی برگزار می شود.
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یک نگرانی به نگرانی های تیم ملی والیبال اضافه شد. درحالی که 
بهروز عطایی، سرمربی تیم ملی در نخستین روز شروع اردو گفته 
بود تعدادی از مصدومان تیم ملی شــاید به لیگ ملت ها نرسند، 
حالا یک مصدوم دیگر هم به جمع مصدومان اضافه شــد. صابر 
کاظمی که در امیــرکاپ قطر برای تیم العربــی بازی می کند، 
یکشنبه شب در نخســتین بازی از مرحله نیمه نهایی به میدان 
رفت و با اینکه در پیروزی 3 بر صفر تیمش مقابل الاهلی 14امتیاز 
سهم داشــت با مصدومیت زمین را ترک کرد. طبق خبری که 
ورزش 3 داده است، صابر که برای زدن اسپک بلند شده بود، روی 
مچ پایش فرود آمد و لنگان لنگان زمین را ترک کرد. اطلاعات در 
مورد مصدومیت صابر در همین حد است. در تماسی که خود او با 
مسئولان فدراسیون داشته، گفته است که روزهای آینده به ایران 
برمی گردد اما مشخص نیست که آسیب دیدگی او چقدر است و 
آیا می تواند در تمرینات تیم ملی شرکت کند یا نیاز به درمان و 
استراحت دارد. حتی کسی نمی داند او در بازی های بعدی العربی 

به میدان می رود یا نه.
سال پیش 3ســتاره تیم ملی مصدوم شدند. جواد کریمی، میثم 

صالحی و علی اصغر مجرد جراحی کردند و بــا اینکه آنها از روز 
شــنبه به اردوی تیم ملی رفته اند اما به گفته عطایی بعید است 
که به لیگ ملت ها برســند. اگر مصدومیت کاظمی جدی باشد، 
شاید عطایی برای این لیگ 4بازیکن اصلی اش را نداشته باشد. 
مصدومیت صابر قابــل پیش بینی به نظر می رســید چون او از 
فروردین ســال پیش که بــه اردوی تیم ملی دعوت شــد تا به 
امروز استراحت نکرده اســت. بعد از بازی هایی که تیم ملی در 
لیگ ملت ها، المپیک و مســابقات قهرمانی آسیا داشت، صابر با 
تیم فولاد سیرجان به جام باشگاه های آسیا رفت و بعد از آن در 
لیگ برای شهرداری ارومیه بازی کرد. صابر درحالی که به بهانه 
مصدومیت و خستگی، ســیرجان را در جام باشگاه های جهان 
همراهی نکرد، بعد از پایان بازی های شهرداری در لیگ بلافاصله 
به قطر رفت و بــرای العربی بازی کرد. این اقــدام او با انتقادات 
زیادی همراه شد. حالا در این مصدومیت بیش از هر کسی خود 
او را مقصر می  دانند. فدراسیون از کاظمی خواسته است به محض 
بازگشــت به ایران، زیرنظر پزشــکان ایران معاینه شود و تحت 

درمان قرار گیرد.

طولانی شــدن  از  بعــد  موســوی  محمــد 
نیمکت نشــینی اش در فنرباغچه از این باشــگاه 
ترکیه ای جدا شــد و حالا صحبت از بازگشــت 
او به ایــران و بازی برای باشــگاه پیکان اســت. 
درحالی که بعضی ها با اطمینــان خبر داده اند در 
جام باشگاه های آسیا موســوی یار کمکی پیکان 
است اما باشگاه پیکان می گوید هنوز با این بازیکن 

به توافق نرسیده  است.
بدشانسی های موسوی با فنرباغچه از اوایل فصل 
شــروع شــد. بعد از مصدومیتی کــه چند هفته 
موسوی را از بازی ها دور کرد، آمدن سعید معروف 
به این تیــم، نیمکت نشــینی او را طولانی تر کرد 
تا اینکه بالاخره مجبور شــد توافقــی از این تیم 
جدا شود. دانیل کاستلانی، ســرمربی آرژانتینی 

فنرباغچه گفته اســت کــه او مجبور 
شــد موســوی را بازی ندهد. هر تیم 
در لیــگ ترکیه مجاز اســت 3بازیکن 
خارجی در زمین داشته باشد و با آمدن 
معروف به این تیم، موسوی نتوانست به 
میدان برود. روزهای گذشــته بعضی از 
رسانه های لهستانی از بازگشت موسوی 
به لیگ این کشور خبر داده بودند. حتی 
گفته می شد او با باشگاه اولشتین به توافق 
رسیده است اما توماش یانکوفسکی، رئیس 
این باشگاه خبر بازگشت موسوی را تکذیب 
کرد: »ما با موسوی در تماس هستیم ولی 
حرفی از بازگشت او به تیم نیست. موسوی 
یک سال برای ما بازی کرد و بهترین مدافع 

وسط لیگ بود. او مرد خارق العاده ای است ولی 
قطعا فصل آینده برای ما بازی نخواهد کرد.«

در خبرها مقصد دیگری هم برای موســوی 
درنظر گرفته شده اســت؛ پیکان. صحبت 
از این اســت کــه او برای بــازی در جام 
باشگاه های آســیا با باشــگاه پیکان به 
توافق رسیده است ولی امیر عطابخش، 
مدیرعامل این باشــگاه به همشــهری 
می گوید: »ما با موسوی صحبت کرده ایم 
ولی هنوز به توافق نهایی نرســیده ایم 
و هیچ چیــز مشــخص نیســت.« جام 
باشگاه های آسیا از 24تا 30اردیبهشت 
در تهران و با حضور 8تیم برگزار می شود 
که 2تیم ایرانی هستند؛ پیکان و شهداب 
یزد. کنفدراســیون والیبال آســیا برای 
اینکه تیم ها چند بازیکن خارجی داشته 
باشند، محدودیتی قائل نشده است اما هر 
تیم اجازه دارد فقط از 2بازیکن خارجی 
در زمین استفاده کند. پیکانی ها هم برای 
تقویت تیمشان در تلاش هستند بازیکن 
خارجی بگیرند. به گفتــه عطابخش در 
لیستی که پیمان اکبری، سرمربی تیم به 

باشگاه داده اسامی 12-10 بازیکن از لهستان، 
ترکیه و روسیه دیده می شود اما باشگاه برای 
جذب آنها مشکل دارد. عطابخش می گوید: 
»بیشــتر بازیکنــان درگیر لیگ هســتند 
و احتمــال دارد لیگ آنها تــا نیمه های جام 
باشگاه ها طول بکشد. به خاطر همین هنوز به 
جمع بندی نهایی نرسیده ایم که چه بازیکنانی 
را بگیریم.« اکبری لیست دیگری هم دارد، در 
این لیست بازیکنان ایرانی هستند که بیشتر 
خارج از ایران بازی می کنند. عطابخش تأکید 
می کند که باشگاه هنوز با هیچ بازیکنی توافق 

نکرده است.
شــهداب دیگــر نماینــده ایــران در جام 
باشــگاه ها هم اکنون در دوبــی حضور دارد 
و در جام رمضان این کشــور شــرکت کرده 
اســت. طبق اعلام کنفدراســیون، پیکان در 
گروه اول بــا تیم های ناخون راتچاســیمای 
تایلنــد، اوزتلیوم ازبکســتان و ســانتوری 
ســانبردز ژاپــن باید بــازی کنــد. در گروه 
دوم هم شــهداب بــا تیم های الریــان قطر، 
 تــاراز قزاقســتان و البحری عــراق هم گروه

 است.
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افقی:
1 - پختــه شــده در آب - 

ناگوار - باز
2 - مشــاور حیله گر معاویه 
کــه قــرآن را بر ســر نیزه 
کرد- دارای مقام و منزلت- 

یکدندگی
3 - مجموعه داستانی نوشته 

مصطفی مستور
4 - بــه کار بســتن - طرف 
مشورت - واحد طول روسی 

معادل 1067متر
5 - آش - بی نظیر - شــیوه 

رفتار
6 - اعشــاری - لفافـــــه-

شکم بند طبی
7 - واژه ای کــه در جملــه 
بعد از حرف اضافه می آید- 

ایشان - نرم
8 - چرب زبان - شیوه رندان 

بلاکش باشد
9 - مکــر و حیله - بزرگوار- 

پسین یا مقابل مقدم
10 - حــرف دهن کجــی - 
واحد طول انگلیسی - مهلت 

دادن
11 - سکه طلای قاجاری - 

چند وزیر - نت چهارم
12 - چاک - طـــــــراح - 

یک دنده
13 - بازیگر خانم فیلم دسته 

دختران
14- فتنه جــو - تارمــی - 

ناسازگار با قاعده و قانون
15 - درجــه مرغوبیــت - 

رهسپار - محکم کننده پیچ
  

عمودی:
1 - وضعیت روحی و خلقی- 

فتوادهنده - از آفات نباتی
2 - شــهر خرمــای ایران - 

خلق و خو - نفاق
3 - بیــرق - طبقــه ای از 
ســاختمان - مقام و مرتبه 

اجتماعی
4 - نوعی بیمــاری التهابی 
حاد - خشمگین - در حال 

رفتن
5 - دادگستری قدیم - پشت 

سر هم - شهر بی قانون
6 - پســوند شــباهت - 

موجودیت - عیب و نقص
7 - دشمنی - معشوق زیبا 

- آسمان
8 - ایما - ظلم و ستیز

9 - آماده و فراهم - سخنران 
مجالس مذهبی - روزگار

10 - ترســانک جالیــز- 
خطــاب   - سرشــماری 

غیرمودبانه
11 - قدم - حبه خشک شده 

انگور - اداره دارایی قدیم

12 - از برادران یوسف نبی)ع( - 
مقدار کمی از غذا - دوزخ

13 - دیــوار بلنــد - ایالتــی در 
آمریکا- گیشه بلیت فروشی

14 - علاقه - جانشینان - مخفف 
اگر

15 - مبنــای تاریخ اســلامی - 
15مرطوب - قسمت پایین دیوار

هتشامگاهنتبيس
سرمبشهمينيايور
كسيدبوچرورغم
گمزاسونيكتما

ينعيابيكشييحي
ومداخارماسيه

مهوتلاكوهمسو
هيديوگشهسلاب
ريجازيهجتانز
شبينامارهامب
ندرمداتسارتبا

ووزرباونانوش
انحوياقاكباچ

يحيبستتالكشريگ
ينهكومنينكزان
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سید ستاره جام باشگاه ها می شود؟
 بعد از خداحافظی محمد موسوی از فنرباغچه، باشگاه پیکان

  در تلاش است در جام باشگاه های آسیا او را به تیمش اضافه کند
 اما هنوز دو طرف به توافق نرسیده اند

امیر 
عطابخش، 
مدیرعامل 

باشگاه پیکان 
می گوید: ما 

با موسوی 
صحبت 

کرده ایم 
ولی هنوز به 
توافق نهایی 
نرسیده ایم 
و هیچ چیز 
مشخص 

نیست

 والیبال صابر را
 از دست می دهد؟

 کاظمی که برای تیم العربی قطر بازی می کند
 به جمع مصدومان تیم ملی اضافه شد

مشخص 
نیست که 

آسیب دیدگی 
صابرکاظمی 
چقدر است 

و آیا می تواند 
در تمرینات 

تیم ملی 
شرکت کند یا 
نیاز به درمان 

و استراحت 
دارد

16رئیس فدراسیون در پایان خط
 انتخابات 16فدراسیون ورزشی

  در سال1401 طبق اساسنامه جدید
 برگزار خواهد شد

وزارت ورزش قصد دارد در سال1401 انتخابات 16فدراسیون را 
برگزار کند. در این بین فقط زمان برگزاری انتخابات فدراســیون 
دوچرخه سواری و ژیمناستیک مشخص نیست. این دو فدراسیون 
طی ماه های گذشته حواشــی متعددی داشــته اند و با توجه به 
عدم اعلام تاریخ برگزاری انتخابات به نظر این حواشی ادامه خواهد 

داشت.

  2+16 انتخابات1401
دوره ریاست فدراســیون های شمشــیربازی )25اردیبهشت(، 
ســوارکاری )23خــرداد(، بدمینتــون )3مــرداد(، اســکواش 
)26شــهریور(، بولینگ و بیلیــارد )30مهر(، گلــف )23دی(، 
ورزش کارگــری )5اســفند(، قایقرانی )7اســفند(، انجمن های 
ورزشی )16اســفند(، هندبال )20اســفند( هاکی )21اسفند(، 
ورزش های ســه گانه )22اســفند(، کاراته )23اســفند(، جودو 
)25اسفند( و فدراسیون ناشــنوایان )26اسفند( به اتمام رسیده 
است. فدراسیون های ژیمناستیک و دوچرخه سواری هم باید سال 
گذشته انتخابات شان برگزار می شد که هر بار به دلایل مختلف به 
تعویق افتاد. هم اکنون برگزاری انتخابات این دو فدراسیون منوط 
به مشخص شدن اعضای کمیسیون های ورزشــکاران، داوران و 
مربیان است و به نظر این اتفاق در 6ماه نخست سال نخواهد افتاد. 
تنها پروسه ثبت نام کاندیداها تا برگزاری انتخابات 120روز طول 

می کشد.

  آغاز انتخابات 18اردیبهشت
نصراله پریچهره سرپرســت اداره کل امور مشترک فدراسیون ها 
درباره برگزاری انتخابات فدراســیون های ورزشی در سال1401 
گفت: »18اردیبهشــت مجمع انتخاباتی فدراســیون تیراندازی 
با کمان به عنوان نخســتین مجمع برگزار و تا پایان ســال1401 
انتخابات 16فدراســیون دیگر نیز برگزار می شــود.« پریچهره با 
اشاره به برگزاری انتخابات 16فدراســیون در سال1401 گفت: 
»انتخابات این 16فدراسیون طبق اساسنا مه جدید انجام می شود؛ 
به این  ترتیب که فراخــوان ثبت نام از کاندیداهای احراز پســت 
ریاست فدراسیون های ورزشی، 120روز قبل از اتمام دوره ریاست 
فدراســیون ها صورت خواهد گرفت.« پریچهره درباره برگزاری 
انتخابات ژیمناستیک و دوچرخه سواری گفت: »ابتدا باید اعضای 
کمیسیون های ورزشکاران، داوران و مربیان مشخص شوند. پس 

از انجام این مهم فراخوان ثبت نام ارائه خواهد شد.«



هلیا نصیریگزارش
روزنامهنگار

شهاب مهدویسینما
روزنامهنگار

چراسریالهایمناسبتی
سالهایگذشتهموفقبودند؟

 سرگرمی 
به جای شعار

همانطورکهمیشــدحدسزدســریالهای
نوروزیتلویزیونامسالهمهمچونچندسال
اخیرچنگیبهدلنزدندونتوانستندمخاطب
پروپاقرصیپیداکنندکهحتیدرمیانهمهمانی
ودیدوبازدیدهمحواســشبهساعتپخش
سریالمحبوبشباشد.بلافاصله،درنخستین
روزبعدازتعطیلاتنــوروزی،ماهرمضانآغاز
شدوسریالهایمناسبتیاینماهرویآنتن
رفتند.سریالهایرمضانیامسالهمنهفقط
باسریالهایموفقسالیانگذشتهبلکهبهطور
کلیبااصولسریالسازیفاصلهزیادیدارند.
همینشبها2سریالموفقرمضانیکهسالها
پیشنمایشدادهشدهاند،برایچندمینبار
بازپخشمیشوند،اماهمچنانازسریالهای
رمضانیامســالتروتازهتروبامزهترهستند.
سریال»خانهبهدوش«ساختهرضاعطاراندر
رمضانسال1383بهرویآنتنشبکهسهرفت
ومورداستقبالقرارگرفت.چندسالبعد،در
رمضانسال1387،عطارانباردیگرباسریال
»بزنگاه«اوقاتخوشــیرابرایدوســتداران
تماشایسریالدرساعتهایپسازافطاررقم
زد.رمضانامسالهم»خانهبهدوش«هرشب
ساعت23از»شبکهتماشا«بهرویآنتنرفتهو
شبکه»آیفیلم«همازدیشبپخش»بزنگاه«
راازساعت2۰آغازکردهاست.چرااین2سریال
کهبیشازیکدههپیشســاختهشــدهاند
همچنانودرچندمینبازپخششــانبرای
مخاطبامروزجذاباند،اماسریالهایجدید
تلویزیونبســیارکهنهوعقبتراززمانهشان
بهنظرمیرسندونمیتواننددرجذبمخاطب

موفقباشند؟

کهنه های همیشه نو
سریالهایمناســبتیاصلیتلویزیونازسه
شبکهیک،2و3پخشمیشوند.»خوشنام«به
کارگردانیعلیرضانجفزادهوبهتهیهکنندگی
احمدزالیســریالرمضانیشبکهیکاستو
درخلاصهداستانآنآمده:»ازمکافاتعمل
غافلمشــو،گندمازگندمبرویــدجوزجو.«
سریال»ازسرنوشت4«بهکارگردانیمحمدرضا
خردمندانوبــهتهیهکنندگیاکبرتحویلیان
سریالرمضانیشبکهدواســت.داستاناین
سریالحولمحورموانعموجودبرسرراهتولید
داخلیوتشــویقجوانانبهتولیددانشبنیان
میچرخد.پخــش»نجلا2«بــهکارگردانی
خیراللهتقیانیپوروبهتهیهکنندگیســعید
سعدیازشبکه3ازاولفروردینشروعشده
وتاپایانماهمبارکرمضــاننیزادامهخواهد
داشت.فصلدوم»نجلا«همچونفصلنخست
آنداستانیعاشقانهدربسترتاریخمعاصراست.
همینخلاصهداستانهانشانمیدهدکهچرا
اینسریالهاتاالانموفقنبودهاندواحتمالاتا
پایانپخششانهمبهموفقیتنمیرسند.جدا
ازضعفهایآشــکاردرفیلمنامهنویسی-که
شاملمواردیمثلبیمنطقیحوادث،تخت
بودنشخصیتهاوملالآوربودندیالوگها
میشود-یکیازدلایلاصلیضعفسریالهای
تلویزیونیشعاریبودنبیشازحدآنهاست.
سریالهاییمثل»خانهبهدوش«یا»بزنگاه«
قصدداشــتندمخاطبراســرگرمکنندوبه
همیندلیــلبهفیلمنامهنویســی،بازیگری،
اجراوکارگردانیاهمیــتمیدادند.بهترین
پیامهایاخلاقیومعرفتیهم،وقتیدرفرمی
ناهنجــاروبیقاعدهعرضهشــوند،خریداری
ندارند.عطاراننمیخواســتباسریالهایش
جامعهرابهسمتوسوییســوقدهد،چون
خوبمیدانستیکسریالتوانایجادتغییرات
اجتماعیندارد،امادرعوض،برایشمهمبود
کهمخاطبشرانگهداردواوراســرگرمکند.
مهمترینگمشدهســریالهایتلویزیونیدر
سالیاناخیرارزشصرفسرگرمیاست.حتی
وعاظوسخنرانانمذهبیهمخوبمیدانند
اگرسخنانشانجذابیتنداشتهباشند،توجه
مستمعانراازدستمیدهندونمیتوانندنکات
اخلاقیموردنظرشانرابهآنهامنتقلکنند.اما
انگارسریالســازانجدیدفقطقصددارنددر
سریالهایشانپیامپشــتپیام،بدونهیچ
ظرافتی،تلنبارکنندوبهجایرضایتمخاطب،
رضایتمدیرانرابرآوردهسازند.بااینتفاسیر،
عجیبنیستبرخیازســریالهایقدیمی
کهبرایســرگرمکردنمخاطبارزشقائل
بودند،همچنانازسریالهایجدیدجذابتر
ودیدنیترباشــند.اگرمدیرانصداوسیمابه
ایندیدمیرســیدندکهمخاطــبتلویزیون
راباسرگرمیمیشودنگهداشــتونهشعار،
تلویزیوندچارافتمخاطبنمیشدوارزش

بیشتریبرایکیفیتبرنامههایشقائلبود.

یاور یگانهیادداشت
روزنامهنگار
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هفته  بهاری برای هنر انقلاب
تجلیلاز6هنرمندانقلابیفعالتئاتروسینمادرحوزههنریبرگزارشد

لیلیعاج،نصراللهقادری،ســعیداسماعیلی،
هادیحجازیفر،ســیاوشسرمدیومحمد
سرشــاربهعنوان6چهرهبرترهنرانقلابدر
عرصهتئاتروسینمادرســال14۰۰معرفی

شدند.
نخستینشبمراســمپاسداشتهنرمندان
عرصههــایمختلفهنرانقلابمثلســنت
همیشــگیباتجلیلازچهرههــایبرترهنر
انقلابدر2حوزهتئاتروسینماشامگاهیکشنبه

درفضایبازحوزههنریبرگزارشد.
نزدیکبه2۰۰چهرهازهنرمنــدانوفعالان

حوزهتئاتروســینمادراینمراســمحضور
داشــتندواجرایآنرارسالتبوذریبرعهده
داشت؛مراسمیکههرسالفروردینماهبرگزار
وچهرهبرترهنرانقلابمعرفیمیشود.امسال
براینخستینباردرمیانچهرههایمنتخب

هنرانقلاب،3چهرهتئاتریهمدیدهشد.
کورشزارعی،مدیرهنرهاینمایشــیحوزه
هنریبهعنوانمیزبان،نخســتینسخنران
اینمراســمبودکهبهســخنرانیکوتاهاکتفا
کرد.بعدنوبتپخشبیاناترهبریدرجمع
ازکارگردانانســینمابود.درادامهحمیدرضا
جعفریان،رئیسســازمانســینماییحوزه
هنریکهمیزباندیگرمراسمبودمانندکورش
زارعــیترجیحدادســخنرانیاشخیرمقدم
بهمهمانانباشــدوابرازامیدواریکردکهاین

مراسمدرسالهایبعدهمبدونوقفهبرگزار
شود.همچنیندرادامهمراسمنماهنگهاییاز
6چهرهمنتخبتئاتروسینمایانقلابپخش
شد.دراینمراسمدربخشهنرهاینمایشی
ازلیلیعاج،نویسندهوکارگرداننمایشهای
»باباآدم«و»کجایــیابراهیم؟«کــهازآثار
موفقاجراشدهسالگذشتهبود،تجلیلشد.
نصراللهقادری،نمایشنامهنویس،مدرستئاترو
پژوهشگربهخاطرنگارشوانتشار2نمایشنامه
پرترهاززندگیشــهیدمرتضیآوینیوشهید
سیدمحمدبهشتیدومینچهرهتجلیلشده
بهعنوانهنرمندبرترانقلابدرعرصهتئاترطی

سال14۰۰بود.
سومینهنرمندتجلیلشــدهدرعرصهتئاتر
ســعیداســماعیلی،کارگرداننمایشفصل

شــیدایی)قیامهالارض(بودکهایننمایشرا
سالگذشتهدرکشورعراقبهصحنهبردهبود.
بعدازتجلیلازچهرههایتئاتریدراینمراسم
ازمحمدسرشار،سیاوشســرمدیوهادی
حجازیفربهعنوان3چهرهبرترهنرانقلابدر

عرصهسینماتجلیلشد.
محمدسرشــارازمدیرانشبکهپویادررسانه
ملیوهمچنینازبنیانگذارانبخشپویانمایی
درحوزههنریاســتکهبهخاطرتولیدآثار
مبتنیبــرارزشهایانقــلابودفاعمقدس
درقالــبپویانماییبهویژهبرایگروهســنی
کودکونوجوانبهعنوانهنرمندترازانقلاب

درسال14۰۰درحوزهسینمابرگزیدهشد.
سیاوشســرمدی،کارگردانفیلمسینمایی
»منصور«دومینهنرمنــدیبودکهبهعنوان

چهرهبرترهنــرانقلابدرحوزهســینمادر
ســال14۰۰خورشیدیمعرفیشــدومورد

تجلیلقرارگرفت.
همچنینهادیحجازیفــر،کارگردانفیلم
وسریال»موقعیتمهدی«بهعنوانسومین
چهرهبرگزیدههنرمندعرصهانقلابدرحوزه

سینماموردتقدیرقرارگرفت.
مراســممعرفیچهرههــایتئاتروســینما
هنرانقلابدرحالیبرگزارشــدکــهتاامروز
23فروردینمــاهدرمحوطــهبازتئاترشــهر
نمایشهــایخیابانیباموضــوعهنرانقلاب

اجرامیشود.
نمایشهــایخیابانــیاز
ساعت16آغازوهرروزبیش

از3اثراجرامیشود.

آثارمکتــوبوتصویریبهجاماندهازســیدمرتضی
آوینی،شاملمقالاتومستندها،مجموعهایهمگون
راشکلمیدهندکهحاصلتعمقدرمفاهیمیاست
کهمولفآنهارابدیهیفرضنکردهاســت.جلداول
کتاب»آینهجادو«)انتشاراتبرگ137۰(رامیتوان
نخستینتلاشجدیدرنظریهپردازیسینماییپس
ازانقلابدانستکهبرخلافآوازهگریهایشتابزده
دهه6۰دنبالهنراسلامیبهمفهومیشعاریوبدون
پشتوانهنیســت.ماهیتکاریکهمرتضیآوینیدر
آینهجادوانجامدادهباآنچهچهرهجنجالیبرخاسته
ازحوزههنریدرنیمهاولدهــه6۰صورتمیداد
تفاوتهایچشمگیریداشــت.نکتهاصلیاینبود
کهمولفآینهجــادو،متوجهبودکــهدرحالطرح
پرسشهاییتازهدربارهماهیتسینماونسبتآنبا
انقلاباسلامیاست.شکستایدهسینمایاسلامی
راهمکهمبدعشدرهمانسالهابارهاتغییرمسیر
دادهبودبهچشمدیدهبودومهمترازآن،بخشیاز
مکتوباتشبرخاستهازتجربهعملیفیلمسازی
وبهصورتمشخصمجموعه»روایتفتح«
بود.پسطرحموضوعمســتنداشراقی،
دقیقاازدلســاختروایتفتحنشأت
گرفتهبــودواگرازحجــابتکنیک
سخنمیگفتآنرادرورطهعمل
آزمودهبود.نکتهدیگراینکهتاقبل
ازآینهجادو،ادبیاتســینماییبعد
ازانقلابکاملاتحتتأثیرمتنهای
تئوریکترجمهشــدهقرارداشــت.آنچههمتوسط
مدیریتوقتسینماترویجمیشد،محصولنگاهی
روشــنفکرانهباگرایشچپبود؛نگاهیکهجذابیت
رادرسینمابرنمیتابیدوسینمایمطلوبشچیزی
شبیهاندیشکدههاییبودکهدرآنفیلمساز،بازبانی
نمادینازمفاهیمعمیقهســخنمیگوید.باهمین
نگاهفیلمهایتارکوفسکیوپاراجانفدرایراناکران
وبهعنوانالگوییمطلوبمعرفیوترویجشــدندواز

دلهمیندیدگاهبودکهاگر»رنگانار«پاراجانفبه
نمایشدرمیآمدو»نارونی«همساختهمیشد.این
تلقیمطلوبمدیریتفرهنگیازســینما،باتأییدو
تحسینمحافلروشــنفکریهمراهمیشد.دورانی
کهدرمراســماختتامیهجشــنوارهفجر،بههالیوود
رسمافحاشــیمیشدوضدیتباســینمایآمریکا
همانقدرمطلــوببودکهتلاشبــرایمحوکردن
میراثســینمایقبلازانقلاب.ترویــجایندیدگاه
ضدسرگرمیوجذابیتیاوظیفهسازمانیمنتقدانبود
یاجوعمومیدرناخودآگاهجمعیسینمایینویسان
چناناثرگذاشتهبودکهدرنهایتچنیننتیجهایاز
آنچهبهعنواننقدفیلمدرآنسالهامنتشرمیشد،
بهدســتمیآمد.فراموشنکنیمکهتعلقخاطربه
اردوگاهچپهمدرآندورانهمچنانپررنگبود.یک
نوعهمپوشانیمیاننگاهرسمیوجریانروشنفکری

کهدستکمدرحوزهسینما،مصداقداشت.
درچنینشرایطیمرتضیآوینیکوشیدتابرایدرک
ماهیتســینماوتلویزیونمســیریراطیکندکه
درهرقدمشپرسشهاییتازهوجودداشت.انتشار
دیدگاههاییکهدرتقابلآشکارباجریانروشنفکری
قرارداشتومیکوشیدبهتعریفتازهایدربارهماهیت
سینمابرســدوالبتهنگاهمثبتیبهمفاهیمیچون
فرمالیسموحتینشانههایتصویرینداشت:»اختراع
یکزباندیگربامجموعهایازنشــانههایتصویری
آرزوییاســتکههرگزبرآوردهنمیگــردد.«)آینه
جادو،صفحه13۹(.درسراسرکتابآینهجادو،نگاه
منتقدانهبهفرهنگوتمدنغربمشهوداست؛نکته
اینجاستکهمولفبرتعارضهاوتناقضهاییاشاره
میکردتانشاندهدانطباقرسانه)سینماوتلویزیون(
بافرهنگواعتقاداتاســلامیســادهوامکانپذیر
نیست.درواقعکلکتاب،شــاملطرحپرسشهایی
اســتکه3دههپیش،دریچهایتازهبــرمطالعات
سینماییگشود.مهمتریندستاوردآینهجادو،تأکید
بردشواریمســیراستوســادهانگارانهبودنتلقی
آرمانیدههشصتیازمفهومسینمایاسلامیاست؛
تلقیایکهدردهههایبعدهمبازتولیدشــد.آوینی
صراحتامقابلچنینتصوریکههمهچیزراســادهو
دردسترسمیبیند،میایســتد:»بهاعتقادنگارنده،

تعبیرسینمایاســلامیدرستنیست؛سینماشاید
آنچنانکههستمسلمانشدنینباشد،امامیتوان
آنرادرخدمتاســلامدرآوردواینوظیفهایاست
گرانبرگردهماودراینراه،درنخستینقدمتکنیک
سینماحجابمحتوایآنخواهدشد؛حالآنکهدر
ســینمابهآنمفهومکهاکنونوجوددارد»تکنیک
فینفســههمانمحتواست.«مارشــالمکلوهان
همینمعناراباتعبیر»وسیلههمانپیاماست«بیان
میکندونبایدتصورکردکهاواشتباهکردهاست.اودر
اینسخنازماهیتوسایلارتباطجمعی-رسانههای
گروهی-پردهبرداشتهاستونگارندههیچسخنیاز
غربیهانشنیدهاستکهبااینبلاغتازعهدهمطلب
برآمدهباشد.وسیلهوپیامدررسانههایگروهی،یک
چیزاستوبنابرایننبایدسینمایاتلویزیونراچون
ظرفیمجوفتصورکردکهمیتواندهرمحتواییرا

بپذیرد.«)آینهجادوصفحه166(
»نگارندهمیداندکهاینسخن،بهمذاقعمومبرادران
مومنیکهباقصداســلامیکردنسینماپایدراین
وادیپرخطرگذاشــتهاندخوشنخواهــدآمد.آنها
عموماچنینمیاندیشندکهبرایرسیدنبهمقصود،
تنهانوشتنداستانهاییکهرنگوبویدینیداشته
باشد،کافیاستوباسادهانگاری،میپندارندکهچون
داستاننوشتهشــد،اصلکاربهپایانرسیدهاست
وازآنپــس،آنچهباقیمیماندایناســتکهبرای
شخصیتهایداســتان،هنرپیشههایمناسبجور
کنیموالیآخر....نتیجهچنیــنتصوری،بلاتردید
ادبیاتمصوراست؛حالآنکهسینمادرمعنایحقیقی
خویشدارایماهیتیمستقلوفارغازادبیاتاست.«

)همانصفحه2۰۰(
آوینیازایننقطهاستکهبهحجابتکنیکومسخر
کردنشمیرســد.تحلیلیمبتنیبــرآنچهخوددر
مجموعهروایتفتحکوشــیدهبودبهآندستیابد.
دســتاورداوونقطهتمایزشباآنچهپیش ترگفتهو
نوشتهشدهبوددربهرســمیتشناختنتناقضهاو
تعارضاتبود.»منزلگرفتندردامنهآتشفشــان«
برایآوینیشعاروجملهقصارنبود؛اعتقادیبودکهاز
دلمدتهااندیشهورزیبرایشناختماهیتسینما

بهدستآمدهبود.

 عارضه شیمیایی؛
یادگار پرستاری در جبهه
گفتوگوباایرانترابی،جانبازشیمیایی

اربعین خونین مردم یزد 
برای شهدای تبریز

بازخوانیرخدادهایانقلابیفروردین57

 سکوت
دریاست

گفتوگوباکارگردانفیلم»کودا«

محمد رحمانیان 
آغازگر »هزار و یک 

شب« شهرزاد
 

»هزار و یک شــب« شهرزاد 
فصلی جدیــد در مجموعه 
پردیس تئاتر شهرزاد است 
کــه میزبــان رویدادهایی 
آثار  نمایشنامه خوانی  نظیر 
جدید، رونمایی از آثار چاپ 
شــده جدید، پنل علمی و 

رخدادهایی ویژه خواهد بود.
به گزارش همشــهری، تئاتر 
شهرزاد با فرارســیدن ماه 
مبارک رمضان و در ادامه مسیر 
برنامه ریزی هــای برگزاری 
رویدادهای جدیــد در این 
مجموعه در جهت حمایت ویژه 
از نمایشنامه نویسان حرفه ای 
و همچنین دانشجویان حوزه 
ادبیات نمایشی در گام نخست 
با دعوت از محمد رحمانیان، 
نمایشنامه نویس و کارگردان 
حوزه تئاتر جهــت رونمایی 
و خوانش نمایشــنامه های 
»دعوت به مراسم اسیدپاشی« 
و »آدامســخوانی« دوره اول 
این رویــداد را آغاز کرد و در 
ادامه نیز با دعوت از هنرمندان 
این عرصه، برنامه های »هزار و 
یک شب« به صورت هفتگی 
ادامه خواهد داشــت. آیین 
رونمایی و خوانش 2نمایشنامه 
»دعوت به مراسم اسیدپاشی« 
و »آدامسخوانی« ساعت2۰:3۰ 
روز شنبه 2۰فروردین در قالب 
برنامه »هزار و یک شب« در 
تئاتر شــهرزاد برگزار شد. 
ویژه برنامه »هزار و یک شب« 
در قالب رپرتوآر با مدیریت 
محسن میرزاخانی هر شب 
ساعت23 در سالن شماره3 
شهرزاد برگزار می شود و آثار 
متنوعی از ماتیو دولاپورت تا 
اسماعیل خلج در آن خوانش 

خواهد شد.

بازگشت هالیوود 
به چین 

فیلم »جانوران شگفت انگیز: 
اســرار دامبلــدور« بــه 
کارگردانی دیوید ییتس در 
روزهای اول پــس از اکران 
در چین 1۰میلیــون دلار 
فروش کرده است. به گزارش 
هالیوودریپورتر، درحالی که 
54درصد سالن های سینما در 
چین هم اکنون به دلیل شیوع 
ویروس کرونــا و بر قراری 
قرنطینه در شهرهای بزرگی 
مثل شانگهای و شنزن تعطیل 
هستند، این فروش چشمگیر 
است. کارشناسان این میزان 
فروش را موفقیتی نســبی 
برای یک فیلم آمریکایی در 
بازار چین ارزیابی کرده اند. 
نخستین سری از فیلم های 
»جانوران شگفت انگیز« در 
ســال2۰16 در روزهای اول 
اکران در ســینماهای چین 
4۰.4میلیــون دلار فروش 
کرده بود. دنباله این فیلم با 
نام »جانوران شگفت انگیز: 
جنایــات گرینوالد« نیز در 
روزهای اول پــس از اکران 
در سالن ســینماهای چین 
36.6میلیــون دلار فروش 

کرده بود.

محبوبیت 
خارپشت2

 

ســونیک خارپشــت 2 در 
نخستین روزهای نمایش در 
آمریکا در گیشه سینماهای 
این کشــور 71میلیون دلار 

فروش کرد.
به گــزارش ورایتی، فروش 
قابل قبول این فیلم نشانگر 
آن است که اقبال تماشاگران 
برای دیدن فیلم های اقتباسی 
از بازی هــای ویدئویی نیز 
بیشــتر شده اســت. فیلم 
ســونیک خارپشت 2 رکورد 
فروش نخستین فیلم سونیک 
خارپشت در ســال2۰2۰ را 
نیز پشت سر گذاشت. فیلم 
نخست از این سری فیلم  ها، 
در 3روز نخســت پــس از 
اکران 58میلیــون دلار در 
گیشه فروش کرده بود. فیلم 
سونیک 2 در گیشه سینماهای 
دنیا نیز تاکنون 7۰میلیون دلار 
فروش کرده و با احتســاب 
71میلیون فروش در گیشه 
سینماهای آمریکا در مجموع 
141میلیون دلار تا کنون درآمد 

کسب کرده است. 
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شهیدآوینیوپرسشدربارهماهیتسینما

 منزل گرفتن  
در دامنه آتشفشان



سه شنبه 23  فروردین 221401
 شماره  8473

بیش از 75هزار نفر با خودروی شخصی یا در قالب اردوهای راهیان نور، هنگام تحویل سال در شلمچه حضور داشتند 

 حضور غافلگیرکننده خانواده ها در کربلای ایران 

ســفر به مناطق جنگی و بازدید از یادمان های دفاع مقدس از 
برنامه های نوروزی بسیاری از شهروندان از سراسر ایران بود. 
به دلیل تمایل خانواده ها به ســفر با خودروی شخصی، طرح 
کاروان خودرویی شهید فخری زاده، به یاد دانشمند هسته ای 
کشورمان و با هدف رفاه حال زائران توسط ستاد راهیان نور اجرا 
و به صورت گسترده برگزار شد. مناطق و یادمان های دوکوهه، 
فتح المبین، فکه، دهلاویه، هویزه، طلاییه، شلمچه و اروند در 
شهرهای دزفول، اهواز، خرمشــهر، هویزه، آبادان و... مقصد 
زائران در سفر راهیان نور بود. حجت الاسلام محمدرضا انصاری، 
معاونت اردویی شرکت خدمات گردشگری جوان سیر تهران 
و مسئول قرارگاه خودروهای شــخصی شهید فخری زاده در 
گفت وگو با همشهری از برنامه های اجرا شده نخستین کاروان 

خودرویی شهید فخری زاده در نوروز 1401می گوید.

شیوع کرونا و رعایت پروتکل های بهداشتی موجب کاهش سفرهای 
نوروزی طی 2سال گذشته شد. با بهبود نسبي شرایط و اجرای طرح 
واکسیناســیون، از اواخر ســال1400 برنامه ریزی برای سفرهای 
راهیان نور به مناطق جنگی صورت گرفت. به دلیل تمایل خانواده ها 
برای سفر با خودروی شــخصی، ستاد راهیان نور ســپاه و بسیج، 
برنامه حرکت کاروان های خودرویی را تدارک دید تا زائران بتوانند 
بعد از رسیدن به مقصد، با تشــکیل کاروان خودرویی و با همراهی 
راوی، راهنما و مبلــغ، گردش و زیارت را در یادمان های شــهدای 
مناطق جنوب کشــور انجام دهند. کاروان خودرویی به نام شهید 
فخری زاده، دانشمند هسته ای کشــورمان مزین و از اواخر اسفند 
هماهنگی های لازم برای پشتیبانی، اســکان و تغذیه زائران انجام 
شد. حجت الاســام انصاری که مســئولیت این کاروان را بر عهده 
داشت دراین باره می گوید: »پیش بینی ما این بود که خانواده ها از 
خودروی شخصی برای سفر به مناطق جنگی و بازدید از یادمان های 
شهدا استفاده کنند. به همین دلیل در ســتاد مرکزی راهیان نور 

کشور و سازمان اردویی سپاه و بسیج این موضوع مطرح شد تا تدابیر 
لازم برای پشــتیبانی و اســکان زائران درنظر گرفته شود. قرارگاه 
شهید فخری زاده از اوایل اسفند1400 تشکیل و برنامه ریزی برای 
سفرهای خودرویی آغاز شد. مقرر شد استان های مختلف با توجه به 
ظرفیت های استانی و آمار زائران، سازماندهی کاروان های خودرویی 
را از مقصد استان ها یا در محل استقرار در خوزستان برعهده بگیرند. 
باتوجه به افزایش سفرهای راهیان نور در نوروز، پیش از آغاز سفرها، 
آماده سازی  اردوگاه های استانی موجود در سطح استان خوزستان 
انجام می گیرد تا اسکان زائران هر استان با نظم و سرعت بیشتری 

صورت گیرد«.

اسکان زائران
پادگان قدس دزفول، اردوگاه شــهید حبیب اللهی اهواز و اردوگاه 
شهید باکری خرمشهر در 3نقطه شمال، مرکز و جنوب خوزستان 
برای اسکان زائران هنگام ورود به خوزستان درنظر گرفته شده بود. 
حجت الاسام انصاری درباره اسکان زائرانی که به صورت خودرویی 
به استان خوزستان سفر کرده بودند می گوید: »بسیاری از خانواده ها 
پیش از شروع ســفر، هماهنگی های لازم را در اســتان های خود 
برای اســکان انجام داده بودند. قرارگاه خودروهای شخصی شهید 
فخری زاده، پشــتیبانی، راهنمایی و اســکان برخــی از زائران که 
به صورت شخصی به خوزستان سفر کرده بودند را بر عهده داشت. 
تمهیدات لازم برای اســکان بیش از 3هزار زائــر در پادگان قدس، 
اردوگاه شهید حبیب اللهی، اردوگاه شهید باکری در شمال، مرکز و 
جنوب خوزستان درنظر گرفته شد و زائران می توانستند درصورت 
تمایل، اقامت خود را حتی بیشتر از 3روز هم تمدید کنند. در استان 
خوزستان 36هزار تخت در مراکز اسکان راهیان نور وجود داشت. 
عاوه بر این، تمهیداتی برای اسکان زائران در حسینیه ها، مساجد، 

مدارس و... درنظر گرفته شده بود«.
همچنین خادمان یادمان های شهدا در مناطق عملیاتی دفاع مقدس 
داوطلبانه و با هدف خدمت به زائران در اردوهای راهیان نور حضور 
داشتند. به گفته حجت الاســام انصاری، امســال در این قرارگاه 
80خادم الشهدا حضور داشــتند که به صورت داوطلبانه هدایت و 

راهنمایی زائــران و اجرای برنامه های فرهنگــی را عهده دار بودند. 
همچنین این امکان برای خانواده ها فراهم شده بود که بعد از رسیدن 
به اردوگاه های راهیان نور به صورت کاروان خودرویی و با خودروی 

شخصی خود به بازدید یادمان ها بروند.

سفری معنوی و خانواده محور 
مسئول خودرویی قرارگاه شهید فخری زاده، استقبال زائران به ویژه 
خانواده ها را بســیار خوب توصیف می کنــد و می افزاید: »افزایش 
حجم سفرهای راهیان نور در نوروز1401 خارج از تصور ما بود. آمار 
استان ها از ورود زائران در قالب اردوی راهیان نور هنوز جمع بندی 
نشده است اما طبق آمار ارائه شــده فقط در لحظه تحویل سال در 
شلمچه 75هزار نفر حضور داشتند. زائرانی که از شهرها و استان های 
مختلف با خودروی شخصی یا در قالب کاروان راهیان نور خود را به 
این منطقه رســانده بودند از طیف ها و اقشار مختلف مردمی بودند 
و این نشــان از عاقه و ارادت آنها به شــهدا و ایثارگرانی داشت که 
8ســال را در این مناطق و به دور از خانواده ها و در شــرایط جنگی 
سپری کردند و بسیاری از آنها جان خود را برای حفظ میهن اسامی 
در طبق اخاص قرار دادند. حضور خانواده ها و همراهی جوان ها و 
نوجوان ها فرصتی بسیار ارزشمند برای اجرای برنامه های فرهنگی و 
خانواده محور است و به طور قطع اجرای برنامه های فرهنگی با حضور 
اعضای خانواده تأثیرگذارتر خواهد بود. امیدواریم با شروع  ماه مبارک 
رمضان و با زنده نگاه داشتن یاد و خاطره شهدای گرانقدر از تأثیرات 

این سفر معنوی بهره مند شویم«.

 هادی محبی در  ماه مبارک رمضان 
برای امر به معروف و نهی از منکر شهید شد

شهادت با زبان روزه 
انــگار همین دیــروز بــود که آن 
ماجرای شــوم اتفاق افتاد. جوان 
رعنای آقا ابراهیم در انظار و مقابل 
چشم کاسب و همســایه به دست 
نوجوانی پر شــر و شور کشته شد. 
پســرکی قلدر که تحمل شنیدن 
حرف حق را نداشت، از تذکری که 

شهید هادی محبی برای مردم آزاری و روزه خواری در ما عام 
به او داده بود، کینه به دل گرفت و بی آنکه به عواقب کارش فکر 
کند جوان بسیجی را از پا درآورد. هادی فقط از او خواسته بود 
مزاحم نوامیس مردم نشود. البته نه با عتاب و غیظ بلکه با لحنی 
مهربان و آرام، درســت مثل همیشــه. اصا عادت به تشرزدن 
نداشت. خوش خلق تر از آن بود که بشود تصور کرد. کسانی که 
او را می شــناختند به این موضوع یقین داشتند. اما آنچه نباید 
می شد پیش آمد. نوجوان زورگو نتوانست خشم خود را کنترل 
کند و با یک تذکر ساده، حادثه ای را رقم زد که هنوز از رخدادش 
خانواده محبی می سوزند. اقدام نابخردانه او آن قدر سریع رخ داد 
که کسی نتوانست مانعش شود. شاهرگ هادی در کمتر از آنی 
از هم دردیده و جوان بابا ابراهیم در خون خود غلتان شد. مردم 
خیلی سریع او را به بیمارســتان رساندند. اما با همه تاشی که 
کادر درمانی انجام داد هادی زنده نماند و به آرزوی همیشگی اش 
یعنی شهادت رسید. شــهید محبی با فدا کردن جان خود لقب 
شهید امر به معروف و نهی از منکر را از آن خود کرد و با کارش 

برای همیشه در دل ها جاودانه شد.

انتقاد تند را نمی پسندید
هادی پسر سربه راه بابا ابراهیم را همه دوست داشتند؛ از آشنا 
و همسایه تا دوست و غریبه. هیچ وقت تبسم از روی لب او محو 
نمی شد. بابا ابراهیم هر بار به قامت او نگاه می کرد و ان یکادی 
می خواند که مبادا چشم بخورد. خیلی دوستش داشت. الحق 
هادی دوست داشتنی هم بود. هیچ وقت روی حرف پدر و مادر 
حرفی نمی زد. احترام به آنها اولویت زندگی اش بود. با دیگران هم 
به مهربانی رفتار می کرد. آن قدر که کاسب و همسایه روی سرش 
قسم می خوردند. مثل دیگر جوان های هم سن و سالش نبود که 
برای پر کردن فراغت خود سرکوچه بایستد یا در کوچه و خیابان 
یا پارک پرسه بزند؛ یعنی هدف بزرگی که در سر داشت، اجازه 
نمی داد وقتش را به بطالت بگذراند. ابراهیم محبی پدر شهید از 
آن روزها یاد می کند؛ »هادی از همان نوجوانی عضو بسیج شده 
بود. بعد از مدرسه به مسجد می رفت. در آن جا فعالیت می کرد 
اما اینطور نبود که به درسش کمتر اهمیت بدهد. دانشگاه هم 

رشته مدیریت قبول شد«. 
هادی در کنار تحصیل در دانشــگاه، کسب وکاری هم در مغازه 
الکتریکی راه انداخت. اسراف وقت و زمان را نمی پسندید. هم 
درس می خواند و هــم کار می کرد. وقت غــروب هم که مغازه 
را می بست به مسجد می رفت و تا پاســی از شب رفته آن جا به 
امور فرهنگی پایگاه بسیج می رسید. او به دلیل تاش بی وقفه و 
حضور مداوم در مسجد، مسئولیت های زیادی در پایگاه بسیج 
داشت که یکی از آنها ضابط امر به معروف بود. کارش را دوست 
داشت و به شیوه خاص خودش آن را انجام می داد. هادی انتقاد 
تند را نمی پسندید و سعی می کرد تذکرات خود را با لحنی نرم 
بازگو کند. برای همین در کامش بوی توبیخ احساس نمی شد. 
از این رو هرگاه رفتار نادرســتی از کسی ســر می زد با تبسم و 
گشاده رویی ســعی می کرد فرد خاطی به اشتباهش پی ببرد و 
او را برادرانه ارشاد می کرد. همین عاملی شده بود تا همه دور و 

بری ها دوستش داشته باشند.

قربانی خشم و قلدری یک نوجوان
روز دوم ماه مبــارک رمضان بود که آن اتفاق شــوم پیش آمد. 
نوجوانی پردردســر در گذر مــردم قدم رو می کــرد و به قصد 
بی حرمتی به بانوان و دختران، خاطر آنها را با کام ناشایســت 
آزرده می کرد. او بی توجه به ماه رمضان خیلی راحت و بی توجه 
به اصول اعتقادی مردم روزه خواری کرده و کارش را افتخاری 
برای خود می دانست. هادی به او نزدیک شد و دوستانه تذکر داد 
کار ناپسندی انجام می دهد. از قبح روزه خواری در انظار برای او 
گفت و اینکه نباید مزاحم نوامیس مردم شود. هادی مثل همیشه 
آرام و با طمانینه حرف می زد اما گفته هایش میخ آهنینی بود در 
سنگ تفکر نوجوان شرور. پسرک به جای عذرخواهی و اصاح 
رفتار اشتباه خود سینه سپر کرد و با قیل و قال گفت که ربطی 
به کســی ندارد و تهدید کرد اگر هادی ادامه دهد شیشه های 
مغازه اش را خرد خواهد کرد. بابا ابراهیم حرف هایی که آن روز 
شنیده را بازگو می کند: »هادی وقتی می بیند که پسرک روی 
رفتار نادرست خود پافشاری می کند در مغازه را می بندد و برای 
اقامه نماز به مسجد می رود. اما حین بازگشت می بیند که پسرک 
جلوی مغازه ایستاده اســت. تا هادی را می بیند نعره زنان به او 

حمله ور شده و با چاقو پسرم را به شهادت می رساند«.
 

بخشش بابا  ابراهیم 
مردم، هادی را خیلی سریع به بیمارستان بردند. کادر درمانی 
هر چه در توان داشت برای نجات او انجام داد اما انگار تاش شان 
فایده ای نداشت. هادی به سوی آســمان پر کشید؛ در عنفوان 
جوانی و  در سن 34سالگی. دادگاه، نوجوان شرور را به دلیل قتل 
عمد محکوم به قصاص کرد. کارهای قضایی او خیلی سریع انجام 
شد و روز قصاص فرا رسید. پسرک را به میدان امام حسین)ع( 
بردند؛ درست در نزدیکی جایی که هادی را به شهادت رسانده 
بود. جمعیت حاضر در آن جا منتظر اجرای حکم. همهمه مردم 
لحظه ای قطع نمی شــد. با پیاده شــدن بابا ابراهیم از ماشین و 
حاضر شدن در صحنه قصاص، ولوله ای برپا شد. دل تو دل مردم 
نبود. چه تصورها که نمی کردند. آنها قصاص را از جلوی چشم 
خود می گذراندند اما در این حین صدای بلند و رسای بابا ابراهیم 
تصورات شــان را برهم ریخت. بابا ابراهیم گفت: »بخشــیدم، 
بخشــیدم«. صدای شــادی مردم همراه با ذکر صلوات فضای 
آن جا را پر کرد. پدر، قاتل پســرش را بخشید. این را در مکتب 
امیرالمومنین)ع( یاد گرفته بود. گر چه داغ پســر بر سینه اش 
سنگینی می کرد اما خوشــحال از بخششی بود که در حق یک 
نوجوان انجام می داد؛ »با این کار خواستم پسر در مسیر درستی 
قرار بگیرد. این را به پدر او هم گفتم که طوری تربیتش کن که 

جامعه به پسرت افتخار کند«. 

یاد

سال ها از جنگ گذشته اما تن خسته  اش هنوز 
میزبان جراحت هایی است که شب و روز آزارش 
می دهند. بعد از عملیات والفجر۸ شیمیایی شد 
اما خودش نمی دانست. سرفه های خشک و تاول های نقش بسته روی بدنش را حمل بر حساسیت 
فصلی گذاشت اما وقتی به پزشک مراجعه کرد متوجه شد بر اثر جابه جا کردن بیماران شیمیایی 
و تماس با ملحفه هایی که آنها را حمل کرده بودند شیمیایی شده است. او از سال ۶4 تا امروز با 
درد راه می رود، با درد می نشیند و با درد زندگی می کند بی آنکه گله  ای داشته باشد. ایران ترابی، 
شیرزنی است که ایثار و گذشت را به غایت به تصویر کشیده و وجودش امروز الگوی خوبی برای 
زنان سرزمین مان است. او در روزهای پرتنش جنگ به جای ماندن در خانه، همپای مردان راهی 
جبهه شد. غیرتش قبول نمی کرد در این شرایط پشت رزمنده ها را خالی کند. با خود فکر کرد تنها 
راه دفاع از میهن جنگیدن نیست، چه خوب که برای رسیدگی و مداوای مجروحان راهی میدان 
نبرد شود. این کار را هم کرد. دلاورانه پای قولی که به خود داده بود ایستاد. ماند و خدمت کرد به 

رزمنده هایی که نیاز به یاری  اش داشتند.

اهل تویســرکان اســت. از همان کودکی عاقه 
زیادی به پرستاری داشــت. دلش می خواست 
برای مردم روســتا کاری انجام دهد. این انگیزه 
زمانی در او شــکل گرفت که مادرش او را برای 
مداوا به درمانگاه شــهر برد. 12 ســال بیشــتر 
نداشت. دخترک بی حال روی صندلی نشسته و 
به مادرش تکیه داده بود. با چشم های بی فروغش 
اطراف را وارسی می کرد و می دید بیماران زیادی 
می آینــد که به دلیــل نبود پزشــک متخصص 
نمی توان کاری برای آنهــا کرد. همان جا با خود 
تصمیم گرفت پزشک شــود. وقتی از درمانگاه 
بیرون آمد با جدیت بیشــتری هدفش را دنبال 
کرد. چند سالی گذشــت. او در آزمون ورودی 
دانشگاه شرکت کرد و رشــته مامایی قبول شد. 
ســال 56 بود. بعد از فارغ التحصیلی به روستای 
کارخانه که یکی از روستاهای دورافتاده بود رفت. 
از اینکه می توانســت به بانوان باردار کمک کند 
خوشحال بود از هر کس وضع مالی بدی داشت 
او پولی نمی گرفت و گاهي هر چه در کیفش بود 
به آنها می داد. ترابی برای خدمت به مردم روستا 
از هیچ خدمتی مضایقه نمی کرد. همین هم کار 
دستش داد و خانم دکتری که برای ساواکی ها کار 
می کرد از او کینه به دل گرفت که اگر روســتا را 
ترک نکند دردسر بزرگی برایش درست می کند. 
بعد از این اتفاق ترابی بــه تهران آمد و به کمک 
یکی از بستگانش در بیمارستان شهید اکبرآبادی 

مشغول به کار شد.

در خیابان ها رد خون راه افتاده بود
آمدن ترابی به تهران همزمان با پیروزی انقاب 
بود. از این رو همراه با دیگر دوستانش در دانشگاه 
شهید بهشتی، تیم پزشــکی تشکیل داد و برای 
کمک به روســتاها رفتند اما مدتی نگذشته بود 
که از درگیری های کردستان باخبر شد و تصمیم 
گرفت به غرب کشور برود. او خاطره آن روزها را 
مرور می کند؛ »وقتی به کردستان رسیدم. پاوه 
محاصره شــده بود و امکان خدمت رسانی وجود 
نداشت. تا اینکه به دســتور امام)ره( حصر پاوه 
شکسته شــد و توانستیم وارد شــهر شویم. در 
خیابان هــا رد خون راه افتاده بود. شــهید اصغر 
وصالی هم آنجــا بود«. ترابی هنــوز از یادآوری 
اتفاقات تلخی که در کردســتان شاهدش بوده 
منقلب می شــود؛ اینکه بیمارســتان به دست 
ضد انقاب ها افتاده و آنها وحشــیانه ترین رفتار 
را با بیمارها انجام داده بودنــد. خودش تعریف 
می کند: »اوضاع که سر وسامان گرفت برای رفع 
خستگی به تهران برگشتیم. تا اینکه جنگ شروع 
شد. برای کمک همراه با چند تن از همکارانم به 
اهواز رفتیم اما در آن جا گفتند که در سوسنگرد 

بیشتر به ما نیاز دارند«.

فارغ التحصیل دانشگاه جبهه ها هستم
او به سوســنگرد رفت اما شهر را آشــفته تر از 
آن دید کــه تصور می کرد. بیمارســتان تخلیه 
شــده و همه پزشــکان فــرار کــرده بودند. با 

حداقــل امکاناتــی که آنجــا دیده می شــد 
ســعی کرد همراه با دوســتانش سروسامانی 
به اتاق عمل بدهــد. آنها نیروهای دشــمن را 
می دیدنــد که چطــور بی رحمانــه همه جا را 
با خــاک یکســان کرده و مــردم را بــه رگبار 
می بندند. فکر اینکه هر آن اسیر شوند آزارشان 
می داد. آنها نــه غذایی برای خوردن داشــتند 
نه آبی برای نوشیدن. ســعی کردند با تنقات 
خودشــان را ســیر کنند. ترابی مرور می کند: 
»در کنــار مداوای مجروحان، بیهوشــی را هم 
تجربی یاد گرفتــم. وقتش بود کــه همه  چیز 
 را بدانم. بــرای همین خــود را فارغ التحصیل 

دانشگاه جبهه می دانم«.

در عملیات والفجر ۸ شیمیایی شدم
ترابی حضور پررنگی در جبهه داشــت و برای 
نجــات رزمنده ها از جان مایه می گذاشــت اما 
گاهی پیش می آمد که در تهران نیاز بیشــتری 
به او داشــتند. برای همین مدتــی را در مراکز 
درمانی تهران به مداوای مجروحان می پرداخت. 
در عملیــات والفجــر8 به عنوان مســئول تیم 

اضطراری بیمارســتان امام حسین)ع( انتخاب 
و مشغول کار شــد. او خوب می دانست این بار 
هم مثل عملیات های دیگر ممکن است دشمن 
جبهه ها را بمباران شــیمیایی کنــد. از این رو 
بیمارستان را مهیای پذیرش بیماران کرد. به آن 
روزها بر می گردد؛ »در حین عملیات مجروحان 
زیادی را آوردند. با کمک یکــی از برادرها پتو 
و لباس های آلوده را در کیســه زباله انداخته و 
برای سوزاندن به خارج از تهران فرستادم. غافل 
از اینکه همان موقع آلوده شــدم. بعد از مدتی 
جراحاتــی روی بدنم دیدم. ابتــدا تصور کردم 
آلرژی است اما بعد از مدتی بیماری  ام عود کرد. 
آن وقت بود که پی بردم شیمیایی شده ام. تا به 
حال چندین بار مورد جراحــی قرار گرفته  ام اما 
تأثیر زیادی ندیــده ام.« ترابی هر از چند گاهی 
حالش بد می شود و در بستر بیماری می افتد. با 
اینکه جراحت ها هر از چند گاهی سر باز کرده و 
دردش مضاعف می شود اما او سعی کرده خود را 
سرپا و مقاوم نگه دارد. برای همین مثل روزهای 
جوانی همچنان فعال اســت و مرتب به عنوان 

راوی جنگ راهی مناطق جنگی می شود.

وقتی »خاطرات ایران« کتاب شد
به همت دفتر ادبیات و هنر مقاومت حــوزه هنری، روایت این 
تکنیسین بیهوشی از روزهای دفاع مقدس در کتاب »خاطرات 
ایران« توسط سوره مهر منتشر شده است. این کتاب که شیوا 
سجادی آن را تدوین کرده، شرح کاملی است از زندگی ایران 
ترابی که اوج جوانی اش را در بیمارســتان های مناطق جنگی 
گذرانده است. بخش های ابتدایی کتاب، شامل خاطرات دوران 
کودکی او در دهه های 30تا 50 اســت که بیشتر تلاش های وی 
برای کسب تخصص در زمینه مامایی و کمک به زنان روستایی 
بوده اســت. ایران ترابی جزو نخستین گروه پزشکی ای بود که 
به مناطق جنگی اعزام  شد. شرایط سخت جنگ از ایران ترابی 
یک تکنیسین بیهوشی زن می سازد. در روزهای آغازین جنگ 

تحمیلی، ایران ترابی که حدوداً 24ســاله بود داوطلب رفتن به مناطق مورد هجوم می شود؛ 
روزهایی که هنوز برنامه دفاعی منسجمی برای مقابله با این حمله ددمنشانه نبوده است. کتاب 
حاضر در 22فصل تنظیم شده و صفحات پایانی شامل عکس هایی است که در واقع گزارش 
تصویری کوتاهی از فعالیت های ایران ترابی در دوره جنگ به دست می دهد. در بخش هایی از 
کتاب می خوانیم: »آن زمان برای نخســتین بار بود که عراق از بمب آتش زا استفاده می کرد. 
جنازه دو نفر را که با این بمب به شهادت رسیده بودند به سردخانه بیمارستان شوش آوردند. 
من دوربین داشــتم و از بعضی از مجروحان و شــهدا که به نظرم خیلی خاص بودند عکس 
می گرفتم. آقای شاهین و همکارش، تکنیســین های بیهوشی پیش من آمدند. گفتند خانم 
ترابی دوتا جنازه آورده اند که بمب آتش زا خورده اند. این قدر که از شجاعت ات می گویند، اگر 

جرأت کردی برو از این جنازه ها عکس بگیر.«

مکث

شهره کیانوش رادگپ
روزنامه نگار

تردید پیش از عملیات فتح المبین 
مرتضی قربانی از فرماندهان 
ارشد ســپاه پاســداران در 
کتاب »در مســیر پیروزی« 
دربــاره تردیــد پیــش از 
عملیــات فتح المبین چنین 
گفته اســت:»ما در عملیات 
طریق  القدس الحمدلله خوب 
جنگیدیــم و عملیات مــان 
موفقیت آمیــز بــود. در این 

عملیات، نیروهای دشــمن را عقب زدیم و عده زیادی هم 
اسیر گرفتیم...همان زمان، سؤالاتی ذهن بعضی از دوستان 
را مشــغول کرد؛ ازجمله اینکه در این جنگ - جنگی که ما 
در آن حقیم و آنها باطل  اند - یک عده مســلمان دارند با هم 
می جنگند و از هر دو طرف هم کشــته می شوند. عده ای از 
برادرها که این سؤال برایشان پیش آمده بود، توی جلسات 
خودمان آن را مطرح می کردند و جواب هایی هم به آنها داده 
می  شد، ولی قانع نمی  شدند. در واقع افرادی که مخالف خط 
امام و جهاد بودند، شک و تردید در رزمندگان و فرماندهان 
ایجاد می  کردند و دلایل شرعی هم می آوردند. بهترین تصمیم 
را محســن رضایی گرفت و قرار شد که خدمت حضرت امام 
برویم... حضرت امام در پاسخ سؤال آنها فرمودند: »ای کاش 
من هم یک پاسدار بودم! شما با تدبیر، تفکر و تعقل کارها را 
انجام بدهید. چه کشته شوید و چه بکشید، پیروزید و اسم 
تک  تک این شهدا و رزمندگان در طومار زرین امام حسین)ع( 
ثبت و ضبط شده است. پس به جبهه بروید و مقابل دشمن 
محکم بایستید.« بعد از جلســه، بچه ها دور امام )ره( جمع 
شدند و ســر و صورت ایشان را غرق بوســه کردند. آنجا به 
برادران ارتش و سپاه واقعاً حس روحانیت خاصی دست داد.« 

 پخش فصل جدید 
»جنگ دوست داشتنی« 

مجموعه تلویزیونی »جنگ دوست داشــتنی« 
در ایام ماه مبارک رمضان از شبکه نسیم مهمان  
خانه ها شد. این مجموعه، محصول گروه مستند 
بنیاد فرهنگی روایت فتح است که فصل اول آن 
در ایام نوروز سال 1400 به میزبانی اصغر نقی زاده 
پخش و با استقبال قابل  توجه مخاطبان روبه رو 
شــد. این مجموعه گفت وگو محور به خاطرات 
شیرین و طنز رزمندگان دفاع مقدس می پردازد 
و فصــل جدید آن بــا حضــور مهمانانی، چون 
سیدمسعود شجاعی طباطبایی، جواد مجلسی 
راد، علی مســجدی، رضا صراف و سعید تاجیک 
تولید شده اســت. این برنامه به تهیه کنندگی و 
کارگردانی حســین همایون فر از اول ماه مبارک 
رمضان هرروز ساعت 22:30 روی آنتن خواهد 
رفت و تکرار آن روز بعد و در ساعات 3:30 بامداد 
و 10:30 پخش خواهد شــد. در توضیح عنوان 
این مجموعه آمده اســت: »هیچ جنگی دوست 
 داشتنی نیست، اما آدم  های جنگ  گاهی دوست 
داشتنی هستند، هیچ سربازی عاشق جنگیدن 
نیست، اما وقتی دفاع از خاک باشد جنگیدن هم 
گاهی دوست داشتنی است. هیچ دورانی سراسر 
دوست داشتنی نیست، اما توی مرور خاطرات، 
گاهی حتی جنگ هم دوســت داشــتنی است. 
»جنگ دوست داشــتنی« قصه خاطرات شاد و 

شوخی های پشت جبهه است.«

برگی از یک کتاب

خبر

مژگان مهرابی؛  روزنامه نگار

ســاعات بازدیــد از مــوزه ملــی انقــاب 
اســامی و دفاع مقــدس در مــاه مبــارک 
رمضــان تغییر کــرد. علیرضا عســگری، 
مدیــر روابط عمومــی و امــور بین الملــل 
موزه ملی انقاب اسامی و دفاع مقدس 
اظهار داشــت: این مجموعــه در این ماه 
از ســاعت ۹ تا ۱۸ پذیرای عاقه مندان و 
بازدیدکنندگان است. در دیگر ایام سال 
ساعت کاری موزه از ساعت ۸صبح تا ۱۷ 
بود که در  مــاه مبارک رمضــان این زمان 
تغییر می کنــد و آخرین ســاعت پذیرش 
ســاعت ۱۸ خواهد بود. عاقه مندان به 
بازدید از این مجموعــه می توانند در  ماه 
مبارک رمضــان همه روزه از ســاعت ۹ تا 
۱۸ به نشانی میدان ونک - بزرگراه شهید 
حقانی - انتهای خیابان ســرو - روبه روی 

پارک طالقانی مراجعه کنند. 
دفاع پرس

18

محمدمهدی اســماعیلی، وزیــر فرهنگ 
و ارشــاد اســامی در بازدید از موزه عبرت 
تهران از تندیس 4مبارز انقاب اســامی 
ازجمله مرضیه دباغ، فخرالدین حجازی، 
مرتضی لبافی نژاد و آیت الله ربانی شیرازی 
رونمایی کرد. در حاشــیه ایــن بازدید وزیر 
فرهنــگ از ۸عنــوان کتــاب »چشــم های 
آشــنا«، »آن ســال های زمســتان«، 
»ســازمان بی نــام«، »پیــروزی در ســایه 
شکســت«، »افعی در جقه همایونی«، 
»آرام نمی گیریــم« و 2کتــاب در حــوزه 
کودک »فردا خواهد آمد« و »مرد سنگی 

و مرد مهربان« رونمایی کرد.
تسنیم

4

نقل قول خبر

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

عارضه شیمیایی؛یادگار 
پرستاری در جبهه

گفت وگو با ایران ترابی، جانباز شیمیایی 
که روزی امدادگر جنگ بوده است
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عیدی رژیم پهلوی به مردم یزد
برگزاری مراســم چهلم در ایران، یک ســنت 
مذهبی به شــمار می رود. عدد 40 نیز در دین 
اســام، جایگاه ویژه ای دارد. پیامبر اکرم)ص( 
در سن 40ســالگی به بعثت رسید و پاسداشت 
گسترده حماسه شهدای کربا هم، در چهلمین 
روز ایــن رویداد عظیم هم برگزار می شــود. در 
نهضت اســامی ایران به رهبری امام خمینی، 
این ســنت اســامی توانست، نقشــی مهم و 
غیرقابل انکار، در تشدید اعتراضات عمومی ایفا 
کند. در واقع سلسله چهلم های شهدای قیام های 
مردم در شــهرهای مختلف، که از شــهر تبریز 
آغاز شــد، باعث ایجاد موج جدیدی از مبارزات 
و اوج گیری نهضت و ســرانجام پیروزی انقاب 
اســامی شــد. در این میان، قیام مردم یزد در 
10فروردین 1357و در چهلم شــهدای تبریز، 

نقطه عطفی در تاریخ انقاب اسامی بود.

»خروش عمومی«، واکنش مردم به توهین 
روزنامه اطلاعات، به رهبر انقلاب اسلامی

به دنبال انتشــار مقالــه توهین آمیــز روزنامه 
اطاعات علیه امام خمینی )ره( در 17دی 1356، 
تظاهراتی از سوی طاب و مردم قم، در حمایت 
از رهبر نهضت اســامی و در اعتراض به اهانت 
نسبت به ایشان شــکل گرفت که توسط عمال 
رژیم پهلوی به کشتار کشیده شد و عده ای شهید 
و مجروح شــدند. علمای شــهر یزد به رهبری 
شهید محراب آیت الله محمد صدوقی، تلگرافی 
را در اعتراض بــه اهانت بــه امام خمینی)ره(، 
به مراجع تقلیــد و علمای قم ارســال کردند و 
در 20دی 1356ش، آیت الله صدوقی دســتور 
تعطیلی حوزه های علمیه را صادر کرد و در روز 
پس از آن، به همراه آیات ســیدروح الله خاتمی 
و محمدابراهیم اعرافی، برای کســب تکلیف از 
مراجع تقلید وقت، به قم رفت. با نزدیک شــدن 
چهلم شــهدای 19دی قم، مردم شهر تبریز در 
29بهمن 1356، مراســم باشــکوهی را برگزار 
کردند. این حرکــت با حمله  مأموران مســلح 
رژیم به مــردم بی دفــاع، فاجعــه ای به مراتب 
دردناک تــر و هولناک تر از حادثــه قم به وجود 
آورد! در این مقطع مردم شــهر یــزد، همگام با 
سایر شهرها و با هدایت آیت الله محمد صدوقی 
و نیز معاونت چهره هایی چون حجت الاسام و 
المسلمین کاظم راشد یزدی، با اقداماتی همچون 
نوشــتن شــعار در اماکن عمومی و خیابان ها، 
توزیع اعامیه ها در مساجد و حوزه های علمیه 
یزد و تعطیلی نمــاز جماعت و بــازار، اعتراض 
خود را نســبت به اقــدام رژیــم در توهین به 
امام خمینی)ره( نشــان دادند و در 29بهمن به 
مناسبت چهلم شــهدای 19دی در قم، مجلس 
بزرگداشتی در مسجد سر دوراه یزد با سخنرانی 
حجت الاسام والمسلمین مرتضی شاهرودی و 
مجلس دیگری در مدرســه عبدالرحیم خان، به 

دعوت آیت الله صدوقی برگزار کردند. 

ما امسال عید نداریم!
به دنبال جنایات رژیم پهلوی در کشتار مردم قم 
در دی 1356و تکرار این کشتار در قیام 29بهمن 
در تبریز، در آستانه عید نوروز 1357، عالمانی 
چون: آیت الله ســیدعبدالله شــیرازی، آیت الله 

ســیدمحمدصادق  روحانی ، آیــت الله ما علی 
معصومی همدانی، روحانیون و علمای خراسان 
و روحانیت مبارز تهران، برای همدردی با مردم 
و در اعتراض به جنایات رژیــم پهلوی، از مردم 
ایران خواستند تا با برپایی عزاداری برای شهدای 
نهضت اسامی، عید نوروز را تحریم کنند. شهید 
آیت الله صدوقــی نیز در 29اســفند 1356و با 
صدور اعامیه ای، مردم یــزد را به عدم برگزاری 

مراسم عید نوروز دعوت کرده بود:
»برادران ایمانی! سال نو با سفره های آغشته به 
خون بیگناهان قم و تبریز و سایر شهرستان ها، 
که برای دفاع از حریم مقدس قرآن و روحانیت 
قربانی شــده اند، به چشــم می خورد. از طرفی 
دیگر برادران مسلمان لبنان و رزمندگان مجاهد 
فلســطین، مورد تهاجم ناجوانمردانه اســرائیل 
اشــغالگر قرار گرفته و متجاوز از یکصدهزار نفر 
کشــته، زخمی  یا آواره شــده اند. لذا مناسب 
اســت که عموم برادران مســلمان، از برگزاری 
مراسم نوروز خودداری فرموده و به سوگ و ماتم 

شهیدان بنشینند!... .« 
در روز 4فروردیــن 1357، انتشــار پیــام 
امام خمینی)ره( مبنی بر برگزاری باشکوه مراسم 
چهلم شــهدای 29بهمن تبریز، شور تازه ای به 
مبارزات انقابی مردم، در سراسر کشور بخشید. 

در گوشه ای از این پیام آمده است:
 »با فرا رســیدن اربعین مقتولین مظلوم تبریز، 
غم های ملــت غیرتمند تجدید می شــود. ملت 
مظلوم ایران باید در هر چند صباحی، پرچم های 
سیاه افراشته کنند و در ســوگ بنشینند، برای 
جوانان عزیز و عزیزان اسام، که به دست عمال 
آمریکا و به امر شاه، در خاک و خون کشیده شدند 
و هنوز چشم ها گریان و د ل ها بریان است، برای 
یک قتل عمومی که طی آن، دست آمریکا و سایر 
اجانب از آستین شــاه بیرون آمده و ملت را به 

عزای دیگر می نشاند... .« 

یزد پیشگام تجلیل از شهدای قم و تبریز
برگــزاری مراســم چهلــم شــهدای تبریز در 
یزد و جهرم، نســبت به سایر شــهرهای ایران، 
برجستگی خاصی داشــت. در روز 6فروردین، 
اجتماع گســترده ای از مردم یزد، با سخنرانی 
حجت الاسام والمســلمین محمد تقی فلسفی 
شکل گرفت و روز بعد، جمع کثیری از طاب و 
مردم یزد، پس از حضور در مسجد مصلی عتیق، 
به منزل شــهید آیت الله صدوقی رفتند. در آنجا 
حجت الاسام حسین روحانی از وعاظ شهر، به 
سخنرانی پرداخت و حجت الاسام والمسلمین 
کاظم راشــد یزدی، اعامیــه  امام خمینی)ره(  
مبنی بر اعام عزای عمومــی را قرائت کرد. در 
پی این اقدامات، شــورای هماهنگی استان در 
جلسه ای، خواســتار اعزام نیروهای ضدشورش 
از خارج استان شــد! ذکر این نکته بی مناسبت 
نیست که مســجد حظیره یا روضه محمدیه، از 
بناهای تاریخی شهر یزد است که تاریخ ساخت 
آن به ســال 834هجری قمری برمی گردد! این 
مســجد یکی از پایگاه های اصلی انقابیون در 
شهر یزد بود که در آن دوره و با هدایت آیت الله 
صدوقی، کانون مبــارزه، تحــرکات انقابی و 
سخنرانی مذهبی علیه رژیم پهلوی بود. همین 
مسئله باعث شــد تا در 8فروردین 1357ش، 

اربعین خونین مردم یزد برای شهدای تبریز
بازخوانی رخدادهای انقابی فروردین 57

مریم صادقی پریگزارش
روزنامه نگار

سردار محمد علی جعفری: »رئیس 
وقت شــهربانی یزد، بــا نظر آیت الله 
صدوقــی مبنــی بــر انجــام تظاهــرات 
مخالفــت کــرد و گفــت:  اگــر کســی 
بیرون از مسجد شعار بدهد، دستور 
می دهــم او را بــه رگبار ببندنــد! آقای 
صدوقــی نیز در پاســخ گفــت: ما بعد 
از پایــان مراســم داخــل مســجد، 
می آییــم بیــرون و در خیابــان علیــه 
رژیم جنایتکار شاه شعار می دهیم، 
تو هم اگر جرات داری شلیک کن!... 
ایشــان خطــاب بــه رئیس شــهربانی 
ادامه داد:  تو باید قبــل از همه من را 
بکشــی، بعد ایــن مــردم را! آیت الله 
صدوقــی عالم بســیار شــجاعی بود و 

سر نترسی داشت...«

یادکردی از پیشکسوت انقاب اسامی در شهر یزد، 
شهید آیت الله محمد صدوقی

برای او که کارنامه اش، سراسر 
خدمت به مردم بود

 شــهید آیت الله حاج شــیخ محمــد صدوقی یــزدی، در 
1330.ش و با دعوت گســترده مردم یزد، از قم به این شهر 
مهاجرت کرد و عاوه بر تأسیس و تقویت حوزه علمیه این 
شهر، به انجام بسیاری از خدمات فرهنگی و عمرانی، از قبیل 
ساخت بیمارستان و درمانگاه، مسجد، حسینیه، کتابخانه 
و تأســیس صندوق های قرض الحســنه پرداخت. آیت الله 
صدوقی پس از پیروزی انقاب اسامی و طی مصاحبه ای، 
درباره دلیل حضور خویش در یزد و اقداماتش در این شهر 
می گوید: »در سال 1330شمسی که برای انجام کاری به یزد 
آمدم، مرحوم حاج آقای وزیری از روحانیون سرشناس یزد، 
پیشنهاد ماندن ما را داد و در این باره، خیلی سعی و کوشش 
نمود و تلگرافاتی هم به قم مخابره شــد. آقایان هم با اینکه 
در پاسخ تلگراف نوشته بودند که ماندن من در قم ضرورتش 
بیشتر است، مع الوصف پذیرفتند و ما برای همیشه، وارد یزد 
شدیم. در اینجا که ماندنی شــدیم، در کنار درس و بحث، 
بعضی از کارها را هم شروع کردیم، ازجمله تعمیر مدارس. 
مدرسه خان که خیلی خراب بود و مدرسه عبدالرحیم خان 
هم مرکز زباله بازار شده بود و مسجد روضه محمدیه را هم 
تعمیر نمودیم و خاصــه اینکه کارهایــی را که مربوط به 

روحانیت می شود را شروع کردیم...«.
آیت الله صدوقی در انجام امــور خیریه و خدمات اجتماعی 
پیشتاز بود و آثار ارزنده ای در یزد و برخی از مناطق کشور، 
مانند شــیراز، مشــهد و قم از خود به جا گذاشــت. او در 
مدت حضور در یزد، موفق به ســاخت و تعمیر 18مسجد 
و 19مدرســه علوم دینی شــد! از اقدامــات و یادگارهای 
عام  المنفعه آن شهید نامور، می توان به تأسیس حوزه های 
علمیه در شهرهای بم، تاکستان و شهرکرد، احداث کتابخانه 
در مسجد حظیره، تأســیس دفتر تبلیغات اسامی در یزد 
و صندوق قرض الحســنه حضــرت ولی عصر)عج(، احداث 
صندوق خیریه امــام رضا)ع( در راســتای اعطای مقرری 
و رســیدگی به امور رفاهی افــراد بی سرپرســت و یتیم، 
احــداث خانه های رایگان برای اســکان جنــگ زدگان در 
محله تخت استاد و خواجه خضر اشاره کرد. او برای تحصیل 
خواهران مکتبه الزهراء و برای تربیت جوانان، گروه فرهنگ 
علوی را تأسیس کرد. دستگیری از گرفتاران و مستمندان، 
تهیه آذوقه برای مناطق مرزی جنوب کشور، ساخت وساز 
منازل برای زلزله زدگان استان کرمان و تهیه سرپناه برای 
مناطق جنگ زده، سرکشــی به روحانیون تبعیدی و تهیه 
امکانات برای آنان و رســیدگی به خانواده هایشان، از دیگر 
کارهای خیرخواهانه آن روحانی پرتاش اســت. همچنین 
احداث بیمارســتان سیدالشــهداء)ع( با تمــام تجهیزات 
پیشرفته و تأسیس درمانگاه های زارچ، حیدرآباد و مشتاق 

و بیمارستان ســوانح ســوختگی آیت الله صدوقی و مرکز 
تحقیقات اعصاب و روان ازجمله خدمات پزشکی و درمانی 
آن عالم عامل به شــمار مــی رود. در اواخر دهه 1340ش، 
آیت الله صدوقی به فکر ایجاد یک مرکــز اقتصادی افتاد تا 
برای توســعه کمک به مردم و انجام کارهای عام المنفعه، 
به سان پشــتوانه ای جدی عمل کند. برای تحقق این امر، 
با چند چهره اقتصادی مشــورت کرد و آنها نیز مســاعدت 
خود را در همکاری با این نهاد، با واگذاری سهام شرکت ها و 
کارخانه هایشان اعام کردند. سود حاصل از فعالیت های این 
نهاد - که بنیاد صدوق نام گرفت- برای تبلیغات اســامی، 
نشرمعارف دینی، رسیدگی به نیازهای فرهنگی، کمک به 
طاب، کمک به نیازمندان جامعه در دوره پهلوی و زیرنظر 

شهید صدوقی مصرف می شد.
آیت  الله صدوقی در ســانحه زلزله طبس در 25شــهریور 
1357، اردوگاهی برای کمک به زلزله زدگان، تحت عنوان 
»اردوگاه امام خمینی« تشکیل داد. در این حادثه که بیش 
از 20هزار نفر جان سپردند و هزاران تن مصدوم و مجروح 
شدند، هیأتی به سرپرستی آن عالم پرآوازه، به نمایندگی 
از سوی امام خمینی، به مناطق آسیب دیده طبس عزیمت 
کرد. پس از شــهادت آیت الله صدوقی در محراب عبادت، 
امام خمینی در پیامی که به این مناســبت صادر کردند، به 
این جنبه از شخصیت ایشان اشاره کرده و آورده اند: »شهید 
صدوقی عزیز )رضوان  الله علیه(، شهید بزرگی که در تمام 
صحنه های انقاب حضور داشــت و یار و مددکار گرفتاران 
و مســتمندان بود و وقت عزیزش، صــرف در راه پیروزی 
اسام و رفع مشــکات انقاب می شــد و برای خدمت به 
خلق و انقاب، سر از پای نمی شناخت. هر جا زلزله می شد، 
شــهید صدوقی برای ترمیم خرابی ها، آنقــدر که در توان 
داشت حاضر بود، هر جا که سیل می آمد، او بود که در صف 
مقدم برای دستگیری خلق خدا حاضر بود. در جبهه ها او و 
دوستان او و امثال او بودند که هر چند یک دفعه سرکشی 
کرده و مایه آرامش قلب خلق  الله بودند...«. روحش شاد و 

یادش گرامی باد.

گزارش یک بازجویی 
از یک سرهنگ اسیر عراقی

کتاب»گــزارش یــک 
بازجویی از یک سرهنگ 
اســیر عراقی« نوشــته 
از  بشــیری  مرتضــی 
سوی انتشــارات سوره 
مهر منتشــر شده است. 
نویسنده در این کتاب که 

ثمره  بازجویی ها و زندگی اردوگاهی یک افسر اسیر 
عراقی به نام محمدرضا جعفرعباس الجشعمی است، 
سعی دارد تا جنگ تحمیلی را از نگاهی نو به تصویر 
بکشد. در معرفی کتاب گزارش یک بازجویی از یک 
سرهنگ اســیر عراقی آمده است: »اثری متفاوت 
که حوادث جنگی را دور از کلیشــه های مرسوم و 
با توصیفاتی دقیق توصیف می کند.« در این کتاب 
مرتضی بشیری خواننده را با افسرانی روبه رو می کند 
که پیش از این ماشین جنگی ارتش عراق را به سوی 
میهن اســامی مان هدایت می کردند؛ افرادی که 
نتوانستند در برابر درخشندگی ایمان فرزندان این 
آب وخاک مقاومت کنند. گروهی از این افسران با 
تمام مدال ها و نشان هایشــان در خاک ما مدفون 
شدند و این چیزی جز اجرت تجاوز نبود و عده ای 
نیز به عنوان اسیر در اردوگاه های ما مهمان شدند. 
آنچه مخاطب در کتاب گزارش یک بازجویی از یک 
سرهنگ اسیر عراقی می خواند ناگفته هایی است از 
دنیایی که این افسران به آن پای گذاشتند و چهره 

بی خدشه حقیقت را در آن دیدند.

ایران در عصر قاجاریه
کتاب »ایران در عصــر قاجاریه« از 
مجموعه»چراهــای تاریخ ایران« 
به قلم زهرا مروتــی و تصویرگری 
فرهاد جمشیدی از سوی انتشارات 
قدیانی در تهران منتشــر شــده 
اســت. در معرفی این اثر تاریخی 

برای مخاطبــان نوجوان آمده اســت، کتاب»ایران در عصر 
قاجاریه«تصویری کلی از اوضاع اجتماعی، سیاسی و فرهنگی 
ایران در عصر قاجاریه را به خوانندگان ارائه می دهد. در این 
دوره از تاریخ ما شــاهد حوادث و وقایعی هستیم که مدت ها 
کشورمان تحت تأثیر آن قرار گرفته است. جنگ های ایران و 
روسیه، جدایی افغانستان، انقاب مشروطیت و به توپ بستن 
مجلس ازجمله حوادثی اســت که در دوران قاجار رخ داده و 
تأثیرات مهمی بر تاریخ ایران داشته است. کتاب ایران در عصر 
قاجاریه در 4 فصل تنظیم شده است؛ در نخستین فصل، دوره 
اول سلطنت قاجاریه از تاسیس تا روی کار آمدن محمدشاه 
روایت شــده است. در فصل دوم هم ســلطنت محمدشاه تا 
پایان سلطنت ناصرالدین  شاه برای مخاطبان بیان می شود، 
همچنین در فصل سوم از روی کار آمدن مظفرالدین شاه تا 
پایان حکومت قاجاریه ارائه و در فصل آخر، اوضاع اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی ایران عصر قاجاریه روایت شــده است. 
برخی از نکاتی که در تدوین این مجموعــه مورد توجه قرار 
گرفته است رعایت ترتیب حوادث و سنه های تاریخ ایران عصر 
قاجار از تاســیس تا انقراض، پرداختن به ساختار اجتماعی، 
اقتصادی، سیاسی و نظامی آن و توجه ویژه به آموزش تاریخ 
از طریق تصاویر بوده است. کتاب های بنفشه، واحد کودکان 
و نوجوانان مؤسسه  انتشــاراتی قدیانی، کتاب ایران در عصر 

قاجاریه را برای مخاطبان نوجوان منتشر کرده است.

آرامش

کتاب»آرامش« نوشته مرتضی احمر، 
داســتانی از درون سازمان مجاهدین 
خلق)منافقیــن( تــا گــره خوردن 
زندگی های امروز ما در فضای مجازی 
است که توسط انتشارات شهیدکاظمی 
منتشر شده است. این رمان با نگاهی 
داستانی از زوایای مختلف به موضوع 

برهم خوردن تعادل زندگی ها می پردازد. مرتضی احمر در کتاب 
آرامش از شخصی به نام محسن می گوید. شخصیت محسن در این 
کتاب پیرمردی است که مریضی لاعاجی گرفته و منتظر مرگ 
است. او خاطرات خود و سازمان مجاهدین از برهم زدن آرامش 
مردم را برای نوه اش تعریف می کند. در موازی همین داستان روایت 
دیگری در کتاب شروع می شود از زندگی زنی که در گرداب دنیای 
مجازی به دام افتاده و درحال بلعیدن خودش و همسرش است. 
احمر در کتاب جدیدش از شبکه های اجتماعی به عنوان عاملی 
دیگری برای برهم خوردن آرامش حرف به میان آورده است که 
زندگی زوج جوانی به نام مهرداد و ستاره را مورد هدف قرار داده 
است. این نویسنده جوان با راهکار های روانشناسی به سراغ حل 
مشکل این زوج جوان رفته است. آرامش، قصه مهرداد و ستاره، 
محسن و نازنین، مریم و صادق و سایر شخصیت هایی است که اگر 
کمی به اطراف خود دقت کنیم در اطراف خود مثل یا شبیه آنها را 
پیدا می کنیم. در بخشی از کتاب می خوانیم: »با حرف های مهرداد 
تمام خوشی های آن شب و روز برای ستاره زهرمار شد. ستاره دیگر 
چیزی نگفت. سکوت کرد، فقط سکوت و به بیرون خیره شد؛ به 
آنچه بیرون از فضای تنگ پراید جریان داشت. جویدن ناخن ها تنها 
کاری بود که کمی اعصابش را آرام می  کرد. در آن لحظه هم جویدن 
ناخن های لاک زده اش دم دستی ترین کاری بود که برای فرار از فکر 

و خیال انجام داد. سکوت عذاب آوری حاکم بود.«

تاریخ ایران

تاریخ معاصر

تاریخ معاصر

فاطمه موسوی؛ تاریخ پژوهنگاه
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آیت الله محمد صدوقی طی اعامیه ای، مردم را 
برای حضور در مراسم چهلم شهدای 29بهمن 
تبریز به مسجد حظیره فراخواند؛»بدین وسیله 
پیام شــهدای قم و تبریز و ســایر شهرستان ها 
را که در این هدف مقدس فــداکاری نموده اند، 
اینچنین به شــما می رســانم: برادران ایمانی، 
شما که سعادت نایل شدن به درجه شهادت را 
نداشتید، اقاً به قرائت فاتحه و آیاتی از کام الله 
مجید، ما را یاد کنید و به سوگ و ماتم بنشینید! 
لــذا روز پنجشــنبه 20ربیع الثانــی مطابق با 
10فروردین 1357، از ساعت 9الی 11به وقت 
قدیم، در مسجد روضه محمدیه)حظیره(، برای 
تجلیل از ارواح عالیه شهیدان قم، تبریز و لبنان، 
مجلس بزرگداشــت خاطره جانبازی مردان راه 
حق برپاست و شــرکت عموم طبقات را انتظار 

داریم... .«

و سرانجام روز واقعه
به دنبال دعوت فوق آمــده، در روز 9فروردین 
1357، اجتماع گسترده ای از مردم در مسجد 
روضه محمدیه شــکل گرفت. پس از سخنرانی 
آیت الله صدوقی و جال گنجه ای در مســجد 
حظیره یزد، مردم به تظاهــرات پرداختند که 
به دســتگیری حدود 50نفر و مجروح شــدن 

تعــدادی از تظاهرکنندگان انجامید. مراســم 
چهلم شــهدای تبریز، با حضور گسترده مردم 
و سخنرانی حجج الاســام محمدعلی حافظیه 
و کاظم راشد یزدی در 10فروردین و در مسجد 
حظیره برگزار شد. پس از خاتمه مراسم، مردم به 
تظاهرات پرداختند که با محاصره و تیراندازی 
نیروهای رژیم مواجه شــدند! طبق اسناد بنیاد 
شــهید و امور ایثارگران انقاب اســامی، بر 
اثر این تیراندازی ها 4نفر به نام های ســیدرضا 
نامداری هنزایی، محمدمهدی قدکفروشــان، 
علی اصغر مرادی و محمدحســین پارســائیان 
شــهید و عده زیادی مجروح و دستگیر شدند. 
به گفته  سرلشکر محمدعلی )عزیز( جعفری که 
در این قیام حضور داشــته است؛ »رئیس وقت 
شهربانی استان یزد، با نظر آقای صدوقی مبنی 
بر انجام تظاهرات مخالفت کرد و گفت:  احدی 
حق ندارد از داخل مسجد بیرون بیاید! اگر کسی 
بیرون از مسجد شعار بدهد، دستور می دهم او 
را به رگبار ببندند! آقای صدوقی نیز در پاســخ 
گفت: حرف همان است که گفتم، ما بعد از پایان 
مراسم داخل مسجد، می آییم بیرون و در خیابان 
علیه رژیم جنایتکار شاه شعار می دهیم، تو هم 
اگر جرات داری شلیک کن!... آیت الله صدوقی 
عالم بسیار شجاعی بود و ســر نترسی داشت. 
خطاب به رئیس شهربانی استان گفت:  تو باید 
قبل از همه من را بکشی، بعد این مردم را! این را 
گفت و جلوی جمعیت حرکت کرد. ما هم پشت 
سر ایشان، درحالی که علیه شاه شعار می دادیم، 
تا حوالی چهارراه امیرچقمــاق، به صورت آرام 
تظاهرات کردیم. اما ســر چهارراه، مأمورهای 
شــهربانی رژیم راه مردم را سد کردند و مانع از 
ادامه حرکت آنها شــدند. همین امر باعث شد 
که تظاهرکننده ها شعارهای تندتری بدهند و 
بعد به برخی اماکن دولتی شهر حمله کنند! از 
همین نقطه بود که تیراندازی نیروهای امنیتی و 
شهربانی یزد، به طرف مردم شروع شد، به طوری 
که تظاهرکننده ها، یکی یکــی از پیر و جوان و 
مرد و زن، به خاک می افتادند و دیگران آنها را از 

صحنه  درگیری دور می کردند!... .«

کلام آخر 
همانگونــه که اشــارت رفت، اربعین شــهدای 
تبریز در یــزد، از حوادث مهم انقــاب بود که 
سرآغاز برگزاری چهلم های متعدد، در شهرهای 
مختلف شــد. امام خمینی)ره( نیز به مناســبت 
فرا رسیدن چهلم شهدای یزد اعامیه ای منتشر 
کردند. البته از سوی آیات عظام: سیدمحمدرضا 
گلپایگانی، و سیدشــهاب الدین مرعشی  نجفی 
و  نیز اعامیه هایی صادر شــد. در همین راستا 
مردم قم، تظاهرات وسیعی انجام دادند که منجر 
به درگیری مردم با پلیس شــد. در شــهرهای 
دیگر نیز به مناســبت چهلم شهدای یزد، مردم 
تظاهرات کردند که با درگیــری همراه بود. روز 
19اردیبهشــت عده ای از طــاب و وعاظ قم و 
سایر شــهرها نیز جهت شرکت در مراسم چهلم 
شهدای مسجد حظیره که با حضور حدود 5هزار 
نفر برگزار شد، به شهر یزد ســفر کردند. در این 
مراسم حجج الاسام شــیخ ابوالقاسم مناقب و 
محمدعلــی حافظیه از یزد و شــاهرخی زاده به 
نمایندگی از آیات عظام قم، در مراسم سخنرانی 
کرده و ضمن تجلیــل از شــهدای حادثه یزد، 
به شدت از شرایط موجود کشور و نیز رفتارهای 
سرکوب گرایانه حکومت انتقاد کردند. بعد از این 
مراســم، امام خمینی)ره( طی یک سخنرانی در 
نجف، به مناسبت اربعین شــهدای یزد، از قیام 

عظیم مردم تجلیل کردند.

* منابع در سرویس تاریخ همشهری موجود است .
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مقالی که در پــی می آیــد، اربعین خونین 
مردم شهر یزد برای شــهدای شهر تبریز در 
فروردین ماه 1357را به بازخوانی نشسته است. 
این رویداد تاریخی که با هدایت شهید محراب آیت الله محمد صدوقی به وقوع پیوست، مجموعه ای 
از سلسله اربعین هایی است که نهایتا به قیام عمومی مردم در تمامی نقاط کشور و پیروزی انقلاب 

اسلامی منتهی شد. امید آنکه تاریخ پژوهان معاصر و عموم علاقه مندان را مفید و مقبول  آید.

دهه 40، شهید آیت الله محمد صدوقی
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 شماره  8473

کمتر کسی تصور می کرد فیلم »کودا« که به طور 
اختصاصی به مسائل خانواده ای ماهیگیر و ناشنوا 
و چالش های آنها در برخورد با نیروهای پلیس در 
شهری کوچک در منطقه ای ساحلی در آمریکا 
می پردازد و اغلب شخصیت ها در آن به زبان اشاره سخن می گویند، بتواند اقبال تماشاگران و نظر مساعد 
منتقدان را به خود جلب کند. این فیلم که در جشنواره ساندنس برای نخستین بار به نمایش درآمده 
بود، شگفتی آفرین اسکار 2022بود و توانست در رشته های بهترین فیلم، بهترین بازیگر نقش مکمل 
مرد و بهترین فیلمنامه اقتباسی جایزه اسکار را از آن خود کند. شان هدر، کارگردان فیلم کودا با مجله 
فیلم میکر درباره داستان این فیلم، روند تولید آن و تفاوت هایش با نسخه اصلی فرانسوی و ویژگی ها و 

تمایزهایش نسبت به سایر فیلم هایی که درباره ناشنوایان ساخته می شود، توضیح داده است.

درست است که شما تا زمانی که به 
ساخت نسخه انگلیسی فیلم »کودا« ترغیب 
نشده بودید، نسخه اصلی فرانسوی آن را با نام 

»خانوده بلیر« ندیده بودید؟
بله درست است.

از تصمیم تان درباره انتخاب داستان 
کودا بگویید.

تصمیم گرفتــه بودم داســتان زندگــی پدر و 
پسری ناشــنوا و ماهیگیر را روایت کنم که پس 
از سال های ســال کار همراه با آرامش روی قایق 

ماهیگیری شــان، روزی به طــور غیرمنتظره با 
مأموران اعمال قانون مواجه می شوند و از آن روز 
به بعد زندگی آنها به طور کامل زیر و رو می شــود. 
در نهایت به نظرم رســید می توان این داستان را 
در قالب اثری سینمایی بهتر تجزیه و تحلیل کرد. 
من از نخســتین دیدار خود با مسئولان »لایونز 
گیت« استفاده و با آنها درباره ساختار روایی اولیه 
داستان صحبت کردم. خوش شانس بودم که آنها 
از نگاه من به این داستان خوش شان آمد و برای 
کارگردانی نســخه آمریکایی فیلم کــودا  از من 
دعوت به همکاری کردنــد. پس از رفتن پاتریک 
واچزبرگر از لایونز گیت ما ناگزیر شــدیم فیلم را 
به طور مستقل و با کمک سرمایه گذاران فرانسوی 

بسازیم.
از چه زمانی طرح داســتان یک 
خانواده ماهیگیر در گلوچســتر در ذهن تان 

شکل گرفت و چطور شد به این نتیجه رسیدید 
که مســائل اقتصادی و پلیــس را نیز وارد 

ماجراهای این فیلم کنید؟
زمانی که من بــرای مذاکرات اولیــه به کمپانی 
لایونز گیت  رفتم، تصمیم داشــتم یک خانواده 
ماهیگیر ساکن گلوچستر را محور داستان فیلم 
خود قرار دهم. همچنین برای من جالب بود بدانم 
واکنش جامعه ناشنوایان نسبت به اعمال قوانین 
محدود کننده چگونه است. برخورد پلیس با افراد 
ناشــنوا اغلب به نتایج و عواقب ناگوار و اسفباری 
ختم می شــود. زمانی که پلیس یک فرد ناشنوا 
را بــرای اعمال قانون به طرفی می کشــد، درک 
نمی کند که او ناشنواست و نمی تواند دستورات 
پلیس را اجرا کند، بنابرایــن اغلب این تصور در 
ذهن مأموران پلیس ایجاد می شود که فرد ناشنوا 

در حال نافرمانی است.

نمی شنوم اما هستم 
تروی کاتسور از فرانک روسی در »کودا« می گوید

ســال 2022 برای تروی کاتسور، ســتاره ناشنوای فیلم 
»کودا«، ســالی پربار بوده اســت. او توانســته به خاطر 
نقش آفرینی در این فیلم جوایز انجمن بازیگران سینما، 
جایزه به انتخاب منتقدان و جایزه اسکار را در رشته بهترین 
بازیگر نقش مکمل مرد به خود اختصاص دهد. دریافت این 
جوایز پیروزی بزرگی برای بازیگری است که به گفته خودش 
سال ها تلاش و مبارزه کرده تا بتواند جا پایی برای خود در 
صنعت سینمای آمریکا پیدا کند که به طور سنتی به سختی 
فضایی برای درخشش در اختیار بازیگران ناشنوا یا کم شنوا 
قرار می دهد. تروی کاتســور اخیرا در گفت وگویی به این 
مسئله نیز اشاره کرده بود که سال ها تلاش کرده تا بتواند 
به جایگاه امروزی خود برسد. کاتسور در فیلم کودا در نقش 
فرانک روسی ماهیگیر اهل ماساچوست بازی می کند که 
دخترش روبی)با بازی امیلیا جونــز( به خوانندگی علاقه 
دارد و دوست دارد زادگاهش را به منظور حضور در مدرسه 
موســیقی ترک کند. اما حمایت از محقق شدن رویاهای 
روبی می تواند بسیار برای خانواده فرانک هزینه زا باشد؛ 
چرا که روبی تنها عضو شنوای خانواده است و به والدینش 
در شنیدن مکالمات روزمره و حتی دیدن تلویزیون کمک 
می کند. فرانک در نهایت به طور تدریجی با خواسته های 
هنری دخترش کنار می آید و رابطه عاطفی این پدر و دختر 
لحظات احساسی فیلم کودا را رقم می زند. تروی کاتسور 
پس از درخشش سینمایی در فیلم کودا و دریافت جوایز 
از جشنواره های معتبر در گفت وگویی با ان بی سی شرکت 
کرد و درباره احساسش از بردن این جوایز و حضورش در  
این فیلم و همبازی شدن با مارلی ماتلین یکی از بازیگران 

مطرح ناشنوا سخن گفت.

چه احساسی به شما دست داد که توانستید در 
یک شب 2جایزه متوالی »انجمن بازیگران سینما« و جایزه 

»به انتخاب منتقدان« را کسب کنید؟
من انتظار نداشتم بتوانم این دو جایزه را کسب کنم، من در یک 
شب دو جایزه ای برده بودم که وزن هر دوی آنها سنگین بود و 
باید تمامی شب آنها را در دستانم نگه می داشتم، در عین حال 
می خواستم دستانم آزاد باشــد تا بتوانم به علاقه مندان امضا 
بدهم )با خنده(. در دست داشــتن این دو جایزه مثل این بود 
که 2نوزاد دوقلو را در دستانم گرفته بودم. زمانی که این دو را 
در نهایت روی میز گذاشتم نفسی به راحتی کشیدم. من یک 
جایزه مهم دیگر)اســکار( گرفته ام. همســرم یکی از جایزه ها 
را همراه خود برد و من هم احتمالا بایــد دو جایزه دیگر را در 

چمدانم بگذارم.
پس حسابی هیجان زده شده اید؟

من واقعا هیجان زده ام، تا کنون تعداد بســیار زیادی  ایمیل و 
پیامک دریافت کرده ام. زمانــی که من جایزه انجمن بازیگران 
سینما را دریافت و سخنانی به همین خاطر بیان کردم، فراموش 
کرده بودم که تلفن همراهم در جیب پیراهنم اســت. در طول 
سخنرانی من این تلفن که در حالت »ویبره« بود، مدام می لرزید. 
باید آن را نادیده می گرفتم و به ســخنان خود ادامه می دادم. 
متوجه نبودم که دوستانم در حال ارسال این همه پیامک برایم 
هستند. من هنوز نتوانسته ام به هیچ یک از آنها پاسخ دهم اما 

به زودی این کار را خواهم کرد.
بپردازیم به فیلم کودا، شما خیلی از صحنه های 
کمدی فیلم را پدید آوردید. می خواســتم ببینم چقدر 
این کمدی   ها منطبق با شخصیتی بود که نقش اش را بازی 
می کردید و در فیلمنامه آمده بود و چقدر از آن منطبق با 

شخصیت خود شما بود؟
در زندگی واقعی، من بسیار آدم شوخی هستم. من به شوخی 
کردن و گفتن داســتان های طنز آمیز بســیار علاقه دارم. 
دیالوگ های فیلم به زبان انگلیســی بودند، اما من معمولا 
اینگونه ســخن نمی گویم، بنابراین ما بایــد دیالوگ ها را به 
زبان ایما و اشاره ترجمه می کردیم. در برخی از سکانس ها، 
شوخی ها به زبان ایما و اشاره فراتر از آن چیزی می رفت که 
در فیلمنامه نوشته شده بود. تصور می کردم باید شوخی هایی 
کنیم که با زبان ایما و اشاره نیز قابل فهم و بامزه باشد و معنا 
یا هدف یا قصدی را برســاند. برای من بداهه گویی بســیار 

جالب بود.
 چطور با شخصیت فرانک روسی خود را تطبیق 

دادید؟
برایم بازی در نقش فرانک آســان بود. تصور می کنم فرانک از 
اینکه تمام مردم شنوا بخواهند از فرصت های اقتصادی فعالیت 
ماهیگیری او سوء استفاده کنند، خسته شده است. با این حال 
او خوش قلب و مرد خانواده است. در زندگی واقعی، من هم مرد 
خانواده هستم. در فیلم اما همسر فرانک که درکی از ویژگی های 

وی نداشت، نمی خواست او در خانه باشد.
شما و مارلی ماتلین به خوبی از عهده نقش تان در 
فیلم برآمدید و به طور طبیعی این مسئله را به تماشاگر القا 
کردید که زن و شوهر هستید. آیا پیش از ساخت این فیلم 

نیز با یکدیگر آشنا بودید؟
جامعــه ناشــنوایان در هالیوود خیلی کوچک اســت. من 
همیشه در بازیگری به مارلی نگاه می کردم. او الگوی خوبی 
در بازیگری برای ناشنوایان در هالیوود است. او واقعا به من 
امید و زندگی بخشید. زمانی که می خواستم بازیگر شوم، در 
گروه تئاتری »ناشنوایان غرب« عضو شده بودم مارلی بارها 
بازی های من را هنگام اجرای نمایش دیده بود. آشنایی ما 
از آنجا شروع شــد. بعد ما روی یک یا دو پروژه سینمایی با 
یکدیگر کار کردیم. من یک فیلم کارگردانی کردم و مارلی 
در ســه صحنه از این فیلم بازی کرد. مارلی من را به عنوان 
یک بازیگر جدی و کوشا و متمرکز بر حرفه ام شناخته بود، 
در نتیجه زمانی کــه صحبت از کودا به میــان آمد، مارلی 
به سازندگان فیلم گفت: »تروی کاتســور می تواند بازیگر 
ایده آلی برای این نقش باشد.« این مسئله خیلی کمک کرد 

تا به عنوان بازیگر این فیلم انتخاب شوم.

فرزندان خدای کوچک تر)1986(
»فرزندان خدای کوچک تر« 
فیلم رمانتیک آمریکایی به 
کارگردانی راندا هاینس در 
سال 1986است. این فیلم 
با استفاده از فیلمنامه نوشته 
شده توسط هسپر اندرسن 

و مارک مداف ساخته شده است. فیلمنامه فرزندان خدای 
کوچک تر همچنیــن با اقتباس از نمایشــنامه ای اثر مارک 
مداف، نوشــته شــده اســت. در این فیلم بازیگرانی نظیر 
ویلیام هرت، مارلی ماتلیــن، پیپر لوریه و فیلیپ بوســکو 
نقش آفرینی کرده اند. در فرزندان خدای کوچک تر داستان 
2کارمند در »مدرسه ناشنوایان« روایت می شود؛ یک نگهبان 
ناشــنوا و یک معلم شــنوا. این دو که به یکدیگر علاقه مند 
شــده اند، به دلیل اختلافاتشان بر سر شــنوا و ناشنوا بودن 
دچار تنش و عدم توافق شــده اند. خدای فرزندان کوچک تر 
در ســی و هفتمین جشــنواره بین المللی فیلم برلین برای 
جایزه خرس طلایی رقابت می کرد، رانــدا هاینس به دلیل 
ساخت این فیلم، جایزه ویژه خرس نقره ای دریافت کرد. این 
فیلم که در سوم اکتبر 1986انتشار یافت با موفقیت تجاری 
روبه رو شد و منتقدان نیز به آن اقبال نشان دادند. این فیلم 
که 10.5میلیون دلار صرف ساخت آن شده بود، در مجموع 
101.5میلیون دلار در گیشه جهانی فروش کرد. این فیلم در 
پنجاه و نهمین دوره مراسم اسکار در 5 رشته ازجمله بهترین 
فیلم، بهترین بازیگر مرد)ویلیام هرت(، بهترین بازیگر نقش 
مکمل زن )پیپر لوریه(، بهترین فیلمنامه اقتباسی و بهترین 
بازیگر زن)مارلی ماتلین( کاندیدای دریافت جایزه شده بود، 
در نهایت جایزه بهترین بازیگر زن به مارلی ماتلین به عنوان 

جوان ترین برنده این جایزه اختصاص یافت. 

خانواده بلر)2014(
فیلم »خانواده بلر« یک فیلم 
کمدی فرانسوی – بلژیکی 
به کارگردانی اریک لارتیگو 
است. این فیلم در چهلمین 
دوره جشنواره سزار)موسوم 
به اسکار فرانسه( در 6رشته 

نامزد دریافت جایزه شــده بود. این فیلم جایزه مارگریت در 
رشته بهترین فیلم خارجی را از آن خود کرد. فیلم »کودا« 
که اخیرا برنده جایزه اســکار در 3رشــته ازجمله بهترین 
فیلم شده، نسخه  آمریکایی و بازسازی شده این فیلم است. 
داســتان این فیلم درباره پائولای 16ساله است که در طول 
روز به عنــوان مترجم والدیــن و برادر ناشــنوایش فعالیت 
می کند. او همچنین نقش مهمــی در کمک به خانواده اش 
در اداره مزرعه شان دارد. روزی یک معلم موسیقی استعداد 
او در خواندن ترانه را متوجه می شود و او را تشویق به حضور 
در یکی از مدارس معتبر موســیقی در پاریس می کند. اما 
اگر پائولا تصمیم به ترک خانواده خود بگیرد والدینش تنها 
خواهند ماند و شاید نتوانند امور مزرعه و خانه را اداره کنند. 
با این حال اگر او خانواده اش را ترک کند به احتمال زیاد در 
یک مدرسه موسیقی معتبر آینده موفقی در انتظارش خواهد 
بود و نخستین گام های خود را به سوی بزرگسالی برخواهد 
داشت. این فیلم در سال 2014دومین فیلم پرفروش گیشه 
سینماهای فرانســه لقب گرفت. در مجموع این فیلم که با 
بودجه 13میلیون دلاری ساخته شده بود، 72.8میلیون دلار 
در گیشه سالن های سینما درآمد کسب کرد که می توان از 
نظر تجاری آن را فیلمی موفق ارزیابی کرد. روزنامه انگلیسی 
ایندیپندنت اما در گزارشی از نارضایتی فعالان ناشنوا از این 
فیلم به دلیل استفاده از 2بازیگر شــنوا در نقش پدر و مادر 

پائولا خبر داده بود.

سکوت مرده)1997(

»سکوت مرده« فیلم جنایی – ترسناک تلویزیونی به 
کارگردانی دنیل پتریه جی ار است. فیلمنامه این فیلم 
را دونالد ای استیوارت، براساس رمان»گور دوشیزه« اثر 
جفری دیور نوشته است. در این فیلم جیمز گارنر، کیم 
کواتز، مارلی ماتلین و لولیتا داویدوویچ نقش آفرینی 
می کنند. علاوه بر بازی مارلی ماتلین در این فیلم که 
بازیگر ناشنوای سرشناسی است، داستان این فیلم نیز 
با موضوع ناشنوایان ساخته شده است. فیلم سکوت 
مرده درباره یک مأمور کهنه کار اف بی آی اســت که 
با هدف آزادی یــک اتوبوس مملــو از دانش آموزان 
ناشــنوا با گروگانگیران که 3 زندانی فراری هستند، 
مذاکره می کند. این فیلم در ژانویه 1997در اچ بی او 
نمایش داده شد. این فیلم همچنین در قالب ویدئوی 
وی اچ اس در سراســر جهان انتشــار یافت. در سال 
1997فیلم ســکوت مرده به رغم ساخته شدن برای 
تلویزیون در جشنواره فیلم کن نیز نمایش داده شد. 
منتقدان در مجموع نظرات متفاوتی را درباره این فیلم 
ابراز کرده اند و ورایتی با اشاره به زمان طولانی نمایش 
این فیلم آن را یک فیلم عادی با موضوع گروگانگیری 

توصیف کرده است. 

پلان 1

پلان 3

پلان 2

 دریچه

گفت وگو با کارگردان فیلم »کودا« 

»شان هدر« از بهترین فیلم اسکار2022 می گوید

سکوت، دریاست

فیلم فرانسوی یا آمریکایی؟
اولیــن صحبت هایــی 
که درباره ســاخت این فیلم انجام 
دادید حول چه محــوری بود؟ آیا 
سرمایه گذاران فیلم درصدد ساخت 
فیلمی به طور خاص با نگاه آمریکایی 
بودند؟ در واقع فیلمی می خواستند 
که از نسخه اصلی فرانسوی فاصله 

گرفته و آمریکایی شده باشد؟
کمپانی لایونز گیــت درصدد کلید زدن 
پروژه ساخت فیلم کودا بود. آنها حقوق 
ساخت یک نسخه بازسازی شده از نسخه 
اصلی فیلم را به دست آورده بودند. در آن 
زمان پاتریک واچزبرگــر، لایونز گیت  را 
اداره می کرد و فیلیپ روسوله، تهیه کننده 
نسخه فرانسوی این فیلم در حال کمک 
بــرای فراهم کردن زمینه برای کســب 
حقوق ساخت نسخه آمریکایی این فیلم 
بود. زمانی که فیلم »تلــولا« )دیگر اثر 
سینمایی مهم و تحسین شده سیان هدر( 
در جشنواره ساندنس اکران شد، به لایونز 
گیت رفتم و پس از مذاکرات اولیه برایم 
مشخص شد که در این کمپانی به دنبال 
فیلمسازی  هستند که بتواند نسخه خاص 
و ویژه ای از فیلم »خانواده بلیر« را بسازد. 
آنها در وقع به دنبال ساخت یک بازسازی 
صددرصدی از روی نسخه فرانسوی فیلم 
نبودند و در جست و جوی کسی بودند که 
بتواند نگاه شان را در ساخت یک نسخه 

آمریکایی از این فیلم پیاده کند.

مکث

تحقیق درباره زندگی ماهیگیران  یا کاوش درباره ناشنوایان
در این فیلم به طور خاص داستان یکی از خانواده های 
ماهیگیر اهل گلوچستر روایت می شود، آیا شما پیش تر نسبت به 
وضعیت و مشکلات جامعه ماهیگیران این ناحیه اطلاع داشتید 

و تحقیقاتی در این باره انجام دادید؟
من در کمبریج واقع در ایالت ماساچوســت متولد شدم و هر تابستان 
از گلوچســتر دیدن می کردم و در این ســفرها نســبت به مســائل 
ماهیگیران این منطقه اطلاعاتی کسب کرده بودم. در این منطقه قوانین 
محدود کننده ای وجود دارد که بیش از آنکه شرکت های بزرگ را متاثر 
از خود کند، بر فعالیت اقتصادی خانواده های کوچک تر ماهیگیر تأثیر 
منفی می گذارد. در طول ســال هایی که به این منطقه می رفتم تعداد 
قایق های ماهیگیری از 700به 6قایق کاهش یافته بود، این مسئله باعث 
شــد به تحقیق در این باره علاقه مند شوم. من تصور می کنم در نتیجه 
قوانین موجود، طبقه ای از کارگران آمریکایی که شغل شــان را از پدر 
به ارث می برند، در حال ناپدید شدن از چرخه اقتصادی هستند. در آن 
زمان از خود می پرسیدم چه زمانی رونق کار روی قایق های ماهیگیری 
در این منطقه از بین رفت؟ زمانی اقتصــاد ماهیگیری در این منطقه 
کوچک تر شد که فرزندان تصمیم گرفتند دیگر به کار پدران خود ادامه 
ندهند و از شهر کوچک گلوچستر جهت یافتن کسب وکار و زندگی بهتر 
خارج شدند. همه این مسائل سبب شد تا من گلوچستر را به عنوان یک 

لوکیشن بسیار جذاب برای فیلم کودا انتخاب کنم.

نگاهی جدید به فرهنگ ناشنوایان
خواسته شما ارائه داستانی با حضور شخصیت های ناشنوا 
بود یا می خواستید از طریق فیلم کودا در فرهنگ ناشنوایان به کاوش 

بیشتری بپردازید؟
خیلی علاقه داشتم به شخصیت های 
ناشــنوای داســتانم در قالــــــب 
شــخصیت های انســانی سه بعدی 
حیات بدهم. مهم تر از آن می خواستم 
از بازیگــران واقعا ناشــنوا در فیلم 
خود اســتفاده کنم. همــراه با این 
شخصیت هاست که می توانیم فرهنگ 
ناشنوایان را در فیلم کودا مورد تجزیه 
و تحلیل قرار دهیم. اینها موقعیت ها 

و فرصت های بی پایانی بود که به نظر می رســد در فیلم فرانسوی از آنها 
استفاده نشده باشد. این مسئله برای من خیلی مهم بود و می خواستم از 
این نیز اطمینان داشته باشم که ما در اغلب صحنه های فیلم از زبان ایما و 
اشاره به درستی استفاده می کنیم. چیزی که در اغلب فیلم هایی که داستان 
ناشنوایان در آنها روایت می شود یا شخصیت های ناشنوا در آن حضور دارند، 
در اغلب موارد فرد شنوا با فرد ناشنوا با صدای بلند حرف می زند تا وی را 
متوجه سخنان خود کند. اگر شما چند ســالی به عقب بازگردید و فیلم 
»فرزندان یک خدای کوچک تر« را ببینید متوجه می شوید که شخصیتی 
که ویلیام هرت نقش اش را بازی می کند، تمام دیالوگ های خود را بلند ادا 
می کند. من نمی خواستم این کار را در فیلم کودا انجام دهم و می خواستم 
تماشاگران واقعا یک مکالمه کامل به زبان اشاره را تجربه کنند. این مسئله 
باعث می شد تا در صحنه های بسیاری از فیلم ســکوت را تجربه کنیم، 
بنابراین من نیاز به تهیه کنندگانی داشــتم که اهل خطر کردن باشند و 
این مسئله را باور داشته باشند که لزوما صامت بودن بسیاری از صحنه ها 
باعث عدم ارتباط تماشاگران با شخصیت های فیلم نمی شود و برخلاف 
نگرانی هایی که داشتم تماشاگران جذب صحنه هایی شدند که شخصیت ها 

در آن به زبان اشاره مکالمه می کردند.

آرش نهاوندیگزارش
مترجم

»کودا« یک فیلم کمدی درام به کارگردانی و با فیلمنامه سیان 
هدر است. این فیلم در واقع نسخه بازسازی شده فیلم فرانسوی-
بلژیکی »خانواده بلر« است. در این فیلم امیلیا جونز در نقش روبی 
روسی، تنها فرزند شنوای پدر و مادری ناشنوا بازی می کند که 
تلاش دارد به کار خانواده اش در زمینه ماهیگیری کمک کند. او 
تنها رابط خانواده خود با دنیای مردم شنواست و در واقع سخنان 
آنها را برای پدر و مادر ناشنوای خود ترجمه می کند. در این فیلم 
تروی کاتسور در نقش فرانک روسی، پدر خانواده و مارلی ماتلین، 
بازیگر مشهور ناشنوای سینما در نقش مادر خانواده بازی می کند. 
اگر چه این فیلم نسخه آمریکایی فیلم فرانسوی خانواده بلر است 
و تماما با نگاهی آمریکایی نوشته شده اما در واقع آمریکا و فرانسه 
در ساخت این نسخه بازسازی شده با یکدیگر همکاری کرده اند 
و فیلیپ روسوله تهیه کننده فیلم خانواده بلر، تهیه کنندگی کودا 
را نیز عهده دار است. این فیلم در شهر ساحلی گلوچستر در ایالت 

ماساچوست ساخته شده است. فیلم کودا برای نخستین بار در 
28ژانویه2021 در جشنواره ســاندنس به نمایش درآمد. این 
فیلم چنان تحسین برانگیز بود که اپل حقوق پخش آن را به مبلغ 
25میلیون دلار خرید. کودا با واکنش مثبت منتقدان نیز مواجه 
شده و توسط انستیتو فیلم آمریکا یکی از 10فیلم برتر سال2021 
لقب گرفته اســت. کودا در نود و چهارمین دوره اســکار جایزه 
بهترین فیلم، بهترین بازیگر مکمل نقش مرد و بهترین فیلمنامه 
غیراقتباسی را از آن خود کرد. برای ساخت فیلم کودا، سیان هدر 
به یک کارخانه کنسرو ماهی در منطقه بندری گلوچستر رفت و از 
مسئول بندر درباره چگونگی یورش نیروهای پلیس به قایق هایی 

مشکوک و قایق های ماهیگیری که مقررات را زیر پا می گذارند، 
مشــورت گرفت. او همچنین گفت وگوهایی با کنت لونرگان، 
کارگردان فیلم »منچســتر در کنار دریا« که در شهر ساحلی 
منچســتر در کنار دریا در ایالت ماساچوست فیلمبرداری شده 
بود، انجام داد و از وی اطلاعاتی درباره ساخت فیلم در یک منطقه 
ساحلی گرفت.  علاوه بر این، سیان هدر، از اعضای انجمن صنعت 
ماهیگری غیرانتفاعی گلوچستر و انجمن همسران ماهیگیران 
در این منطقه اطلاعاتی درباره چالش ها و موانع ماهیگیری در 
منطقه گلوچستر کســب کرد. افراد زیاد دیگری به همراه یک 
ماهیگیر نیز مشاوره هایی درباره وضعیت ماهیگیری در منطقه 
گلوچستر به وی ارائه دادند. در سایت روتن تومیتوز از مجموع 
270منتقدی که درباره فیلم کــودا نظر داده اند، 94درصد نظر 
مساعدی درباره این فیلم داشته اند. سایت روتن تومیتوز درباره 
برایند نظرات منتقدان درباره این فیلم نوشته است: داستان کودا 
شــگفتی های کمی به همراه دارد اما گروه بازیگران این فیلم با 
بازی های درخشانی که از خود ارائه داده اند به داستان این فیلم 
زندگی و طراوت بخشیده اند. نشریه یو اس تودی با اشاره به نظرات 
منتقدان و تماشاگران ناشنوا درباره فیلم کودا نوشته است: آنها 
نقش آفرینی و بازی های شخصیت های ناشــنوا در این فیلم را 

مورد تمجید قرار داده اند.

فرحناز دبلشکی

مسیر اسکاری 
کودا
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